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ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

CHRONOMASTER I El Primero Classic Cars
LEGENDS ARE FOREVER
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Xαμηλοί τόνοι 
Οι εξελίξεις στην κυπριακή ΑΟΖ δεν
πρέπει να προκαλούν έκπληξη εφόσον
σε αυτές πρωταρχικό ρόλο έχει η συμ-
περιφορά της Τουρκίας, η οποία δεν
επιφυλάσσει καμία θετική έκπληξη ως
προς την πολιτική γραμμή που εξωτε-
ρικεύει. Κύπρος και Ελλάδα κρατούν
και καλά κάνουν, χαμηλούς τόνους
αναφορικά με τα διαδραματιζόμενα.
Είναι η ώρα για διπλωματία και ρεαλι-
στική πολιτική, και όχι για ανώφελους
αλλά με κόστος λεονταρισμούς που
δεν οδηγούν πουθενά. Τόσο οι εταιρείες
όσο και οι χώρες πίσω από αυτές, υπο-
στηρίζουν τους ενεργειακούς σχεδια-
σμούς της Κυπριακής Δημοκρατίας και
προχωρούν βήμα-βήμα. Αυτό πρέπει
να κάνουμε και εμείς, εφόσον ο μόνος
δρόμος που μπορούμε και πρέπει ν’
ακολουθήσουμε είναι εκείνος του διε-
θνούς δικαίου μπροστά στο οποίο η
εικόνα της Τουρκίας ωχριά πολλάκις. 

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ

Ο θεσμός του μέντορα στην τέχνη
Το πρόγραμμα Mentor and Protegé καθιερώθηκε το 2002 για να διευκολύ-
νει τη μεταλαμπάδευση της γνώσης στις επόμενες γενιές καλλιτεχνών.
Ανερχόμενοι δημιουργοί περνούν ένα χρόνο κοντά σε κορυφαίους ομότε-
χνούς τους, εργάζονται πάνω σε ένα project μαζί τους.

ΠΡΟΣΩΠΟ

Ο συγγραφέας Ακης Δήμου μιλάει στην «Κ»
Στο Θέατρο Δέντρο ανεβαίνει για πρώτη φορά το έργο «Σαν ρόδο και σαν
αίνιγμα» του γνωστού θεατρικού συγγραφέα Ακη Δήμου. Ο συγγραφέας μί-
λησε στην «Κ» για τη Αν Χάθαγουεϊ που δεν έμεινε απλώς η σύζυγος του
Σαίξπηρ, αλλά κάτι περισσότερο.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Πολυφωνικό μουσικό Σχήμα «Διώνη»
Φρέσκες ηπειρώτικες φωνές από νέα κορίτσια που με μεράκι δημιούργησαν
το πολυφωνικό μουσικό Σχήμα «Διώνη» που έρχεται στην Κύπρο για μία βρα-
διά στην Καστελλιώτισα. Λένε στην «Κ» ότι παρατηρείται στροφή στην παρα-
δοσιακή μουσική, επειδή παράδοση σημαίνει ταυτόχρονα και εξέλιξη.
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Σκοπιανό με 
δύο αγκάθια 
Γλώσσα και ταυτότητα

Στην πιο δύσκολη καμπή τους εισέρ-
χονται οι διαπραγματεύσεις για το Σκο-
πιανό, καθώς ταυτότητα και γλώσσα
αποδεικνύονται ακανθώδη ζητήματα.
Στην ατζέντα των επτά σημείων που
συζητούν οι δύο πλευρές, υπάρχει συμ-
φωνία μόνο σε τρία εξ αυτών. Σελ. 19

Δίκοπο μαχαίρι
έγινε η Νovartis
Για την ελληνική κυβέρνηση

Η κυβέρνηση στην Αθήνα μπορεί να
είχε επενδύσει στην υπόθεση της No-
vartis, προκειμένου να ασκήσει πίεση,
αλλά η συγκρότηση της προανακριτικής
επιτροπής, αποδεικνύεται δίκοπο μα-
χαίρι. Την ίδια ώρα κινείται προς ανα-
ζήτηση αστικών αξιώσεων. Σελ. 20

Μικρά ΜΕΔ της ΣΚΤ στην «Εστία» 
Μεγάλο μέρος των δανείων θα στεγαστεί στον υπό ίδρυση φορέα
Αρωμα Συνεργατισμού θα έχει το κυβερνητικό
σχέδιο «Εστία», ο  φορέας στον οποίο θα με-
ταφερθούν όλα τα Μη Εξυπηρετούμενα Δά-
νεια τα οποία έχουν ως εξασφάλιση πρώτες
κατοικίες. Σύμφωνα με πληροφορίες, στην
«Εστία» θα μεταφερθούν πολλά δάνεια της

ΣΚΤ. Κι αυτό γιατί τα περισσότερα δάνεια
είναι μικρά. Κάποια στιγμή όλες οι τράπεζες
θα αντιμετωπίσουν το πρόβλημα της δια-
χείρισης των μικρών τους χορηγήσεων, αφού
με τις μεγάλες αναδιαρθρώσεις τα πράγματα
είναι πιο απλά. Οικονομική, σελ. 4

Απηχεί η αθλητική διπλωματία
της Πιονγιάνγκ τις αληθινές της
προθέσεις; Αυτή η απορία βρί-
σκεται στα χείλη όλων μετά τις
αβρότητες του Βορειοκορεάτη
ηγέτη Κιμ Γιονγκ Ουν προς τη Σε-
ούλ για την εξαιρετική φιλοξενία
στη διάρκεια των Χειμερινών
Ολυμπιακών Αγώνων. Αν και επι-
θετικός, ο Κιμ Γιονγκ Ουν δεν εί-
ναι τρελός. Μαθαίνει ως φαίνεται
πώς και πότε να επαναπροσδιορί-
ζει τους στόχους του. Σελ. 22

Η αθλητική διπλωματία του Κιμ Γιονγκ Ουν

ΝΗΣΤΙΣΙΜΑ
Παραδοσιακές
και μοντέρνες
συνταγές της
Σαρακοστής

Ενας αιώνας
γεμάτος
ΕΛΛΑΔΑ
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ΤΟ ΣΤΟ ΤΑΜΕΙΟ

Ανοξείδωτος στη φθορά της εξουσίας
«Ο Πούτιν παρακο-
λουθεί τη ρωσική οι-
κονομία να καταρρέει,
μαζί με το κύρος του»,
ήταν ο τίτλος άρθρου
του TIME τον Δεκέμ-
βριο του 2014. Οι τι-
μές του πετρελαίου εί-
χαν βυθιστεί, η Δύση
είχε επιβάλει σκληρές
κυρώσεις για την προ-
σάρτηση της Κριμαίας
και οι δυσοίωνες προ-
φητείες έδιναν κι
έπαιρναν. Τρία χρόνια
αργότερα, η κατάρ-
ρευση που αρκετοί
ονειρεύονταν δεν ήρ-
θε και η κούρσα για τις
προεδρικές εκλογές
της 18ης Μαρτίου στη
Ρωσία εξελίσσεται σε
παράσταση για ένα
ρόλο. Σελ. 21

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ

Έμεινα για να 
αποδείξω ότι δεν 
δυσκολεύομαι 

Έμεινα στο Υπουργείο Οικο-
νομικών γιατί επέμεινε ο Πρό-
εδρος Αναστασιάδης, αλλά
και για να διαψεύσω τους ψι-
θύρους κάποιων ατσαλάκω-

των ότι δυσκολεύομαι, λέει σε συνέντευξή
του στην «Κ» ο Χάρης Γεωργιάδης.  Ανα-
φερόμενος σε κακόβουλες διαρροές ότι
φοβάται πως θα καεί πολιτικά εξαιτίας
των ΜΕΔ και του Συνεργατισμού, τόνισε:
«Αυτό με θύμωσε και με πείσμωσε. Ειδικά,
όταν αυτά λέγονται από άτομα-κύκλους
που ποτέ δεν έχουν τσαλακωθεί και δεν
έχουν χειριστεί τις δύσκολες καταστάσεις
που εδώ και πέντε χρόνια διαχειρίζομαι».
Ο κ. Γεωργιάδης λέει ακόμα πως τον εν-
διαφέρει η πορεία του ΔΗΣΥ και η πολιτική
της πρώτης γραμμής. Σελ. 11

Διπλωματικές ναυμαχίες σε ΑΟΖ και Αιγαίο
Η παρεμπόδιση γεώτρησης από Τουρκία, πώς αντέδρασε η Λευκωσία και πώς στα Ίμια η Άγκυρα σκηνοθέτησε πολεμικό επεισόδιο

Την ετοιμότητα της Αγκυρας να παίξει με
τη φωτιά δείχνει το δραματικό 48ωρο ελ-
ληνοτουρκικής έντασης στο Αιγαίο μετά
τον εμβολισμό του περιπολικού ανοικτής
θαλάσσης «Γαύδος 090» από πλοίο της

τουρκικής Ακτοφυλακής στα Ιμια, αλλά
και το φράγμα τουρκικών πολεμικών στο
πλωτό γεωτρύπανο «Saipem 12.000» στα
όρια του οικοπέδου 3 της κυπριακής ΑΟΖ.
Η αντιπαράθεση γύρω από τα Ιμια προ-

κάλεσε τον συναγερμό της Αθήνας, την
ενημέρωση των συμμαχικών χωρών για
τις προκλήσεις των Τούρκων και την επι-
κοινωνία των πρωθυπουργών Αλέξη Τσίπρα
και Μπιναλί Γιλντιρίμ, οι οποίοι συμφώ-

νησαν στην αποκλιμάκωση της έντασης.
Πάντως, το τελεσίγραφο της Αγκυρας στην
κυπριακή ΑΟΖ έχει προκαλέσει κινητικό-
τητα στην Ευρωπαϊκή Ένωση από την
οποία ο πρόεδρος Αναστασιάδης ζήτησε

«χείρα βοηθείας», αλλά και ανησυχία στο
Ισραήλ, το οποίο βλέπει πίσω από τις τουρ-
κικές κινήσεις τον κίνδυνο να πληγεί η
ενεργειακή πολιτική της ευρύτερης πε-
ριοχής. Σελ. 3, 4, 5, 6, 15, 16

ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ «Κ»
Ο ΦΟΡΟΛΟΓΙΚΟΣ

ΟΔΗΓΟΣ ΤΗΣ DELOITTE

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ 

Hρθε ως κύριος
και φεύγει ως Sir! 

Ο Ιωάννης Κασουλίδης,
κλείνοντας πίσω του την
πόρτα του γραφείου
του υπ. Εξωτερικών,
αποσύρεται στα χρόνια

της παραγωγικής σύνταξης για να
γράψει όσα μάζεψε αλλά και να ξε-
κουραστεί. Στην τελευταία του συνέν-
τευξη, μας μίλησε για τα χρόνια της
Γαλλίας, το Μάη του ’68 και τον Τσε,
για το πώς αποσόβησε σύρραξη ο
Κληρίδης, τις κρίσιμες ώρες που βίω-
σε ως υπουργός αλλά και γιατί πρέπει
να λυθεί το Κυπριακό. Σελ. 8  

ΚΟΜΜΑΤΑ 

ΔΗΣΥ,ΑΚΕΛ, ΔΗΚΟ    
βλέπουν τα εν οίκω  
Ο Αβέρωφ Νεοφύτου, ενδυναμωμέ-
νος από το αποτέλεσμα, θέλει να βά-
λει αυτή την πενταετία το δικό του
πολιτικό στίγμα στον ΔΗΣΥ. Ο Άντρος
Κυπριανού θα ξεκινήσει μία ομαλή
διαδοχή. Ο Νικόλας Παπαδόπουλος
οδηγείται σε εκλογικό συνέδριο, με
άγνωστο αν θα αμφισβητηθεί. Σελ. 10  
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΕΚΕΙΝΟΣ ΠΟΥ ΠΑΡΕΔΩΣΕ ΤΗΝ ΑΥΣΤΡΙΑ
ΣΤΟΝ ΧΙΤΛΕΡ: Βερολίνον, 17.- Ο υπουργός των
Εσωτερικών της Αυστρίας κ. Ινκαρ έφθασε σήμερον
ενταύθα επιβαίνων ιδιαιτέρου οχήματος το οποίον
είχε προσαρτηθή εις την ταχείαν αμαξοστοιχίαν

Βιέννης - Βερολίνου. [...]
Εκ μέρους του Χίτλερ υπε-
δέχθη τον κ. Ινκαρ ο αρχη-
γός των τμημάτων εφόδου
[SS] κ. Χίμλερ. Περί την
μεσημβρίαν έσχε τετράωρον
συνομιλίαν μετά του Καγ-
κελλαρίου Χίτλερ. [...] Η
απ’ ευθείας άμεσος επικοι-
νωνία των δύο Κυβερνή-

σεων αποτελεί λογικώς ένα εκ των σημαντικωτέρων
όρων διά την μελλοντικήν ανάπτυξιν των αυ-
στρογερμανικών σχέσεων και την εφαρμογήν της
παγγερμανικής των δύο Κρατών. [...] Κατ’ ειδήσεις
εκ Βιέννης οι αρμόδιοι κύκλοι βεβαιούν ότι ο κ.
Ινκαρ μετέβη εις Βερολίνον όχι τόσον ως μέλος
της Κυβερνήσεως όσον υπό την ιδιότητα του αρ-
χηγού [ναζιστικής] οργανώσεως, η οποία αποβλέπει
εις την ειρήνευσιν μεταξύ των δύο γερμανικών
λαών. (Σημ. «Φ»: Σε λιγότερο από έναν μήνα, ο
Ινκαρ παραδίδει την Αυστρία στον Χίτλερ. Το
1946 καταδικάζεται σε θάνατο και εκτελείται.)
ΣΙΝΟΪΑΠΩΝΙΚΟΣ ΠΟΛΕΜΟΣ: Λονδίνον,
17.- Τηλεγραφήματα εκ Σαγκάης αγγέλλουν ότι
ισχυρά μηχανοκίνητα του ιαπωνικού στρατού
συναντούν απεγνωσμένην αλλ’ επίμονον κινεζικήν
αντίστασιν εις τον τομέα του Κιτρίνου ποταμού.
[...] Αλλα τηλεγραφήματα εκ Χανκόυ βεβαιούν
ότι τα ιαπωνικά στρατεύματα έφθασαν εις την
βόρειον όχθην του Κιτρίνου ποταμού βορείως
του Καζίνγκ.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή: ΜΙΧΑΛΗΣ Ν. ΚΑΤΣΙΓΕΡΑΣ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
18.II.1938

Σεμνύνομαι να λέω ότι
ο Ιωάννης Κασουλίδης
είναι φίλος μου καθότι
η εξ επαγγέλματος συ-
νάφεια 27 ετών, θεωρώ
ότι μου επιτρέπει, τώρα

που ο ίδιος αποφάσισε να αποσυρθεί
από τα δημόσια πολιτικά αξιώματα,
να δηλώνω και δημοσίως την εκτί-
μηση μου προς το πρόσωπο του. Στο
σημερινό φύλλο της «Κ» δημοσιεύε-
ται και η συνέντευξη που είχα μαζί
του τις προάλλες γύρω από τη ζωή
και την πολιτική του εμπειρία όλα
αυτά τα χρόνια. Συνέπεσε μάλιστα
σε ώρες κρίσιμες, όπου λόγω της
τουρκικής προκλητικότητας η έν-
ταση στα Ίμια και στην ΑΟΖ της Κύ-
πρου ανέβηκε επικίνδυνα. 

Ο κ. Κασουλίδης θυμήθηκε την
προηγούμενη κρίση στα Ίμια που
μόλις είχε αποφευχθεί η πολεμική
σύρραξη Ελλάδας-Τουρκίας, τη δια-
χείριση που έκαμε ο  αείμνηστος
Γλαύκος Κληρίδη. Ο αρχηγός της ΕΦ
τον συμβούλευσε στις δύο μετά τα
μεσάνυχτα να κηρύξει γενική επι-
στράτευση κατόπιν οδηγιών από το
γενικό αρχηγείο στρατού στην Αθή-
να. Ο Κληρίδης αρνήθηκε κι ανέμενε
τις κινήσεις Σημίτη, που ήταν σε
ανοικτή γραμμή με τις ΗΠΑ.  Ο Κλη-
ρίδης, σύμφωνα με τον Κασουλίδη,
ήξερε ότι αν κήρυσσε γενική επι-
στράτευση ακόμη και αν αποσοβείτο
η κρίση στα Ίμια, στην Κύπρο θα
συνεχιζόταν. Αυτό θα σήμαινε ότι
αυτόματα θα έβγαινε από τους στρα-
τώνες σε θέσεις αντιπαράταξης και
ο κατοχικός στρατός, με απρόβλεπτα
αποτελέσματα. Κατά τον Κασουλίδη,
«ο Κληρίδης , πριν πάρει μια απόφαση
έμπαινε στα παπούτσια του αντιπά-
λου για να προβλέψει την επόμενή
του κίνηση. Αυτό είναι σοφία».

Για άλλη μια φορά βρεθήκαμε
ενώπιον θερμού επεισοδίου στα Ίμια
αλλά και μιας πολύ δυσάρεστης για
τη Λευκωσία κατάστασης στη δική
μας ΑΟΖ, καθότι δεν ήμασταν ως
Κύπρος σε θέση να αντιδράσουμε
αποστέλλοντας σκάφη στο τεμάχιο
3 για να προστατεύσουμε τον πλουν
του γεωτρύπανου SAPIEM 12000.
Στη λεκάνη της ανατολικής Μεσο-
γείου, έχουν επενδυθεί τεράστια
κονδύλια από τις ενεργειακές εται-
ρείες και τα κράτη μεταξύ των οποίων
και η Κύπρος, και η προοπτική ανά-

πτυξης και εκμετάλλευσης των υδρο-
γονανθράκων προς όφελος των λαών
των χωρών μας δεν μπορεί να περνά
μέσα από πολεμικές συμπληγάδες
αλλά μόνο μέσα από συνεργασία και
ειρηνική συνύπαρξη. Κι αυτό ισχυ-
ρίζομαι πως είναι σοφία. Δεν είναι
σοφία,  αλλά κοινή λογική, ότι η
Τουρκία δεν πρόκειται να μετακι-
νηθεί από τη γεωγραφική της θέσης
ούτε και θα πάψει να είναι η μεγα-
λύτερη περιφερειακή δύναμη στα
παράλια της ανατολικής Μεσογείου.
Κοινή λογική είναι, να ερμηνεύσει
κανείς και τις κινήσεις που κάνει
στην ΑΟΖ μας, τώρα που έχει απο-
δειχθεί δια των γεωτρήσεων ότι οι
ταμιευτήρες έχουν ελκυστικές πο-
σότητες προς εκμετάλλευση και πως
με πρόφαση την προστασία των συμ-
φερόντων των Τ/Κ, θα βρίσκεται
πάντοτε εδώ.

Ο μόνος τρόπος να κατορθώσουμε
ως Κύπρος να είμαστε μέρος του συ-
νολικού ενεργειακού project της λε-
κάνης της ανατολικής Μεσογείου,
είναι η λύση του Κυπριακού. Το στοί-
χημα σε αυτή τη συγκυρία δεν είναι
ποιος θα κερδίσει στις συνομιλίες
αλλά να κερδίσουμε ως η ε/κ κοινό-
τητα πλευρά την  εμπιστοσύνη της
τ/κ κοινότητας, αποδεικνύοντας ότι
δεν θα χρειάζεται την Τουρκία ούτε
οικονομικά ούτε στρατιωτικά. Υπάρ-
χει ενώπιον της Βουλής ήδη προς
έγκριση ένα νομοθέτημα για sove-
reign account για το ζήτημα των
κερδών που θα προκύψουν από την
εκμετάλλευση των υδρογονανθρά-
κων στο οποίο περιλαμβάνεται και
η τ/κ κοινότητα. Σοφία θα ήταν η
Βουλή να το εγκρίνει άμεσα. Όπως
άμεσα θα πρέπει σύμφωνα και με
τον κ. Κασουλίδη να συνεχιστεί η
προσπάθεια για λύση από το σημείο
που διακόπηκε και προσθέτει: «Η
δική μας γενιά έχασε μια ζωή στα
43 χρόνια. Επομένως έχει περισσό-
τερη σημασία για τα παιδιά και τα
εγγόνια μας, η κατάργηση των εγ-
γυήσεων, των επεμβατικών δικαιω-
μάτων και του κατοχικού στρατού
και όχι μια δυσλειτουργία στη ΔΔΟ.
Η δική μας γενιά έχει χάσει πολλά
43 χρόνια, οι νέες γενιές δεν πρέπει
να χάσουν άλλα τόσα γιατί ο χρόνος
δεν γυρίζει πίσω! Αυτό είναι σοφία! 

Σοφία είναι

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στο delivery.  Άμεση εκτόνωση της
κρίσης και συνέχιση της διαπραγμά-

τευσης θέλει ο Ανδρος.  Σύντροφοι, τα
θέλετε σε πακέτο ή delivery; Γιατί είναι
διαφορετική η χρέωση για αυτό ρωτάμε
και επειδή έχουμε πολλές παραγγελίες.
Ίσως χρειαστεί να περιμένετε λίγο, είναι
ΟΚ; 

2 Στο takeaway. Γιατί βιάζεται το ΑΚΕΛ
να τελειώσουν όλα, ομαλά, και να αρ-

χίσουν εκ νέου ομαλότατα οι διαδικασίες
για το Κυπριακό; Μα με ποιους να λυθεί το
Κυπριακό σιορ; Πρόδρομο, Αιμίλιου και
τους ΝικΝικ; Αυτοί είναι πιο σκληροί από
τον Τζακ Νόρις. Το ερώτημα είναι στην
νέα φιλία της Πάφου του Φουλη με τον
Νικ ποιος γύρισε ποιον σε απόψεις για το
Κυπριακό; 

3 Στο 2023. Άλλη μια Κυριακή χωρίς επι-
τελείο Μαλά και κυρίως χωρίς Ειρήνη.

Στέρηση εξόδου πάθαμε. Και δεν βρίσκε-
ται κι ένας δημοσκόπος να μας κάνει ένα
στέριξ-πολ για να την πείσουμε ότι μας
λείπει. Τουλάχιστον μία Καλαβανα ρε
Σταύρο.    

4 Στο πέσιμο. Και πριν καν πάρει το χαρ-
τοφυλάκιο ο νέος ΥΠΑΜ του την έπε-

σαν πως δεν έκανε θητεία. Το ότι η Κύ-
προς δεν εξάγει παπαγάλους είναι από τα

άγραφα, με τόσα πουλάκια που αναπαρά-
γουν την κάθε ανοησία που βρίσκουν.  Fa-
kenews γράψε κύριε ανθυπολοχαγέ. Το
είπε και ο πρίγκηψ. 

5 Στα κούφια λόγια. Τέτοιο βουτιά με
την ανακοίνωση του ΓΓ των ΗΕ για τη

συμπεριφορά της Τουρκίας στην ΑΟΖ δεν
ξανάγινε. Σαν να άκουγα πατάτα να κάνει
μακροβούτι από βατήρα μέσα σε σούπα
βελουτέ. Τέτοιο μπλουμ, ψάρωσε όχι μό-
νο τον Ερντογάν αλλά και όλα τα ψάρια

πέριξ του στόχου «Σουπιά».  

6 Στο φαΐ μας. Την αυριανή Καθαρή
Δευτέρα, όλα τα μαλάκια που δεν φά-

γαμε μέχρι σήμερα, θα τα φάμε αύριο.
Καλαμαράδες, καραβανάδες και υπουργοί
που κάνουν πόλεμο χωρίς να σκέφτονται
πριν μιλήσουν, θα είναι πρώτο πιάτο. 

7 Στο πούλμαν. Αυτό που κατέβασε ο
Healthy δεν είναι νέο Υπουργικό. Το

πούλμαν του Μουρίνιο είναι για να μη φά-

ει γκολ. Πετρίδης και Χάρης θα παίζουν
μπάλα κι άλλοι θα τρέχουν συνεχώς για
οδηγίες στον πάγκο. Οψόμεθα. 

8 Στην ατυχία μου (μέσα). Πριν πέντε
χρόνια ανέλαβε ο Healthy και μας κού-

ρεψαν γουλί. Πέντε χρόνια μετά παίζει να
μας ξυρίσουν οι Τούρκοι. Αυτός δεν είναι
πρόεδρος είναι ο κουρέας του Πέρα Πεδί. 

9 Στην τύχη μου (μέσα). Πάντως για
γουρλή δεν τον έχεις τον Healthy. Το

αναφέρω για όσους θέλουν να τους κάνει
ποδαρικό στον γάμο, στο σπίτι, στην επι-
χείρηση στην τράπεζα ρε παιδί μου. Μια
δεύτερη σκέψη κάντε την πριν τον φέρε-
τε για εγκαίνια. Και δεν λέει και όχι σε
πρόσκληση ο άτιμος. 

10 Στην ψυχραιμία μου (μέσα). Και τι
είπε δηλαδή ο Χάρης ρε παιδιά;

Πως δεν ήθελε τον Οικονομικών. Δεν είπε
πως θέλει το γραφείο του Φουλη στο κόμ-
μα. Και αυτό με τα “κοπελλούθκια” μα-
ζέψτε το λίγο. Μην μας κάνουν καμία με-
τάφραση στο εξωτερικό στο ΕΛΚ και μας
πάρουν με τις πέτρες. Με την δύναμη της
γενιάς μας το λέω. 
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Το λίφτινγκ του Φούλη και η δύσκολη
εβδομάδα του Νίκαρου

Μόνο μια μικρή ανάπαυλα επέτρεψε στον
εαυτό του ο Μεγάλος Αρχηγός Φούλης, μετά
την μεγάλη νίκη των εκλογών. “Τώρα έχει ήδη
σηκώσει τα μανίκια πάνω και αναλαμβάνει το
σπίτι του, τον ΔΗΣΥ”, μου ανέφερε η Μάνταμ
του Φούλη. Όπως με πληροφόρησε, “ο Μεγά-
λος Αρχηγός φιγουράρει πια ως αδιαμφισβή-
τητος ηγέτης του Συναγερμού. Μια κατάκτηση
που την πέτυχε με το σπαθί του και όχι εύκο-
λα”.  Πάντως η νέα θητεία του Φούλη στον ΔΗ-
ΣΥ, σύμφωνα και με άλλες πηγές μου, κοντά
στον Αρχηγό, θα σημαδευτεί με σημαντικές
αλλαγές στο κόμμα. Αλλαγές που είχε σχεδιά-
σει από καιρό αλλά ήταν αδύνατο, λόγω των
συνθηκών να τις προωθήσει. 

Η μικρή λίστα του Φούλη είναι έτοιμη από και-
ρό και αφορά τα στελέχη κλειδιά του κόμμα-
τος. Πρώτος στη σειρά είναι ο εκπρόσωπος τύ-
που του κόμματος και ενώ “παίζουν” πολύ δύο
ονόματα βουλευτών που έχουν αποδείξει ότι
μπορούν να αντεπεξέλθουν, του Δημήτρη Δη-
μητρίου και της Αννίτας Δημητρίου, υπάρχουν
και άλλες σκέψεις από τον Φούλη.

Όπως μαθαίνω θεωρεί πολύ σημαντικό το έρ-
γο των δύο στη Βουλή ενώ δεν αποκλείεται ο
Δημήτρης Δημητρίου να διεκδικήσει θέση στα
ψηλά δώματα του κόμματος. “Εξάλλου το δι-
καιούται και λόγω της αποδοχής που απολαμ-
βάνει από τη βάση και λόγω της αποδεδειγμέ-
νης εργατικότητάς του”, λένε στενοί συνεργά-
τες του Φούλη. Το ερώτημα για το άτομο που
θα αντικαταστήσει τον Πρόδρομο θα παραμεί-
νει για λίγες ημέρες ακόμα, αν και ο Φούλης
φαίνεται αποφασισμένος να ξεκαθαρίσει το
θέμα αρχές της εβδομάδας. Το πιθανότερο εί-
ναι, σύμφωνα με την Μάνταμ, η απόφαση του
Φούλη να παραπέμπει για μετά το εκλογικό
συνέδριο στα τέλη Απριλίου με αρχές Μαΐου.
“Μέχρι τότε θα κατανεμηθούν ρόλοι σε επι-
λεγμένους αξιωματούχους”, μου ανέφερε.

Μιχάλης Σοφοκλέους, Νίκος Νουρής, Ευθύ-
μιος Δίπλαρος, Γιώργος Λυσανδρίδης θα βρε-
θούν σίγουρα στους προμαχώνες του κόμμα-
τος μαζί με τους παλαιότερους ενώ ακούω και
για δύο με τρία νέα ονόματα που επίσης “παί-
ζουν” για να συμπληρώσουν το λίφτινγκ που
ετοιμάζει επιμελώς ο Φούλης. 

Συνεχίζεται ο σάλος για το κυνηγητό δημοσιο-
γράφων και αρθρογράφων από την Αστυνομία
για τα emails της Ελένης Λοϊζίδου. Οι επίση-
μες ανακοινώσεις του Γενικού Εισαγγελέα και
της Αστυνομίας διασκέδασαν αρκετούς, αφού
ο ένας ανέφερε πως “ουδέποτε” δόθηκαν

οδηγίες για λήψη καταθέσεων ενώ η Αστυνο-
μία ξεκαθάριζε πως “«η Νομική Υπηρεσία με
επιστολή της στην Αστυνομία ζήτησε τη διεξα-
γωγή ποινικής έρευνας». Πάντως το μέγα ζη-
τούμενο, το κατά πόσον δηλαδή εξυπηρετείται
το δημόσιο συμφέρον με τη δημοσιοποίηση
των emails της Λοϊζίδου, ο Γενικός Εισαγγελέ-
ας το μετέθεσε για αργότερα. Μετά την ολο-
κλήρωση των ανακρίσεων. Τελευταίο... 

Το εγκώμιο της Βασιλικής Αναστασιάδου
έπλεξε ο πρόεδρος της Βουλής Δημήτρης Συλ-
λούρης την Παρασκευή αποχαιρετώντας τη
γενική διευθύντρια της Βουλής. Ως γνωστόν, η
αγαπητή σε όλους Βασιλική με τη γλυκιά φωνή
(ασχολήθηκε ερασιτεχνικά με το τραγούδι)
ανέλαβε το υπουργείο Μεταφορών, Επικοινω-
νιών και Έργων και εγκαταλείπει τη θέση της.
Την ώρα που της έπλεκε το εγκώμιο ο Συλλού-
ρης κάποιος “κατζιάρης” από τα καθίσματα
των καλεσμένων διερωτήθηκε: Πόση αξία έχει
να σε τιμά κάποιος που επιλέγει να τιμά και
τον Ντάνο; 
Κατά την συνεδρία στην Ολομέλεια της Βου-
λής την Παρασκευή υπήρξαν και άλλα σχόλια.
Δύο από αυτά που συγκράτησα ήταν:
α) για τους βουλευτές που απουσίαζαν, οι
οποίοι “φαίνεται να έχουν επιλέξει να κάνουν
τετραήμερο αντί τριήμερο” και
β) για τη θέση που επέλεξε να καθίσει η ανε-
ξάρτητη πια βουλευτής Άννα Θεολόγου μετά
την αποχώρησή της από τη Συμμαχία. Η Άννα

άφησε το έδρανο της δίπλα από τον μοναχικό
πια Γιώργο Λιλλήκα και κάθισε στα πίσω έδρα-
να. “Γιατί δεν κάθισε απευθείας στα έδρανα
του ΑΚΕΛ;” διερωτήθηκε κάποιος.

Δύσκολη εβδομάδα αρχίζει για τον Νίκαρο
αφού θα έχει συναντήσεις με όλους τους πολι-
τικούς αρχηγούς. Η Τετάρτη θα είναι η πολύ
δύσκολη μέρα αφού από τις 8.30 που θα αρχί-
σει τις συναντήσεις με τον Φούλη, μετά με τον
Άντρο, τον Νικόλα, τον Σιζό, τον Λιλλήκα και
κοντά στο μεσημέρι θα ολοκληρώσει με τον
Χρίστου του ΕΛΑΜ. “Ειδικά για την Τετάρτη θα
του ετοιμάσω εκτός από κρασάκι και κανένα
ουϊσκάκι. Δεν νομίζω να μπορεί τα καταφέρει
διαφορετικά” μου ανέφερε χαμογελώντας ο
κύριος Πάμπος από το Μέγαρο. 

Όπως πάντως μου ανέφερε, “ενδέχεται οι συ-
ναντήσεις με τους αρχηγούς παρά τις προβλέ-
ψεις για μικροεντάσεις, να είναι παιχνιδάκι αν
τελικά η Τουρκία επιμένει με τις προκλήσεις.
Το ζητούμενο είναι να βρεθεί κοινή συνιστα-
μένη για το νέο Εθνικό Συμβούλιο ή το Συμ-
βούλιο Αρχηγών”...

ΚΟΥΪΖ: Ποιος από τους υποψήφιους για
υπουργοποίηση δεν το χώνεψε καθόλου, μα
καθόλου που τελικά δεν κτύπησε το τηλέφωνό
του για να ανηφορίσει προς τον Λόφο; Αλη-
θεύει πως είπε και παραπάνω κουβέντες πά-
νω στη σύγχυσή του;

Γουρλή μου εσύ.

21492149 ημέρες*

ΔΕΝ ΞΕΧΝΩ
* Από την ημέρα της καταστροφής της
Κύπρου, χωρίς να κατηγορηθεί κανείς. 

«Δεν έχω απολύτως κανένα πρόβλημα με τους δημοσιογράφους. Αρκεί να έχουν πάρει σύνταξη».
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Των ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ
και ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

«Η στάση της ελληνοκυπριακής
πλευράς, η οποία δεν διστάζει να
θέσει σε κίνδυνο την ασφάλεια και
τη σταθερότητα της περιοχής της
Ανατολικής Μεσογείου, είναι στην
πραγματικότητα ο κύριος λόγος για
τη μη εξασφάλιση (θετικού) αποτε-
λέσματος στις διαπραγματεύσεις
που συνεχίζονται τον τελευταίομισό
αιώνα με απώτερο στόχο τη διευ-
θέτηση του Κυπριακού», ανέφερε
την προηγούμενη Κυριακή σε ανα-
κοίνωσή του το τουρκικό ΥΠΕΞ.
Στην Άγκυρα επικρατεί η άποψη
ότι αυτή είχε πολλούς αποδέκτες.
Πρώτον, σε μια πολύ κρίσιμη χρονική
συγκυρία, μόλις λίγο μετά το τέλος
των προεδρικών εκλογών στην Κύ-
προ, η Τουρκία επιλέγει να σχετίσει
τις εξελίξεις στην ΑΟΖ με την πορεία
των συνομιλιών του Κυπριακού.
Κάτι το οποίο συναντά την αντίστα-
ση της Λευκωσίας. Δεύτερον, οι εξε-
λίξεις στην κυπριακή ΑΟΖ, σε συν-
δυασμό με τις εξελίξεις στο Αιγαίο,
στοχεύουν σε ακροατήριο στο εσω-
τερικό της Τουρκίας. Τρίτον, αυτές
σχετίζονται άμεσα και με την επι-
δείνωση των σχέσεων της Τουρκίας
με τις ΗΠΑ.

Σύνδεση ΑΟΖ-Κυπριακού 
Η πρώτη πτυχή της στρατηγικής

που ακολουθεί η Τουρκία στην κρίση
στην ΑΟΖ αφορά το μέλλον των συ-
νομιλιών του Κυπριακού. Πιστή στη
γραμμή που ακολούθησε όλο το
προηγούμενο διάστημα, η τουρκική
πλευρά ασκεί έντονη κριτική στην
ε/κ πλευρά για το ναυάγιο του Κυ-
πριακού, η οποία απορρίπτει συμ-
βιβαστικές προτάσεις στο πεδίο των
εγγυήσεων και της ασφάλειας και
δεν αποδέχεται πλήρως την αρχή
της πολιτικής ισότητας, και άρα σε

αυτό το πλαίσιο κατά την Τουρκία,
ευθύνεται για το αδιέξοδο στο Κυ-
πριακό. Έτσι τίθενταιμια σειρά προ-
ϋποθέσεων για την επανέναρξη των
συνομιλιών με τις οποίες συμφωνεί
και η ηγεσία του Μουσταφά Ακιντζί
και ζητείται ο καθορισμός ενός συγ-
κεκριμένου χρονοδιαγράμματος για
τη συνέχιση των συνομιλιών. Πα-
ράλληλα, ζητά την πιο ενεργό εμ-
πλοκή του διεθνούς παράγοντα και
του ΟΗΕ στις συνομιλίες, με απώτερο
στόχο την ανάδυση ενός νέου σχε-
δίου λύσης το οποίο θα οδηγηθεί
άμεσα καιμε συνοπτικές διαδικασίες
σε διπλά δημοψηφίσματα. «Εκτός
από τις προαναφερόμενες προϋπο-
θέσεις, η τουρκική πλευρά θέτει και
ένα νέο όρο, αυτήν την φορά με έμ-
μεσο τρόπο», επισημαίνουν τουρ-
κικές πηγές. Σύμφωνα με αυτές, η
τουρκική πλευρά ζητά την ανάδυση
ενός δικοινοτικού πλαισίου συνερ-
γασίας στο πεδίο της ενέργειας, το
οποίο θα ανοίξει τον δρόμο για τη
συνεργασία της Κύπρου με την Τουρ-
κία στο πεδίο του φυσικού αερίου.
«Η Άγκυρα ξεκαθαρίζει στη Λευκω-
σία ότι η συνεργασία με την Τουρκία
σε αυτό το ζήτημα αποτελεί μονό-
δρομο για την ίδια. Για αυτόν τον
λόγο, ζητά τη διευθέτηση του ζη-
τήματος παράλληλα με την επανέ-
ναρξη των συνομιλιών», τονίζεται
σχετικά.

Παράλληλα
Στη Λευκωσία, από την άλλη

πλευρά,  δεδομένα, είναι διαφορετική
η αντιμετώπιση του θέματος. Όπως
τονίζουν αρμόδιες πηγές στην «Κ»,
οι ενεργειακοί σχεδιασμοί θα συνε-
χίζονταν παρά τις όποιες, θετικές ή
αρνητικές εξελίξεις στο Κυπριακό.
Μάλιστα, όπως τονίζεται, αυτό γι-
νόταν μέχρι σήμερα σε όλες τις φά-
σεις από την προετοιμασία μέχρι
και την υπογραφή συμβολαίων και

αυτό θα εξακολουθήσεινα υφίσταται.
Δεν κρύβουν, ωστόσο, πως όντως
διαφαίνεται μια προσπάθεια σύν-
δεσης εκ μέρους της Τουρκίας των
ενεργειακών με το Κυπριακό, που
μπορεί όπως λένε οι ίδιες πηγές να
είναι και η πηγή της αυξανόμενης

έντασης και ρητορικής εκ μέρους
της Άγκυρας το τελευταίο διάστημα.
«Σίγουρα πάντως δεν έχει να κάνει
με τη διασφάλιση των συμφερόντων
των Τ/κ αλλά με τη θέση της Τουρ-
κίας στην Αν. Μεσόγειο», τόνισαν
στην εφημερίδα αρμόδιες πηγές.

Έτσι, μέσω αυτού του σεναρίου, ότι
δηλαδή η Τουρκία θέλει να έχει βλέ-
ψεις στην Αν. Μεσόγειο, η εικόνα
μεγαλώνει σύμφωνα με τις πληρο-
φορίες και φεύγει από τις αμιγείς
διαπραγματεύσεις για το Κυπριακό,
βαίνοντας και προς τη δημιουργία
του EastΜed. Το σχέδιο αυτό, όπως
εκτιμούν διπλωματικές πηγές, δύ-
ναται να είναι εκείνο που δεν θέλει
να δει η Τουρκία να πραγματοποι-
είται, σε συνδυασμό με τις όλες εξε-
λίξεις που αφορούν την κυπριακή
ΑΟΖ και τα κοιτάσματα φυσικού αε-
ρίου που μέχρι σήμερα έχουν βρεθεί.
Αναλυτές σε Ελλάδα και Κύπρο το-
νίζουν πως η Τουρκία δεν βλέπει με
καλό μάτι αυτή τη διττή εξέλιξη,
από τη μια τα κοιτάσματα στην κυ-
πριακή ΑΟΖ και από την άλλη τον
EastMed, με την ίδια να μένει εκτός.
Και ειδικά όσο προχωράει ο δεύτερος,
εφόσον οι προκαταρκτικές μελέτες
για τη βιωσιμότητα του EastMed
που έχουν συγχρηματοδοτηθεί από
την Ε.Ε.κατέληξαν στο συμπέρασμα
ότι ο αγωγός είναι τεχνικά εφικτός,
οικονομικά βιώσιμος και εμπορικά
ανταγωνιστικός.

Η εθνικιστική ρητορική 
Η της Τουρκίας στην κυπριακή

ΑΟΖ φέρει την ίδια ώρα δυο πτυχές.
Μια πολιτική, η οποία αφορά το
εσωτερικό της, σε μια περίοδο κατά
την οποία η αξιωματική αντιπολί-
τευση κατηγορεί την κυβέρνηση
του Κόμματος Δικαιοσύνης και Ανά-
πτυξης (ΑΚΡ) ότι παρέδωσε δεκάδες
νησίδες του Αιγαίου στην Ελλάδα.
Η αποφασιστική στάση της κυβέρ-
νησης ενισχύει τη θέση της ανα-
δυόμενης συντηρητικής συμμαχίας
στο πολιτικό προσκήνιο της χώρας.
Σε συνδυασμό με το κύμα εθνικι-
στικής ρητορικής που ξεσηκώνουν
οι εξελίξεις στο Αφρίν, η αντιπαρά-
θεση με την Κύπρο και την Ελλάδα

παρέχει στον Πρόεδρο της Τουρκίας
και στην κυβέρνησή του την κα-
τάλληλη ευκαιρία για να προβληθεί
η εικόνα μιας «ισχυρής πολιτικής
εξουσίας, η οποία ξεπερνά τα μεγάλα
προβλήματα και υπερασπίζεται τα
εθνικά συμφέροντα όπου και όποτε
χρειαστεί», όπως τονίζουν πηγές. 

Η διπλωματική πτυχή
Ο υπουργός Εξωτερικών, Με-

βλούτ Τσαβούσογλου επισήμανε τη
σοβαρότητα της όλης κατάστασης
με τα εξής λόγια: «Το τι αναμένουμε
από τις ΗΠΑ είναι ξεκάθαρο. Πρέπει
να επιδιορθωθεί το κλίμα εμπιστο-
σύνης στις διμερείς σχέσεις. Είτε
θα διορθώσουμε τις σχέσεις μας είτε
αυτές θα χαλάσουν ολοκληρωτικά».
«Αυτήν την ώρα,οι εν λόγωεξελίξεις
δεν έχουν σημασία για τις ΗΠΑ οι
οποίες εστιάζουν στα σκάνδαλα
ενός στενού συνεργάτη του Προ-
έδρου τους», αναφέρει ο αρθρογρά-
φος της φιλοκυβερνητικής εφημε-
ρίδας «Σαμπάχ», Μεχμέτ Μπαρλάς,
ο οποίος εντάσσει τις τελευταίες
εξελίξεις στην ευρύτερη περιοχή
στη μεγάλη αντιπαράθεση Τουρ-
κίας-ΗΠΑ. Η Τουρκία, έχοντας απο-
ξενωθεί από τις ΗΠΑ, αναζητά την
υποστήριξη της Ρωσίας, του Ιράν
και της Κίνας και υπερασπίζεται τον
εαυτό της απέναντι στις επιθέσεις
των παραγόντων που υποστηρίζει
η Δύση. Την ίδια άποψη έχει και ο
εν αποστρατεία ναύαρχος του τουρ-
κικού στρατού, Τζεμ Γκιούρντενιζ.
Σύμφωνα με αυτόν, σε μια περίοδο
που η Τουρκία καταπολεμά στο
Αφρίν το κουρδικό κίνημα το οποίο
έχει την υποστήριξη των ΗΠΑ, η
Αθήνα και η Λευκωσία, δυο πρω-
τεύουσες που έχουντην υποστήριξη
της Δύσης, επιχειρούν να «δοκιμά-
σουν» την αποφασιστικότητα και
την αντοχή της Τουρκίας στο ενιαίο
μέτωπο Κύπρου-Αιγαίου.

Σ’ ένα καλάθι ΑΟΖ-Κυπριακό θέλει η Άγκυρα
Από την αλλαγή στάσης της Τουρκίας, θα πρέπει ν’ αναμένουμε εάν εξασφαλίσει ανταλλάγματα στο ΦΑ και στις συνομιλίες

Ανταλλάγματα για αποκλιμάκωση
Σύμφωνα με τον Τούρκο ναύαρχο, οι εξελίξεις στο βόρειο κομμάτι
της Συρίας σχετίζονται άμεσα με τις εξελίξεις στην κυπριακή ΑΟΖ και
το Αιγαίο. Γι’ αυτόν τον λόγο, η Τουρκία καλείται να τηρήσει αποφασι-
στική στάση σε όλα τα ανοιχτά μέτωπα. Παρόμοια είναι και η άποψη
πηγών της «Κ», οι οποίες τονίζουν ότι παρά την ολοκλήρωση της υφι-
στάμενης NAVTEX και τον τερματισμό των στρατιωτικών ασκήσεων
του τουρκικού Πολεμικού Ναυτικού, η τουρκική πλευρά θα εξακολου-
θήσει να πιέζει την ε/κ πλευρά με τη στρατιωτική της ισχύ και με τη
δρομολόγηση των δικών της ερευνών που θα ξεκινήσουν σύντομα
στην περιοχή. Σύμφωνα με τις πηγές μας, αλλαγή στάσης εκ μέρους
της Τουρκίας θα πρέπει να αναμένουμε εάν η Άγκυρα εξασφαλίσει
σημαντικά ανταλλάγματα που θα αφορούν την συνεργασία στο πεδίο
του φυσικού αερίου και την επανέναρξη των συνομιλιών. 

Ο Ερντογάν με την κορύφωση της έντασης σε Αιγαίο, Κύπρο, Συρία, έχει την κα-
τάλληλη ευκαιρία για να προβάλει την εικόνα μιας ισχυρής πολιτικής εξουσίας.
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Του ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟΥ

Την Παρασκευή 9 Φεβρουαρίου,
μόλις που είχε κοπάσει η μίνι κρίση
που προκλήθηκε στο προεδρικό
μέγαρο στη Λευκωσία, ενόψει δια-
μόρφωσης του νέου κυβερνητικού
σχήματος του Νίκου Αναστασιάδη,
στο επίκεντρο της οποίας ήταν η
εκδηλωθείσα πρόθεση του πολύ
επιτυχημένου υπουργού της οικο-
νομίας Χάρη Γεωργιάδη να εγκα-
ταλείψει το υπουργείο Οικονομικών.
Μια κρίση που είχε αλυσιδωτές
επιπτώσεις στον έσω κύκλο του
περιβάλλοντος Αναστασιάδη, έλαβε
μεγάλες διαστάσεις στα ΜΜΕ και
έκανε την εκλογική του νίκη της
προηγούμενης Κυριακής με 56%
να μοιάζει χλωμή ανάμνηση. Στη
δημόσια συζήτηση επανήλθαν οι
αλήστου μνήμης πρώτες μέρες της
πρώτης προεδρικής θητείας Ανα-
στασιάδη, τον Μάρτιο του 2013,
όταν πριν καταλάβει καλά καλά τι
γίνεται, βρέθηκε με το «κούρεμα»
στα χέρια και τον γκρεμό της οι-
κονομικής κατάρρευσης κάτω από
τα πόδια του.

Ομως η Παρασκευή 9/2/2018
έδειξε ότι το τέλος αυτής της πρώ-
της μίνι κρίσης ήταν η αρχή μιας
μεγάλης. Τόσο μεγάλης που η Λευ-
κωσία από μόνη της δεν μπορούσε
να σηκώσει καθότι τουρκικά πλοία
είχαν παρεμποδίσει το γεωτρύπανο
της ιταλικής ΕΝΙ να προσεγγίσει
τον γεωτρητικό στόχο «Σουπιά»,
στο τεμάχιο 3 της κυπριακής ΑΟΖ.
Ηταν φανερό ότι η Τουρκία μετά
την ανακοίνωση της ανακάλυψης
του κοιτάσματος υδρογονανθράκων
στη θέση «Καλυψώ» στο τεμάχιο
6 της ΑΟΖ, είχε κάνει μια πρώτη
ενδεικτική κίνηση προθέσεων στη
θάλασσα.

Στα τηλέφωνα
Η νύχτα βρήκε τον Νίκο Ανα-

στασιάδη στα τηλέφωνα, με Ρώμη
αλλά και με Παρίσι (αφού η TOTAL
ήταν εταίρος με την ΕΝΙ στο «Κα-
λυψώ»), με τις Βρυξέλλες και φυ-
σικά με την Αθήνα η οποία βίωνε
την τουρκική προκλητικότητα ξα-
νά στα Ιμια.

Εν πρώτοις κινητοποιήθηκαν
οι Ιταλοί. Οχι οι διπλωμάτες αλλά
οι αξιωματούχοι της ΕΝΙ που προ-
σέκρουσαν σε νωχελική αντίδραση
των συμπατριωτών τους διπλω-
ματών, οι οποίοι είχαν υποδείξει
στην Αγκυρα ότι η Τουρκία δεν
επηρεάζεται ούτε στο τεμάχιο 6
αλλά ούτε και στο τεμάχιο 3 από
την ΕΝΙ και θεώρησαν ότι μέχρι

εκεί έφτανε το καθήκον τους. Ηταν
φανερό ότι η Ρώμη δυσκολευόταν
να κινηθεί ουσιαστικά προς την
Αγκυρα και το γεωτρύπανο Saipem
12000 που πήγαινε στο τεμάχιο 3
ασυνόδευτο (στο 6 το συνόδευσε
λόγω συνεταιρισμού γαλλική φρε-
γάτα), έριξε άγκυρες εκτός 3, ανα-
μένοντας οδηγίες.

Ο Νίκος Αναστασιάδης, μη δυ-
νάμενος να αποστείλει σκάφη
στην περιοχή αλλά και αντιλαμ-
βανόμενος ότι στρατιωτικοποίηση
του ζητήματος θα ήταν βούτυρο
στο ψωμί της Αγκυρας, ήταν πλέον
αναγκασμένος να αναζητήσει
ισχυρότερους των Ιταλών συμμά-
χους. Αυτοί δεν μπορούσαν να εί-
ναι οι Αμερικανοί, αφού ο ΥΠΕΞ
Τίλερσον που πήγε στην Τουρκία
την Πέμπτη, στην ατζέντα του
είχε αποκλειστικά «σκληρά» αμε-
ρικανοτουρκικά ζητήματα, όπως
Συριακό, Κουρδικό και Γκιουλέν.
Η Γερμανία από την άλλη είχε ση-
μαντικά εσωτερικά ζητήματα να
λύσει με τον σχηματισμό κυβέρ-
νησης μεγάλου συνασπισμού και
δεν είχε καιρό να αγγίξει μια τόσο
καυτή τουρκική πατάτα.

Ποιοι βοήθησαν
Χείρα βοηθείας, λοιπόν, αναζή-

τησε ο πρόεδρος Αναστασιάδης
ανάμεσα στα μέλη του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου, όπου λόγω του «γερ-
μανικού κενού» στην παρούσα συγ-
κυρία, βαρύνουσα άποψη έχει η
Γαλλία. Παράλληλα, χώρες που δεν
βλέπουν με καλό μάτι την ενταξιακή
προοπτική της Τουρκίας, όπως η
Ολλανδία και η Αυστρία, μοιάζουν
σαν έτοιμες από καιρό να συμπα-
ρασταθούν στη Λευκωσία αν η τε-
λευταία φτάσει στο σημείο να παίξει
το δυνατό της χαρτί που είναι να
ζητήσει το πάγωμα της ενταξιακής
πορείας της Τουρκίας. Πάντως, από
τη συνάντηση Μογκερίνι-Τσαβού-
σογλου, σύμφωνα με διπλωματική
πηγή, διαπιστώθηκε ότι η συνεν-
νόηση με την Αγκυρα υπερβαίνει
τον Τούρκο ΥΠΕΞ.

Την ίδια ώρα ο πρωθυπουργός
Γιλντιρίμ άκουσε από ισχυρό Ευ-
ρωπαίο ηγέτη την εξής νουθεσία-
προειδοποίηση: Αν η Αγκυρα στις
22/2/2018 ανανεώσει τη NAVTEX
που εξέδωσε (έστω και παράτυπα)
για το 3, δεν θα αφήνει άλλη επιλογή
στη Λευκωσία από το να ζητήσει
πάγωμα-τερματισμό της ενταξιακής
της πορείας, πράγμα που θα ση-
μαίνει ότι η Αγκυρα ούτε τα 3 δισ.
ευρώ θα πάρει ούτε τις θεωρήσεις
βίζας ούτε οτιδήποτε άλλο. Ακόμα

και να πείσουμε τον πρόεδρο Ανα-
στασιάδη, σε περίπτωση που στη
συνέχεια συμμορφωθεί η Αγκυρα,
να αποσύρει, ελέχθη στον κ. Γιλν-
τιρίμ, πίσω από την Κύπρο θα έχουν
ήδη στοιχηθεί όλες οι χώρες-μέλη
που είναι εναντίον της ενταξιακής
προοπτικής της Τουρκίας και θα
την μπλοκάρουν με πολύ σοβαρά
επιχειρήματα που τους δίνονται
λόγω τουρκικής προκλητικότητας
και εκεί ίσως τελειώσουν όλα. Η
χώρα μου αλλά και οι άλλες χώρες
που στηρίζουν την ενταξιακή προ-
οπτική της Τουρκίας –της Ελλάδας
περιλαμβανομένης–, πώς θα μπο-
ρούσαμε να μη στηρίξουμε την Κύ-
προ που είναι χώρα-μέλος, όταν

δεν μας αφήνετε άλλη επιλογή;
Στην πιο πάνω προειδοποίηση,

δεν υπήρξε ένδειξη προθέσεων για
μη ανανέωση της NAVTEX στις 22
Φεβρουαρίου προφανώς διότι και
αυτό υπερβαίνει τον πρωθυπουργό
Γιλντιρίμ, εκτιμά τουρκική δημο-
σιογραφική πηγή που παρακολου-
θεί τις εξελίξεις στο προεδρικό «πα-
λάτι» της Αγκυρας. Αυτό θα φανεί
σε τέσσερα εικοσιτετράωρα εξ ου
και γι’ αυτό το γεωτρύπανο της
ΕΝΙ, σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ», θα περιμένει στην περιοχή.

Ταυτόχρονα, πληροφορίες από
δύο ευρωπαϊκές πρωτεύουσες ανα-
φέρουν ότι υπάρχει κάποιο φως
στην άκρη του τούνελ, χωρίς να
είναι απολύτως σίγουρες αν το φως
είναι από το χέρι Ερντογάν ή δι-
πλωματική αβρότητα επέβαλε να
δοθεί κάποια ένδειξη ως ανταπό-
κριση στις νουθεσίες-προειδοποι-
ήσεις που διαβιβάστηκαν στην Αγ-
κυρα μέσω Γιλντιρίμ.

Τριμερείς ανησυχίες
Ανησυχία για την κρίση που δη-

μιούργησε η Τουρκία στην κυπρια-

κή ΑΟΖ διακατέχει και το Ισραήλ,
σύμφωνα με επιβεβαιωμένες πλη-
ροφορίες της «Κ». Η κυβέρνηση
Νετανιάχου βλέπει τον κίνδυνο να
πληγεί η ενεργειακή προοπτική
όλης της περιοχής, όπου έχουν ήδη
επενδυθεί μεγάλα κεφάλαια, αφού
αυτό που συμβαίνει τώρα στην Κύ-
προ μπορεί να συμβεί και στο εγγύς
μέλλον π.χ. κατά του Λιβάνου ή
της Ιορδανίας. Συναφώς ένα σοβαρό
ερώτημα που προκύπτει, είναι κατά
πόσον οι τριμερείς που συνομολο-
γήθηκαν μεταξύ Κύπρου, Ελλάδας,
Ισραήλ, Αιγύπτου και Ιορδανίας,
έχουν ανάλογο βάθος που να κα-
λύπτει παρόμοιες κρίσεις.

Διπλωματικές πηγές στη Λευκω-
σία συγκλίνουν στο ότι το ζήτημα
που προέκυψε δεν θα πρέπει να
στρατιωτικοποιηθεί. Ξένος διπλω-
μάτης που έχει γνώση των παρα-
σκηνίων των τριμερών, μας είπε
ότι θα μπορούσε ο κ. Αναστασιάδης
να ζητήσει από Σίσι και Νετανιάχου
να στείλουν σκάφη στην περιοχή.
Θα ήταν όμως ενδεδειγμένο αντί
της διπλωματικής εκτόνωσης, να
ενταθεί η κρίση με στρατιωτικά

μέσα; Ιδιαίτερα όταν είναι γνωστό
το εθνικιστικό παραλήρημα εντός
Τουρκίας λόγω Αφρίν;

Από την άλλη, ευρωπαϊκή διπλω-
ματική πηγή είπε στην «Κ» πως
εκτιμάται πολύ το γεγονός ότι ο
πρόεδρος Αναστασιάδης κρατεί
χαμηλούς τόνους τη στιγμή που
θα ήταν για τον ίδιο μια θαυμάσια
ευκαιρία, αν ήθελε να «σκοτώσει»
την προοπτική διαπραγματεύσεων
και λύσης στο Κυπριακό, να ανε-
βάσει τους τόνους επιρρίπτοντας
την ευθύνη στην τουρκική προ-
κλητικότητα στην κυπριακή ΑΟΖ.
Η ίδια πηγή επισήμανε ότι ενδε-
χόμενη ανανέωση την προσεχή
Πέμπτη της τουρκικής NAVTEX,
προφανώς θα σημαίνει ότι ο πρό-
εδρος Ερντογάν έχει πρόθεση να
πάει σε εκλογές εντός του έτους
αντί το 2019 και γι’ αυτό προκαλεί
πυρετό σε Κύπρο και Αιγαίο πα-
ράλληλα με τη Συρία, ώστε να ικα-
νοποιήσει τους εθνικιστές της χώ-
ρας του. Την προσεχή Πέμπτη λοι-
πόν θα απαντηθούν πολλά ερωτή-
ματα ή θα δημιουργηθούν πολύ
περισσότερα.

Διπλωματικές
«ναυμαχίες»
με φόντο
το τεμάχιο 3
Η παρεμπόδιση της γεώτρησης από 
την Τουρκία – Πώς αντέδρασε η Κύπρος

<<<<<<

Το μήνυμα-
προειδοποίηση ισχυρού
Ευρωπαίου ηγέτη 
προς τον πρωθυπουργό
της Τουρκίας 
Μπιναλί Γιλντιρίμ.

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ

Αναντίρρητα το γεγονός που επιτά-
χυνε την απόφαση της Τουρκίας
να παρεμποδίσει το πλοίο-γεωτρύ-
πανο «Saipem 12000» ήταν η πολλά
υποσχόμενη πρόσφατη ανακάλυψη
στο κοίτασμα «Καλυψώ». Πλην
όμως, η Αγκυρα σχεδίαζε εδώ και
καιρό την παρέμβασή της στην κυ-
πριακή ΑΟΖ, επενδύοντας σημαν-
τικά ποσά σε εξαγορά ερευνητικών
σκαφών και σκάφους γεωτρήσεων
με τεχνολογία αιχμής. Αποσκοπεί,
ανάλογα με την περίπτωση, να τα
χρησιμοποιήσει ώστε εν τοις πράγ-
μασι να αποτρέψει τετελεσμένα
εις βάρος της. Από τη μια, επικα-
λείται τα δικαιώματα της τουρκο-
κυπριακής κοινότητας τόσο ως
προς τον διαμοιρασμό των κερδών

όσο και σχετικά με τη δυνατότητα
συνιδιοκτησίας των πόρων της πε-
ριοχής. Συνάμα, δεν αναγνωρίζει
στη Λευκωσία το δικαίωμα να προ-
βεί σε διεθνείς συμφωνίες οριοθέ-
τησης της Αποκλειστικής Οικονο-
μικής Ζώνης της με όμορα κράτη
(οι οποίες ως νομικό γεγονός
ισχύουν και έναντι τρίτων χωρών),
αλλά διεκδικεί μέρος της ΑΟΖ εκ
μέρους του ψευδοκράτους.

Από την άλλη, η Τουρκία ισχυρί-
ζεται ότι κομμάτι της ΑΟΖ της Κύ-
πρου επικάθεται στην τουρκική
υφαλοκρηπίδα, οπότε έχει νόμιμα
δικαιώματα, τουλάχιστον στο τε-
μάχιο 6, του οποίου τα δικαιώματα
εκμετάλλευσης η κυπριακή κυβέρ-
νηση έχει παραχωρήσει –κατόπιν
έγκυρων συμφωνιών με όμορες χώ-
ρες– σε συγκεκριμένες εταιρείες.

Μάλιστα, η Aγκυρα επαναφέρει
την άποψη ότι, εφόσον δεν προκύψει
επίλυση του Κυπριακού, η συνέχιση
ερευνών σε διαφιλονικούμενες πε-
ριοχές θα έχει αρνητικά αποτελέ-
σματα. Eτσι, προσπαθεί να αντι-
στρέψει την αρνητική θέση στην
οποία έχει περιέλθει (απέχουσα από
τις ενεργειακές διεργασίες αλλά και

λόγω των κακών σχέσεων με τα
άλλα δύο κράτη παραγωγούς στην
περιοχή, το Ισραήλ και την Αίγυπτο),
θέτοντας ως προϋπόθεση ομαλής
αξιοποίησης του ενεργειακού πλού-
του της Κύπρου τη διευθέτηση του
Κυπριακού (και ενώ η ίδια κρατά
τα κλειδιά της λύσης). Γνωρίζοντας
βέβαια το άτοπο των νομικών της
επιχειρημάτων, θέλει να επιβάλει
την ατζέντα της με τη γλώσσα της
ισχύος, τη διάχυση της αβεβαιότητας
και την απειλή πρόκλησης επιπλο-
κών σε αλληλένδετα πεδία (π.χ. ελ-
ληνοτουρκικές σχέσεις). Σκοπεύει
να εγκλωβίσει την Αθήνα στα διμερή
προκειμένου η τελευταία να συνυ-
πολογίσει τον κίνδυνο κλιμάκωσης
κατά την ανάπτυξη συμπράξεων
με Ισραήλ και Αίγυπτο. Γκριζάροντας
δε στην πράξη –κατά τα πρότυπα

του Αιγαίου– περιοχές της κυπρια-
κής ΑΟΖ, θέλει να αποθαρρύνει τις
εταιρείες από τη διεξαγωγή ερευ-
νητικών γεωτρήσεων και αντίστοι-
χες δραστηριότητες.

Η στιγμή που επέλεξε η τουρκική
ηγεσία δεν είναι τυχαία, εντούτοις
και ο χώρος αμφισβήτησης επίσης
δείχνει μια μεθοδικότητα. Το τεμάχιο
3 βρίσκεται στην οριοθετημένη με-
ταξύ Κύπρου - Λιβάνου ΑΟΖ, την
οποία ωστόσο η Bηρυτός δεν έχει
επικυρώσει. Αρα, από την οπτική
του διεθνούς δικαίου είναι το πιο
ασθενές σημείο. Εξίσου, το μπλο-
κάρισμα του γεωτρύπανου της ιτα-
λικής ENI που κινούνταν προς τη
θέση «Σουπιά» δεν φέρνει την Τουρ-
κία σε αντιπαράθεση με τις πιο απο-
φασιστικές Γαλλία, ΗΠΑ και Ισραήλ.
Μάλιστα, τεστάροντας τις προθέσεις

των υπόλοιπων δρώντων, η Αγκυρα
διαπιστώνει την αδυναμία έμπρα-
κτης υποστήριξης της Λευκωσίας
(τουλάχιστον προσώρας), παρά τις
κοινές διακηρύξεις με Τελ Αβίβ και
Κάιρο, καθώς και τη δεδομένη ση-
μασία της περιοχής ως εναλλακτικής
πηγής προμήθειας της Ε.Ε. Αν τελικά
η Τουρκία αναστείλει τις έρευνες,
αποκτά εκ των πραγμάτων λόγο
στις εξελίξεις, τροποποιώντας τους
όρους του παιχνιδιού εφόσον κα-
θίσταται δυσκολότερη/κοστοβόρα
η εξισορρόπησή της. Πλέον, καθο-
ριστική για το μέλλον θα είναι η
στάση των εμπλεκόμενων μερών
στον επόμενο γύρο ερευνών.

Ο δρ Κωνσταντίνος Φίλης είναι
διευθυντής Eρευνών του Ινστιτούτου
Διεθνών Σχέσεων.

Η Τουρκία και η κυπριακή ΑΟΖ
<<<<<<

Αν τελικά η Τουρκία 
αναστείλει τις έρευνες,
αποκτά εκ των πραγμά-
των λόγο στις εξελίξεις, 
τροποποιώντας τους
όρους του παιχνιδιού.

A Π Ο Ψ Η
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Το περιστατικό με την παρεμπόδιση
του γεωτρύπανου της ΕΝΙ, ανοιχτά
του Κάβο Γκρέκο, ανεξάρτητα από
την έκβασή του, προκαλεί ανησυχία
μιας και, όπως ερμηνεύεται, συνι-
στά αλλαγή του τρόπου εκδήλωσης
της προκλητικής συμπεριφοράς
της Τουρκίας εντός της Αποκλει-
στικής Οικονομικής Ζώνης της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας. 

Με μια εξαίρεση τους τουρκι-
κούς λεονταρισμούς, πριν την έναρ-
ξη της πρώτης γεώτρησης εντός
της ΑΟΖ στο τεμάχιο 12 το Σεπτέμ-
βριο του 2011, η τουρκική πλευρά
αναβαθμίζει το προφίλ των προ-
κλήσεων τόσο κατά της Κύπρου
όσο και εταιρειών προχωρώντας
σε ενέργειες με τη χρήση πολεμι-
κών μέσων. Ενδεικτικό του νέου
τρόπου συμπεριφοράς είναι ο τρό-
πος με τον οποίο παρεμποδίστηκε
η πορεία του γεωτρύπανου της ΕΝΙ
προς τον στόχο «Σουπιά». Σύμφωνα
με την πληροφόρηση που έχει στην
διάθεσή της η «Κ», τα τουρκικά
σκάφη δεν απηύθυναν μια απλή
προειδοποίηση στον καπετάνιο
του γεωτρύπανου ότι εισέρχεται
σε περιοχή ασκήσεων, αλλά το πα-
ρεμπόδισαν υπό την απειλή ότι θα
εμβολίσουν το πλωτό γεωτρύπανο
εάν συνέχιζε την πορεία του.

Όπως πληροφορούμαστε, ο κα-
πετάνιος του πλοίου απάντησε ότι
βρίσκεται σε περιοχή δικαιοδοσίας
της Κυπριακής Δημοκρατίας, ωστό-
σο οι Τούρκοι επανέλαβαν τις απει-
λές τους. Αν ληφθεί υπόψη και το
σημείο που είναι προγραμματισμέ-
νη η γεώτρηση στο τεμάχιο 3 η
Τουρκία φαίνεται να δοκιμάζει αν-
τοχές σε μια προσπάθεια να περά-
σει από τις αβλαβείς διελεύσεις πο-
λεμικών της πλοίων μέσα από την
ΑΟΖ, στην παρεμπόδιση του ερευ-

νητικού προγράμματος εταιρειών.
Ωστόσο, αν κάποιος μελετήσει πιο
προσεχτικά τις τελευταίες κινήσεις
των Τούρκων, θα διαπιστώσει ότι
αυτές αποτελούν μέρος των συνο-
λικών διεκδικήσεων της Τουρκίας
από την περίοδο που η Κυπριακή
Δημοκρατία ξεκίνησε την οριοθέ-
τηση Οικονομικών Ζωνών, με κρά-
τη της περιοχής. 

Οι Τουρκικές διεκδικήσεις
Πέρα από τις στρατιωτικές κι-

νήσεις εντός της ΑΟΖ, η Τουρκία
από το 2011 και εντεύθεν κινήθηκε
παράλληλα και σε διεθνές επίπεδο

σε μια  προσπάθεια να περιβάλει
τις προκλητικές της διεκδικήσεις
με τον μανδύα της νομιμότητας,
και το διεθνές δίκαιο, κατά την
ίδια.  Τα όσα επιδιώκει στην περιοχή
η τουρκική πλευρά αποτυπώνονται
σε αριθμό χαρτών που παρουσιάζει
η Κρατική Εταιρεία Πετρελαίων
(TPAO) της Τουρκίας, στους οποίους
αποτυπώνονται οι περιοχές που
διεκδικεί η παράνομη κρατική ον-
τότητα που έχει επιβάλει στο βόρειο
κομμάτι της Κύπρου αλλά και η
ίδια. Με βάση τις παράνομες και
πέρα από κάθε έννοια διεθνούς δι-

καίου διεκδικήσεις, η Κυπριακή
Δημοκρατία περιορίζεται στα χω-
ρικά της  ύδατα των ελευθέρων πε-
ριοχών, με μοναδική διέξοδο μια
λωρίδα θαλάσσιας περιοχής νότια
της Πάφου και στα τεμάχια 1, 7 και
11. Η υπόλοιπη κυπριακή ΑΟΖ, με
εξαίρεση το τεμάχιο 10 και 11, στο
σύνολο ή μερικώς, διεκδικείται από
τους Τούρκους

Σε κλοιό 
Βάση των παράνομων διεκδι-

κήσεων αποτελεί μια επιστολή που
απέστειλε στα ΗΕ η Τουρκία το

2011 με την οποία ενημερωνόταν
ο διεθνής οργανισμός για τα όρια
της υφαλοκρηπίδας Τουρκίας με
το ψευδοκράτος. Στη βάση αυτής
της συμφωνίας το καθεστώς των
κατεχομένων προχώρησε σε συμ-
φωνία με την Κρατική εταιρεία Πε-
τρελαίων της Τουρκίας για έρευνες
σε περιοχές της λεγόμενης «ΑΟΖ»
του ψευδοκράτους.

Όπως φαίνεται και στο χάρτη
που παρουσιάσθηκε από την Κρα-
τική Εταιρεία της Τουρκίας, οι πα-
ράνομες διεκδικήσεις επεκτείνον-
ται, καλύπτοντας το σύνολο ή μέρος

7 τεμαχίων της κυπριακής ΑΟΖ.
Πρόκειται για τα τεμάχια 1, 2, 3,
8, 9, 13 και το τεμάχιο 12. Η λεγό-
μενη «ΑΟΖ» του ψευδοκράτους πε-
ριλαμβάνει τις κατεχόμενες θα-
λάσσιες περιοχές του κόλπου της
Αμμοχώστου, της Καρπασίας φθά-
νοντας μέχρι τα ανοιχτά της Πάφου
όπου σημειώνονται αρκετές τουρ-
κικές προκλήσεις. Εκεί όπου στα-
ματούν οι διεκδικήσεις του ψευ-
δοκράτους ξεκινούν αυτές της
Τουρκίας. Η Τουρκία, επικαλούμενη
την οριοθέτηση υφαλοκρηπίδας
με την παράνομη κρατική οντό-

τητα, που η ίδια έχει επιβάλει στο
κατεχόμενο κομμάτι της Κύπρου,
επεκτείνει τις διεκδικήσεις της δυ-
τικά της Πάφου συμπεριλαμβάνον-
τας ένα μέρος των τεμαχίων 1, 4,
5, 6 και 7 της κυπριακής ΑΟΖ.

Περιοχές που επίσης παρατη-
ρείται έντονη στρατιωτική δρα-
στηριότητα με συχνές δεσμεύσεις,
κυρίως στο τεμάχιο 6, για στρα-
τιωτικούς σκοπούς. Ανασταλτικός
παράγοντας για τις τουρκικές διεκ-
δικήσεις αποτελούν αναμφίβολα
οι συμφωνίες οριοθέτησης ΑΟΖ με
Ισραήλ και Αίγυπτο. Για τις διεκ-
δικήσεις από την πλευρά του Κάβο
Γκρέκο η μη επικύρωση της συμ-
φωνίας ΑΟΖ μεταξύ Κύπρου και
Λιβάνου, κυρίως για λόγους που
άπτονται διαφωνιών με το Ισραήλ,
αποτελεί ενθαρρυντικό παράγοντα
των τουρκικών προκλήσεων.  

Το τεμάχιο 3
Στον χάρτη που παρουσιάζει

επίσημα η Τουρκία, ένα κομμάτι
του τεμαχίου 3 το οποίο εφάπτεται
με την ΑΟΖ του Λιβάνου, βρίσκεται
εκτός παράνομων διεκδικήσεων.
Στο κομμάτι αυτό βρίσκεται και ο
στόχος γεώτρησης της ΕΝΙ που εκ-
κρεμεί η γεώτρηση.  Κρίσιμη ημε-
ρομηνία για τις τουρκικές προκλή-
σεις στην περιοχή, αποτελεί η 22α
Φεβρουαρίου. Την ερχόμενη Πέμ-
πτη, όπως εκτιμάται, θα διαφανεί
αν η κρίση θα εκτονωθεί. Μέχρι
τότε το γεωτρύπανο της ΕΝΙ θα
παραμείνει στην περιοχή που βρί-
σκεται ακινητοποιημένο, σύμφωνα
με τις πληροφορίες της «Κ». Στην
περίπτωση που οι Τούρκοι παρα-
μείνουν στην περιοχή το γεωτρύ-
πανο θα αποχωρήσει λόγω προ-
γραμματισμένης άλλης ερευνητικής
δραστηριότητας, χωρίς ωστόσο η
ΕΝΙ να εγκαταλείπει τις έρευνες
στο τεμάχιο 3.

Στο μάτι της Τουρκίας 11 από τα 13 τεμάχια
Το χρονικό των παράνομων διεκδικήσεων και οι επιδιώξεις για αποκλεισμό της Δημοκρατίας από τους οικονομικούς της πόρους 

<<<<<<<

Η Τουρκία διεκδικεί τα τε-
μάχια 1, 4, 5, 6 και 7 ενώ το
καθεστώς των κατεχομέ-
νων εκτός από το 3 τα τε-
μάχια 1, 2, 8, 9, 12 και 13.
Όπως φαίνεται στο χάρτη,
ο στόχος «Σουπιά» βρί-
σκεται εκτός της λεγόμε-
νης οριοθέτησης τεμα-
χίων από το ψευδοκράτος.

ΤΟΥΡΚΙΑ

ΚΥΠΡΟΣ
Λευκωσία
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11 33

44 55 66 77 88 99
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2

ΑΟΖ ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ
ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΔΙΕΚΔΙΚΗΣΕΙΣ
ΨΕΥΔΟΚΡΑΤΟΥΣ

ΔΙΕΚΔΙΚΗΣΕΙΣ
ΤΟΥΡΚΙΑΣ

Ο χάρτης παρουσιάζει τις περιοχές που διεκδικούν παράνομα το ψευδοκράτος και η Τουρκία και παρουσιάσθηκε
από την Κρατική Εταιρεία Πετρελαίων (TPAO) σε συνέδριο στην Άγκυρα. Τα μοναδικά τεμάχια της κυπριακής ΑΟΖ
που βρίσκονται εκτός της σφαίρας των τουρκικών επιδιώξεων είναι τα τεμάχια 10 και 11.
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Ηταν λίγο μετά τις 23.00 την πε-
ρασμένη Δευτέρα, όταν τα έμπειρα
στελέχη του πληρώματος του πε-
ριπολικού ανοικτής θαλάσσης
«Γαύδος 090» αντιλήφθηκαν ότι
επέβαιναν στο μοναδικό ελληνικό
πλοίο στην περιοχή των Ιμίων.
Γύρω από τα Ιμια έπλεαν επτά μι-
κρά και μεγαλύτερα πλοία της
τουρκικής ακτοφυλακής, σε μια
βραδιά με καθαρό ουρανό και ήρε-
μα νερά. Ξαφνικά το «Γαύδος»
βρέθηκε ανάμεσα σε δύο τουρκικά
πλοία. Στα δεξιά του είχε ένα πε-
ριπολικό της τουρκικής ακτοφυ-
λακής και από τα αριστερά πλη-
σίαζε η ακταιωρός «UMUT». Βλέ-
ποντας το «UMUT» να προσεγγίζει,
τα μέλη του πληρώματος θορυ-
βήθηκαν. Η συγκεκριμένη τουρ-
κική ακταιωρός έχει «βαρύ ιστο-
ρικό» παρενοχλήσεων ελληνικών
πλοίων. Μόλις δύο ημέρες νωρί-
τερα το «UMUT» είχε κάνει ανά-
λογους επικίνδυνους ελιγμούς με
στόχο τη φρεγάτα «Νικηφόρος
Φωκάς», στην ευρύτερη περιοχή
Καλολίμνου - Ιμίων.

Ωστόσο, το μέγεθος της φρεγάτας
και η ταχύτητα που είχε αναπτύξει
καθιστούσαν απαγορευτική την
προσέγγιση από το «UMUT». Οι
αξιωματικοί του «Γαύδος» γνωρί-
ζουν ότι στη θάλασσα το μέγεθος
μετράει. Στις 23.40, το βράδυ της
Δευτέρας, μόνη διέξοδος για το ελ-
ληνικό περιπολικό ήταν να φύγει
μπροστά, πρόσω ολοταχώς.

Σχεδόν στη γραμμή
Παρά την κίνηση πρόσω, το

«UMUT» εμβόλισε το «Γαύδος» με
τα γνωστά αποτελέσματα. Η κίνηση
αυτή, ωστόσο, αποδείχθηκε σωτήρια,
καθώς εμβολισμός στο μέσον του
πλοίου θα μπορούσε να είχε οδη-
γήσει ακόμη και σε τραυματισμούς.
Το περιστατικό, όπως αναφέρουν
στην «Κ» καλά ενημερωμένες πηγές,
καταγράφηκε σχεδόν σε αυτό το
σημείο που (από την ελληνική πλευ-
ρά) νοείται ως γραμμή των χωρικών
υδάτων. Αμέσως μετά το περιστα-
τικό, το Κέντρο Επιχειρήσεων του
Λιμενικού ενημέρωσε το ΓΕΕΘΑ, το
οποίο ενεργοποίησε τον Θάλαμο
Επιχειρήσεων. Δόθηκε άμεσα εντολή
στην κανονιοφόρο «Πολεμιστής»
να μεταβεί στην περιοχή.

Ωστόσο, αμέσως μετά τον εμβο-
λισμό, παρατηρήθηκε σταδιακή
υποχώρηση των τουρκικών πλοίων,
προς τα χωρικά ύδατα της Τουρκίας
και, ακολούθως, δόθηκε εντολή και
στον «Πολεμιστή» να παραμείνει
μακριά από τα Ιμια. Κάτι ανάλογο
έπραξαν και δύο τουρκικές πυραυ-
λάκατοι που βρέθηκαν στην περιο-
χή, αλλά δεν πλησίασαν στα Ιμια.

Η γενική εντολή από το ΓΕΕΘΑ
ήταν να μη «φορτωθεί» η περιοχή
με πλοία. Στα... σουρεαλιστικά στοι-
χεία της νύχτας, ήταν η δι’ ασυρ-
μάτου επικοινωνία από το «UMUT»
προς το «Γαύδος» για το αν οι Ελ-
ληνες λιμενικοί ήθελαν κάποια συν-

δρομή μετά τον εμβολισμό... Μέχρι
να συμβούν όλα αυτά, λίγο μετά τα
μεσάνυχτα, το υπουργείο Εθνικής
Αμυνας είχε τεθεί σε συναγερμό.

Την επόμενη ημέρα, η σκυτάλη
πέρασε σε διπλωματικό και πολιτικό
επίπεδο. Ο γ.γ. του υπουργείου
Εξωτερικών Δημήτρης Παρασκευό-
πουλος, πολύπειρος διπλωμάτης
και με γνώση της τουρκικής αμφι-
σημίας, ανέλαβε να προχωρήσει
σε όλα τα απαραίτητα διαβήματα,
ενώ παράλληλα προετοιμαζόταν ο
δίαυλος για την επικοινωνία των
δύο πρωθυπουργών Αλέξη Τσίπρα
και Μπιναλί Γιλντιρίμ, το απόγευμα

της Τρίτης. Ηδη από την Τρίτη,
αλλά κυρίως την Τετάρτη, φάνηκε
ότι ιδιαίτερο ενδιαφέρον για το ίδιο
το περιστατικό έδειξαν όλες οι συμ-
μαχικές χώρες, περιλαμβανομένων
των ΗΠΑ, οι οποίες κινήθηκαν
μέσω των διπλωματών τους σε
Αθήνα και Αγκυρα. Το υπαρκτό
ενδιαφέρον των Αμερικανών ήταν
εκείνο που αναδείχθηκε από τον
υπουργό Εθνικής Αμυνας Πάνο
Καμμένο, προκειμένου να στείλει
μήνυμα (διά του Twitter) για την
αποφασιστικότητα της Ελλάδας
να απαντήσει στρατιωτικά αν προ-
κληθεί η ακεραιότητά της.

Σε γενικές γραμμές πάντως και
στο ΝΑΤΟ επικράτησε στάση ου-
δετερότητας. Από τους χειρισμούς
του κ. Καμμένου, ιδιαίτερα τις δη-
λώσεις του στις Βρυξέλλες, φάνηκε
ανάγλυφα ότι υπάρχει διαφορά αν-
τιλήψεων για τη διαχείριση της
κρίσης ανάμεσα στον υπουργό
Εθνικής Αμυνας και το Μέγαρο
Μαξίμου, το οποίο επιχείρησε να
ρίξει τους τόνους. Σκληρή γλώσσα,
ωστόσο, χρησιμοποίησε την Πέμ-
πτη και ο ΥΠΕΞ Νίκος Κοτζιάς, ο
οποίος είπε ότι «δεν θα υπάρχει
ξανά τέτοια ειρηνική συμπεριφορά»
σε τέτοιο περιστατικό.

Ηδη από την πρώτη στιγμή οι κ.
Τσίπρας και Γιλντιρίμ συμφώνησαν
για αποκλιμάκωση. Παρ’ όλα αυτά,
την Πέμπτη, η φρεγάτα «Μπαρμ-
παρός» διέσχισε όλο το Αιγαίο πραγ-
ματοποιώντας αβλαβή διέλευση.
Ενώ η «Μπουγιούκαντα» –η οποία
είχε αποσυρθεί μετά το τηλεφώ-
νημα Τσίπρα και Γιλντιρίμ– παρα-
βίασε τα ελληνικά χωρικά ύδατα
στις Οινούσσες. Κάτι που θεωρείται
αναλογική απάντηση (tit-for-tat)
στις φρεγάτες του Π.Ν. οι οποίες,
στο πλαίσιο της προγραμματισμέ-
νης άσκησης «Αστραπή», κινήθη-
καν την Τετάρτη στα όρια μεταξύ
των νησιών του Ανατολικού Αιγαίου
και των τουρκικών παραλίων.

Σε επιθετική διάταξη
Παρά την προσωρινή αποκλιμά-

κωση, τα πράγματα είναι αρκετά
ανησυχητικά. Εμπειρες στρατιω-
τικές πηγές ανέφεραν ότι το επει-
σόδιο ήταν σε σημαντικό βαθμό
σκηνοθετημένο. Τα πλοία της τουρ-
κικής ακτοφυλακής, όπως και του
ναυτικού σε άλλες περιπτώσεις,
ήταν τοποθετημένα σε επιθετική
διάταξη. Στην περίπτωση, μάλιστα,
του «Γαύδος», η εξέταση των κι-
νήσεων, αλλά και του βίντεο που
υπάρχει, οδηγεί τους ειδικούς στο
συμπέρασμα ότι ο εμβολισμός ήταν
ο τελικός σκοπός. Αν και κανείς
δεν μπορεί να πει με βεβαιότητα
ότι οι Τούρκοι ήθελαν θύματα, είναι
σαφές ότι αν το «UMUT» προσέ-
κρουε στο μέσον του «Γαύδος», η
κατάληξη θα μπορούσε να είναι
πολύ διαφορετική. Πέρα από τα
Ιμια, ανησυχία υπάρχει πάντα για
την τουρκική κινητικότητα στις
Οινούσσες και στην παρακείμενη
Παναγιά, αλλά και στο σύμπλεγμα
Κινάρου-Λέβιθας, όπου κατά και-
ρούς ελληνικά και τουρκικά σκάφη
έχουν «φλερτάρει» επικίνδυνα με
τη σύγκρουση.

Η νυν κατάσταση δεν μπορεί πα-
ρά να ανησυχεί όσους γνωρίζουν
τις πάγιες τουρκικές θέσεις. Το 1996,
η παρέμβαση του Ρίτσαρντ Χόλμ-
προυκ είχε οδηγήσει στο περίφημο
«no ships, no troops, no flags» και
επιστροφή στο «status quo ante»,
δηλαδή το προηγούμενο καθεστώς.
Οι Τούρκοι έχουν πολύ διαφορετική
άποψη για το ποιο είναι το «status
quo ante», παρότι, όπως δείχνουν
και οι παρακείμενοι χάρτες, ουδείς
είχε αμφισβητήσει την ελληνική
κυριότητα των Ιμίων πριν από το
1996. Η εκκρεμότητα αυτή ουσια-
στικά επικυρώθηκε τον Ιούλιο του
1997, όταν στο περιθώριο της συ-
νόδου του ΝΑΤΟ στη Μαδρίτη οι
τότε πρωθυπουργοί Κώστας Σημίτης
και Σουλεϊμάν Ντεμιρέλ κατέληξαν
σε συμφωνία περί προάσπισης ζω-
τικών συμφερόντων κάθε κράτους.

Οταν το «UMUT» εμβόλισε το «Γαύδος»
Ενα σκηνοθετημένο επεισόδιο, που θα μπορούσε να έχει και θύματα, έφερε Ελλάδα και Τουρκία στο «κόκκινο» ξανά δίπλα στα Ιμια

Του ΑΓΓΕΛΟΥ Μ. ΣΥΡΙΓΟΥ

Ο Ελευθέριος Βενιζέλος γεννήθηκε
το 1864 σε μια Κρήτη που τελούσε
υπό συνεχή εξέγερση, με τους κα-
τοίκους της να ζουν για τη στιγμή
της ενώσεως με την Ελλάδα. Ο ίδιος
είχε ενεργό ρόλο σε αυτή την προ-
σπάθεια. Το 1897 βρέθηκε στο
ακρωτήρι Χανίων ως ηγέτης των
επαναστατών. Η σύγκρουσή του
το 1905 με τον ύπατο αρμοστή της
Ελλάδος στο νησί, πρίγκιπα Γεώργιο,
ξεκίνησε από διαφωνία για τον χει-
ρισμό της ενώσεως.

Τον Μάρτιο του 1912 ο Βενιζέλος
εξελέγη εκ νέου πρωθυπουργός της
Ελλάδας. Την ίδια ημέρα έγιναν
εκλογές και στην Κρήτη. Οι πληρε-
ξούσιοι τής υπό οθωμανική επικυ-
ριαρχία Κρητικής Πολιτείας αποφά-
σισαν να ορκισθούν μαζί με τους
συναδέλφους τους από την ελεύθερη
Ελλάδα.

Κατά την εναρκτήρια συνεδρίαση
της Βουλής των Ελλήνων τον Μάιο
του 1912 ισχυρές αστυνομικές και
στρατιωτικές δυνάμεις, με εντολή
του Βενιζέλου, εμπόδισαν βιαίως
τους πληρεξουσίους της Κρήτης να
μπουν στο κτίριο και απομάκρυναν
κάποιον που είχε εισέλθει κρυφά.

Την ώρα που ο Βενιζέλος δήλωνε
ενώπιον της Βουλής ότι το αίτημα
των Κρητικών δεν μπορούσε να γίνει
δεκτό, χιλιάδες λαού έξω από τη
Βουλή επευφημούσαν τους Κρητι-
κούς και ο τύπος δημοσίευε πύρινα
άρθρα υπέρ τους.

Ο Βενιζέλος δεν ακολούθησε τι
του έλεγε η καρδιά του. Γνώριζε
τη συνολική εικόνα. Ηξερε ότι πρα-
ξικοπηματική ένωση της Κρήτης
με την Ελλάδα σε εκείνη τη φάση
μπορούσε να οδηγήσει σε πρόωρη
σύγκρουση με την Τουρκία. Την
ίδια περίοδο τα άλλα βαλκανικά
κράτη διευθετούσαν τις μεταξύ
τους συμμαχίες για να ξεκινήσουν
ολοκληρωτικό πόλεμο κατά των
οθωμανών. Ως ηγέτης έδρασε με
γνώμονα το εθνικό συμφέρον.

Ερχόμαστε στα καθ’ ημάς. Στις

αρχές του 2018 ανακαλύφθηκε ση-
μαντικό κοίτασμα αερίου στο τε-
μάχιο 6 της κυπριακής ΑΟΖ. Το γε-
γονός είναι τουλάχιστον καλοδε-

χούμενο. Με σωστούς χειρισμούς
δημιουργεί τις προϋποθέσεις για
επίλυση του Κυπριακού μακριά από
τις αλυσιτελείς προτάσεις τύπου

σχεδίου Ανάν. Την ίδια στιγμή η
ανακάλυψη του κοιτάσματος λει-
τουργεί για την Τουρκία όπως η μυ-
ρωδιά του αίματος για τον καρχαρία.
Μη λησμονούμε πώς ξεκίνησε το
1973 η διεκδίκηση της Τουρκίας
για την υφαλοκρηπίδα του Αιγαίου.
Βρέθηκε κοίτασμα στη Θάσο που,
όπως τότε έγραφαν οι εφημερίδες,
ήταν ανάλογο με αυτά της Βόρειας
Θάλασσας. Δεν ήταν. Αρκούσε,
όμως, για την Τουρκία να ξεκινήσει
την αμφισβήτηση του Αιγαίου, που
συνεχίζεται μέχρι σήμερα.

Τους επόμενους μήνες στην κυ-
πριακή ΑΟΖ θα παιχθεί το μεγάλο
παιχνίδι. Οι Τούρκοι θα προσπαθή-
σουν να ακυρώσουν την κυπριακή
δικαιοδοσία και να μετατρέψουν
την περιοχή σε γκρίζα ζώνη, όπως
έχουν κάνει με το Αιγαίο.

Για τους ξένους το κρίσιμο θα
είναι η εκμετάλλευση του κοιτά-
σματος. Για εμάς θα είναι η επίλυση
του Κυπριακού με τρόπο που θα
διασφαλίζει την αξιοπρεπή συνέχεια
του ελληνισμού στο νησί. Τους επό-
μενους μήνες θα ακουσθούν απει-
λές, τα τουρκικά ερευνητικά πλοία
θα διεξάγουν έρευνες στην κυπριακή
ΑΟΖ, η Αγκυρα θα αποπειραθεί να
ξεκινήσει γεωτρήσεις στο τεμάχιο

6 και πολεμικά πλοία θα γεμίσουν
την περιοχή. Θα χρειασθεί ετοιμό-
τητα, ψυχραιμία, στενότατη συνερ-
γασία Ελλάδας-Κύπρου και συνεν-
νόηση όλων των πολιτικών δυνά-
μεων του τόπου. Οι συμμαχίες της
χώρας μας και η συμμετοχή μας στα
πιο επίλεκτα «κλαμπ» του κόσμου
(όπως Ε.Ε. και ΝΑΤΟ) θα δοκιμα-
σθούν.

Αυτή είναι η στρατηγική μας κί-
νηση. Εκεί πρέπει να επικεντρω-
θούμε. Το θέμα του ονόματος των
Σκοπίων δεν διακυβεύει την παρου-
σία του ελληνισμού στη Μακεδονία.
Δεν ισχύει το ίδιο για την Κύπρο.
Οι ηγεσίες, κυρίως η κυβέρνηση
αλλά και η αντιπολίτευση, θα ανα-
δειχθούν (ή θα χαθούν στη μετριό-
τητα) μέσα από τη διαχείριση αυτού
του θέματος.

Ξαναγυρίζουμε στον Βενιζέλο.
Εξι μήνες μετά τη βίαια αποπομπή
τους, οι βουλευτές από την Κρήτη
έγιναν δεκτοί στη Βουλή των Ελ-
λήνων τον Οκτώβριο του 1912. Αμέ-
σως μετά ξεκίνησαν οι νικηφόροι
Βαλκανικοί Πόλεμοι.

Ο κ. Αγγελος Μ. Συρίγος είναι αναπληρω-
τής καθηγητής Διεθνούς Δικαίου και Εξω-
τερικής Πολιτικής, Πάντειο Πανεπιστήμιο.

Οταν ο Βενιζέλος έδιωξε τους βουλευτές από την Κρήτη
A Π Ο Ψ Η

<<<<<<

Στα σουρεαλιστικά
στοιχεία της νύχτας,
όταν από το «UMUT»
πρόσφεραν συνδρομή
μετά τον εμβολισμό...

<<<<<<

Πώς συνδέονται 
τα γεγονότα του 1912 
με την κυπριακή ΑΟΖ
και το μεγάλο παιχνίδι
που θα παιχθεί 
τους επόμενους μήνες.

Στη φωτογραφία, στρατιώτες εμποδίζουν στην περιοχή των Χαυτείων
τους βουλευτές από την Κρήτη να πλησιάσουν το κτίριο της Βουλής των Ελ-
λήνων (φωτ. από το Αρχείο του Εθνικού Ιδρύματος Ερευνών & Μελετών
«Ελευθέριος Κ. Βενιζέλος» - Χανιά). 

Τη διαχρονική περιγραφή
των Ιμίων ως νησίδων που
ανήκουν στην Ελλάδα απο-
δεικνύει σειρά από 19 χάρτες
που είναι δημοσιευμένοι
στην έκδοση «Υπόμνημα περί
των νησίδων “Λιμνιά-Ιμια”»
του Εθνικού Ιδρύματος Ερευ-
νών (ΕΙΕ). Η έκδοση έγινε τον
Νοέμβριο του 1996 και σε
αυτήν γίνεται σαφές ότι από
τον 19ο αιώνα μέχρι και τις
αρχές δεκαετίας του 1990,
τα Ιμια δεν θεωρούνταν σε
καμία περίπτωση μέρος της
τουρκικής επικράτειας.
Ο πρώτος χάρτης, της τουρκι-
κής Γεωγραφικής Υπηρεσίας,
εκδόθηκε το 1969, απεικονί-
ζει τα Ιμια με το ελληνικό
όνομά τους (Immia adalari),
ενώ –όλως περιέργως με βά-
ση τα τουρκικά επιχειρήμα-
τα– περιέχει και γραμμή δια-
χωρισμού των χωρικών υδά-
των των δύο χωρών. Στα ανα-
τολικά της γραμμής, εντός
των τουρκικών χωρικών υδά-
των, διακρίνεται η νησίδα
Τσαβούς, στην οποία, μάλι-
στα, προχθές οι Τούρκοι ήγει-
ραν παρατηρητήριο. Ο δεύτε-
ρος χάρτης της βρετανικής
Υδρογραφικής Υπηρεσίας εκ-
δόθηκε το 1991 και απεικονί-
ζει τα Ιμια με το ελληνικό
τους όνομα και τη χρήση του
ελληνικού όρου «νησιά». Ο
τρίτος χάρτης σχεδιάστηκε το
1990 από το Ναυτικό των
ΗΠΑ. Τα Ιμια περιγράφονται
ως «Λιμνιά» και –όπως φαίνε-
ται στην παρένθεση κάτω από
το όνομα– ανήκουν στην Ελ-
λάδα (Greece). Αναλόγως, η
νησίδα απέναντι (Τσαβούς)
περιγράφεται ως τουρκική,
όπως και σήμερα.

Ελληνικά τα Ιμια
και στους χάρτες
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Ο ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΣΟΥΛΙΔΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Ηρθε ως κύριος, φεύγει ως Sir! 
Ο Μάης του ’68 και ο Τσε, πώς αποσόβησε σύρραξη ο Κληρίδης, τι συμβουλεύει το διάδοχό του και τι θα κάνει φεύγοντας ο ΥΠΕΞ

Συνέντευξη στον ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟ

Τον γνώρισα στην αρχή της πολι-
τικής του σταδιοδρομίας, ως πρό-
εδρο της ΝΕΔΗΣΥ το 1990 στο ια-
τρείο του στη Λευκωσία, και μου
έκαμε εντύπωση η ευγένεια και το
ήθος του. Όταν το 1991 έγινε βου-
λευτής, οι συναντήσεις μας έγιναν
πιο συχνές μέχρι που το 1993, όταν
ανέλαβε ως Κυβερνητικός Εκπρό-
σωπος στην κυβέρνηση Κληρίδη,
τον συναντούσα καθημερινά, για
σχεδόν τέσσερα χρόνια, στο μπρί-
φινγκ, μέχρι που μεταπήδησε στο
υπ. Εξωτερικών, όπου υπηρέτησε
συνολικά 11 χρόνια. Τώρα, στο τέ-
λος της πολιτικής του καριέρας,
στην τελευταία του συνέντευξη
ως ΥΠΕΞ, μπορώ να υπογράψω με
το χέρι στη φωτιά ότι ο Ιωάννης
Κασουλίδης ήρθε ως κύριος και
φεύγει ως Sir!     
-Γιος γιατρού και πολιτευτή,
αφιερώσατε μια ζωή στην πο-
λιτική. Γιατί αποφασίσατε να
γίνετε γιατρός;

-Πάντα μου άρεσε η πολιτική
αλλά ουδέποτε τη θεώρησα επάγ-
γελμα. Αποφάσισα να καταρτιστώ
για να ασκήσω το ελεύθερο επάγ-
γελμα του γιατρού και το έκαμα
για 12 χρόνια. Σταδιακά ωστόσο
με κέρδισε αυτό που μου άρεσε, η
πολιτική. Οπότε όταν διορίστηκα
Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, μετά
από 18 μήνες στη Βουλή, σταμά-
τησα να ασκώ την ιατρική. 
-Η πρώτη σας πραγματική επαφή
με το κοινωνικό γίγνεσθαι ήταν
στα φοιτητικά σας χρόνια;

-Από το δημοτικό σχολείο είχα
ανάμιξη στον υποτυπώδη μαθητικό
συνδικαλισμό, εκλεγόμουν σχεδόν
κάθε χρόνο πρόεδρος της τάξης
και διάβαζα εφημερίδες, κυπριακές
και αθηναϊκές που έπαιρνε καθη-
μερινά ο πατέρας μου διαμορφώ-
νοντας μια πρώτη αντίληψη των
πραγμάτων.  
-Γνωρίζω ότι ο Μάης του ’68 σας
βρήκε στη Γαλλία. Μισό αιώνα
από τότε, πείτε μας αν και πώς
επέδρασε πάνω σας εκείνο το
κοσμογονικό γεγονός.

-Μετά τη γαλλική επανάσταση,
η επανάσταση των νέων της Γαλ-
λίας ήταν όντως κοσμογονικό γε-
γονός. Παρόλο ότι ζούσαμε σε μια
πλήρως δημοκρατική χώρα, που
είχε ηγέτη τον στρατηγό Ντε Γκολ,
ήταν φανερό ότι οι νέοι επιζητού-
σαν περισσότερη δημοκρατία-συμ-
μετοχή στα  ζητήματα που τους
αφορούσαν. Ο Μάης του ’68 έκαμε
τα πανεπιστήμια πιο δημοκρατικά.
Οι φοιτητές είχαν πλέον σημαντικό
ρόλο σε όσα τους αφορούσαν καθώς
εισήχθη ο συνεχής έλεγχος των
γνώσεων, που μεταξύ άλλων σή-
μαινε, όχι εξετάσεις μόνο τέλος
του χρόνου ενώ οι φοιτητές απέ-
κτησαν επίσης λόγο και στην ανά-
δειξη πρυτανικών αρχών κ.α. Τότε
ήταν που ιδρύσαμε και την Οργά-
νωση Κυπρίων Φοιτητών στη Γαλ-
λία, της οποίας ήμουν ο πρώτος
πρόεδρος και διεκδικήσαμε ιατρο-
φαρμακευτική περίθαλψη. 
-Πώς βιώσατε εκείνο το επανα-
στατικό κλίμα που «ξεκίνησε

τις καρδίες των φοιτητών», όπως
τραγούδησε και ο Μάνος Λοΐζος; 

-Όντως έτσι ήταν. Εκείνο που
είδα τότε με περισσότερη συμπά-
θεια ήταν τα επαναστατικά κινή-
ματα στη Λατινική Αμερική και αλ-
λού. Γι’ αυτό και είχα στο φοιτητικό
μου δωμάτιο το πόστερ με τον Τσε
Γκεβάρα. Διότι οι λαοί που υφί-
στανται καταπίεση επαναστατούν.
Και είναι αυτό ένα διαρκές  μάθημα
στις ηγεσίες ότι χρειάζεται μία συ-
νεχής αναπροσαρμογή για να μην
αισθάνονται οι κοινωνίες καταπιε-
σμένες.   
-Είναι μια θέση με αριστερό άρω-
μα...

-Να σας πω ότι στο μεσοδιάστη-
μα είχα ενδιατρίψει πολύ στο ζή-
τημα διαβάζοντας πολλά βιβλία κυ-
ρίως όμως πολιτικής οικονομίας.
Αντιλήφθηκα ότι η δυναμική της
οικονομίας δεν μπορεί να προκύ-
πτει από κατευθυνόμενα συστή-
ματα σοβιετικού τύπου αλλά μόνο
από την ιδιωτική πρωτοβουλία,
που είναι η ραχοκοκαλιά μιας οι-
κονομίας. Επομένως, ανεξαρτήτως
των ρομαντικών μου τοποθετήσε-
ων, απέκτησα ταυτόχρονα θέσεις
που πατούσαν γερά στο έδαφος.
Έτσι, όταν επέστρεψα στην Κύπρο
και μελέτησα την κατάσταση, εν-
τάχθηκα στον ΔΗΣΥ. 
-Δεν ήταν συντηρητικό τότε
αυτό το σχήμα για σας; 

Όχι, το κόμμα του Γλαύκου Κλη-
ρίδη, ούτε συντηρητικό, ούτε αν-
τιδραστικό, ούτε ακροδεξιό ήταν.
Ήταν κεντροδεξιό και δημοκρα-
τικό. Τα πρώτα βήματα στη ΝΕΔΗ-
ΣΥ ήταν μια χρυσή εποχή δραστη-
ριότητας. Από τους νέους παίρνεις,
το πηγαίο και το αυθεντικό,  συ-
ναισθημάτων και προβληματισμών.
Και μιλάμε για πολύ κόσμο τότε,
ενεργό και μαχητικό, και όχι για
καφετέριες και μπαράκια, κόσμο
που αγωνιστήκαμε μαζί και που
έμεινε κοντά μου μέχρι και σήμερα. 
-Ήταν και η μαγιά που με τις
ψήφους της μπήκατε στη Βουλή; 

-Ναι σίγουρα, μαζί φυσικά και
με πολλούς άλλους. Ευκαιρίας δο-
θείσης να πω ότι η Βουλή ήταν μια
από τις πιο διδαχτικές πολιτικές
περιόδους. Ιδιαίτερα η θητεία μου
στην Επιτροπή Οικονομικών, όπου
παρελαύνουν όλα τα υπουργεία
για τους προϋπολογισμούς τους
και οι βουλευτές εξετάζουν πολι-
τικές κι όχι αριθμούς. Έτσι, όταν
κλήθηκα από τον Γλαύκο Κληρίδη
να αναλάβω τη θέση του Κυβερ-
νητικού Εκπροσώπου, είχα σημαν-
τική προπαίδεια. Και όπως θυμάστε
καλά, δεν ήμουν Κυβερνητικός Εκ-
πρόσωπος μόνο για το Κυπριακό
αλλά για όλα τα ζητήματα. 
-Ναι έχετε δίκαιο...

-Πρέπει να πω ήσουν ο πρώτος
των δημοσιογράφων, όταν διορί-
στηκα, από τον οποίο άκουσα πο-
λύτιμες και χρήσιμες πληροφορίες-
συμβουλές ως προς το πώς λειτουρ-
γούν τα πράγματα στο πεδίο ακρι-
βώς που εισερχόμουν ως Κυβερ-
νητικός Εκπρόσωπος. Δεν μου είπες
μόνο ένα πράγμα: ότι προηγουμέ-
νως στην καθημερινή συνάντηση
Εκπροσώπου-δημοσιογράφων όλα

ήταν off the record εκτός από μια
ή δύο δηλώσεις on the record σχε-
δόν προαποφασισμένες. Εγώ ξεκί-
νησα από την αρχή με κάμερες και
μικρόφωνα ανοιχτά. 
-Είναι αλήθεια ότι το briefing
επί εποχής σας πέρασε σε ένα
άλλο πιο αναβαθμισμένο επίπεδο. 

-Εγώ εκεί πέρασα από ένα άλλο
σχολείο πολιτικής εμπειρίας. Επειδή
για τέσσερα συνεχή χρόνια ήμουν
δίπλα στον Πρόεδρο Κληρίδη ξε-
κινούσα με τον πρωινό καφέ μαζί
του, με Κυπριακό, ζητήματα εξω-
τερικής και εσωτερικής πολιτικής,
ενώ μιλούσα καθημερινά με τον

τότε ΥΠΕΞ, αείμνηστο Αλέκο Μι-
χαηλίδη. Έτσι είχα μια σφαιρική
ενημέρωση για να μπορώ στις 11:30
να έρχομαι στο newsroom για να
σας συναντήσω. 
-Ο πρωινός καφές με τον Γλαύκο
Κληρίδη, ήταν άλλη σημαντική
εμπειρία; 

-Η εμπειρία έγκειται στο γεγονός
ότι έβλεπες τον τρόπο που σκε-
φτόταν ο Κληρίδης. Θυμάμαι χα-
ρακτηριστικά που έλεγε ολοκλη-
ρώνοντας μια ανάλυση του ότι,
«έτσι παίζεται». Μαθαίνοντας τον
τρόπο που σκεφτόταν,  ένοιωθα
ασφαλής όταν απαντούσα στους
δημοσιογράφους, διότι ήξερα ότι
αυτό που έλεγα θα μπορούσε να
το είχε πει και ο ίδιος. 
-Έτσι αναλαμβάνοντας το χαρ-
τοφυλάκιο του ΥΠΕΞ στη συνέ-
χεια ήσασταν αρκούντως προ-
ετοιμασμένος;

-Δεν μου ήταν δύσκολο. Ένοι-
ωθα όμως ότι δεν σήμαινε ότι θα
πετύχω ως ΥΠΕΞ επειδή είχα πε-
τύχει ως Κυβερνητικός Εκπρόσω-
πος. Χρειαζόταν δουλειά. Αν έχω
να δώσω μια συμβουλή στους δια-
δόχους αυτής της καρέκλας, είναι
ότι θέλει πάρα πολλή δουλειά. Ο
Νίκος Χριστοδουλίδης, ο νέος
ΥΠΕΞ, είναι διπλωμάτης που ξέρω
καλά, δουλεύει σκληρά -πλην των
ωρών που κοιμάται, κι αυτό είναι

το μυστικό της επιτυχίας. Γιατί
δουλειά σημαίνει γνώσεις, γνώσεις,
γνώσεις. 
-Στα έντεκα χρόνια που ήσασταν
ΥΠΕΞ, ποια ήταν η στιγμή που
νοιώστε τεράστιο το βάρος της
θέσης;

-Είχαμε κρίσεις. Για παράδειγμα
η κρίση στα Στροβίλια οπόταν για
πρώτη φορά μετά το ’74 κινήθηκε
εντεύθεν της γραμμής κατάπαυσης
του πυρός, ο κατοχικός στρατός.
Ήταν οι ώρες της κρίσης των Ιμίων.
Αλλά το ζήτημα εκείνο το χειρί-
στηκε σοφά ο Γλαύκος Κληρίδης.
Δεν έσπευσε να κηρύξει γενική
επιστράτευση, όπως τον συμβού-
λευσε στις δύο μετά τα μεσάνυχτα
ο αρχηγός της ΕΦ, κατόπιν οδηγιών
από το γενικό αρχηγείο στρατού
στην Αθήνα, αλλά αποφασιστικά
είπε: «Δεν κάνω τίποτα αν δεν μι-
λήσω με τον πρωθυπουργό Σημίτη».
Ο κ. Σημίτης ήταν στην αίθουσα
διαχείρισης της κρίσης με τους
συμβούλους του και σε ανοικτή
γραμμή με την Ουάσιγκτον και
προσπαθούσαν να αποσοβήσουν
ουσιαστικά πόλεμο μεταξύ Ελλά-
δος-Τουρκίας. Αν δινόταν τότε ένα
«άρξασθε πυρ», θα γινόταν πολύ
μεγάλη καταστροφή. Απεφεύχθη. 
-Εξηγήστε μας λίγο την απόφαση
Κληρίδη. 

-Ο Κληρίδης ήξερε ότι αν κή-

ρυσσε γενική επιστράτευση ακόμη
και αν αποσοβείτο η κρίση στα
Ίμια, στην Κύπρο θα συνεχιζόταν.
Αυτό θα σήμαινε ότι αυτόματα θα
έβγαινε από τους στρατώνες σε
θέσεις αντιπαράταξης και ο κατο-
χικός στρατός, με απρόβλεπτα απο-
τελέσματα. Ο Κληρίδης , πριν πάρει
μια απόφαση, έμπαινε στα παπού-
τσια του αντιπάλου για να προβλέ-
ψει την επόμενή του κίνηση. Αυτό
είναι σοφία. 
-Η πλέον σημαντική στιγμή στην
πολιτική σας διαδρομή ήταν,
υποθέτουμε, η απόφαση της Ε.Ε.
να δεχθεί την Κύπρο ως μέλος;

-Ασφαλώς, ήταν και ο στόχος
της εξωτερικής μας πολιτικής τότε.
Όλη η προσπάθειά μας επικεντρώ-
θηκε στην αποσύνδεση της εντα-
ξιακής πορείας από το Κυπριακό
και το πετύχαμε με την πολύτιμη
βοήθεια της Ελλάδας. Έπρεπε όμως
κι εμείς συνεχώς να δείχνουμε ότι
θέλαμε να λύσουμε το Κυπριακό
και ότι δεν ήταν εξ υπαιτιότητας
μας που δεν λυνόταν. Ενώ αρχικά
η ΕΕ έλεγε ότι καμία τρίτη χώρα
δεν μπορεί να βάζει βέτο στην εν-
ταξιακή πορεία της Κύπρου, μετά
ο Βαν ντε Μπρουκ, το διατύπωσε
περαιτέρω και επισημοποιήθηκε
και στο Ελσίνκι, ότι «δεν μπορεί η
Κύπρος να καθίσταται όμηρος της
Τουρκίας η οποία ιδία βουλήσει
κρατεί το Κυπριακό ανοιχτό. Κι αυ-
τό έπρεπε πρώτα να το εξηγήσουμε
να το καταλάβουν και να το υιο-
θετήσουν οι χώρες μέλη. 
-Σήμερα ωστόσο βλέπουμε μια
ΕΕ, όπου ο ευρωσκεπτικισμός
εντείνεται, της Κύπρου περι-
λαμβανομένης. 

-Η ένταξή μας στην ΕΕ είναι το
σημαντικότερο βήμα που είχε η
Κύπρος, μετά την τραγωδία του
’74. Είναι ένα σημαντικό άλμα για
την μικρή και αδύνατη Κύπρο.
Υπάρχουν χώρες μέλη π.χ. από την
κεντρική και ανατολική Ευρώπη
με διαφορετικό προσανατολισμό
από τις χώρες του κεντρικού πυ-
ρήνα της ΕΕ και εκεί ο ευρωσκε-
πτικισμός είναι μεγάλος και δια-
φορετικός από το δικό μας. Στα
στρατιωτικά εμείς είπαμε ναι στην
PESCO που είναι και ένα νέο βήμα
όπου δεν υπάρχει η Τουρκία να
μας παρεμποδίζει. Προηγουμένως,
η διασύνδεση ΕΕ και ΝΑΤΟ ήταν
η άμυνα της Ευρώπης. Σήμερα η
ΕΕ προχωρεί ώστε να αποκτήσει
την αυτονομία της σε ζητήματα
άμυνας και ασφάλειας.           
-Η διεθνής πολιτική σκηνή πα-
ρουσιάζει μια εύφλεκτη εικόνα. 

-Δύο πράγματα επισημαίνω που
αφορούν στην Κύπρο. Πρώτον ότι
η τάση της νέας αμερικανικής πο-
λιτικής να αποσύρεται και να κοι-
τάζει εντός, επαυξάνει το ρόλο της
ΕΕ διεθνώς, πράγμα που μας εκ-
φράζει πλήρως. Δεύτερο, ότι η Κύ-
προς επέλεξε και έπαιξε  ουσιαστικό
ρόλο στον πόλεμο κατά της τρο-
μοκρατίας στην περιοχή μας. Αυτό
αναγνωρίστηκε από την ΕΕ, τη
Βρετανία και γι’ αυτό αναγορευ-
θήκαμε στρατηγικός εταίρος των
ΗΠΑ. Αυτό μας αναγνωρίστηκε και
από τη Ρωσία.

Τον Μάη του ’68, είδα 
με περισσότερη συμπά-
θεια τα επαναστατικά 
κινήματα στη Λατινική
Αμερική, γι’ αυτό και 
είχα στο φοιτητικό μου
δωμάτιο το πόστερ 
με τον Τσε Γκεβάρα.

-Φεύγετε χωρίς να έχετε δει λύση
του Κυπριακού. Στη σημερινή
συγκυρία ποιες είναι οι εκτιμή-
σεις σας; 

-Κατ’ αρχήν θέλω να πω ότι συμ-
μερίζομαι, αυτό που είπε ο γ.γ. του
ΟΗΕ ότι στο Κρανς Μοντάνα χά-
θηκε μια ιστορική ευκαιρία. Κι αυτό
όχι εξ υπαιτιότητας του Προέδρου
Αναστασιάδη αλλά διότι όταν τα
πράγματα είχαν σύγκλιση προς τις
έξι παραμέτρους για τη στρατηγική
λύση που έθεσε ο κ. Γκουτέρες η
Τουρκία έδειξε ότι δεν ήταν ειλι-
κρινής. Στο τραπέζι που όφειλε να
το πει δεν το είπε και δεν συναίνεσε
στην κατάργηση των εγγυήσεων
και των επεμβατικών δικαιωμάτων.
Ζητούσε 15 χρόνια και μόνιμη πα-
ραμονή στρατού. Όμως αυτά τα
δύο συστατικά ήταν απαραίτητα
για να παρουσιάσεις λύση στον

κυπριακό λαό. Πολλοί θα ασκήσουν
κριτική για τα θέματα περιουσιών
και δομής της ομοσπονδίας. Εμένα
η θεωρία μου όμως λέει ότι αν με-
τατοπιστεί το κέντρο βάρους του
Κυπριακού, όπως και έγινε, στην
κατάργηση των εγγυήσεων των
επεμβατικών δικαιωμάτων και του
στρατού, ακόμα και μια ΔΔΟ με
κάποιες δυσλειτουργίες, δεν θα
έφερνε πίσω την Τουρκία τη στιγμή
που θα υπάρχουν οι μηχανισμοί
επίλυσης αδιεξόδων.  Η δική μας
γενιά έχασε μια ζωή στα 43 χρόνια.
Επομένως έχει περισσότερη ση-
μασία για τα παιδιά και τα εγγόνια
μας, η κατάργηση των εγγυήσεων,
των επεμβατικών δικαιωμάτων και
του κατοχικού στρατού και όχι μια
δυσλειτουργία στη ΔΔΟ.  Η δική
μας γενιά έχει χάσει πολλά 43 χρό-
νια, οι νέες γενιές δεν πρέπει να

χάσουν άλλα τόσα γιατί ο χρόνος
δεν γυρίζει πίσω!
-Άρα θεωρείτε ότι άμεσα θα πρέ-
πει να συνεχιστεί η προσπάθεια; 

-Πρέπει να συνεχιστεί η προ-
σπάθεια από το σημείο που διακό-
πηκε. Να πάνε όλοι στο γ.γ. των
ΗΕ, να του πουν ότι είναι αποδεκτές
οι έξι προτάσεις του και να καλέσει
διάσκεψη αμέσως για να το συμ-
φωνήσουμε και να μείνουν μόνο
οι λεπτομέρειες της εφαρμογής,
τις οποίες θα συζητήσουμε. 
-Αν δεν χάνατε τις προεδρικές
το 2008, η τύχη της Κύπρου θα
ήταν διαφορετική; 

-Σίγουρα, διότι εκ πεποιθήσεως
δεν θα άφηνα τα πράγματα εκείνη
την πενταετία να οδηγηθούν στην
πλήρη οικονομική κατάρρευση
που έφερε και το κούρεμα. Τα μέτρα
που μας καλούσαν να λάβουμε τόσο

η ΕΕ όσο και το ΔΝΤ θα λαμβάνον-
ταν έγκαιρα και δεν θα ήμουν «πιο
συνδικαλιστής από τους συνδικα-
λιστές», όπως έλεγε ο κ. Χριστόφιας. 
-Για το Μαρί; 

-Από την αρχή γνώριζα ότι μας
είχε προσφερθεί από ξένες χώρες
να καταστρέψουν. Εγώ τις ανοησίες
περί διεθνών συνωμοσιών εναντίον
μας ουδέποτε τις συμμερίστηκα.
Εγώ θα τα κατέστρεφα αμέσως.
Φυσικά είναι εύκολο να κάνεις κρι-
τική εκ των υστέρων. Ωστόσο, η
πολιτεία μου αποδεικνύει ότι θα
ακολουθούσα μιαν άλλη γραμμή
από εκείνη του κ. Χριστόφια. 
-Το ζήτημα της απαξίωσης της
πολιτικής από τους πολίτες και
της αποχής από τις εκλογές πως
το βλέπετε; 

-Ο κόσμος δικαιολογημένα δυ-
σανασχετεί αλλά δεν είναι λύση η

αποχή, ούτε η μη συμμετοχή στο
κοινωνικό γίγνεσθαι. Οι κάλπες είναι
εκεί κι αν δεν του αρέσουν τα κόμ-
ματα ας τα αλλάξει. Ας επιδιώξει να
έχει πολιτικούς ποιότητας να τον
εκπροσωπούν και όχι δημαγωγούς
ή πολιτικούς του γάμου και της κη-
δείας ή ας κάμει άλλα κόμματα!  
-Εσείς τι θα κάνετε πλέον; Δεν
σας φαντάζομαι σπίτι με παν-
τούφλες και τρανζιστοράκι…  

-Θα είμαι ενεργός πολίτης κι όταν
κρίνω ότι έχω κάτι σημαντικό να
πω, θα το λέω. Έχω ήδη ετοιμάσει
το γραφείο μου εκεί που ήταν το
ιατρείο μου κάποτε και θα ασχοληθώ
με το γράψιμο. Θα γράψω για το Κυ-
πριακό, την εξωτερική πολιτική,
την Ευρώπη κ.α. Επίσης θα διαβάζω
πολύ αλλά και θα ξεκουραστώ, όπως
άλλωστε συμβουλεύουμε εμείς οι
γεροντολόγοι τους συνταξιούχους.

Πρέπει να συνεχιστούν οι συνομιλίες από εκεί που διακόπηκαν 

Αν ο λαός είναι 
δυσαρεστημένος από 
την πολιτική, ας επιδιώ-
ξει να έχει πολιτικούς
ποιότητας να τον εκπρο-
σωπούν και όχι δημαγω-
γούς ή πολιτικούς του
γάμου και της κηδείας ή
ας κάμει άλλα κόμματα! 

Η δική μας γενιά έχασε μια ζωή στα 43 χρόνια. Επομένως έχει περισσότερη σημασία για τα παιδιά και τα εγγόνια μας, η
κατάργηση των εγγυήσεων, των επεμβατικών δικαιωμάτων και του κατοχικού στρατού και όχι μια δυσλειτουργία στη
ΔΔΟ, συμβουλεύει ο Ιωάννης Κασουλίδης.  
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Του ΜΙΧAΛΗ ΤΣΙΚΑΛA

Η νέα σύνθεση του Υπουργικού Συμβουλίου
επέφερε και αλλαγές στη σύνθεση της ομά-
δας του Προεδρικού και των άμεσων συ-
νεργατών του Προέδρου της Δημοκρατίας
Νίκου Αναστασιάδη. Αλλαγές που τόσο
στο προσκήνιο όσο και στο παρασκήνιο
δεν είχαν κερδίσει τη μερίδα του λέοντος
στη φιλολογία του ποιος μένει και ποιος
φεύγει, που είχε αναπτυχθεί το προηγού-

μενο διάστημα. Αυτή, αναγκαστικά, πε-
ριορίστηκε στη μεγάλη εικόνα και δη στο
ποιοι υπουργοί θα συνεχίσουν και ποιοι
όχι και τι μέλει γενέσθαι με τα «βαριά» χαρ-
τοφυλάκια. Σε αυτό το πλαίσιο, εν τέλει,
πραγματοποιήθηκεημετακίνηση του μέχρι
πρότινος κυβερνητικού Εκπροσώπου Νίκου
Χριστοδουλίδη στην ηγεσία του ΥΠΕΞ,
ενώ αυτή έδωσε το έναυσμα παράλληλα
και για άλλες κινήσεις ως προς τα ενδότερα
του Προεδρικού, που σύμφωνα με πηγές,

φέρουν την υπογραφή Αναστασιάδη.
Αυτές όμως οι κινήσειςκαι οι νέες αφίξεις

προσώπων, όπως είπαν αναλυτές στην
«Κ», μεταλλάσουν ταυτόχρονα και το ρόλο
που είχε το Προεδρικό στην εκπόνηση πο-
λιτικής κατά την προηγούμενη πενταετία.
Και δη από τότε που ο τωρινός ΥΠΕΣ, Κων-
σταντίνος Πετρίδης, ως υφυπουργός παρά
τω Προέδρω είχε μετατρέψει το Προεδρικό
σε θύλακα πολιτικής με τη μεταρρύθμιση
για το δημόσιο, το άνοιγμα του επενδυτικού
διαδρόμου για την έλευση των καζίνο, την
ηλεκτρονική διακυβέρνηση μεταξύ άλλων.
Νομοσχέδια που έφεραν το δικό τους ειδικό
βάρος για τη διακυβέρνηση Αναστασιάδη
και που είδαν το φως της δημοσιότητας
αφότου εκπονήθηκαν στο Προεδρικό. «Πε-
ρισσότερο μοιάζει πλέον το Προεδρικό και
με την ομάδα που έχει συσταθεί πέριξ του
Προέδρου, σαν φορέας διαχείρισης και όχι
εκπόνησης πολιτικής», είπαν στην εφη-
μερίδα αναλυτές στους οποίους θέσαμε το
ζήτημα. Κάτι που έχει να κάνει άμεσα και
με τα νέα πρόσωπα που καλούνται να
μπουν στα παπούτσια των παλιών. 

Τι αλλάζει
Επί της ουσίας καταγράφεται μια ασυ-

νέχεια σε επίπεδο προσώπων, με τις δικές
της προσλαμβάνουσες. Τη θέση του Νίκου
Χριστοδουλίδη αναλαμβάνει ο Πρόδρομος
Προδρόμου, ενώ παρελθόν αποτελούν ο

μέχρι πρότινοςαναπληρωτής κυβερνητικός
Εκπρόσωπος Βίκτωρας Παπαδόπουλος και
τη θέση του παίρνει η Κλέλια Βασιλείου,
ο διευθυντής του γραφείου του Προέδρου
Μιχάλης Σοφοκλέους που αντικαθίσταται
από τον Πέτρο Δημητρίου ενώτερματίστηκε
η απόσπαση του ΘεοδόσηΤσιόλα, για εκτέ-
λεση ειδικών καθηκόντων στη Γραμματεία
του Υπουργικού Συμβουλίου και στην Προ-
εδρία. Αυτή την ανασύνθεση του Προεδρι-
κού, αναλυτές την αποδίδουν σε προσω-
πικές αποφάσεις του Προέδρου της Δημο-
κρατίας.

«Διαφαίνεται πως σκοπός ήταν η δημι-
ουργία ομάδας χαμηλών τόνων γύρω του
σε αντίθεση με τη σύναξη προσωπικοτήτων,
όπως μέχρι πρότινος», τονίστηκε στην «Κ».
Με άλλα λόγια, σκοπός του Νίκου Αναστα-
σιάδη είναι να μην ασχολείται με πιθανά
θέματα που ίσως εκπηγάζουν από την ίδια
του την ομάδα αλλά η διαχείριση της κα-
θημερινής ατζέντας χωρίς εκπλήξεις. Αυτό
τι σημαίνει πολιτικά; Η «Κ» έθεσε το ερώ-
τημα με τη συνισταμένη των απαντήσεων
να είναι το τι αναμένεται από τα ίδια τα
πρόσωπα να πράξουν.«Παρασκηνιακά είχε
ειπωθεί ότι υπήρχαν τριγμοί στο παρελθόν.
Αυτό ήταν ως και φυσιολογικό ως ένα
σημείο εφόσον υπήρχε συνωστισμός με-

γάλων ονομάτων αλλά και μέχρι να ξεκα-
θαρίσουν και οι ρόλοι. Ωστόσο, όλα τελικά
λειτούργησαν επικουρικά προς τον Νίκο
Αναστασιάδη, εφόσον υπήρχε μια μαγιά
εμπειρίας που κινούνταν από τις απαντήσεις
στην αντιπολίτευση μέχρι την παραγωγή
πολιτικής. Άλλος ήταν στο Προεδρικό ν’
απαντά τις ερωτήσεις των δημοσιογράφων
και άλλος την ίδια ώρα στην τηλεόραση ή
στο ραδιόφωνο. Κάτι που ήταν εύκολο να
γίνει. Τώρα φαίνεται να πέφτει το βάρος
στον Πρόεδρο Αναστασιάδη κατ΄ αρχήν,
που έτσι κι αλλιώς είναι συγκεντρωτικός
αλλά και στον Προδρόμου», όπως τονίζουν
αναλυτές.   

Η ώρα του Πάλμα; 
Μέσα στο προδιαγραφόμενο σκηνικό,

πληροφορίες υποστηρίζουνπως ο Βασίλης
Πάλμας, ως Υφυπουργός παρά τω Προέδρω
και πολιτικός με τη δική του πορεία, έχει
όλα τα εφόδια ώστε να κάνει τη διαφορά
το τρέχον διάστημα. Η συνεργασία του,
όπως και πριν, θα είναι άμεση και με τον
κυβερνητικό Εκπρόσωπο, ήδη η επαφή
του με τα ΜΜΕ έχει αφήσει πολύ καλές
εντυπώσεις, ωστόσο είναι σε προσωπικό
επίπεδοπου όλα δείχνουν ότι τώρα θα μπο-
ρέσει να βγει πιο δυνατά προς τα έξω.

Αλλαγή ρότας
στο Προεδρικό
διά χειρός
Αναστασιάδη 
Από την παραγωγή στη διαχείριση της
πολιτικής για τη νέα ομάδα πέριξ του Προέδρου

Τα πρόσωπα
«Η παρουσία των Πετρίδη και Χριστο-
δουλίδη ενισχύθηκε και ενίσχυσε συ-
νολικά αυτή του Μιχάλη Σοφοκλέους
στο Προεδρικό. Οι δυο πρώτοι ανέλα-
βαν ο ένας το ΥΠΕΣ και ο άλλος το
ΥΠΕΞ. Ερώτημα λοιπόν αποτελεί γιατί
δεν συνέχισε το ρόλο του ο Μιχάλης
Σοφοκλέους, ο οποίος είχε σημαίνον-
τα ρόλο κατά την προεκλογική περίο-
δο εφόσον είναι εκείνος πίσω από τη
συγγραφή του προγράμματος του
Προέδρου Αναστασιάδη», τόνισαν
αναλυτές στην «Κ». Προστίθεται δε ότι
συνολικά από την παρουσία Σοφοκλέ-
ους στο Προεδρικό δεν προέκυψαν
ζητήματα με τον Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας, ενώ οι ίδιες πηγές προκρί-
νουν παράλληλα πως ο Πέτρος Δημη-
τρίου θα βουτήξει άμεσα στα βαθιά
εφόσον η σχέση με τον Νίκο Αναστα-
σιάδη δεν είναι πάντα και η πιο εύκο-
λη. Επισημαίνεται όμως την ίδια ώρα
ότι η ευχέρεια επικοινωνίας του Πρό-
δρομου Προδρόμου και η πολύχρονη
θητεία του σε ΔΗΣΥ, Βουλή και εν γέ-
νει στα πολιτικά δρώμενα θα λειτουρ-
γήσει προς όφελός του. Δεν αναμένε-
ται μέσα σε αυτό το πλαίσιο να συναν-
τήσει ιδιαίτερες δυσκολίες, εφόσον
δεν είναι η πρώτη φορά που καλείται
να κολυμπήσει στα βαθιά. «Κάτι που
καλείται πάραυτα να κάνει η Κλέλια
Βασιλείου, που αν και έχει αναπτύξει
δημόσια δράση, δεν έχει δοκιμαστεί
σε μεγάλο βαθμό στη δημόσια έκθεση
και σε κάθε περίπτωση δεν είναι άν-
θρωπος των ΜΜΕ, όπως ο Βίκτωρας
Παπαδόπουλος, ο οποίος κράτησε το
ρόλο που του ανατέθηκε ως το τέλος,
και όπως λένε πηγές, ίσως θα έπρεπε
να συνεχίσει στη θέση του». Αναμένε-
ται τέλος και νέα προσθήκη που θα
φέρει το ρόλο του διευθυντή του Προ-
εδρικού. Η πλήρωση της θέσης, σύμ-
φωνα με τις ίδιες πληροφορίες, θα γί-
νει από γυναίκα αξιωματούχο, ωστόσο
και πάλι φαίνεται να εκλείπει το στοι-
χείο της hard core πολιτικής παραγω-
γής. Προτάσσεται δε εκείνο της δια-
χείρισης της νέας ομάδας πέριξ του
Προέδρου, αλλά και των εσωτερικών
του Προεδρικού, εφόσον αναμένεται
όπως λένε οι πληροφορίες να σημει-
ωθούν αλλαγές. 

<<<<<<<

Διαφαίνεται πως σκοπός ήταν
η δημιουργία ομάδας χαμη-
λών τόνων γύρω από τον
Πρόεδρο, σε αντίθεση με τη
σύναξη προσωπικοτήτων.

Οι κινήσεις και οι νέες αφίξεις προσώπων, όπως είπαν αναλυτές στην «Κ», μεταλλάσουν
ταυτόχρονα και το ρόλο που είχε το Προεδρικό στην εκπόνηση πολιτικής.
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Στήνουν 
κόμμα από 
την αρχή
Αβέρωφ, Αντρος και Νικόλας ξεκινούν 
εσωκομματικές διεργασίες ανανέωσης 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Μπορεί οι προεδρικές εκλογές να
ανήκουν επίσημα στο παρελθόν,
ωστόσο οι εσωκομματικές διεργα-
σίες τώρα ξεκινούν για τον κάθε
πολιτικό αρχηγό.  Ο Αβέρωφ Νεο-
φύτου, ενδυναμωμένος από το απο-
τέλεσμα, οδηγείται σε εκλογικό
συνέδριο, θέλοντας να βάλει αυτή
τη φορά το δικό του πολιτικό στίγμα
στο κόμμα και να κάνει τις αλλαγές
που θα εκσυγχρονίσουν τον ΔΗΣΥ.
Ο Άντρος Κυπριανού θα θέσει τις
βάσεις για ένα λειτουργικό κόμμα
αντιπολίτευσης και σίγουρα θα ξε-

κινήσει μία ομαλή διαδοχή, ανα-
νεώνοντας αρκετά το ΑΚΕΛ σε
θέμα στελεχών στην ανώτατη πυ-
ραμίδα. Ο Νικόλας Παπαδόπουλος,
μετά την ήττα, έχει να διαχειριστεί
μία τεράστια εσωκομματική φουρ-
τούνα μετά τις διαγραφές και αμ-
φισβητήσεις, ενώ εντός μηνών
αναμένεται να οδηγηθεί σε εκλο-
γικό συνέδριο. Το αν θα τον αμφι-
σβητήσει κάποιος είναι ένα ζήτημα
ανοικτό πλέον. Το σίγουρο είναι
πως μετά και τις ηχηρές διαγραφές
το κόμμα του Κέντρου οδηγείται
σε μία νέα περίοδο που εν πολλοίς
αλλάζει και την ταυτότητά του.

Όταν τη νύχτα των εκλογών ο Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου άκουγε από το
μπαλκόνι του επιτελείου να επι-
βραβεύεται για τη δουλειά του ως
επιτελάρχης αλλά και ως πρόεδρος
του ΔΗΣΥ από τον Νίκο Αναστα-
σιάδη αναμφίβολα αναθάρρησε.
Όχι μόνο γιατί έτσι έμπαινε ένα
τέλος στις διασαλευμένες σχέσεις
των δύο ανδρών ένεκα Κυπριακού,
αλλά γιατί  τα εύσημα αποτελούσαν
το έμμεσο μήνυμα Αναστασιάδη
προς όλες τις κατευθύνσεις, ότι ο
Αβέρωφ Νεοφύτου συνεχίζει  εν-
δυναμωμένος πλέον  στην προ-
εδρία του κόμματος. 

Χρειάστηκε βεβαίως το προ-
σωρινό όχι του Χάρη Γεωργιάδη,
ώστε να βγουν στο προσκήνιο οι
ανασφάλειες του Αβέρωφ Νεοφύ-
του και να ξεκινήσουν τα ερωτή-
ματα για το αν τίθεται ζήτημα αμ-
φισβήτησής του τελικά. Φάνηκε
και προ πενταετίας άλλωστε στο
κόμμα της Δεξιάς όταν ασκήθηκαν

πιέσεις στον Τάσσο Μητσόπουλο
να μη διεκδικήσει την προεδρία
του κόμματος. Όπως όλα δείχνουν
μετά και από τον επαναδιορισμό
Χάρη Γεωργιάδη στο υπουργείο
Οικονομικών, ο Αβέρωφ Νεοφύτου
δεν έχει κανένα λόγο να ανησυχεί
για το ενδεχόμενο αμφισβήτησής
του, χωρίς να αποκλείεται ωστόσο
μία αναβίωση της υπόθεσης Δη-
μήτρη Ταλιαδώρου που διεκδι-
κούσε την υστάτη την προεδρία
του κόμματος. Όπως αναφέρουν
κομματικά στελέχη κανένας δε
μπορεί να αμφισβητήσει έναν πο-
λιτικό αρχηγό μετά από μία τέτοια
νίκη και αυτό φαίνεται να είναι
καλά εμπεδωμένο στη δεξιά φι-
λελεύθερη παράταξη. 

Εκλογές αβρότητας
Όπως λένε κομματικές πηγές,

ο Αβέρωφ Νεοφύτου βρίσκεται
στην καλύτερη πολιτική στιγμή
της καριέρας του ως ηγέτης του
κόμματος. Σε αυτή τη συγκυρία τί-
θεται το ερώτημα κατά πόσο ο ίδιος
είναι έτοιμος για μεγάλες αλλαγές
όπως άλλωστε μας είχε προϊδεάσει
εδώ και καιρό. Για μεγάλες αλλαγές
βέβαια και για την ετοιμότητά του
να δώσει το πολιτικό του στίγμα
μας προετοίμασε πέντε χρόνια
πριν, όταν αναδιαμόρφωσε πλήρως
το γραφείο του. Αλλαγές ωστόσο
που περιορίστηκαν εντός του πέμ-
πτου ορόφου, καθώς λίγο οι εξελί-
ξεις στο Κυπριακό και λίγο το μνη-
μόνιο, αναχαίτισαν τις όποιες επι-
διώξεις του για εσωκομματικές με-
ταρρυθμίσεις. Πλέον, τα βλέμματα
όλων είναι στραμμένα πάνω του
για το αν θα καταφέρει αυτή τη

φορά να υλοποιήσει τους σχεδια-
σμούς του.

Σε αυτές τις αλλαγές θα παίξουν
σίγουρα μεγάλο ρόλο τα πρόσωπα
τα οποία θα βρίσκονται στην ανώ-
τατη πυραμίδα του κόμματος. Ο
οργανωτικός του ΔΗΣΥ και εκτελών
χρέη γενικού διευθυντή του κόμ-
ματος Δημήτρης Στυλιανού (Μάος)
έχει δηλώσει πως αφυπηρετεί από
το κόμμα, ανοίγοντας έτσι τον δρό-
μο της ανανέωσης στον Γιώργο
Λυσανδρίδη για τη θέση της γενι-
κής διεύθυνσης. Αυτός είναι άλ-
λωστε και ο λόγος που ο κ. Λυσαν-
δρίδης δεν μετακινήθηκε από την
Πινδάρου στο Προεδρικό. Ζήτημα
για το οποίο έθεσε άλλωστε βέτο
ο Αβέρωφ Νεοφύτου καθώς εδώ
και καιρό τον προετοιμάζει να δια-
δεχθεί τον Δημήτρη Στυλιανού.
Σημειώνεται πως προ πενταετίας,
μία σειρά δυνατών στελεχών είχαν
μετακινηθεί, από την Πινδάρου
στο Προεδρικό αποψιλώνοντας εν
πολλοίς το κόμμα και προκαλώντας
τρύπες. Σε αυτές τις τρύπες προ-
στίθεται σήμερα και η απώλεια του
Πρόδρομου Προδρόμου για το κόμ-
μα. Πλέον ο Αβέρωφ Νεοφύτου επι-
χειρεί να στήσει τη δική του ομάδα,
χωρίς ωστόσο να διαφαίνεται η εμ-
πλοκή νέων στελεχών την τελευ-
ταία διετία. Το ποιοι θα αναλάβουν
κομματικά αξιώματα είναι ένα ζή-
τημα ακόμα ανοικτό και θα εξαρ-
τηθεί από το ποιοι θέλουν να επα-
ναδιεκδικήσουν. Όπως όλα δεί-
χνουν το κόμμα της Δεξιάς δε θέλει
να μπει σε μία διαδικασία αντιπα-
λότητας κομματικών αξιωμάτων,
καθώς αυτό θα επιβαρύνει όπως
λένε στελέχη την εσωκομματική
κατάσταση. 

Τη θέση του αναπληρωτή προ-
έδρου θα επαναδιεκδικήσει ο ευ-
ρωβουλευτής Λευτέρης Χριστοφό-
ρου όπως όλα δείχνουν. Όπως ανα-
φέρουν κομματικές πηγές, αν και
πολλοί φαίνεται να ενδιαφέρονται
για την εν λόγω θέση, λίγοι είναι
εκείνοι που θα σταθούν απέναντι
από τον Λευτέρη Χριστοφόρου
διεκδικώντας μαζί του τη θέση.
Είτε για λόγους σεβασμού σε ζή-
τημα αρχαιότητας είτε εξαιτίας του
ότι δεν θέλουν να προκαλέσουν
προστριβές εντός του κόμματος.
Σημειώνεται πως για την εν λόγω
θέση φαίνεται να ενδιαφερόταν
και ο αντιπρόεδρος και βουλευτής
του κόμματος Γιώργος Γεωργίου,
ο οποίος όλα δείχνουν κάνει πίσω.
Υπάρχει βέβαια και το ενδιαφέρον
για την αντιπροεδρία από τον Ευ-
θύμιο Δίπλαρο. Από το κάδρο δεν
πρέπει να λείπει τόσο ο Νίκος Νου-
ρής, όσο και οι Μιχάλης Σοφοκλέους
και Χριστόφορος Φωκαΐδης για το
πώς θα κινηθούν εντός του κόμ-
ματος.  Πέρα όμως από την ανώτατη
πυραμίδα, ζήτημα τίθεται και για
τη θέση του εκπροσώπου τύπου
από τη στιγμή που ο Πρόδρομος
Προδρόμου μετακομίζει στο Προ-
εδρικό. Ήδη το όνομα του βουλευτή
του ΔΗΣΥ Δημήτρη Δημητρίου συ-
ζητείται εντόνως για τη θέση καθώς
με αυτό τον τρόπο θα ικανοποιηθεί
και το αίτημα ανανέωσης που θέ-
τουν εδώ και καιρό στελέχη.  

«Είμαι συνεπής στις καταστατικές
πρόνοιες του ΑΚΕΛ, στα 65 χρόνια
πρέπει να αποχωρούμε ως εκ τούτου
δεν θα διεκδικήσω εκ νέου τη Γραμ-
ματεία αλλά θα πω την άποψή μου
για τη διαδοχή, όπως όλοι, στα συλ-
λογικά όργανα», ανέφερε σε συ-
νέντευξή του στην «Κ» ο γενικός
γραμματέας του ΑΚΕΛ Άντρος Κυ-
πριανού δίδοντας σήμα ανανέωσης.
Ο επικεφαλής του Κυπριακού Του-
μάζος Τσελεπής και ο οργανωτικός
γραμματέας Χρίστος Αλέκου θα
ακολουθήσουν τη συνέπειά του
στις καταστατικές πρόνοιες, ενώ
ερώτημα είναι το τι θα κάνει ο γ.γ
της ΠΕΟ Πάμπης Κυρίτσης. Πέραν
του ότι βρίσκεται στην ίδια περίπου
ηλικία με τα άλλα τρία στελέχη
υπάρχει ήδη δυσφορία τόσο από
τη βάση αλλά και μεταξύ των στε-
λεχών για την καθοδική πορεία που
ακολουθεί η συντεχνία του κόμμα-
τος. Το αν αυτό οδηγήσει τον ίδιο
στην απόφαση να παραδώσει την
γραμματεία της ΠΕΟ σε μία κίνηση
ανανέωσης και μεταρρύθμισης είναι
ένα ζήτημα ανοικτό.

Δεδομένων αυτών των εξελί-

ξεων το κόμμα έχει μία περίπου
διετία, για μία ομαλή διαδοχή, με
τους Στέφανο Στεφάνου και Γιώργο
Λουκαΐδη να θεωρούνται οι επι-
κρατέστεροι για την θέση του γε-
νικού γραμματέα. Η γραμματεία
αναμένεται να ενισχυθεί από πρό-
σωπα χωρίς να αποκλείεται η εί-
σοδος κι άλλων πρωτοκλασάτων
στελεχών που είχαν βγει μπροστά
κατά τον προεκλογικό όπως του
Άριστου Δαμιανού, του Χρίστου
Χριστοφίδη ,του βουλευτή Λεμε-
σού Γιώργου Γεωργίου και η επι-
πλέον ανανέωση του κόμματος,
σε ο,τι αφορά θέσεις εμμίσθων,
αλλά και στη στελέχωση νέων
προσώπων στα συλλογικά όργανα. 

Το σίγουρο είναι πως πέραν των

αλλαγών σε πρόσωπα, ζήτημα τί-
θεται και για την πολιτική που ακο-
λουθεί το κόμμα. Ο Άντρος Κυπρια-
νού μας έχει προετοιμάσει για μία
σκληρή αντιπολίτευση. Και αυτό
δεν είναι καθόλου τυχαίο. Όχι μόνο
γιατί η Εζεκία Παπαϊωάννου νιώθει
εξαπατημένη από τον τρόπο που
χειρίστηκε ο Νίκος Αναστασιάδης
το Κυπριακό αλλά γιατί το κύριο
συμπέρασμα που βγήκε από τις
επαφές του κόμματος με τη βάση,
είναι πως η απομάκρυνση μίας με-
γάλης μερίδας οφείλεται σε αυτή
τη σύμπλευση με τη Δεξιά. Αυτός
είναι και ο λόγος που αυτή την πεν-
ταετία το κόμμα, θα συνεχίσει με
κύριο στόχο τη σκληρή αντιπολί-
τευση την επιστροφή όλων των
χαμένων ψηφοφόρων και τη διεκ-
δίκηση της εξουσίας. 

Αξιοποίηση Νέων Δυνάμεων
Πέρα όμως από το ζήτημα της

αντιπολίτευσης, ένα από τα καίρια
ζητήματα που συζητήθηκε και
στο πολιτικό γραφείο του κόμματος
ήταν το καθεστώς των Νέων Δυ-
νάμεων και η καλύτερη λειτουργία

του, ώστε στελέχη που διεκδικούν
εκλογή μέσω των Νέων Δυνάμεων
να αξιοποιούνται και να αποκτούν
πιο ισχυρούς δεσμούς με το κόμμα.
Υπενθυμίζεται πως με τις Νέες Δυ-
νάμεις έχουν διεκδικήσει προβε-
βλημένα στελέχη όπως οι Γιώργος
Λιλλήκας, Αδάμος Αδάμου και Ει-
ρήνη Χαραλαμπίδου. Η συζήτηση
μάλλον συνδέεται και με το γεγο-
νός ότι εδώ και καιρό άρχισε να
καλλιεργείται μία προσπάθεια δη-
μιουργίας ενός νέου κόμματος που
ανήκει στον χώρο της Αριστεράς
και αυτό ανησυχεί μερίδα στελε-
χών. Στο ΑΚΕΛ εκφράζεται η ανάγ-
κη αξιοποίησης του Σταύρου Μα-
λά, η παρουσία του οποίου κατά
τον προεκλογικό κρίνεται ιδιαίτερα
θετικά στο κόμμα. Ήδη ο Άντρος
Κυπριανού έχει ξεκαθαρίσει στην
«Κ» πως στόχος είναι η συνέχιση
της συνεργασίας των δύο μερών.
Το πώς θα επιτευχθεί μία τέτοια
συνεργασία το επόμενο διάστημα
είναι ένα ζήτημα ανοικτό, χωρίς
να αποκλείεται από στελέχη το
ενδεχόμενο καθόδου του στις ευ-
ρωεκλογές.

«Μετά τις διαγραφές γυρίζουμε
σελίδα» λένε στελέχη που βρί-
σκονται κοντά στον Νικόλα Πα-
παδόπουλο. Η αλήθεια ωστόσο
είναι πως το ζήτημα διαγραφών
και εσωκομματικών αντιπάλων
είναι κάτι που απασχολεί τον Νι-
κόλα Παπαδόπουλο καθώς στόχος
είναι να μπορέσει να ελέγξει πλή-
ρως τα συλλογικά όργανα του
κόμματος. 

Ήδη εντός Ιουνίου αναμένεται
να πραγματοποιηθεί το εκλογικό
και καταστατικό συνέδριο του
κόμματος. Αυτό που φαίνεται να
απασχολεί την ηγεσία είναι κατά
πόσο θα υπάρξει κάποιος να αμ-
φισβητήσει τον κ. Παπαδόπουλο
και να διεκδικήσει την προεδρία.
Υπενθυμίζεται πως μία σειρά στε-
λεχών που θα μπορούσε να το
πράξουν έχουν ήδη αποβληθεί
από το κόμμα. Υπάρχουν ωστόσο
και συναινετικά στελέχη που θα
μπορούσαν να διεκδικήσουν επι-
χειρώντας ανακωχή στο κόμμα
όπως ο αναπληρωτής πρόεδρος
Μάρκος Κυπριανού ή ο βουλευτής
Λεμεσού Άγγελος Βότσης. Τόσο
ο ένας όσο και ο άλλος δεν φαί-
νονται διατεθειμένοι επί του πα-
ρόντος να μπουν σε μία τέτοια
διαδικασία. Συγκεκριμένα ο κ.
Κυπριανού αναμένεται να ανα-
νεώσει τη θητεία του ως αναπλη-

ρωτής πρόεδρος με άγνωστο αν
θα βρεθεί κάποιος να διεκδικήσει
τη θέση του. 

Θα πρέπει να σημειωθεί πως
ήδη μπαίνει επί τάπητος  η θέση
του αντιπροέδρου καθότι ο Χρί-
στος Πατσαλίδης είχε παραιτηθεί
λίγο πριν τις προεδρικές εκλογές,
εις ένδειξη διαμαρτυρίας για τους
χειρισμούς της ηγεσίας. Ανοικτό

είναι το ποιοι θα διεκδικήσουν,
χωρίς να αποκλείεται το ενδεχό-
μενο επιλογής της Χριστιάνας
Ερωτοκρίτου. Όπως επισημαίνουν
πολιτικές πηγές, ο Νικόλας Παπα-
δόπουλος θα θέλει να εμφανίσει
μία ηγεσία που θα έχει τον απόλυτο
έλεγχο της κατάστασης, με στόχο
να αποφευχθούν όσα είχαν προ-
ηγηθεί το τελευταίο διάστημα. 

Αν και όπως αναφέρουν στε-
λέχη, ο Νικόλας Παπαδόπουλος
δεν είναι διατεθειμένος να προ-
χωρήσει σε βαθιές αλλαγές στο
ζήτημα της πολιτικής του κόμμα-
τος, όπως για παράδειγμα αποκή-
ρυξη της διζωνικής δικοινοτικής
ομοσπονδίας, θα προσπαθήσει να
κάνει εκείνες τις αλλαγές που θα
αφήσουν το δικό του πολιτικό
στίγμα στο κόμμα. Έχει την ίδια
στιγμή μια κάποια ανησυχία για
το πώς θα κινηθούν οι Καρογια-
νικοί και ιδιαίτερα ο Μάριος Κα-
ρογιάν, ο οποίος δεν έχει ακόμη
τοποθετηθεί για την καρατόμησή
του. Μετά και το εκλογικό συνέδριο
θα επιχειρήσει να συνεχίσει την
στενή συνεργασία του με τα κόμ-
ματα του ενδιάμεσου χώρου, ιδι-
αίτερα σε κοινοβουλευτικό επί-
πεδο, επιχειρώντας να επιβληθεί
ο ίδιος ως αρχηγός, ως ο πρόεδρος
του μεγαλύτερου κόμματος του
χώρου. 

Με στίγμα Αβέρωφ ο ΔΗΣΥ

Σκληρή αντιπολίτευση και διαδοχή στο ΑΚΕΛ 

<<<<<<<

Στο εκλογικό συνέδριο
που θα ακολουθήσει 
δεν αναμένεται ιδιαίτερη
συμμετοχή νέων προσώ-
πων σε μία προσπάθεια
να αποφευχθούν οι εσω-
κομματικές συγκρούσεις. 

Αλλάζει την ταυτότητα του ΔΗΚΟ ο Νικόλας

<<<<<<<

Θέλει να γυρίσει σελίδα
στις διαγραφές και 
παράλληλα να ελέγχει
πλήρως τα συλλογικά
όργανα, ούτως ώστε να
αποφευχθούν οι έριδες.

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος θα επιχειρήσει να δώσει το δικό του πολιτικό
στίγμα στο ΔΗΚΟ και θα συνεχίσει τη συνεργασία με τα άλλα κόμματα του
χώρου εντός της Βουλής. 

<<<<<<<

Θα δει το ζήτημα αξιο-
ποίησης του Σταύρου
Μαλά, χωρίς να απο-
κλείεται η συμμετοχή
του στις ευρωεκλογές.

Μία σειρά στελεχών της ανώτατης πυραμίδας συμπεριλαμβανομένου του
Άντρου Κυπριανού θα αποχωρήσουν με αποτέλεσμα να αναμένεται σημαν-
τική ανανέωση στη γραμματεία αλλά και στο έμμισθο προσωπικό.

Ο Αβέρωφ Νεοφύτου είχε να αντιμετωπίσει με την εκλογή του την αποψί-
λωση στελεχών από το κόμμα. Αναμένεται αν θα καταφέρει σε αυτό το
εκλογικό συνέδριο να στήσει τη δική του δυνατή ομάδα. 
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Τους λόγους της αρχικής άρνησής
του αλλά και της απόφασής του να
παραμείνει τελικά στο «ζόρικο»,
όπως λέει υπουργείο Οικονομικών,
αποκαλύπτει σε συνέντευξή του
στην «Κ» ο Χάρης Γεωργιάδης. «Ζή-
τησα να αλλάξω υπουργείο. Αυτό
δεν αποτελούσε κίνηση πολιτικής
τακτικής, ούτε αποτελούσε μέρος
κάποιου σχεδιασμού», αναφέρει ο
κ. Γεωργιάδης εξηγώντας πως η
επιμονή του πολιτικού του πατέρα
Νίκου Αναστασιάδη να παραμείνει
στο υπουργείο Οικονομικών τον
μετέπεισε.

Μιλά και για τις αναφορές κά-
ποιων ότι η άρνησή του σχετίζεται
με τον φόβο τού να καεί πολιτικά
εξαιτίας των μη εξυπηρετούμενων
δανείων και του Συνεργατισμού.
«Αυτό είναι κάτι το οποίο άκουσα
να λέγεται και πρέπει να πω ότι
και με θύμωσε και με πείσμωσε.
Ειδικά, όταν τέτοιες αναφορές εκ-
φράζονταν και από άτομα ή από
κύκλους που ποτέ δεν έχουν τσα-
λακωθεί, ποτέ δεν έχουν οι ίδιοι
αντιμετωπίσει ή χειριστεί τις δύ-
σκολες καταστάσεις που εδώ και
πέντε χρόνια διαχειρίζομαι», ση-
μείωσε χαρακτηριστικά. «Δεν έχω
ενδιαφέρον είτε για την Κεντρική
Τράπεζα, είτε για κάποιο τεχνο-
κρατικό πόστο στις Βρυξέλλες, ή
στο Διεθνές Νομισματικό Ταμείο
ή κάπου αλλού. Είμαι ενεργό πο-
λιτικό στέλεχος, παρόλο που προ-
σπαθώ να λειτουργώ  τεχνοκρατι-
κά», αναφέρει. Μιλά για την προ-
εδρία του ΔΗΣΥ ότι δεν πέρασε
από το μυαλό του να διεκδικήσει
κατά το 48ωρο της άρνησής του,
χωρίς να διαψεύδει ότι δέχτηκε
παραινέσεις από τη βάση και στε-
λέχη για να διεκδικήσει.  

-Για ποιο λόγο είχατε αρνηθεί
αρχικά τον επαναδιορισμό σας
στο Υπουργείο Οικονομικών; 

-Είχα θεωρήσει ότι μετά από
πέντε χρόνια έκλεισα ένα κύκλο
και θα μπορούσα να συνεχίσω από
κάπου αλλού. Έχω τη διάθεση να
συνεχίσω στην πολιτική. Έχω έν-
τονο ενδιαφέρον για την πορεία
του τόπου μας και δεν νιώθω πο-
λιτικά κουρασμένος. Αλλά είχα ανα-
φέρει στον Πρόεδρο της Δημοκρα-
τίας ότι θα μπορούσα να συνέχιζα
και από άλλη θέση, πέραν του
υπουργείου Οικονομικών. 
-Από το υπουργείο Εξωτερικών
για παράδειγμα; 

-Είναι τρεις-τέσσερις πιθανές
επιλογές που συζήτησα με τον Πρό-
εδρο Αναστασιάδη. Ωστόσο, γεγο-
νός παραμένει ότι ο ίδιος ο πρό-
εδρος είχε έντονη άποψη και επι-
θυμία να συνεχίσω στο υπουργείο
Οικονομικών, ενώ βεβαίως ανα-
γνωρίζω ότι και οι επιλογές του

Προέδρου τόσο για το υπουργείο
Εξωτερικών όσο και για τα άλλα
υπουργεία είναι εξαιρετικές. Πρέπει
να πω ότι την ίδια παραίνεση, δη-
λαδή να συνεχίσω από το υπουργείο
Οικονομικών, έλαβα κι από άλλους,
περιλαμβανομένων και ανθρώπων
των οποίων την άποψη εκτιμώ. 
-Συμπεριλαμβανομένων και επι-
χειρηματικών κύκλων; 

-Και από τον χώρο της οικονο-
μίας, από ανθρώπους με τους οποί-
ους έχω συνεργαστεί τα τελευταία
πέντε χρόνια. Πρέπει πάντοτε να
έχουμε επίγνωση ότι δεν είναι οι

προσωπικές επιθυμίες που πρέπει
να καθορίζουν τις τελικές μας απο-
φάσεις. Είναι η ευθύνη και η ετοι-
μότητά σου να βοηθήσεις εκεί που
σε χρειάζονται. 
-Ομολογουμένως το Οικονομι-
κών είναι ζόρικο υπουργείο. 

-Ξέρω όμως ότι ακόμη μεγαλύ-
τερες δυσκολίες αντιμετωπίζουν
κάποιοι συμπολίτες μας, συνεπώς
ήταν υποχρέωσή μου να βάλω στην
άκρη τις όποιες επιθυμίες και να
ανταποκριθώ στην τιμητική πρό-
ταση του Προέδρου Αναστασιά-
δη.

-Σε αυτή τη συνάντηση το αν-
τάλλαγμα ήταν να διαδεχθείτε
την Χρυστάλλα Γιωρκάτζη στην
Κεντρική Τράπεζα σε λίγα χρό-
νια;

-Δεν με ενδιαφέρει και δεν με
ενδιέφερε ποτέ τέτοια θέση. Με
ενδιαφέρει η συμμετοχή στην πρώ-
τη γραμμή της πολιτικής. Αν δεν
είμαι στην πρώτη γραμμή της πο-
λιτικής, ευχαρίστως θα πάω σπίτι
μου και θα ιδιωτεύσω.  Σε προσω-
πικό και οικογενειακό επίπεδο αυτό
θα αποτελούσε μια εξαιρετικά ελ-
κυστική επιλογή. Αλλά σίγουρα

δεν έχω ενδιαφέρον είτε για την
Κεντρική Τράπεζα, είτε για κάποιο
τεχνοκρατικό πόστο στις Βρυξέλ-
λες, ή στο Διεθνές Νομισματικό
Ταμείο ή κάπου αλλού. Είμαι ενεργό
πολιτικό στέλεχος, παρόλο που
προσπαθώ να λειτουργώ τεχνο-
κρατικά. Δεν χαρακτηρίζω τον εαυ-
τό μου τεχνοκράτη, είμαι πολιτικό
στέλεχος. Συνεπώς, όσο υπάρχει
ευκαιρία και ανάγκη παρουσίας
μου στην πρώτη γραμμή της πο-
λιτικής, θα είμαι εκεί. 
-Θεωρείτε ωστόσο πως οι προ-
κλήσεις είναι πολύ μεγάλες εξαι-
τίας των Μη Εξυπηρετούμενων
Δανείων και του Συνεργατισμού.
Νιώσατε ότι με τον επαναδιορι-
σμό σας θα μπορούσε να καείτε
πολιτικά; 

-Αυτό είναι κάτι το οποίο άκουσα
να λέγεται και πρέπει να πω ότι
και με θύμωσε και με πείσμωσε.
Ειδικά όταν τέτοιες αναφορές εκ-
φράζονταν και από άτομα ή από
κύκλους που ποτέ δεν έχουν τσα-
λακωθεί, ποτέ δεν έχουν οι ίδιοι
αντιμετωπίσει ή χειριστεί τις δύ-
σκολες καταστάσεις που εδώ και
πέντε χρόνια διαχειρίζομαι. Δεν
νομίζω ότι μπορεί κανείς να ισχυ-
ριστεί ότι επέδειξα τα τελευταία
χρόνια δισταγμό στο να χειριστώ
δύσκολες καταστάσεις. Εξάλλου

στην πολιτική βρίσκομαι για να
έχω την ευκαιρία να εκφράζω κα-
θαρά την άποψή μου και για να
έχω τη δυνατότητα να διαχειριστώ
δυσκολίες και διλήμματα. Δε μιλώ
ούτε με έπαρση, ούτε με εγωισμό,
αλλά μετά από πέντε χρόνια στο
υπουργείο Οικονομικών, κάτω από
τις δεδομένες συνθήκες, δεν ανέ-
μενα να ακούσω ότι βλέπω δυσκο-
λίες και γι’ αυτό θέλω να φύγω. Και
γι΄ αυτό σας λέω ότι με πείσμωσαν
αυτές οι αναφορές και συνέβαλαν
στην απόφασή μου να συνεχίσω.
Αν μη τι άλλο για να αποδείξω ότι
είναι, πράγματι, πολύ καλύτερα τα
πράγματα σήμερα. Έχουμε διανύ-
σει τεράστια απόσταση. Μέσα από
τη συλλογική προσπάθεια έχουμε
διαμορφώσει μία νέα προοπτική.
Παραμένουν κάποιες σοβαρές προ-
κλήσεις τις οποίες μπορούμε και
πρέπει να διαχειριστούμε. Άστε
που στην οικονομική πολιτική,
πάντοτε θα προκύπτουν δυσκολίες
και διλήμματα. Αλλά εγώ έτσι προ-
διαγράφω την συμμετοχή στα κοι-
νά. Να είσαι εκεί για τα δύσκολα,
όχι για τα εύκολα. Και να προσπα-
θείς συνεχώς για το καλό του τόπου
σου και όχι για το καλό της εικόνας
σου. Αν είναι ειλικρινές και πραγ-
ματικό το κίνητρο που οδηγεί κά-
ποιον στην πολιτική, τότε δεν πρέ-
πει να υπάρχει ο φόβος του πρό-
σκαιρου πολιτικού κόστους. 
-Το ζήτημα του Συνεργατισμού
είχε συζητηθεί εντόνως προ-
εκλογικά με τον Νίκο Αναστα-
σιάδη να παίρνει θέση. Όλο αυτό
δεν έβλαψε περισσότερο την
κατάσταση; 

-Πρέπει να είμαστε προσεκτικοί.
Κανείς δεν πρέπει να παίζει πολι-
τικά παιγνίδια με την εμπιστοσύνη
προς το χρηματοπιστωτικό σύστη-
μα μιας χώρας. Δυστυχώς, έχει καλ-
λιεργηθεί τους τελευταίους μήνες
μια ανεύθυνη φημολογία, την οποία
ο Πρόεδρος ήθελε να αντιμετωπί-
σει. Και εξακολουθεί να υφίσταται
η ανάγκη καίριας αντιμετώπισης
αυτών των ανησυχιών, για να απο-
κατασταθεί οριστικά η εμπιστο-
σύνη που έχει κλονιστεί. Και γι’
αυτό ακριβώς έχουμε επιταχύνει
και προσπαθούμε να συγκεκριμε-
νοποιήσουμε σχεδιασμούς, που
από τη μια θα βάλουν τέρμα στις
κατά καιρούς επαναλαμβανόμενες
φημολογίες και από την άλλη θα
επιτρέψουν την πραγματοποίηση
καθοριστικών βημάτων προς την
κατεύθυνση της οριστικής  αντι-
μετώπισης του προβλήματος των
παλιών μη-εξυπηρετούμενων δα-
νείων.  Και θέλω να τονίσω ότι δεν
είμαστε ούτε στο 2012, ούτε στο
2013. Το κράτος μας είναι σαφώς
ενδυναμωμένο και μπορούμε να
κάνουμε πράγματα σε σχέση με
τον τραπεζικό μας τομέα που πριν
4-5 χρόνια ήταν εκτός του εύρους
των δυνατοτήτων μας.   

O ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Έμεινα στο ΥΠΟΙΚ λόγω ψιθύρων 
των ατσαλάκωτων ότι δυσκολεύομαι 

Δε μιλώ ούτε με έπαρση, αλλά μετά από πέντε χρόνια υπό τις δεδομένες συνθήκες,
δεν ανέμενα να ακούσω ότι βλέπω δυσκολίες και γι’ αυτό θέλω να φύγω τονίζει ο υπουργός Οικονομικών

-Το όνομά σας ακούγεται εντόνως για
τη διεκδίκηση της προεδρίας του ΔΗΣΥ.
Είναι κάτι που σας ενδιαφέρει; 

- Πολλές φορές κλήθηκα να απαντήσω
σε αυτό το ερώτημα εδώ και μερικά χρόνια
και δίνω την ίδια απάντηση, με την ίδια
ειλικρίνεια. Βεβαίως και με ενδιαφέρει η
πορεία του Δημοκρατικού Συναγερμού.
Είμαι ενεργό στέλεχος και παραμένω πολύ
κοντά στη βάση της παράταξης. Όμως ο
Πρόεδρος Αναστασιάδης μου έχει αναθέσει
άλλα σημαντικά καθήκοντα. Έχω ένα ρόλο
εντός του κυβερνητικού σχήματος, ο οποίος
δεν μου επιτρέπει καν την εξέταση οποι-
ασδήποτε άλλης επιλογής. 
-Γι΄ αυτή την πενταετία. Δεν αποκλείεται
αργότερα ωστόσο...

-Σε πέντε χρόνια ούτε μπορεί να απο-
κλειστεί οτιδήποτε, ούτε μπορεί να προ-
βλεφθεί, ούτε και να προγραμματιστεί.
Μακάρι να είμαστε καλά σε πέντε χρόνια.
Αλλά, σίγουρα, σε αυτή την περίοδο, η

παράταξη του Δημοκρατικού Συναγερμού
πρέπει να παραμείνει ισχυρή και συγκρο-
τημένη και είμαι έτοιμος να στηρίξω την
ηγεσία της παράταξης προς αυτή ακριβώς
την κατεύθυνση. Είναι πεποίθησή μου ότι
χρειαζόμαστε έναν ισχυρό Δημοκρατικό
Συναγερμό. Διαχρονικά ο Δημοκρατικός
Συναγερμός, είτε ευρισκόμενος στην κυ-
βέρνηση είτε στην αντιπολίτευση, είχε
καθοριστικό ρόλο στην πορεία των πραγ-
μάτων της χώρας μας και αυτός ο ρόλος
πρέπει να διατηρηθεί. Με συλλογικότητα,
με αυτοπεποίθηση, μακριά από ανασφά-
λειες και αμφιταλαντεύσεις, αλλά με ξε-
κάθαρο πολιτικό προσανατολισμό και με
αξιόπιστο και στιβαρό πολιτικό λόγο. 
-Είχατε παραινέσεις ωστόσο από μέλη
και στελέχη για να διεκδικήσετε την
προεδρία;

-Όπως σας έχω πει, ουδέποτε έπαψα
να είμαι σε επαφή με τον κόσμο, τους φί-
λους και τα στελέχη του Δημοκρατικού

Συναγερμού. Λαμβάνω τα δικά τους μη-
νύματα, αλλά μεταφέρω πάντοτε με ειλι-
κρίνεια και με σαφήνεια την δική μου
θέση, η οποία είναι αυτή που μόλις τώρα
σας έχω εκφράσει.
-Το 48ωρο εκείνο, μετά και την άρνησή
σας να αναλάβετε εκ νέου το υπουργείο,
πέρασε από τη σκέψη σας το ενδεχό-
μενο να διεκδικήσετε την προεδρία
του κόμματος; 

-Όχι. Είχαν ακουστεί πολλά αυτές τις
μέρες, τα οποία ελάχιστη σχέση είχαν με
την πραγματικότητα. Δέστε για παράδειγμα
πόσα ονόματα παρέλασαν ως σίγουροι
υπουργοί. Η δική μου θέση ήταν απλή.
Ζήτησα να αλλάξω υπουργείο. Αυτό δεν
αποτελούσε κίνηση πολιτικής τακτικής,
ούτε αποτελούσε μέρος κάποιου σχεδια-
σμού. Ήταν μια επιθυμία, αλλά επανα-
λαμβάνω, στην πολιτική δεν πρέπει να
λειτουργείς στη βάση των επιθυμιών ή
των συναισθηματισμών αλλά στη βάση

της ευθύνης. Και είναι πράγματι μεγάλη
η ευθύνη του υπουργείου Οικονομικών
που για δεύτερη θητεία μου αναθέτει ο
Πρόεδρος Αναστασιάδης. 
-Πώς σχολιάζετε τα περί υποομάδων
στο υπουργικό σχήμα; 

-Υποομάδες;
-Κλίκες…

-Κοιτάξτε. Κατανοώ ότι εσείς οι δημο-
σιογράφοι πρέπει να γεμίσετε τις στήλες
και να διατηρήσετε το ενδιαφέρον του ανα-
γνωστικού κοινού. Όμως για ένα θέλω να
σας διαβεβαιώσω: για πέντε χρόνια μετείχα
σε ένα εξαιρετικά δεμένο, συνεκτικό και
αποτελεσματικό Υπουργικό Συμβούλιο, το
οποίο ομολογουμένως θεωρήθηκε δυνατό
σημείο και πλεονέκτημα του Προέδρου
Αναστασιάδη. Και είμαι απόλυτα βέβαιος
ότι και το νέο Υπουργικού Συμβούλιο θα
συνεχίσει με την ίδια εξαιρετικά θετική
διάθεση, με συλλογικότητα και ασφαλώς
μακριά από τις ομαδοποιήσεις και  τιςκλίκες. 

Η προεδρία του ΔΗΣΥ, οι παραινέσεις και οι υποομάδες στο Υπουργικό

Πενταετία μεγάλων έργων και μεταρρυθμίσεων
-Για πολλούς η προηγούμενη πενταετία ήταν διαχείριση
αποφάσεων που προέρχονταν από τις Βρυξέλλες. Θε-
ωρείτε πως αυτή είναι η πενταετία που θα δώσετε το
δικό σας στίγμα; 
-Εγώ θεωρώ ότι το στίγμα της πολιτικής μας έχει ήδη
δοθεί. Εξάλλου, μνημόνια έχουν εφαρμόσει και άλ-
λες χώρες, με τις διαφορές στο στίγμα πολιτικής να
είναι ευδιάκριτο και σημαντικό. Ήταν δική μας πολι-
τική επιλογή, για παράδειγμα, η αποφυγή της όποι-
ας αύξησης της φορολογίας αλλά αντιθέτως η δια-
σφάλιση της φορολογικής σταθερότητας και η προ-
ώθηση φορολογικών ελαφρύνσεων. Ήταν δική μας
επιλογή να εξαλείψουμε το έλλειμμα μια και έξω
και να λειτουργούμε έκτοτε με ισοσκελισμένο προ-

ϋπολογισμό, επιλογή που επέτρεψε την προώθηση
17 μέτρων πολιτικής που έχουν μειώσει φόρους και
έχουν εισάξει στοχευμένα φορολογικά κίνητρα.
Αυτό που μπορεί πράγματι να λεχθεί είναι πως η
πρώτη πενταετία ήταν η πενταετία της αντιμετώπι-
σης της κρίσης και της εξόδου από την βαθιά ύφεση,
με την επάνοδο σε θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης.  Η
δεύτερη πενταετία μπορεί και πρέπει να είναι η
πενταετία της εδραίωσης της αναπτυξιακής προ-
οπτικής και της διεύρυνσης της παραγωγικής μας
βάσης. Πρέπει να είναι η πενταετία των μεγάλων
έργων, των μεγάλων επενδύσεων και των μεταρ-
ρυθμίσεων που θα δώσουν νέα μορφή στο κράτος
και την οικονομία μας.

«Δεν ενδιαφέρομαι για
την Κεντρική Τράπεζα,
για κάποιο τεχνοκρατικό
πόστο στις Βρυξέλλες, το
Διεθνές Νομισματικό
Ταμείο ή κάπου αλλού.
Είμαι ενεργό πολιτικό
στέλεχος, παρόλο που
προσπαθώ να λειτουργώ
τεχνοκρατικά».  

Με ενδιαφέρει η συμμε-
τοχή στην πρώτη γραμμή
της πολιτικής. Αν δεν εί-
μαι στην πρώτη γραμμή
της πολιτικής, ευχαρί-
στως θα πάω σπίτι μου
και θα ιδιωτεύσω. Βεβαίως και με ενδιαφέρει η πορεία του Δημοκρατικού Συναγερμού. Είμαι ενεργό στέλεχος και παραμένω πολύ κον-

τά στη βάση της παράταξης, λέει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο Χάρης Γεωργιάδης.
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Οι πειρατές της Τουρκίας

Η «κρυψώνα»
Όταν οι αντιδράσεις των ΜΜΕ για τη συνεχι-
ζόμενη από την αστυνομία «κατάσταση εκ-
φοβισμού» των δημοσιογράφων άρχισαν να
κορυφώνονται, ο γενικός εισαγγελέας Κώ-
στας Κληρίδης, βγήκε από την «κρυψώνα»
που επινοήθηκε, δεν ξέρω από ποίον ευ-
φυή εγκέφαλο και το απόγευμα της Παρα-
σκευής έκαμε δηλώσεις λέγοντας ότι
«υπάρχει απόλυτος σεβασμός στην ελευθε-
ροτυπία και προς τους λειτουργούς του Τύ-
που».  Για να δούμε όμως αν αυτό ευσταθεί.
Ας μιλήσουμε πρώτα για την «κρυψώνα».  Η
αστυνομία, είναι γνωστό ότι για να προχω-
ρήσει σε ανακριτικές καταθέσεις  πρέπει να
πάρει ανάλογες οδηγίες από κάποιον. Αυτός
ο κάποιος δεν είναι άλλος από τον γενικό ει-
σαγγελέα. Στην ανακοίνωσή της, την Παρα-
σκευή επίσης και πριν κάμει τις δηλώσεις
του ο κ. Κληρίδης, μας πληροφόρησε ότι: «η
έρευνα δεν άρχισε με οδηγίες του Γενικού
Εισαγγελέα αλλά κατόπιν καταγγελίας στην
οποία προέβη προς την Αστυνομία, η κα Ε.
Λοϊζίδου, ο Γενικός Ελεγκτής της Δημοκρα-
τίας και ακολούθως και οι Εισαγγελικές Αρ-
χές της Ρωσικής Ομοσπονδίας».  Με ποιού
όμως τις οδηγίες άρχισε η έρευνα;  Το ερώ-
τημα απαντάται στην ίδια αστυνομική ανα-
κοίνωση: «Η Νομική Υπηρεσία με επιστολή
της στην Αστυνομία ζήτησε τη διεξαγωγή
ποινικής έρευνας». Επειδή η κοινή λογική
δεν φαίνεται να είναι τόσο κοινή στην Αστυ-
νομία και στη Νομική Υπηρεσία, να ρωτήσω
ποιος προΐσταται της Νομικής Υπηρεσίας, η
οποία ζήτησε τη διεξαγωγή έρευνας ή μή-
πως είναι αυτονόητο; 

••••
Οι αόρατοι
Ερωτηθείς από το ΚΥΠΕ αναφορικά με τις
ανακριτικές καταθέσεις στο πλαίσιο της ποινι-
κής διερεύνησης του ενδεχομένου διάπρα-
ξης ποινικών αδικημάτων σε σχέση με την
φερόμενη υποκλοπή και την δημοσίευση τη-
λεπικοινωνιακών δεδομένων ηλεκτρονικού
ταχυδρομείου της Εισαγγελέως της Δημο-
κρατίας Ελένης Λοϊζίδου, ο Γ. Εισαγγελέας
απάντησε: «Η αστυνομία καθηκόντως διε-
ρευνά καταγγελίες και οφείλει να πάρει κα-
ταθέσεις από κάθε εμπλεκόμενο ακόμα και
δημοσιογράφο για να έχει τις δικές του θέ-
σεις. Οδηγίες για λήψη καταθέσεων από αρ-
θρογράφους ή σχολιογράφους ουδέποτε δό-
θηκαν. Όταν συμπληρωθούν οι ανακρίσεις,
θα ληφθούν υπόψιν άλλοι παράγοντες όπως
δημόσιο συμφέρον, δικαίωμα πληροφόρη-
σης, διαφάνεια κλπ», δήλωσε ο κ. Κληρίδης.
Καλά είναι δυνατό να υποτιμάται από τον ίδιο
τον Γ. Εισαγγελέα σε τέτοιο βαθμό η νοημο-
σύνη μας, τη στιγμή που λάβαμε κι εμείς τη-
λεφωνική πρόσκληση από το Τμήμα Ανιχνεύ-

σεως Εγκλημάτων, και να μας λέει ότι «οδη-
γίες για λήψη καταθέσεων από αρθρογρά-
φους ή σχολιογράφους ουδέποτε δόθηκαν»;
Τελικά ποιοι δίνουν τις οδηγίες; Οι αόρατοι ει-
σαγγελείς ή κάποιοι μας τηλεφωνούν για
πλάκα;  Τελικά ο μακαρίτης ο Γιάγκος Μικελλί-
δης είχε δίκαιο όταν έλεγε ότι @ίδια υπάρ-
χουν μόνο στο τσιγκέλι του χασάπη; 

••••
Σημάδεψε το δέντρο 
Βγαίνοντας από την «κρυψώνα» του ο κ.
Κληρίδης αντί να σημαδέψει το δάσος που
είναι η προσπάθεια φίμωσης της ελευθερο-
τυπίας στον τόπο μας που επιχειρείται από
την ίδια τη Νομική Υπηρεσία, (έχει και guest
star τον Οδυσσέα Μιχαηλίδη, κατανοητό για-
τί) , σημάδεψε το δέντρο δηλώνοντας ότι
«είναι κατανοητή η προσπάθεια της εφημε-
ρίδας Πολίτης στο πλαίσιο της συνεχούς επι-
θετικής πολιτικής της, για τους γνωστούς
λόγους, εναντίον του Γενικού Εισαγγελέα,
να δημιουργήσει την εικόνα δίωξης και φί-
μωσης των λειτουργών του Τύπου». 
Για τους γνωστούς λόγους;
Είναι δυνατόν ο Γενικός Εισαγγελέας να στο-

χοποιεί ένα ΜΜΕ αναφερόμενος γενικά και
αόριστα σε γνωστούς λόγους; Μπορεί άρα-
γε ένας κατήγορος να πει στο δικαστή ότι ο
κατηγορούμενος είναι ένοχος «για τους
γνωστούς λόγους», χωρίς ο δικαστής να του
δείξει την έξοδο; Κατά την ταπεινή μου άπο-
ψη ούτε ένας πολιτικός τρίτης διαλογής δεν
θα τολμούσε να είναι τόσο αόριστος, -για να
πω το λιγότερο, κατηγορώντας ένα ΜΜΕ. Θα
μπορούσατε να σταθείτε κυρ Εισαγγελέα σε
ένα ευρωπαϊκό δικαστήριο και να κατηγορή-
σετε ένα ΜΜΕ έστω για συνεχή επιθετική
πολιτική  εναντίον σας; Υποψιάζομαι ότι θα
ρωτήσουν οι δικαστές από πού είστε; Και
πως είναι δυνατό να μην αναμένετε και να
μην ανέχεστε ως ανεξάρτητος αξιωματού-
χος, κριτική από τα ΜΜΕ. Αν απαντήσετε ότι
είστε από το Τιμπουκτού υποψιάζομαι ότι θα
σας δουν με συμπάθεια. Αν πείτε ότι είστε
ανεξάρτητος αξιωματούχος από χώρα μέλος
της Ε.Ε. πάλι υποψιάζομαι τι θα γίνει αλλά
μην το πω διότι μπορεί να μας διαβάζουν και
παιδιά κι επειδή αυτό που θα μας κάνουν θα
είναι ομαδικό και θα πιάσει όλη τη χώρα, κα-
λύτερα να το αποφύγω.   

••••

Ο guest star
Τώρα σε ό,τι αφορά τον guess star της υπό-
θεσης Οδυσσέα Μιχαηλίδη είναι κατανοητή
η σπουδή του να μπει στην ίδια κρυψώνα,
διότι στα emails Λοϊζίδου κλπ. βρήκε κι ο
ίδιος μια θέση και επειδή όσοι εξ ημών εί-
δαν το περιεχόμενο τους και αντιλαμβάνον-
ται πόσο σοβαρό ζήτημα είναι, τόσο σοβαρό
που ο Πρόεδρος Αναστασιάδης, είχε δηλώ-
σει –θυμίζω ότι πλήττει τις σχέσεις μας με
την Ε.Ε., μην πω και με τις ΗΠΑ και τη Βρετα-
νία, σου λέει, «βουρ επίθεση τώρα μαζί με
τον Κωστάκη και την Ελένη, μήπως το βου-
λώσουν οι άθλιοι οι δημοσιογράφοι». Οδυσ-
σέα επειδή ξέρω ότι έχεις διεξέλθει όλο το
πακέτο των ηλεκτρονικών μηνυμάτων που
διέρρευσαν και διότι αντιλαμβάνεσαι καλά τι
θα πει δημόσιο συμφέρον, πρόσεξε διότι
πας να γίνεις Πολύφημος. Οδυσσέα άκου
καλά το τραγούδι των Σειρήνων που σε προ-
ειδοποιούν ότι  η Ιθάκη σου είναι γυμνή!    

••••
Οι πολιτικοί 
Μετά από όλο αυτό το σαματά για ένα ζήτη-
μα που προσβάλλει το επίπεδο της δημο-

κρατίας στη χώρα μας, μια ευρωπαϊκή χώρα
που ανέχεται φαινόμενα καταστρατήγησης
της ελευθερίας έκφρασης και γνώμης, η
οποία προστατεύεται από το  σύνταγμα, ιδι-
αίτερα όταν πρόκειται για λόγους δημοσίου
συμφέροντος, ένα πράγμα αρχίζει να φαί-
νεται πολύ περίεργο: Η σιωπή των συνήθως
λαλίστατων κομμάτων και των πολιτικών. Αν
ήμασταν σε άλλη χώρα της ΕΕ, εκτιμώ ότι οι
πρώτοι που θα έβγαιναν σε προάσπιση του
δικαιώματος των δημοσιογράφων να εκ-
φράζονται ελεύθερα θα ήταν οι βουλευτές.
Μα ούτε ένας ρε κοπέλια; Τι περιμένετε να
περνούν οι αστυνομικές κλούβες από τα
γραφεία μας και να μας μαζεύουν για να αν-
τιδράσετε;  

••••
Οι δημοσιογράφοι
Και για να μη νομίζετε ότι θα αφήσω έξω
από αυτό το «κατηγορώ» το δικό μας σινάφι,
θεωρώ ότι η αντίδραση μας συνάδελφοι
ήταν από χλιαρή έως ανύπαρκτη. Αυτό απο-
δεικνύει ότι γενικώς ακολουθούμε κι εμείς
την τάση του καναπέ που συχνά επικρίνου-
με και πρέπει «να μας πιάσει το κολάνι» για
να αντιδράσουμε. Ακόμα κι έτσι η αντίδραση
μας είναι κάποια οργισμένα άρθρα και ανα-
κοινώσεις. Δεν νομίζετε ότι είναι καιρός να
θυμηθούμε πως είναι η αυλή της Νομικής
Υπηρεσίας, τι είναι τα πίκετ και να δούμε αν
μπορούμε να κάνουμε έστω μια μικρή δια-
δήλωση;  Διαφορετικά ό,τι πάθουμε θα είναι
χαλάλι μας!    

Όχι στη φίμωση! 

ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

«Θα έχουμε πόλεμο,
θα έχουμε νέα ει-
σβολή, θα μας πιά-
σουν ξανά οι Τούρ-
κοι;», ήταν τα αγω-
νιώδη τηλεφωνήμα-

τα, γνωστών και φίλων, οι οποίοι
άκουσαν τις απειλητικές δηλώσεις
τούρκων αξιωματούχων και παρα-
κολουθούν την παρεμπόδιση του
γεωτρύπανου της ιταλικής εταιρίας
ΕΝΙ, να προβεί σε νέα γεώτρηση. Η
απάντηση ήταν απλή για ανθρώ-
πους που πέρασαν τα μαρτύρια της
εισβολής του 1974 και δεν εμπι-
στεύονται τις διαβεβαιώσεις των
πολιτικών ταγών. Αυτή τη φορά αν-
τίπαλος της Τουρκίας, είναι η Ιταλία
και η Ευρωπαϊκή Ένωση και όχι η
Κύπρος. Αυτή τη φορά τα συμφέ-
ροντα που διακυβεύονται, έχουν να
κάνουν με τα τεράστια ευρωπαϊκά
συμφέροντα και όχι με την ασήμαν-
τη Κύπρο, που έτσι και αλλιώς κατέ-
χουν την μισή. Ευτυχώς που έχουμε
και τις βρετανικές βάσεις, γιατί σε
διαφορετική περίπτωση, όπως πριν
43 χρόνια, δεν θα μπορούσε κανέ-
νας να σταματήσει ένα νέο Αττίλα. 

«Το πουλί το μουττάτο ο Θεός προ-
υμουττά το», δηλαδή το αλαζονικό
πουλί, ο Θεός το αφήνει να πέσει
και να κτυπήσει στο έδαφος, λέει η
κυπριακή παροιμία. Δεν διαφέρει
καθόλου από την αρχαιοελληνική
φιλοσοφική ρήση περί «ύβρεως»,
όπου ο άνθρωπος και τα έθνη χά-
νονται, όταν συμπεριφέρονται με
αλαζονεία. Πριν μερικές μέρες βρι-
σκόταν στην Κύπρο ο Αρχιεπίσκο-
πος Αμερικής Δημήτριος, ο οποίος
ευχήθηκε να μην φύγει από αυτό
τον κόσμο, αν δεν δει την ελευθε-
ρία της Κύπρου, ευχή η οποία έχει
ιδιαίτερη σημασία, αφού ειπώθηκε
από ένα άγιο ιεράρχη 90 ετών. Βε-

βαίως ξεκαθάρισε ο ίδιος ότι δεν
αποτελεί προφητεία, αλλά σιγουριά
ότι θα έλθει σύντομα η απελευθέ-
ρωση του νησιού.

Οι νέοι Τούρκοι πειρατές, με το επι-
κάλυμμα της νομιμότητας, εκδίδουν
«navtex», δηλαδή δηλώνουν σε ένα
διεθνή οργανισμό, ότι θα κάνουν
στρατιωτικές ασκήσεις σε μια συγκε-
κριμένη περιοχή, σε διεθνή ύδατα.
Ωστόσο, σε αυτή την περιοχή, καθό-
λου τυχαία, ήταν προγραμματισμένο
εδώ και μήνες, να προβεί σε έρευ-
νες για εντοπισμό υδρογονανθρά-
κων, μια πολυεθνική εταιρεία. Η
ενέργεια της Τουρκίας είναι πειρατι-
κή, ό,τι και να λέει η Άγκυρα και
όσους ισχυρισμούς και αν προβάλ-
λει. Με την ίδια τακτική κινούνται οι
Τούρκοι πειρατές και στο Αιγαίο, εδώ
και πολλά χρόνια, χωρίς ωστόσο να
μπορέσουν να ανατρέψει το status
quo, την καθεστηκυία τάξη. Βεβαί-
ως, τα πράγματα ήταν πολύ πιο εύκο-
λα στην αιμάσσουσα Συρία, όπου
μπήκε ανενόχλητη, με την ανοχή των
Ρώσων και σκοτώνει Κούρδους, κα-
ταλαμβάνοντας εδάφη.

Η ιστορία του νεοθωμανού σουλτά-
νου, του νόμιμου Προέδρου της
Τουρκίας, του Ταγίπ Ερτογάν, ο
οποίος πρόσφατα ερωτοτροπεί με

τους Ρώσους, θυμίζει την ιστορία
του Σάνταμ Χουσέιν  του Ιράκ, ο
οποίος εισέβαλε στο Κουβέιτ και
γύρισε την πλάτη στους δυτικούς.
Του Σλόμπονταν Μιλοσεβιτς, ο οποί-
ος ήθελε όλη την Γιουγκοσλαβία,
παρά την βούληση των δυτικών. Του
Μουαμάρ Γκαντάφι, ο οποίος έκλει-
σε τεράστιες συμφωνίες με τους Κι-
νέζους, χωρίς να ρωτήσει κανένα.
Ακόμη και τις δικές μας τραγωδίες
με τον Γεώργιο Παπανδρέου, πρω-
θυπουργό της Ελλάδας, ο οποίος
αρνήθηκε, λέγεται τον ανεφοδια-
σμό των αμερικανικών αεροσκα-
φών, στην Κρήτη, κατά τον πόλεμο
των επτά ημερών στο Ισραήλ, με
αποτέλεσμα να επακολουθήσει το
πραξικόπημα και η επάρατος εφτα-
ετία. Αλλά και τα δικά μας κατορθώ-
ματα, με τον Μακάριο και τους αδέ-
σμευτους, τις κουτοπονηριές με το
Σύνταγμα και άλλα πολλά, τα οποία
τα πληρώσαμε με την εισβολή και
την κατοχή, με την ανοχή βεβαίως
των ισχυρών και από τις δύο πλευ-
ρές του σιδηρού παραπετάσματος. 

«Τα πάντα ρει», όλα αλλάζουμε και
τίποτα δεν μένει το ίδιο, όπως θα
έλεγε και ο μέγας φιλόσοφος Ηρά-
κλειτος. Υπάρχουν και οι πάμπολλες
προφητείες, οι οποίες επιμένουν ότι
θα έλθει η λύτρωση της Κύπρου, χω-
ρίς νέα αιματοχυσία. Και το πιο ση-
μαντικό, είναι ότι μας διοικούν σήμε-
ρα πονεμένοι ηγέτες, τόσο στην
Αθήνα, όσο και την Λευκωσία, οι
οποίοι δέχθηκαν πολλά χαστούκια,
από τους ισχυρούς του κόσμου και
δεν τους παίρνει να κάνουν τους
τζάμπα μάγκες, παρόλο που ο πει-
ρασμός είναι μεγάλος, ακόμη και
σήμερα. Το θαύμα ποτέ δεν ήταν
άγνωστη παράμετρος, στον Ελληνι-
σμό και σίγουρα και σήμερα υπάρχει
η ελπίδα για ένα καλύτερο αύριο.

“Το θαύμα ποτέ δεν ήταν
άγνωστη παράμετρος,
στον Ελληνισμό και σί-
γουρα και σήμερα υπάρ-
χει η ελπίδα για ένα κα-
λύτερο αύριο.

Είναι σκοτάδι η σιωπή και θα χαθούμε, σ’ αυτή τη δύσκολη στροφή θα μετρηθούμε! 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Είναι σκληρή αλή-
θεια πως παραμελή-
σαμε ως κράτος τις
αρχαιότητές μας.
Μέχρι σήμερα δεν
καταφέραμε δυστυ-

χώς να τις συνδέσουμε ούτε με
την παιδεία μας, αλλά ούτε και με
την προβολή της χώρας μας. Και
σίγουρα δεν καταφέραμε να εντά-
ξουμε τον πλούτο αυτό στο τουρι-
στικό πακέτο της χώρας μας. 

Οι λόγοι για αυτή μας την αποτυχία
μπορεί να είναι αρκετοί. Από το
γεγονός πως το τμήμα αρχαιοτή-
των ήταν για πολλά χρόνια το ορ-
φανό παιδί του υπουργείου Συγ-
κοινωνιών, μέχρι και το γεγονός
πως τρέχουν συνεχώς πίσω από
την χάραξη του οδικού δικτύου
όπου ανακαλύπτονται τυχαία αρ-
χαιότητες. 

Πιστεύω πως όλοι συμφωνούμε
πως ποτέ δεν ήταν στις προτεραι-
ότητές μας και ποτέ δεν δείξαμε
την απαραίτητη πολιτική βούληση
για να καταρτιστεί και να ολοκλη-
ρωθεί ένας στρατηγικός σχεδια-
σμός για αυτές. 

Το αποτέλεσμα είναι να έχουμε
σήμερα εκατοντάδες αρχαία στα
κασόνια στα υπόγεια των μουσεί-
ων, οι αρχαιολογικοί χώροι να λει-
τουργούν στο ωράριο της δημό-
σιας υπηρεσίας και να μην έχουμε
φτιάξει ένα πωλητήριο με το
μπράντινγκ της Κύπρου ως σήμα
κατατεθέν της πλούσιας και σε βά-
θος ιστορίας μας. 

Αφήνουμε εντελώς ανεκμετάλ-
λευτο μια αγορά και ένα τουριστι-
κό προϊόν που μπορεί, πέρα από
το οικονομικό όφελος, να δημι-

ουργήσει και ανέλπιστους φίλους
της χώρας μας. 

Βέβαια, θα ήταν λάθος να μην υπο-
γραμμίσουμε την διαδικασία ανέ-
γερσης του νέου αρχαιολογικού
μουσείου στη Λευκωσία. Μια τε-
ράστια αναγκαιότητα αν αναλογι-
στούμε πώς είναι το σημερινό αρ-
χαιολογικό μουσείο. 

Από μόνη της η ανέγερση και η με-
τέπειτα λειτουργία θα προσθέσει
ελάχιστα στο πρότζεκτ αξιοποίηση
των αρχαιοτήτων μας. Χρειάζεται
να τις διασυνδέσουμε με την παι-
δεία μας. Να εντάξουμε στο ανα-

λυτικό μας πρόγραμμα την διαδρα-
στικότητα των μαθητών με αξιο-
ποίηση της τεχνολογίας. 

Καλές οι επισκέψεις στην Χοιρο-
κοιτία και στο Κούρειο, αλλά συμ-
φωνούμε πως χρειαζόμαστε πολύ
περισσότερα. Για να μεγιστοποι-
ήσουμε το όφελος από τις αρχαι-
ότητες, θα πρέπει πρώτα να κατα-
νοήσουμε εμείς οι ίδιοι την πραγ-
ματική τους αξία. 

Χρειάζεται να βρούμε την αισθητι-
κή στον τρόπο προώθησής τους.
Να δημιουργήσουμε προϊόντα που
θα έχουμε προστιθέμενη αξία. Να
φτιάξουμε λογότυπο, πέρα από το
«Love Cyprus» και μικρά προϊόντα
που θα πωλούνται στα πωλητήρια
και θα δημιουργούν ακολούθους
και πρεσβευτές του τεράστιου αυ-
τού πλούτου. 

Η μεγάλη πρόκληση όμως είναι ο
τουρισμός. Ο τόπος μας έχει μια
ευλογία που πρέπει επιτέλους να
την αξιοποιήσουμε πέρα από τη
θάλασσα και το παραλιακό μέτω-
πο. Οι ιδανικές καιρικές συνθήκες
και η μεγάλη περίοδος ηλιοφάνειας
πρέπει να αξιοποιηθούν για να δη-
μιουργήσουμε ένα ολοκληρωμένο
τουριστικό προϊόν που θα περιλαμ-
βάνει αρχαιολογικούς περιπάτους
μέσα στις αρχαιότητες. 

Αυτό είναι το μεγάλο πλεονέκτημα
που δεν έχουν ούτε στη Νέα Υόρκη,
ούτε στο Λονδίνο. Χρειαζόμαστε
όμως σωστές υποδομές που να δια-
φημίζουν τη χώρα και όχι να την δυ-
σφημίζουν. Στο χέρι μας είναι. 

ΑΜΕΡΩΤΑ / Γράφει ο ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Ένας θησαυρός που λέγεται αρχαιότητες 

Βουλευτής ΔΗΣΥ Λευκωσίας
twitter: @dmdemetriou 

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Οδυσσέας Μιχαηλίδης

Ο Οδυσσέας Μιχαηλίδης στο ρόλο του
guest star της υπόθεσης φίμωση των
ΜΜΕ. 

“«Να φτιάξουμε 
λογότυπο, πέρα από 
το «Love Cyprus» και 
μικρά προϊόντα που 
θα πωλούνται στα 
πωλητήρια και θα 
δημιουργούν ακολού-
θους και πρεσβευτές 
του τεράστιου αυτού
πλούτου».
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Ο τίτλος είναι δανεικός. Παρ-
μένος από ένα σχόλιο (ένα από
τα πολλά) που συνόδευε το
τρολάρισμα ενός βίντεο του
ΚΟΤ. Ένα βίντεο το οποίο ανέ-
βηκε πρόσφατα στο διαδίκτυο

και το οποίο αποσκοπεί στην προώθηση
της Κύπρου ως το πιο κατάλληλο μέρος για
συνεδριακό/επιχειρηματικό τουρισμό. Με
σλόγκαν “Cyprus-Mix Business with Plea-
sure” το εν λόγω φιλμάκι προσπαθεί να συμ-
πυκνώσει σε τρία περίπου λεπτά την ιστορία,
τις ομορφιές και την φιλοξενία του νησιού
και είναι προφανές πώς γι’αυτή την συμ-
πυκνωμένη αποτύπωση, έχουν ξοδευτεί
κάποιες χιλιάδες ευρώ.

Η αντίδραση του κόσμου με το που
έσκασε μύτη το εν λόγω βίντεο στα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης, ήταν καταιγιστική
από αρνητικά σχόλια (και όχι αδίκως) με
αποτέλεσμα λίγες μέρες μετά την εμφάνισή

του, να κατεβεί από τους «ιθύνοντες». Όσοι
δεν είχατε την τύχη να το δείτε ατυχήσατε
γιατί ομολογουμένως είναι δύσκολο να με-
ταφέρει κανείς με λέξεις το σεναριακό του
παραλήρημα, την παρωχημένη αισθητική
του, την απαράδεκτα φολκλόρ σύλληψή
του και κατ΄ επέκταση την σοβαρότητα
του θέματος.

Ναι, το θέμα είναι σοβαρό διότι αν λά-
βουμε υπόψη πώς σ’ αυτή την χώρα επεν-
δύουμε στο τουρισμό, τότε είναι αδιανόητο
ο ΚΟΤ να ξοδεύει κονδύλια για την «διά-
πραξη» διαφημιστικών σποτ τα οποία επί
της ουσίας μας ντροπιάζουν. Και ταυτό-
χρονα υποδηλώνουν την αβάσταχτη ελα-
φρότητα με την οποία προσεγγίζει τις καμ-
πάνιες προώθησης της χώρας, για τις οποί-
ες-επαναλαμβάνω- ξοδεύονται κονδύλια
με την ίδια προφανώς αβάσταχτη ελαφρό-
τητα. Δεν μπορώ καν να διανοηθώ μέσα
από ποιες τάχα μου δημιουργικές διαδικα-

σίες ή brain storming μπορεί να κατέληξαν
οι ιθύνοντες του οργανισμού στην ιδέα
αλλά και στην εκτέλεση αυτού του φιλμ,
το οποίο αν προσπεράσει κανείς την κωμική
του διάσταση, το μόνο που προκαλεί είναι
σοβαρούς προβληματισμούς σχετικά με
την επάρκεια του ΚΟΤ να διαχειριστεί επί
της ουσίας την προώθηση της χώρας μας.
Σε μια εποχή μάλιστα όπου το διαδίκτυο
υπαγορεύει μέσα από ένα σωρό υψηλής
αισθητικής σποτάκια, την ανάγκη να ανε-
βάσουμε τον πήχη όχι μόνο της αισθητικής
μας αλλά και της δημιουργικής μας φαν-
τασίας. Και όταν μιλάμε για αισθητική και
δημιουργική φαντασία αναμφισβήτητα
δεν αναφερόμαστε σε κακόγουστες φολκλόρ
προσεγγίσεις ούτε σε κινηματογραφικά
πλάνα αισθητικής του 80 (δάση, λαγκάδια,
παραλίες και βάλε). Ο τρόπος δε που προ-
σπαθεί το συγκεκριμένο βίντεο να συμπυ-
κνώσει την ιστορία του τόπου στα λίγα λε-

πτά της διάρκειάς του είναι η πιο τρανταχτή
ένδειξη της άγνοιας των δημιουργών και
των υπευθύνων, της ιστορίας και του πο-
λιτισμού μας. Διότι τι άλλο μπορεί να ση-
μαίνει όταν μετατρέπεις την ιστορία του
τόπου σου σε μια παρωδία; Έτσι βλέπει ο
ΚΟΤ μας την χώρα αυτή;

Και έτσι ευελπιστεί ότι θα προσελκύσει
τουρίστες και δη από τον επιχειρηματικό
κόσμο; Τόσο πολύ υποτιμά την νοημοσύνη
των ξένων στους οποίους επενδύουμε τους
πόρους της οικονομίας μας; Θεωρεί δηλαδή
ότι ο επιχειρηματίας τουρίστας θα δει τους
σουτζούκους να κρέμονται και τους ιππότες
να σεργιανίζουν έξω από τα κάστρα και
θα ενθουσιαστεί που υπάρχει ένα τέτοιο
μέρος πάνω στον πλανήτη; Ένα μέρος
όπου μπορεί να πάει βόλτα με το τρακτέρ
και παράλληλα να ποδηλατήσει στα στε-
νοσόκακα της υπαίθρου και μετά να κα-
ταλήξει σε μια παραλία όπου διάφοροι κου-

στουμαρισμένοι παριστάνουν πως τάχα
μου κάνουν κόνφερενς; Μα είμαστε πραγ-
ματικά σοβαροί; Και πληρώνουμε μάλιστα
κάποιες χιλιάδες ευρώ για να διαπραχθεί
αυτό το ανοσιούργημα; Το ευτύχημα βέβαια
είναι ότι πλέον η δύναμη των μέσων κοι-
νωνικής δικτύωσης δεν επιτρέπει τέτοιας
εμβέλειας εκτρώματα και ο κόσμος αντιδρά
άμεσα στην υποτίμηση της νοημοσύνης
του. Τα σχόλια που γράφτηκαν για το εν
λόγω διαφημιστικό σποτ αποδεικνύουν
του λόγου το αληθές. Και δεν αρκεί το κα-
τέβασμα του βίντεο για να αποδείξει ο ΚΟΤ
πως αντιλήφθηκε τι ανοσιούργημα ενέκρινε.
Χρειάζεται να λογοδοτήσει. Διότι δεν μπορεί
πλέον να περιορίζεται η ουσία και η ομορφιά
του τόπου μας στην περιορισμένη φαντασία
και επίγνωση αυτών που αναλαμβάνουν
την προβολή του. 

Οh my KOT
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

«Σας αγαπώ σας ευχαριστώ και σας χρωστώ
το καλύτερο!» ήταν η τοποθέτηση του Νίκου
Αναστασιάδη στο στάδιο ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ κατά
την επανεκλογή του. Είχαν προηγηθεί βε-
βαίως οι προεκλογικές του δεσμεύσεις ότι
σε περίπτωση εκλογής του σε μία δεύτερη

και τελευταία θητεία, κανένας δεν θα είναι αντίπαλος,
αντίπαλος θα είναι τα προβλήματα που ο λαός και η
πατρίδα μας αντιμετωπίζει.

Η κοινωνία του έδωσε μία ισχυρή εντολή. Είτε γιατί
θεώρησε πως ήταν το μη χείρον βέλτιστο, είτε γιατί έκρινε
την θητεία του επιτυχημένη και θα έπρεπε να συνεχίσει,
το αποτέλεσμα είναι το ίδιο. Και το σίγουρο είναι πως
του δόθηκε μία σημαντική ευκαιρία να διορθώσει πολλά.
Είναι ο δεύτερος πρόεδρος μετά τον Γλαύκο Κληρίδη που
όχι μόνο επανεκλέγεται για μία δεύτερη θητεία αλλά κα-
τορθώνει να το κάνει πράξη χωρίς να μπει στη στενωπό
των συνδιαλλαγών θέσεων και αξιωμάτων με άλλα πολιτικά
κόμματα. Γι΄ αυτό ακριβώς τον λόγο αλλά και εξαιτίας
του ότι η προηγούμενη θητεία θεωρήθηκε εν πολλοίς
μία διαχειριστική κατάσταση παρά πενταετία καθαρών
πολιτικών επιλογών και αποφάσεων, ο Νίκος Αναστασιάδης
θα πρέπει να δώσει το δικό του πολιτικό στίγμα αλλά και
να κάνει εκείνες τις βαθιές τομές στο κράτος που δεν
τολμούσε την προηγούμενη πενταετία.  Άλλωστε αυτή
τη φορά δεν θα τον κρατά πίσω η ανησυχία της επανε-
κλογής. Το βράδυ της δεύτερης Κυριακής, προτού ακόμη
κλειδώσει το αποτέλεσμα, στο επιτελείο του Νίκου Ανα-
στασιάδη, γίνονταν οι προετοιμασίες για τη μεγάλη νίκη.
Είχε αποσταλεί σχετικό μήνυμα προς τα μέλη και φίλους
του κόμματος να προσέλθουν στο επιτελείο της Λεωφόρου
Μακαρίου για να ακούσουν την πανηγυρική ομιλία επα-
νεκλογής του Νίκου Αναστασιάδη. Πέρα από τους κλειστούς
δρόμους, τις νταλίκες και τα λεωφορεία που είχαν κατα-
φθάσει στο επιτελείο είχαν στηθεί μικρόφωνα στο μπαλκόνι
για την πανηγυρική ομιλία. Καταφθάνοντας ώρα αργότερα,
στο πλήθος που ζητωκραύγαζε, τίποτα δεν θύμιζε πως η
Κύπρος είναι έτοιμη να μπει σε μία νέα εποχή. Αντιθέτως
ο Νίκος Αναστασιάδης βγήκε στο μπαλκόνι, να κάνει μία
ομιλία ως άλλος Μακάριος ή Χουάν Περόν, παρά ως ένας
πρόεδρος ενός σύγχρονου κράτους. Περιτριγυρισμένος
βεβαίως, από πολιτικούς μαϊντανούς αλλά και πρόσωπα
που ξεθάφτηκαν για λίγο από την πολιτική λήθη περιμέ-
νοντας ανταλλάγματα εξαιτίας της νίκης. 

Και αν οι πανηγυρισμοί της νίκης είχαν κάθε δικαίωμα
να όζουν παλαιοκομματισμού, αναμέναμε κάτι καλύτερο
την επόμενη μέρα και δη στην σύνθεση του νέου υπουρ-
γικού σχήματος. Δεν θέλουμε να είμαστε άδικοι, είναι
σίγουρα θετικό το γεγονός ότι κράτησε τη δυνατή ομάδα
των σαραντάρηδων στα καίρια πόστα, όπως επίσης και
ο εμβολιασμός του σχήματος με πρόσωπα που έχουν
βάλει πλάτη κατά τον προεκλογικό και έχουν δοκιμαστεί.
Από εκεί και πέρα όμως τι; Από τη στιγμή που αποτελεί
τον πρώτο πρόεδρο που εκλέγηκε χωρίς να προχωρήσει
σε ένα πολιτικό αλισβερίσι θέσεων με άλλους, θα μπορούσε
να έχει μεγάλη ελευθερία κινήσεων και επιλογών και να
κάνει πράξη την κυβέρνηση ευρείας αποδοχής. Για πα-
ράδειγμα, μας κάνει εντύπωση, πως ένα πρόσωπο που
δεν έχει καμία σχέση με τον τομέα της υγείας αλλά και
με το Γενικό Σχέδιο Υγείας μπορεί να φέρει εις πέρας το
δυσεπίλυτο έργο του ΓεΣΥ. Πώς ένα πρόσωπο που προ-
έρχεται από το κατεστημένο του υπουργείου Παιδείας
με δεσμούς με τα εκπαιδευτικά συμφέροντα και την Εκ-
κλησία μπορεί να κάνει τομές και αλλαγές στην εκπαίδευση.
Και δεν είναι μόνο αυτό. Υπάρχουν πολλοί νέοι, πέραν
του κομματικού σωλήνα, που έχουν πετύχει πολλά και
θα μπορούσε να τους αξιοποιήσει, παρά να μείνει στην
εύκολη επωδό της κομματικής νεολαίας. Και αν αυτά τα
άτομα έχουν τον χρόνο να αποδείξουν εαυτούς και να
μας διαψεύσουν, το μεγάλο ερώτημα που τίθεται είναι ο
επαναδιορισμός προσώπων που όχι μόνο δεν έχουν να
επιδείξουν έργο, αλλά αποτελούν βαρίδι για τον ίδιο.
Είναι πολύ δύσκολο συνεπώς να αντιληφθούμε, τι κρατά
τον Ιωνά Νικολάου στο κυβερνητικό σχήμα, τη στιγμή
που ο άνθρωπος έχει αφήσει πολλές φορές εκτεθειμένο
τον πρόεδρο από την πολιτική του ανικανότητα. 

Ίσως να είναι το πρώτο σημάδι, πως τίποτα δεν θα
αλλάξει σε μία παλαιοκομματική κυπριακή κοινωνία,
βαθιά συντηρητική. Το ζήτημα είναι πως μας είχε υποσχεθεί
πολλά. Τα καλύτερα άλλωστε όπως είπε, μας αξίζουν.
Αναμένουμε να τα δούμε στη συνέχεια. Κρατώντας βέβαια
μικρό καλάθι. 

Μας χρωστά
το καλύτερο

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ/ Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

economidoum@kathimerini.com.cy
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Η νέο-οθωμανική προσέγγιση του
Ερντογάν ταράσσει τα νερά της
ανατολικής Μεσογείου, με αφετη-
ρία την επανάκτηση του ελέγχου
στη χώρα του, την πλήρη δέσμευση
των κατεχομένων στη δική του

πολιτική και τη σύναψη συμμαχιών ανά το
παγκόσμιο που αυτή την περίοδο τον βολεύουν.
Επιλέγει να ανοίξει δύο και τρία μέτωπα για
να αποδείξει ότι μπορεί.

Πως μετά την απόπειρα πραξικοπήματος,
εκείνος έχει τον έλεγχο. Ωστόσο, σε αυτό το
παγκόσμιο μπραν ντε φερ της Τουρκίας, η Κύ-
προς δεν έχει ν’ αντιτάξει την πληθυσμιακή
της ανωτερότητα. Ούτε τη δύναμη πυρός της,
ούτε την οικονομική της προέκταση και επιρροή.
Βασίζεται εξ ολοκλήρου στην τήρηση του διε-
θνούς δικαίου σε όλες τις κι-
νήσεις της τόσο προς την ΕΕ
όσο και προς τα ΗΕ. Η μεν
πρώτη, με πρόταγμα το προ-
σφυγικό, θέλει να έχει καλές
σχέσεις με την Τουρκία. Οπότε
παρακολουθεί τα τεκταινόμε-
να στην κυπριακή ΑΟΖ ή και
στο Κυπριακό, υπό το πρίσμα
εκείνου που της λέει ότι δεν
την έχει ανάγκη (της Τουρκίας
δηλαδή) προσπαθώντας να
κρατήσει καλή επαφή μαζί της αλλά και να τη-
ρήσει παράλληλα τα ευρωπαϊκά θέσμια με την
Κύπρο. Αυτά τα καπέλα είναι δύσκολο να τα
χωρέσει το ίδιο κεφάλι και εξ ου και τις πλείστες
των περιπτώσεων, οι αντιδράσεις μοιάζουν
σαν να έχουν βγει από τον κεντρικό εγκέφαλο
ανακοινώσεων των Βρυξελλών, παρά από αν-
θρώπους.

Από την άλλη πλευρά, η ακόμη μεγαλύτερη
επιρροή των ΗΕ δεν φαίνεται να μπαίνει στο
καλούπι της Κύπρου υπό τη δική μας οπτική.
Η απελπιστικά ουδέτερη ανακοίνωση για την
προκλητική συμπεριφορά της Τουρκίας στην
ΑΟΖ, είναι εφάμιλλη της γραμμής που θέλει να
κρατήσει το Σώμα σε σχέση με την Τουρκία.
Αν όμως η ΕΕ έχει άμεσα να περιμένει και απει-
λείται ως έναν βαθμό από τις κινήσεις της Άγ-
κυρας στο προσφυγικό, όχι ότι είναι δικαιολογία
αλλά ας το θέσουμε έτσι, ποιο είναι το εμπόδιο

στο να καταδικάσουν τα ΗΕ την παραβατικότητα
στην κυπριακή ΑΟΖ; Ποια σχοινιά της Άγκυρας
φτάνουν ως εκεί; Εκ πρώτης όψεως κανένα.
Δεν εμποδίζει κανείς τα ΗΕ να μετουσιώσουν
σε ανακοίνωση αυτά που πραγματικά συμβαί-
νουν στην Κύπρο και όχι να κρυφτούν πίσω
από γενικότητες που στην ουσία δίνουν το δι-
καίωμα στην Τουρκία να άγεται και να φέρεται
με αυτό τον τρόπο.

Το ίδιο συνέβη και στο ναυάγιο στην Ελβετία,
όπου εκεί παρά το ότι υπήρχε εκ του αποτελέ-
σματος υπαιτιότητα της τουρκικής πλευράς,
αυτό δεν αναδείχθηκε από τα λεγόμενα των
ΗΕ. Αυτά όλα, μπορεί να εμπεριέχονται μέσα
στη διπλωματική κονίστρα, στην πολιτική των
ίσων αποστάσεων, ωστόσο το δίκαιο δεν απο-
καθίσταται όταν παραβιάζεται από αυτές τις

παραμέτρους. Ειδικά όταν σε
άλλες περιπτώσεις, δεν δια-
φαίνεται κάποιο κώλυμα εκ
μέρους των ΗΕ ή της ΕΕ να
κατακεραυνώσουν συμπερι-
φορές σε διεθνές επίπεδο που
δεν συνάδουν με το δίκαιο, με
τα ψηφίσματα κτλ. Αυτό πρέπει
επιτέλους να γίνει κατανοητό,
και ειδικά από εμάς προς τους
εν Κύπρω αντιπροσώπους των
ΗΕ και της ΕΕ εφόσον εκείνοι

είναι που στέλνουν τα μηνύματα εκτός χώρας.
Πρέπει λοιπόν εμείς να εντείνουμε τις προσπά-
θειές μας σε αυτό το επίπεδο και να μην περι-
μένουμε ούτε τα ΗΕ ούτε και την ΕΕ να ευαι-
σθητοποιηθούν αίφνης για λογαριασμό μας,
στο επίπεδο που επιτάσσει το διεθνές δίκαιο,
καλύπτοντάς μας. Αυτός είναι ο δρόμος και ο
τρόπος αντίδρασής μας. Άλλο δεν έχουμε να
προτάξουμε και μπορούμε να κάνουμε υπέρ
μας τη διαφορά εκεί που ο λόγος μας είναι ίσος
με τον λόγο όλων, πέραν των πληθυσμιακών
ή άλλων αναλογιών, που δεν έχουν σημασία.
Ή έτσι θέλουμε να πιστεύουμε τουλάχιστον.
Κάτι που μένει να φανεί στο εγγύς μέλλον, και
από το πόσο μακριά είμαστε διατεθειμένοι να
φτάσουμε σε εκείνα που η ίδια η Τουρκία θέλει
και για τα οποία έχει λόγο και η Κύπρος. 

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Όταν οι ανακοινώσεις
είναι μόνο λόγια 

tsikalasm@kathimerini.com.cy

Πόσο έχει ξεφύγει
η Τουρκία;

ΣΥΝΙΣΤΩΣΕΣ / Του ΤΑΣΟΥ ΤΡΥΦΩΝΟΣ

trifonost@sppmedia.com

Παρακολουθώ τις ελληνοτουρκικές σχέσεις
και τις κινήσεις γενικότερα της Τουρκίας σε
σχέση με τις γεωστρατηγικές αλλαγές στην
περιοχή αλλά και τις εξελίξεις στα εξοπλιστικά
προγράμματα εδώ και είκοσι περίπου χρόνια.
Είναι η πρώτη φορά που ανησυχώ ιδιαιτέρως.

Στο άρθρο μου στην «Καθημερινή» με τίτλο «Πού το πάει
η Τουρκία;» στις 17 Δεκεμβρίου του 2017 ξεκινώντας επε-
σήμανα «εάν κάποιος είναι προσεκτικός οφείλει να προσέξει
ή να ανησυχήσει για το πού το πάει η Τουρκία». Ήταν
αμέσως μετά την επίσκεψη του Ταγίπ Ερτογάν στην Αθήνα
και τις απίστευτες δηλώσεις για αναθεώρηση της συνθήκης
της Λωζάννης. Κλείνοντας στο ίδιο άρθρο έγραφα : «Οπως
και να έχει όμως οι ενδείξεις που υπάρχουν σήμερα δεν
επιτρέπουν ούτε στην Ελλάδα ούτε και στην Κύπρο να
εφησυχάζουν , αντιθέτως πρέπει να ανησυχούν για το πού
το πάει η Τουρκία. Άλλωστε, η αποτροπή είναι το καλύτερο
«όπλο» που θα μπορούσε να αποτρέψει τα χειρότερα και
να αναγκάσει την Τουρκία να αναθεωρήσει τα όποια
περίεργα σχέδια μπορεί να έχει». Δυστυχώς, τα πράγματα
και τα γεγονότα «έτρεξαν» γρήγορα και σήμερα ουσιαστικά
μιλάμε για μια αναπνοή πριν από ένα γενικευμένο ελλη-
νοτουρκικό πόλεμο που εκτείνεται μέχρι την Κύπρο . Η
αυξανόμενη ένταση στο Αιγαίο και ειδικά γύρω από τα
Ίμια και την παραλίγο βύθιση του ελληνικού πολεμικού
πλοίου από τουρκική κορβέτα , έφερε πολύ κοντά αυτή
την πιθανότητα.

Φαντάζεστε εάν ο καπετάνιος δεν έκανε τους κατάλληλους
χειρισμούς και απέφευγε τον εμβολισμό τι σκηνικό πολέμου
θα διαμορφωνόταν με ένα ελληνικό πλοίο βυθισμένο και
27 μέλη του πληρώματος νεκρά; Ποια κυβέρνηση θα άντεχε
αυτό το βάρος και δεν θα υποχρεωνόταν να απαντήσει
στρατιωτικά; Στην Κύπρο και συγκεκριμένα στο τεμάχιο
3 ουσιαστικά έχουμε μια πράξη πολέμου εκ μέρους της
Τουρκίας με το στόλο της εκεί και την παρεμπόδιση του
γεωτρύπανου της ΕΝΙ. Οι χειρισμοί της Ελλάδας και της
Κύπρου πρέπει να είναι πολύ λεπτοί και αποφασιστικοί .
Ουσιαστικά η Τουρκία θέλει να δείξει ότι αυτή κάνει
κουμάντο στην περιοχή και εάν και μόνο το επιτρέπει θα
προχωρούν οι σχεδιασμοί της κυπριακής κυβέρνησης και
της ελληνικής στα θέματα της ΑΟΖ , της υφαλοκρηπίδας
και της άντλησης φυσικού αερίου. Όταν προειδοποιούσαν
αυτοί που γνώριζαν για την εφιαλτική εικόνα σύγκρισης
της ένοπλης ισχύος ανάμεσα σε Ελλάδα και Τουρκία , οι
κυβερνήσεις κάτω από το βάρος μνημονίων και της οικο-
νομικής κρίσης , έβαζαν το πρόβλημα κάτω από το «χαλί».
Αυτό όμως θα ερχόταν να μας βρει με μαθηματική ακρίβεια.
Το ίδιο ισχύει και για την εθνική φρουρά η οποία ουσιαστικά
έχει παραμεληθεί από την κυβέρνηση του Τάσσου Παπα-
δοπούλου και μετά. Μόνο επί Γλαύκου Κληρίδη είχε απο-
κτήσει κάποια αποτρεπτική ισχύ. Όσον αφορά στην Κύπρο
, είναι ουτοπία να πιστεύουμε ότι θα νικήσουμε την Τουρκία.
Χρειαζόμαστε όμως ισχυρή εθνική φρουρά με αποτρεπτική
δύναμη ισχύος για να καθυστερήσει την τουρκική προέλαση
έτσι ώστε να δοθεί χρόνος στην Ελλάδα να επέμβει (πολύ
δύσκολο) και το κυριότερο στον διεθνή παράγοντα να πα-
ρέμβει. Τι κάνουμε τώρα όμως ; Με τη διπλωματία πρέπει
να σκεφτούμε out of the box .

Η πραγματικότητα είναι ότι η Τουρκία του Ερτογάν δυ-
στυχώς έχει την ισχύ να τα βάζει με όλους , ακόμα και με
τις ΗΠΑ . Παίζει δυνατά το παιχνίδι της γεωστρατηγικής
της θέσης και «φλερτάρει» έντονα με τη Ρωσία κάνοντας
τους Αμερικανούς να ανησυχούν. Όμως όταν απειλούν
με «οθωμανικό χαστούκι» τις ΗΠΑ , είναι η κατάλληλη
στιγμή και ευκαιρία για το Ελληνοαμερικανικό λόμπι σε
συνεργασία με το Αρμενικό και το Κουρδικό να κινηθούν
προς ακύρωση της κολοσσιαίας παραγγελίας των 100
«στελθ» μαχητικών F-35 από την Τουρκία . Τα αεροπλάνα
αυτά θα αρχίσουν να παραδίδονται στην τουρκική αεροπορία
από το 2019 και σε συνδυασμό με τα άλλα μεγαλεπήβολα
εξοπλιστικά προγράμματα της Τουρκίας , έχουν δώσει
αυτό τον «αέρα» και την αυτοπεποίθηση για να προκαλεί
τόσο έντονα την Ελλάδα στο Αιγαίο και την Κύπρο . Ας εί-
μαστε ειλικρινείς. Η Τουρκία έχει πλέον υπερβεί τα
εσκαμμένα και ένα θερμό επεισόδιο , ακόμα κι  ένας γενι-
κευμένος πόλεμος είναι πολύ πιθανά. Ελληνική και κυπριακή
κυβέρνηση πρέπει σήμερα να συντονίσουν τις διπλωματικές
τους κινήσεις και πιέσεις σε Ευρώπη, ΗΠΑ , Ισραήλ και
Ρωσία . Πρέπει να προχωρήσουν απαραίτητα εξοπλιστικά
προγράμματα και για τις δυο χώρες και να γίνει προσπάθεια
να ακυρωθούν κάποια τουρκικά μέσω πιέσεων. Δυστυχώς
ο χρόνος μετράει εναντίον μας. 

Εντυπωσιακοί χειμερινοί, Ολυμπιακοί Αγώνες. 

<<<<<<<

Oι αντιδράσεις μοι-
άζουν σαν να έχουν
βγει από τον κεντρικό
εγκέφαλο ανακοινώσε-
ων των Βρυξελλών,
παρά από ανθρώπους.
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Ο ι εξελίξεις στην ΑΟΖ της Κύ-
πρου δημιουργούν ένα νέο
σκηνικό. Οι εξελίξεις είναι

σοβαρές και οφείλουμε να τις δια-
βάσουμε με ιδιαίτερη προσοχή. Η
συνήθης τακτική να προσπερνούμε
την πραγματικότητα με την ελπίδα
να μάς προσπεράσει και αυτή, δεν
ωφελεί σε τίποτα. Γιατί, πρώτο,
αυτό που επεχείρησε η Τουρκία
στο θαλάσσιο τεμάχιο 3 στις 9 Φε-
βρουαρίου, δεν ήταν κεραυνός εν
αιθρία. Αρκετές φορές στο παρελ-
θόν Τούρκοι πολιτικοί υποστήριξαν
ότι τα πράγματα θα έπαιρναν αυτή
την τροπή, ενώ λεπτομερείς ανα-
φορές  στο ζήτημα έκανε ο εκπρό-
σωπος του τουρκικού Υπουργείου
Εξωτερικών.

Δεύτερο, η Τουρκία έχει ανα-
προσαρμόσει επιλογές της, οι οποίες
συνοδεύονται από μια ολοένα και
πιο ενεργητική παρουσία στα πράγ-
ματα. Είτε επιδιώκει να προστα-
τεύσει δικαιώματα των Τ/κ, είτε
δικά της, είτε σ΄ έναν συνδυασμό
και των δύο, στην ουσία παρεμ-
βαίνει στο χώρο στον οποίο εκτεί-
νεται η κυπριακή ΑΟΖ. Ο πρωθυ-
πουργός της Τουρκίας Μ. Γιλντιρίμ
δήλωσε στις 13/2 ότι «χωρίς να
υπάρξει κατάληξη στο Κυπριακό
η συνέχιση  αυτού του είδους των
προσπαθειών και ειδικά σε πεδία
διαμάχης θα είναι η αιτία για ασυ-
νήθιστα αρνητικά προβλήματα»,
ενώ ο υπουργός Εξωτερικών Μ.
Τσαβούσογλου συμπλήρωσε ότι
«η Τουρκία θα προστατεύσει τα

δικαιώματα των Τ/κ και της Τουρ-
κίας εάν η ε/κ πλευρά δεν θέλει να
μοιραστεί τα αποθέματα φυσικού
αερίου με τους Τ/κ». 

Τρίτο,  η Λευκωσία πιθανώς να
θεώρησε ως «αδιάφορες» τις δη-
λώσεις Τούρκων πολιτικών, ενώ,
ίσως υπερεκτίμησε τις δυνατότητες
των εταιρειών εξόρυξης στον επη-
ρεασμό των εξελίξεων. Σε κάθε πε-
ρίπτωση αυτό που μετρά είναι πως
στη διάρκεια της προεκλογικής πε-
ριόδου δεν δόθηκε η πρέπουσα
σημασία σε εξελίξεις που μάς αφο-
ρούν και οι οποίες οδήγησαν σε
μερική αναπροσαρμογή χειρισμών
στην τουρκική εξωτερική πολιτική:
πορεία επί τα χείρω των σχέσεων
ΗΠΑ-Τουρκίας, πλάτες από παντού
στην τουρκική επιχείρηση στο
Αφρίν, νέες αποφάσεις στην εξω-
τερική πολιτική σε συνάρτηση με
εσωτερικές πολιτικές ισορροπίες.

Τέταρτο, η εποχή Ομπάμα-
Μπάιντεν δεν υφίσταται. Η αμε-
ρικάνικη εταιρεία Nobel Energy
(έρευνες στο θαλάσσιο τεμάχιο 12,
Αφροδίτη) είχε υποστήριξη στο
πιο υψηλό επίπεδο από τον Λευκό
Οίκο, συνοδεύτηκε από επίσκεψη
Μπάιντεν στη Λευκωσία, και, κυ-
ρίως, έλαβε κάλυψη με την παροχή
στρατιωτικήςπροστασίαςαπό αμε-
ρικάνικα πολεμικά αεροπλάνα που
έρχονταν από τη βάση της Σούδας
στο τεμάχιο 12. Δεν χρειάζεται καμ-
μιά δυσκολία για να δει κανείς τις
διαφορές σε σχέση με το 12 και
αυτές με το 3 και την ιταλική ENI. 

Πέμπτο, η διεθνής αντίδραση
στην παρεμπόδιση της γεώτρησης
στις 9 Φεβρουαρίου συνάντησε
(στην καλύτερη περίπτωση) χλιαρές
αντιδράσεις από εξωτερικούς παί-
κτες. Ο ΓΓ του ΟΗΕ Α. Γκουτέρες
είπε στις 13 Φεβρουαρίου πως «η
λύση του κυπριακού προβλήματος
αποτελεί την καλύτερη ευκαιρία
για την οριστική επίλυση αυτού
του ζητήματος και την απελευθέ-
ρωση συνεργατικών και αμοιβαία
επωφελών λύσεων». Σημείωσε ταυ-
τόχρονα «ότι οι τουρκοκύπριοι και
ελληνοκύπριοι ηγέτες στις δια-
πραγματεύσεις είχαν συμφωνήσει
προηγουμένως ότι οι φυσικοί πόροι
σε μια ενοποιημένη Κύπρο θα εμ-
πίπτουν στην αρμοδιότητα της
μελλοντικής ομοσπονδιακής κυ-
βέρνησης», ενώ υπενθυμίζει ένα
σημείο στην τελευταία του έκθεση
για την UNFICYP (9 Ιανουαρίου
2018), «ότι οι φυσικοί πόροι που
βρέθηκαν γύρω από την Κύπρο θα
μπορούσαν να ωφελήσουν και τις
δύο κοινότητες».

Έκτο, τα στοιχεία που χαρα-
κτηρίζουν την σημερινή εικόνα εί-
ναι σαφή και ζητούν τη δική τους
ορθολογική ερμηνεία. Η Κύπρος
έχει κάθε συμφέρον να βγει από
αυτόν τον φαύλο κύκλο και να θέσει
σε νέα τροχιά τις προσπάθειες για
επίλυση του Κυπριακού. Η μεγάλη
πλειοψηφία των Ε/κ (70%) στις πρό-
σφατες Προεδρικές εκλογές στήριξε
πολιτικές και πολιτικούς που εν-
διαφέρονται για την επίλυση και

έδωσε την κατεύθυνση στο δεύτερο
γύρο στον Πρόεδρο Αναστασιάδη
να χειριστεί το Κυπριακό με βάση
τις παραμέτρους που έθεσε το
«πλαίσιο Γκουτέρες».

Έβδομο, είναι σημαντικό να θέ-
σουμε σε κίνηση εξελίξεις έξω από
τη σημερινή ακινησία,  να προχω-
ρήσει ένας κύκλος συνομιλιών στο
πιο υψηλό επίπεδο. Κανένας δεν
πρέπει να υποτιμά  τις δυσκολίες
αλλά και κανείς δεν πρέπει να εθε-
λοτυφλεί μπροστά στα αδιέξοδα
που θα προκαλέσει η παρατεινό-
μενη στασιμότητα στο Κυπριακό-
άλυτο Κυπριακό, επιπρόσθετες δυ-
σκολίες στην ερευνητική δραστη-
ριότητα γύρω από τους υδρογο-
νάνθρακες. Οι καταγγελίες όσο
αναγκαίες και να είναι, δεν λύνουν,
από μόνες τους, κανένα πρόβλημα.
Αλλά μπορούν να προχωρήσουν
διαδικασίες αν διαβάσουμε με ρε-
αλισμό τις εξελίξεις και εάν τις εν-
τάξουμε σε μια στρατηγική. Το Κυ-
πριακό από παράδοση σχημάτιζε
δύσκολα διλήμματα και έθετε επι-
λογές ανάμεσα στο εφικτό και στις
περιπέτειες. Όταν οι επιλογές ήταν
ανεδαφικές η Κύπρος ακολουθούσε
το δρόμο της οπισθοδρόμησης. Να
γιατί χρειαζόμαστε ισχυρές απο-
φάσεις, σύνεση με αποφασιστικό-
τητα για να βγει η Κύπρος από το
δρόμο της συνεχούς αντιπαλότητας
και έτσι να ενταχθεί στο δρόμο της
ελευθερίας και της ανάπτυξης. 

www.larkoslarkou.org.cy

Το γκάζι στον κύκλο από κιμωλία
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Η κρίση στο τεμάχιο 3 της κυ-
πριακής ΑΟΖ δεν είναι
απλώς μία Κύπρο-Τουρκική

κρίση. Είναι μία κορύφωση της
αποσταθεροποιητικής και επιθε-
τικής  συμπεριφοράς της Τουρκίας
στην ευρύτερη περιοχή. Παρά τα
πομπώδη λόγια από πλευράς τουρ-
κικής ηγεσίας έχω την άποψη ότι
η Τουρκία κινείται εν πολλοίς φο-
βικά. Τόσο στο εσωτερικό όσο και
στο εξωτερικό.

Στο πρώτο με φυλακίσεις πολι-
τικών αντιπάλων, Κούρδων ηγετών,
δημοσιογράφων και μαζικές απο-
τάξεις στρατιωτικών στελεχών και
αστυνομικών ο Ερντογάν προσπα-
θεί να αποφύγει την εκδίωξή του
με πολιτικά ή στρατιωτικά μέσα
από την εξουσία. Αντίστοιχα, στην
ευρύτερη περιφέρεια της Ανατο-
λικής Μεσογείου κάτω από το φόβο
της δημιουργίας κουρδικού κρά-
τους στα σύνορά του εκτέλεσε και
εκτελεί επιθετικές στρατιωτικές
επιχειρήσεις αρχικά στην Αλ
Μπάμπ και τώρα στο Αφρίν. Σε
συνδυασμό με αυτές, απειλεί τις
ίδιες τις ΗΠΑ είτε με πλήγματα
κατά αμερικανών στρατιωτών στο
Μάμπιτζ είτε και με αποχώρηση
από την ευρωατλαντική κοινότητα.

Επιπρόσθετα εκβιάζει για ενδεχό-
μενη σύνδεση της Τουρκίας με τη
Ρωσία και για αυτό προχώρησε σε
αγορά των S-400. Πέραν όμως της
Συρίας και του Αφρίν, φοβούμενος
τον εκτοπισμό της Τουρκίας από
τα ενεργειακά της Ανατολικής Με-
σογείου, κάτι που δυνατόν να συμ-
βεί  μετά τη ανακάλυψη σημαντι-
κού κοιτάσματος στο στόχο «Κα-
λυψώ» και τη δυνατότητα κατα-
σκευής τερματικού στη Κύπρο.
Προχώρησε σε κλιμάκωση των αν-
τιδράσεων του με παρεμπόδιση
του τρυπανιού SAIPEM12000 με
ένα ευφάνταστο τρόπο με τη διε-
ξαγωγή ναυτικής άσκησης. Η μέ-
θοδος αυτή εμπερικλείεται στον
υβριδικό πόλεμο που εδώ και χρό-
νια η Τουρκία εφαρμόζει κατά της
Κυπριακής Δημοκρατίας. Η χρήση
της μεθόδου αυτής έχει να κάνει
και με το γεγονός ότι η ΚΔ είναι
από το 2004 μέλος της ΕΕ. 

Επιπρόσθετα στα πλαίσια της
αποτροπής της Ελλάδος από του
να παρέμβει με ναυτικές δυνάμεις
στο πλευρό της ΚΔ η Τουρκία έριξε
προειδοποιητικά ένα οθωμανικό
χαστούκι εμβολίζοντας με σκοπό
την καταβύθισή του περιπολικό
σκάφος του ελληνικού λιμενικού

σώματος. Η άνευ προηγουμένου
κίνηση της Τουρκίας εδράζεται
στο κορυφαίο μάθημα της συριακής
κρίσης που είναι ότι κερδίζει εκεί-
νος που και διαθέτει στρατιωτικές
δυνάμεις αλλά και την θέληση να
τις χρησιμοποιήσει.

Η Τουρκία, μετά από χρόνια αν-
τιπαράθεσης με την Ελλάδα στο
Αιγαίο, θεωρεί ότι η Ελλάδα δεν
έχει αυτή την αποφασιστικότητα
και θέληση. Η πιο πάνω ανάλυση
και με τα όσα ο ίδιος ο Ερντογάν
και η στρατιωτική ηγεσία της Τουρ-
κίας ανέφεραν για την ικανότητα
της χώρας τους να πολεμάει σε Αι-
γαίο, Συρία και τουρκικό Κουρδι-
στάν. Η θεώρηση αυτή αντιστοιχεί
με επαναφορά του δόγματος των
2½ πολέμων που δημιούργησε το
1996 ο τότε πρέσβης SukruElektag.
Πολλοί ειδικοί και εγώ προσωπικά
θεωρούμε ότι στην παρούσα φάση,
και μετά τις διώξεις που ακολού-
θησαν το αποτυχημένο πραξικό-
πημα του Ιουλίου του 2016, δεν
θα πρέπει να υπερεκτιμούνται οι
δυνατότητες των τουρκικών ενό-
πλων δυνάμεων.

Οι σοβαρές αδυναμίες που πα-
ρουσίασαν τόσο κατά την επιχεί-
ρηση του 2016 «Ασπίδα του Ευ-

φράτη» όσο και σήμερα στο Αφρίν
καταδεικνύουν ότι οι εκτιμήσεις
αυτές κινούνται προς τη σωστή
κατεύθυνση. Ολοκληρώνοντας το
άρθρο αυτό θα ήθελα να επισημάνω
ότι η αποσταθεροποιητική συμ-
περιφορά της Τουρκίας είναι προ-
βληματική για πολλούς παίκτες
και όχι μόνο την ΚΔ. Ο κατευνα-
σμός της με προσφορά νέων δώρων
από ΗΠΑ και ΕΕ δεν οδηγεί σε ει-
ρήνη αλλά σε κλιμάκωση αυτής
της συμπεριφοράς. Η Τουρκία ξε-
κάθαρα προσπαθεί να καλύψει το
γεωπολιτικό κενό στην περιοχή
και να αναδειχθεί σε πόλο παγκό-
σμιας ισχύος. Είναι ο καιρός οι χώ-
ρες της περιοχής, η ΕΕ και οι ΗΠΑ
να αρχίσουν να εξετάζουν μία συ-
νολική πολιτικής ανάσχεσης (con-
tainment) της ταραχοποιού Τουρ-
κίας. Η Τουρκία παραμένει σημαν-
τική και σίγουρα δεν είναι επιθυ-
μητή η κατάρρευσηή της. Οι ακραί-
ες συμπεριφορές της δυνατόν να
οδηγήσουν σε πόλεμο. Οι προει-
δοποιήσεις Κοτζιά αναδεικνύουν
τον κίνδυνο αυτό. 

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολό-
γος και γραμματέας του Γεωστρατηγι-
κού Συμβουλίου της ΚΔ   

Η κρίση είναι τουρκική!
Καιρός για ανάσχεση της Τουρκίας!

Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ

  ε αντίθεση με τις γελοιότητες
για το όνομα, που είναι η ψυχή
μας, η τουρκική απειλή είναι

πραγματική, μεγάλη και διαρκής.
Ενισχύεται δε από την τρέχουσα
διεθνοπολιτική συγκυρία. Στην
παγκόσμια σκακιέρα υπάρχει κενό
ισχύος που πολλοί τρέχουν να κα-
λύψουν, μετά την καταστροφική
επιλογή των Αμερικανών να εκλέ-
ξουν τον κ. Ντόναλντ Τραμπ.

Η γείτων κυβερνάται από έναν
ηγεμόνα με κρίση μεγαλείου και
ανασφάλειας, εξ ου και οι ιταμές
απαιτήσεις να εκδώσει η Ελλάδα
τους Τούρκους αξιωματικούς σε
αντίθεση με κάθε κανόνα δικαίου.
Στην τουρκική οικονομία οι αριθμοί

ευημερούν, αλλά οι πολίτες νιώθουν
ότι πένονται. Η μεγαλύτερη εταιρεία
δημοσκοπήσεων της Τουρκίας,
Konsensus, διαπίστωσε ότι το 65%
του Τούρκων βρίσκει ότι η οικο-
νομική κατάσταση της χώρας είναι
«κακή» και 80% έχουν προσωπικές
οικονομικές δυσκολίες. Αυτό μπορεί
να οδηγήσει τα ποσοστά του κυ-
βερνώντος κόμματος ΑΚΡ κάτω
από το 40% στις αυτοδιοικητικές
εκλογές του 2019.

Αυτά και άλλα πολλά φτιάχνουν
ένα εκρηκτικό μείγμα, το οποίο η
Ελλάδα πρέπει να χειριστεί με ιδι-
αίτερη προσοχή. Αντ’ αυτής, στην
πολιτική ηγεσία της χώρας περισ-
σεύει η ελαφρότητα. Ο «κύριος Μο-
λών λαβέ» και υπουργός Εθνικής
Αμυνας τριγυρνά για χάρη της κά-
μερας πέριξ των Ιμίων για να δείξει

πόσο πιο «πατριώτης» είναι από
τους κ. Σημίτη, Πάγκαλο και Αρσένη.
Περιέργως πως, ο πρωθυπουργός
δεν επισκέφθηκε πρώτα τον Αρ-
χιεπίσκοπο για να τον ενημερώσει·
ίσως να σκέφτηκε ότι –αν ο μη γέ-
νοιτο– οι ιερείς απαλλάσσονται της
ένοπλης υπηρεσίας. Οι υπουργοί
σκιαμαχούν για το σκάνδαλο No-
vartis και δεν υπάρχει πουθενά κά-
ποιος Πατούλης να βροντοφωνάξει
στις πλατείες τα εθνικά μας δίκια.Οι
πολλαπλές αναταράξεις στα ανα-
τολικά της χώρας επισημαίνουν την
ανάγκη ανανέωσης και ενίσχυσης
του βασικού αμυντικού δόγματος
της χώρας, αυτό που είχε διατυπώσει
με έξι λέξεις ο Κωνσταντίνος Κα-
ραμανλής: «Η Ελλάς ανήκει εις την
Δύση». Οταν αναφερόμαστε σε «πολ-
λαπλές αναταράξεις» δεν εννοούμε
μόνο τα θερμά επεισόδια στο Αιγαίο,
αλλά και τους πολέμους στη Μέση
Ανατολή, οι επιπτώσεις των οποίων
φτάνουν ως κύματα προσφύγων
στα ακτές μας. Αναρωτιέται κανείς
πώς θα μπορούσαμε να διαχειρι-
στούμε την προσφυγική κρίση χωρίς
την οικονομική βοήθεια των εταί-
ρων; Ευτυχώς που το παλαιό κομ-
ματικό σύστημα προνόησε να εν-
τάξει τη χώρα στους ευρωπαϊκούς
θεσμούς, αυτούς που με περισσή
ελαφρότητα τούτη η κυβέρνηση
έπαιξε στα ζάρια κι ευτυχώς έχασε·
η ίδια και όχι η χώρα.

Το ερώτημα, όμως, τώρα είναι
πόσο νιώθουμε ασφαλείς να υπε-
ρασπίζεται τα ζωτικά μας συμφέ-
ροντα ένα αριστεροδεξιό τσούρμο,
με πρωθυπουργό που εκτιμούσε
ότι «δεν υπάρχει μία στο εκατομ-
μύριο να μην υποχωρήσει η κ. Μέρ-
κελ» και έναν υπουργό Εθνικής
Αμυνας, που κάποτε απειλούσε να
κάνει «Κούγκι» την Ευρώπη στέλ-
νοντας μαζί με τους πρόσφυγες τζι-
χαντιστές;

Σ

«Κούγκι» στο Αιγαίο;
Του ΠΑΣΧΟΥ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Μ ε αφορμή το μεταναστευ-
τικό, ο Αλ. Τσίπρας έλεγε
το 2015 σε συνέντευξη Τύ-

που στα εγκαίνια της ΔΕΘ: «Μας
έκαναν κριτική ότι δήθεν ανοίξαμε
τα σύνορα. Ποια σύνορα; Εχει σύ-
νορα η θάλασσα και δεν το ξέραμε;».
Προχθές, στην επίσκεψή του στο
υπουργείο Εμπορικής Ναυτιλίας,
είπε μεταξύ άλλων: «Η Ακτοφυλακή
καθημερινά είναι στην πρώτη γραμ-
μή, εγγυητής της ασφάλειας στα
θαλάσσια σύνορά μας... Στα θα-
λάσσια σύνορα ολόκληρης της Ευ-
ρωπαϊκής Ενωσης, διότι τα δικά
μας ανατολικά σύνορα είναι τα
ανατολικά σύνορα της Ευρωπαϊκής
Ενωσης και αυτό πρέπει να το λαμ-
βάνουν υπόψη όλοι όσοι φαντά-
ζονται γκρίζες ζώνες του διεθνούς
δικαίου». Επεσήμανε επίσης ότι η
Ελλάδα είναι στον σκληρό πυρήνα
της Ευρωπαϊκής Ενωσης, όπου οι
προκλήσεις κατά μέλους της συ-
νιστούν προκλήσεις κατά ολόκλη-
ρης της Ευρωπαϊκής Ενωσης, και
ταυτόχρονα κράτος-μέλος του ΝΑ-
ΤΟ. Με λίγα λόγια, ο πρωθυπουργός
προβάλλει τώρα επιχειρήματα για
να τον ακούσουν όχι μόνο στην
Αγκυρα, αλλά και οι Ευρωπαίοι εταί-
ροι, όπως και οι σύμμαχοι στην Ευ-
ρωατλαντική Συμμαχία, ζητώντας
ουσιαστικά τη συμπαράστασή τους.
Οταν πριν από μερικά χρόνια, και
συγκεκριμένα στο ιδρυτικό συνέ-
δριο του ΣΥΡΙΖΑ το 2013, στους
στόχους της πολιτικής απόφασης
περιλαμβανόταν και η «απεμπλοκή
από το ΝΑΤΟ», ενώ οι επιθέσεις
κατά της Ευρωπαϊκής Ενωσης συ-
νεχίζονται μέχρι τώρα και όποτε
βολεύει προς προσεταιρισμό του
«νοήμονος» κοινού. Και μακάρι όλα
αυτά να τα έχουν ξεχάσει στις πρω-
τεύουσες των εταίρων και συμμά-
χων. Είθε, ιδίως οι πρώτοι, να θε-
ωρούν ότι όντως τα ανατολικά θα-
λάσσια σύνορα της Ελλάδας είναι
και δικά τους.

Το βέβαιο είναι πάντως ότι η
Αγκυρα θεωρεί ότι δεν υπάρχουν
σύνορα στη θάλασσα, ταυτιζόμενη
πλήρως με τις απόψεις του Ελληνα
πρωθυπουργού, όπως αυτός τις εξέ-
φραζε το 2015. Αν δεν πιστεύουν
στο Μαξίμου ότι έτσι είναι, ας ρω-
τήσουν τον Τούρκο πρεσβευτή
στην Αθήνα. Το χειρότερο όμως
είναι ότι τις διεκδικήσεις νησίδων

στο Αιγαίο, τις οποίες κάλυπτε η
Τουρκία υπό τον όρο «γκρίζες ζώ-
νες» μετά την κρίση του 1996, τώρα
τις θεωρεί τουρκικό έδαφος. «Τα
Ιμια ανήκουν στην Τουρκία», τόνιζε
απερίφραστα η πρόσφατη ανακοί-
νωση του τουρκικού υπουργείου
Εξωτερικών.

Που σημαίνει πλέον ότι κάθε
προσπάθεια από την πλευρά της
Ελλάδας να υπερασπιστεί τα νόμιμα
δικαιώματά της και τη δική της κυ-
ριαρχία στις νησίδες θα θεωρηθεί
επέμβαση και προσβολή σε τουρ-
κικά εδάφη και θα αντιμετωπιστεί
με τα όπλα. Εξ ου και παραμένουν
τουρκικά πολεμικά πλοία στην πε-
ριοχή των Ιμίων, παρά την άποψη
που πλασάρουν Τούρκοι διπλωμά-
τες ότι η περιοχή πρέπει να αφεθεί
στα... ψάρια της για να εκτονωθεί
η κατάσταση. Εννοώντας ασφαλώς
στη βάση των νέων «τετελεσμένων»
(δηλαδή, τουλάχιστον «φινλανδο-
ποίησης» περιοχών του Αιγαίου)
που δημιούργησαν.

Αυτή είναι η ωμή πραγματικό-
τητα της νέας κατάστασης που έχει
προκύψει, είτε το αντιλαμβάνονται,
είτε όχι, είτε το ομολογούν, είτε
όχι, οι Αλ. Τσίπρας, Π. Καμμένος,
Π. Παυλόπουλος και οι υπόλοιποι
της κυβέρνησης. Με την υποση-
μείωση ότι ο πρώτος φαίνεται να
το έχει αντιληφθεί και γι’ αυτό εξί-
σωσε την ψυχραιμία με τη γενναι-
ότητα μιλώντας στους λιμενικούς!
Αλλωστε, είναι αντικειμενικά δύ-
σκολο, έως και παράλογο, να αν-
τιπαρατεθεί κανείς «εν θερμώ» απέ-
ναντι σε έναν Ερντογάν που σε
έκρηξη μεγαλοϊδεατισμού και με-
γαλείου απειλεί τις ΗΠΑ με «οθω-
μανικό χαστούκι».

Ολα αυτά όμως οδηγούν σε ένα
πολύ βασικό συμπέρασμα. Η απειλή
από τον Ερντογάν και το καθεστώς
του είναι πάρα πολύ μεγάλη, έχει
νεοοθωμανικές διαστάσεις που
απλώνονται σε όλα τα Βαλκάνια
και όχι μόνο στα ανατολικά σύνορα,
και η αντιμετώπισή της δεν μπορεί
να περιοριστεί μακροχρόνια σε δι-
πλωματικούς χειρισμούς και εκ-
κλήσεις. Είναι απαραίτητη η αμυν-
τική θωράκιση της χώρας και η
ανάθεσή της σε άξια χέρια, όπως
και η αποφυγή εθνικολαϊκισμών ή
αντιφατικών επιχειρημάτων για
εσωτερική κατανάλωση.

Η ωμή πραγματικότητα
Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΤΑΓΚΟΥ

Εορτασμοί για την Πρωτοχρονιά στην Κίνα.

<<<<<<

Πόσο ασφαλείς
μπορούμε να νιώθουμε
στην Ελλάδα με
αυτή την κυβέρνηση;
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Του ΝΊΚΟΥ ΣΤΈΛΓΙΑ

«Κατά την προεκλογική περίοδο,
τα κόμματα που υποστηρίζουν τη
λύση απέφυγαν να αναφερθούν
στο Κυπριακό. Λόγω αυτού του λά-
θους ηττήθηκαν στην κάλπη και
κατόρθωσαν να λάβουν το χαμη-
λότερο ποσοστό που εξασφάλισαν
ποτέ οι αριστερές δυνάμεις στην
πολιτική ιστορία της τ/κ πλευράς»,
υπογραμμίζει ο αρθρογράφος της

τ/κ ιστοσελίδας «Gaktv», Ουλάς
Μπαρίς. Ο ίδιος δεν κρύβει την
απογοήτευσή του για την ηχηρή
απουσία του Κυπριακού από το
πρόγραμμα της νέας «κυβέρνησης»
και την ίδια άποψη φαίνεται να
έχουν και οι υποστηρικτές της λύ-
σης, οι οποίοι θεωρούν ότι τα ηνία
της πολιτικής εξουσίας περνούν
πλέον στα χέρια πολιτικών δυνά-
μεων οι οποίες υποβαθμίζουν τη
σημασία που έχει για τη βελτίωση
της καθημερινότητας των Τ/κ.

Σύμφωνα λοιπόν με τους επι-
κριτές της νέας «κυβέρνησης», τα
κόμματα της τ/κ Αριστεράς φέρουν
μεγάλη ευθύνη για το αρνητικό
κλίμα που έχει καλλιεργηθεί ακρι-

βώς απέναντι στην προοπτική λύ-
σης. Λαμβάνοντας υπόψη του τις
τελευταίες εξελίξεις και υπό τη
σκιά όσων είχαν προηγηθεί (εκλο-
γές, τα επεισόδια στην Αφρίκα και
στη «Βουλή», τα σκληρά μηνύματα
της Άγκυρας, η κορύφωση της έν-
τασης στην ΑΟΖ), ο ηγέτης της τ/κ
κοινότητας ετοιμάζει τις δικές του
κινήσεις. 

Το σκεπτικό Ακιντζί
Η ηγεσία Ακιντζί φαίνεται να

έχει κατά την τρέχουσα περίοδο
λίγους «φίλους». Παράλληλα, η τ/κ
Δεξιά, η οποία έχει αυξήσει τα εκλο-
γικά της ποσοστά, αναμένεται να
ασκήσει σκληρή αντιπολίτευση
απέναντι στη νέα «κυβέρνηση».
Όλα αυτά συμβαίνουν τη στιγμή,
που σύμφωνα με καλά ενημερω-
μένες πηγές της «Κ», ο Ακιντζί δεν
κρύβει το ενδιαφέρον του για το
ενδεχόμενο της παραμονής του
στην ηγεσία της τ/κ κοινότητας
μετά το 2020. Έτσι, ο ίδιος και οι
στενοί του συνεργάτες επιχειρούν
να δημιουργήσουν αυτή την πε-
ρίοδο έναν νέο οδικό χάρτη, ο οποί-
ος θα έχει ως σημείο αναφοράς το
ενδεχόμενο επανέναρξης των συ-
νομιλιών. Κύκλοι που παρακολου-
θούν τις εξελίξεις στο «Προεδρικό»
θεωρούν ότι η πρόσφατη απόσυρση
του τ/κ χάρτη και ο μη διορισμός
νέου τ/κ διαπραγματευτή αποτε-
λούν κομμάτι αυτής της προσπά-
θειας. Στέλνοντας ένα ηχηρό μή-
νυμα στο εδαφικό, το οποίο παρα-
μένει ένα από τα πιο ευαίσθητα

ζητήματα για την ε/κ πλευρά, ο
Ακιντζί ετοιμάζεται να διαπραγ-
ματευτεί από θέση ισχύος την επα-
νέναρξη των συνομιλιών. Το πρώτο
βήμα για την εν λόγω διαπραγμά-
τευση θα αποτελέσει η συνάντηση
των δυο ηγετών, ενδεχομένως εντός
των επόμενων εβδομάδων. Αυτή,
αν και εφόσον πραγματοποιηθεί,
θα έχει προπαρασκευαστικό χα-

ρακτήρα και θα παρέχει στις πλευ-
ρές την ευκαιρία για αποσαφήνιση
προθέσεων και στόχων. Από το
αποτέλεσμά της, τις επαφές που
θα ακολουθήσουν και την εμπλοκή
του διεθνούς παράγοντα, θα εξαρ-
τηθεί η επανέναρξη των συνομι-
λιών, οι οποίες σύμφωνα με την
ηγεσία Ακιντζί θα οδηγήσουν αργά
ή γρήγορα σε μια διάσκεψη για

την επανένωση ή την τελική διχο-
τόμηση. Την ίδια στιγμή η τ/κ ηγε-
σία αποδίδει ιδιαίτερη σημασία
στα όσα συμβαίνουν στην κυπρια-
κή ΑΟΖ και θεωρεί ότι οι εν λόγω
εξελίξεις είτε θα τινάξουν στον
αέρα την ομοσπονδιακή λύση είτε
θα αποτελέσουν ευκαιρία για να
εστιαστεί η προσοχή στις συνομι-
λίες. Σε αυτό το πλαίσιο, οι δυο
πλευρές θα πρέπει να αναθεωρή-
σουν ριζικά τη νοοτροπία τους για
την ομοσπονδιακή λύση και την
προοπτική του καταμερισμού του
πλούτου που θα προέρχεται από
το φυσικό αέριο.

Ο παράγοντας Άγκυρα
«Ο κ. Ακιντζί ετοιμάζεται να επι-

στρέψει στις συνομιλίες, με τους
όρους που θέτει ο ίδιος, τη στιγμή
που στην τ/κ πολιτική σκηνή σα-
ρώνει το πολιτικό ρεύμα του Κουν-
τρετισμού. Πρόκειται για μια μι-
κρό-εθνικιστική ρητορική του τύ-
που “δεν θα με προσαρτήσει ούτε
η ε/κ πλευρά ούτε η Τουρκία”. Στην
ουσία είναι μια νέα, πιο προχωρη-
μένη εκδοχή της γραμμής του Ντεν-
κτάς», επισημαίνει ο Ουλάς Μπαρίς.
Υπογραμμίζει επίσης ότι τον πρώτο
λόγο στην τ/κ πολιτική σκηνή έχουν
οι δυνάμεις οι οποίες δεν επιθυμούν
να έρθουν σε ανοιχτή αντιπαρά-
θεση με την Τουρκία. Με άλλα λό-
για, η Τουρκία εξακολουθεί να ελέγ-
χει τις πολιτικές ισορροπίες στο
τ/κ πολιτικό προσκήνιο. Και εδώ
προκύπτουν τα σημαντικά ερωτή-
ματα. Θα συμφωνήσει η Τουρκία

με τον Ακιντζί για την επιστροφή
της τ/κ πλευράς στις συνομιλίες
με τους όρους και τις προϋποθέσεις
που θα θέσει η ίδια; Θα παραιτηθεί
το τουρκικό Προεδρικό από την
σκληρή ρητορική σε εδαφικό - εγ-
γυήσεις; «Οι απαντήσεις θα μπο-
ρούσαν να είχαν θετικό περιεχό-
μενο για την Κύπρο, παρά την αρ-
νητική συγκυρία στα περίχωρα του
νησιού και στο βόρειο κομμάτι, σε
δυο περιπτώσεις», σημειώνει καλά

ενημερωμένη πηγή της «Κ» από
την Άγκυρα. Έτσι, «πρώτον, θα
μπορούσαμε να αναμένουμε αλ-
λαγή στάσης εκ μέρους της Τουρ-
κίας εάν ο Ερντογάν εξασφάλιζε,
λίγο πριν τις εκλογές του 2019, πο-
λιτικά οφέλη στην Κύπρο. Αν για
παράδειγμα δινόταν παράταση
στην στρατιωτική παρουσία της
χώρας του στο νησί για ένα χρονικό
διάστημα παράλληλα με την ένταξη
του τ/κ κράτους στο διεθνές σύ-
στημα. Δεύτερον, η έναρξη των
διαπραγματεύσεων για τη δημι-
ουργία του αγωγού φυσικού αερίου
Κύπρου-Τουρκίας, με τη συμμετοχή
της τ/κ πλευράς, θα μπορούσε να
αλλάξει τα δεδομένα ανά πάσα
στιγμή», τονίζεται σχετικά. 

Ηνωμένα Έθνη
Ανάλυση του
ΑΠΟΣΤOΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Οι νέες εντάσεις στην κυπριακή
ΑΟΖ, μετά την έκδοση τουρκικής
NAVTEX και την παρεμπόδιση της
ιταλικής πλωτής πλατφόρμας της
ΕΝΙ, SAIPEM 12000, να πλεύσει
στο τεμάχιο 3, δημιουργούν σοβα-
ρούς προβληματισμού για τις προ-
θέσεις της Άγκυρας. Ιδιαίτερα όταν
δεν αποτελούν απλά μία πολιτική
που αφορά αποκλειστικά την Κύ-
προ, αλλά συνοδεύονται από μία
ευρέως κλιμακούμενη επιθετικό-

τητα, σε βάρος της Ελλάδας στα
Ίμια, αλλά και σε βάρος των Κούρ-
δων της Συρίας. 

Οι αντιδράσεις της διεθνούς κοι-
νότητας παραμένουν για την ώρα
διασπασμένες, εστιαζόμενες στα
επιμέρους ζητήματα που αφορούν
την κάθε χώρα ή οργανισμό χωρι-
στά. Η Κύπρος βλέπει τα δικά της,
οι ΗΠΑ την κατάσταση στο Αφρίν
και τις απειλές διεύρυνσης της
τουρκικής εκστρατείας και σε άλλες
περιοχές, η Ελλάδα τα Ίμια, η Ιταλία
πώς, μέσω διπλωματικού διαλόγου,
θα μπορέσει να συνεχίσει το σκά-

φος της ΕΝΙ και η Ε.Ε. να συμπα-
ραστέκεται και να εκδίδει ανακοι-
νώσεις, ή να κάνει διαβήματα. Στο
ίδιο επίπεδο θα μπορούσε να εν-
ταχθεί και η αντίδραση της Αιγύ-
πτου στις δηλώσεις Τσαβούσογλου
που αμφισβήτησε την εγκυρότητα
της συμφωνίας Κύπρου – Αιγύπτου
για τις ΑΟΖ τους.

Ωστόσο, σε διεθνές επίπεδο,
δεν υπάρχει ακόμη κάποια διασύν-
δεση όλων αυτών των κινήσεων,
οι οποίες αποτελούν σαφή ένδειξη
αλλαγής πολιτικής από μέρους της
Αγκυρας, η οποία μετά την εγκα-
τάλειψη του δόγματος «μηδενικών
προβλημάτων με τους γείτονες»
του Αχμέτ Νταβούτογλου, πέρασε
στην πολιτική της ντε φάκτο ανα-
γνώρισης στην Τουρκία ρόλου πε-
ριφερειακής υπερδύναμης.

Γιατί τώρα στο «3»;
Από την πρώτη κρίση με την

Τουρκία στην κυπριακή ΑΟΖ όταν
έγινε η ανακάλυψη του κοιτάσμα-
τος «Αφροδίτη» από τη Noble Ener-
gy, τόσο από τις δημόσιες τουρκικές
δηλώσεις, όσο κι από τις συνομιλίες
που είχαν τότε Τούρκοι και Αμε-
ρικανοί επίσημοι, η τουρκική πο-
λιτική καθορίστηκε ως εξής: 

• Δεν θα παρεμποδίσουμε τις
ερευνητικές δραστηριότητες για
υδρογονάνθρακες, ωστόσο δεν θα
επιτραπεί η άντληση/εκμετάλλευ-
ση, όσο δεν υπάρχει λύση του Κυ-
πριακού, ή συμφωνία μεταξύ των
δύο κοινοτήτων για συνεκμετάλ-
λευση. 

Στην πράξη, μπορούν ακόμη να
προστεθούν τα εξής στοιχεία στην
τουρκική πολιτική. 

• Αποφεύγεται η παρεμπόδιση
δραστηριοτήτων αμερικανικών ή
ισραηλινών εταιρειών (και οι δύο

χώρες έστειλαν αεροσκάφη πάνω
από τα τουρκικά πλοία το 2010).

• Κατά καιρούς χρησιμοποιείται
η «διπλωματία των κανονιοφόρων»
ως μοχλός πίεσης στο Κυπριακό,
ή ως «υπενθύμιση» στις ενεργειακές
εταιρείες ότι οι συναλλαγές τους
με την Κυπριακή Δημοκρατία θα
είναι προβληματικές. 

Η κρίση που δημιουργήθηκε με
την παρεμπόδιση του ιταλικού σκά-
φους, προφανώς αφορά το γεγονός
ότι σε αντίθεση με τις ΗΠΑ ή τη
Γαλλία (ΤΟΤΑL), η Ιταλία αποτελεί
αδύναμο κρίκο, με περιορισμένες
δυνατότητες αντίδρασης, καθώς
δεν αποτελεί παγκόσμια δύναμη. 

Την ίδια στιγμή, ο συνδυασμός
της κρίσης στο τεμάχιο 3, με αυτή
στα Ίμια, αλλά και την προειδο-
ποίηση Τσαβούσογλου προς την
Αίγυπτο, δημιουργεί υποψίες ότι
η Τουρκία προσπαθεί με την κλι-
μάκωση αυτή να παρεμποδίσει την
συμφωνία μεταξύ Ελλάδας – Αιγύ-
πτου για την οριοθέτηση των ΑΟΖ
τους, η οποία με βάσει δηλώσεις
που έχουν γίνει στην πρόσφατη
τριμερή σύνοδο κορυφής με την
Κύπρο, είναι επικείμενη.

Το Κυπριακό
Η χρονική συγκυρία των τουρ-

κικών προκλήσεων σίγουρα σχε-

τίζεται και με την σχεδιαζόμενη
επανάληψη των προσπαθειών για
την επανέναρξη των διαπραγμα-
τεύσεων στο Κυπριακό. Η Αγκυρα,
αλλά και τα κατεχόμενα, έχουν μι-
λήσει εκτεταμένα για «σχέδιο Β΄»
και για διαφορετικές διαπραγμα-
τεύσεις, αν επαναληφθεί η δια-
πραγματευτική προσπάθεια για
λύση του Κυπριακού. Και κλιμα-
κώνοντας τις εντάσεις στην κυ-
πριακή ΑΟΖ, οι Τούρκοι στέλνουν
το μήνυμα στη Λευκωσία ότι χωρίς
λύση δεν πρόκειται να επιτραπεί
μονομερής εκμετάλλευση των
υδρογονανθράκων.

Τα μέχρι στιγμής διαβήματα της
Κύπρου απέδωσαν μόνο χλιαρή
υποστήριξη, η οποία δεν φαίνεται
να αρκεί για να σταματήσει την
τουρκική επιθετικότητα.

Η Ουάσιγκτον επανέλαβε τη γνω-
στή της θέση, για υποστήριξη των
κυριαρχικών δικαιωμάτων της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας στην ΑΟΖ
και για ακριβοδίκαιη διανομή των
εσόδων από τους φυσικούς πόρους,
στο πλαίσιο της λύσης. Όμως, το
αν και πώς θα αντιδράσει στην πρά-
ξη, θα διαφανεί μόνο όταν αρχίσει
το καλοκαίρι η διερευνητική γεώ-
τρηση της EXXON στο τεμάχιο 10
και κυρίως τι θα συμβεί αν βρεθεί
εκμεταλλεύσιμο κοίτασμα το οποίο

η αμερικανική εταιρεία θελήσει να
αντλήσει. Όμως, το χρονικό διά-
στημα είναι μάλλον μεγάλο και μέχρι
τότε πολλά μπορούν να συμβούν.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει με
δηλώσεις επαναλάβει την υποστή-
ριξη προς τα κυριαρχικά δικαιώματα
της Κύπρου, ζητώντας από την
Τουρκία να τα σεβαστεί, όμως στην
πράξη δεν υπάρχει μοχλός πίεσης,
αφού κάθε τι που σχετίζεται με την
ενταξιακή πορεία της Τουρκίας
έχει παγώσει για άλλους λόγους.
Όταν την περασμένη εβδομάδα η
Φεντερίκα Μονγκερίνι ήγειρε το
θέμα με τον Τούρκο υπουργό Εξω-
τερικών Μεβλούτ Τσαβούσογλου,
αυτός απάντησε πως αν ο Αναστα-
σιάδης με τη στάση του δεν απέ-
τρεπε τη συμφωνία στη Διάσκεψη
για την Κύπρο στη Γενεύη, σήμερα
δεν θα υπήρχε κανένα πρόβλημα. 

Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
πάντως ενημέρωσε τους Ευρωπαί-
ους πως θα εγείρει το θέμα και στην
άτυπη σύνοδο κορυφής, την Τε-
τάρτη στις Βρυξέλλες. Όμως, η Ε.Ε.
δεν έχει πολλά περιθώρια αντίδρα-
σης, καθώς ακόμη και αυτή η μό-
νιμη διαρθρωμένη συνεργασία (PE-
SCO), ανεξαρτήτως πώς παρουσιά-
στηκε προεκλογικά στην Κύπρο,
μόνη έγνοια έχει την τ ευρωπαϊκή
αμυντική βιομηχανία.

Δύσκολη η συγκυρία για το Κυπριακό στα κατεχόμενα

Ο Ακιντζί δεν κρύβει το ενδιαφέρον του για το ενδεχόμενο της παραμονής
του στην ηγεσία της τ/κ κοινότητας μετά το 2020.

<<<<<<<

Τον πρώτο λόγο έχουν οι
δυνάμεις οι οποίες δεν
επιθυμούν να έρθουν σε
ανοιχτή αντιπαράθεση
με την Τουρκία.

<<<<<<<

Η «κυβέρνηση» υποβαθ-
μίζει τη σημασία του και
η Άγκυρα στοχεύει στο
πολιτικό όφελος

Πολλαπλός
ο στόχος
των τουρκικών
προκλήσεων
Το Κυπριακό, η εκμετάλλευση
των υδρογονανθράκων, η συμφωνία
με την Αίγυπτο και ο αδύναμος κρίκος

H αντίδραση των
Ηνωμένων Εθνών
Ιδιαίτερα χλιαρή ήταν και η αν-
τίδραση των Ηνωμένων Εθνών
στα κυπριακά διαβήματα, παρό-
τι κάποιοι αναφέρουν στωικά
πως θα μπορούσε να είναι και
χειρότερη. Για παράδειγμα,
υποστηρίζουν, θα μπορούσε
απλά ο ΓΓ του ΟΗΕ να πει πως
αυτός φρόντισε να προειδοποι-
ήσει για τους κινδύνους μιας πι-
θανής έντασης με την έκθεσή
του για την ΟΥΝΦΙΚΥΠ στις αρ-
χές Ιανουαρίου, ενώ για λόγους
που σχετίζονται με τις συνομι-
λίες το απέφυγε τον Ιούλιο, πα-
ρά τις επανειλημμένες δημό-
σιες προειδοποιήσεις του τέως
ειδικού του συμβούλου, Έσπεν
Μπαρθ Αϊντε. Ήταν η πρώτη
φορά μετά τον Ιανουάριο του
2014 που ο ΓΓ αναφέρθηκε σε
κρίση για τους υδρογονάνθρα-
κες και όταν ρωτήθηκε σχετικά
στις 17 Ιανουαρίου η ειδική του
αντιπρόσωπος, Ελίζαμπεθ Σπέ-
χαρ, απάντησε πως αυτό έγινε
εν συντομία εξαιτίας της ανησυ-
χίας ότι η ένταση φαίνεται να
αυξάνεται στην Ανατολική Με-
σόγειο και γύρω από την Κύπρο
και την ΑΟΖ της. 
Αν αυτό συνδυαστεί με την γρα-
πτή απάντηση του εκπροσώπου
του ΓΓ, την Τρίτη, ότι δεν εναπό-
κειται στη Γραμματεία του ΟΗΕ
να λάβει θέση σχετικά με τα δι-
καιώματα των κρατών μελών
βάσει των συνθηκών στις οποί-
ες είναι συμβαλλόμενα μέρη ή
βάσει του γενικού διεθνούς δι-
καίου», οπωσδήποτε το μπαλάκι
βρίσκεται πλέον στα χέρια της
κυπριακής κυβέρνησης, να απο-
φασίσει αν και με ποιο τρόπο θα
αντιδράσει στο πλαίσιο του Συμ-
βουλίου Ασφαλείας, του μόνου
αρμόδιου. Παρότι μία προσφυ-
γή αποτελεί ίσως την έσχατη
επιλογή, θα μπορούσε να επι-
διώξει με άλλους τρόπους την
ενημέρωση των μελών του για
τους κινδύνους που εγκυμονεί
η τουρκική επιθετικότητα (π.χ.
ως πρώτο βήμα μία άτυπη ενη-
μέρωση και συζήτηση μέσω φι-
λικά προσκείμενης προεδρίας),
πέραν των τακτικών επιστολών
του μονίμου αντιπροσώπου
μας. Για την ώρα, η όποια από-
φαση έχει τεθεί σε αναμονή της
λήξης της τουρκικής NAVTEX,
επίσημα στις 22 Φεβρουαρίου.
Αν και σύμφωνα με κάποιες εν-
δείξεις, η Τουρκία είναι πιθανόν
να δώσει το πράσινο φως στο
ιταλικό σκάφος να προχωρήσει
λίγες μέρες νωρίτερα, στις 18
Φεβρουαρίου.

<<<<<<<

Κλιμακώνοντας τις εντά-
σεις στην κυπριακή ΑΟΖ,
οι Τούρκοι στέλνουν το
μήνυμα στη Λευκωσία
ότι χωρίς λύση δεν πρό-
κειται να επιτραπεί μονο-
μερής εκμετάλλευση των
υδρογονανθράκων.

Η κρίση που δημιουργήθηκε με την παρεμπόδιση του ιταλικού σκάφους, προφανώς αφορά το γεγονός ότι σε αντίθεση
με τις ΗΠΑ ή τη Γαλλία (ΤΟΤΑL), η Ιταλία αποτελεί αδύναμο κρίκο, με περιορισμένες δυνατότητες αντίδρασης, καθώς
δεν αποτελεί παγκόσμια δύναμη. 
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Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΕΛΛΙΣ

Με αυξανόμενο σκεπτικισμό βλέ-
πουν στην Ουάσιγκτον την προ-
οπτική ενίσχυσης της Τουρκίας
με τα «αόρατα» μαχητικά F-35,
εξέλιξη που θα ανατρέψει την ισορ-
ροπία δυνάμεων στο Αιγαίο. Σε
συνέντευξή του στην «Κ», ο εκτε-
λεστικός διευθυντής του Συμβου-
λίου Ελληνοαμερικανικής Ηγεσίας
(HALC), Εντι Ζεμενίδης, περιγράφει
πώς οι κινήσεις Ερντογάν προκα-
λούν δυσφορία στο κατεστημένο
εξωτερικής πολιτικής των ΗΠΑ –
όλο και περισσότεροι χαρακτηρί-
ζουν την Αγκυρα απρόβλεπτο και
αναξιόπιστο σύμμαχο– και μιλάει
για τις προσπάθειες που καταβάλ-
λει το ελληνοαμερικανικό λόμπι,
σε συνεργασία με το αρμενικό,
για να αποτρέψει την ποιοτική
αναβάθμιση της τουρκικής πολε-
μικής αεροπορίας.

– Θα προχωρήσουν οι ΗΠΑ στην
πώληση F-35 στην Τουρκία;

– Ενώ το Αιγαίο δεν είναι το κύριο
μέλημα στις πωλήσεις όπλων προς
την Τουρκία, υπάρχουν εκείνοι που
στο πλαίσιο της επιδίωξής τους να
αποκατασταθούν οι σχέσεις με την
Τουρκία, θα υποστηρίξουν ότι είναι
απαραίτητη η πώληση των F-35

στην Aγκυρα. Αλλά υπάρχει ένας
συνεχώς μειούμενος αριθμός ατό-
μων στο αμερικανικό κατεστημένο
εξωτερικής πολιτικής που είναι
διατεθειμένοι να πάρουν αυτό το
ρίσκο με τη σημερινή Τουρκία. Θα
υπάρξει πολύ ισχυρή αντίδραση
στο Κογκρέσο, το οποίο ήδη κινή-
θηκε κατά των πωλήσεων φορητών
όπλων στις τουρκικές δυνάμεις
ασφαλείας. Διακινούνται προτάσεις
και γίνονται σκέψεις αμφισβήτησης
της προοπτικής μεταφοράς F-35
στην Τουρκία. Οι επικριτές της εξέ-
λιξης αυτής είναι εξέχοντα στελέχη
του Κογκρέσου με ηχηρές ανησυ-
χίες και ο αριθμός τους αυξάνεται.
Οι νομοθέτες που είναι πρόθυμοι
να υπερασπιστούν την Τουρκία εί-
ναι όλο και λιγότεροι. Ετσι, ανα-
μένουμε ότι θα υπάρξει ισχυρότερη
από ποτέ αντίδραση στο Κογκρέσο
εναντίον των πωλήσεων όπλων
στην Τουρκία και πιστεύουμε επί-
σης ότι το Στέιτ Ντιπάρτμεντ έχει
φτάσει στα όριά του με την Τουρκία,
και ίσως να είναι απρόθυμο ή και
να μην μπορεί να αλλάξει το μυαλό
των νομοθετών στο Καπιτώλιο.
– Γιατί τόσο μεγάλη ανησυχία;

– Το γεγονός ότι η Τουρκία είναι
ένας αναξιόπιστος σύμμαχος κάνει
κάθε νηφάλιο Αμερικανό να σκε-
φθεί δύο φορές πριν την ενισχύσει

με την επόμενη γενιά όπλων. Η
Τουρκία ήταν αμφίθυμη στην κα-
ταπολέμηση του ISIS και ανάγκασε
τις ΗΠΑ να αναζητήσουν άλλους
συμμάχους. Οταν οι Κούρδοι ανα-
δείχθηκαν οι πιο αποτελεσματικοί
σύμμαχοι κατά του ISIS, η Τουρκία
ανέλαβε στρατιωτική δράση εναν-
τίον τους. Αυτήν τη στιγμή, οι ΗΠΑ
δεν μπορούν να αγνοήσουν ότι τα
όπλα τους χρησιμοποιούνται από
έναν κατ’ όνομα σύμμαχο για να
υπονομεύσουν τους στρατηγικούς
στόχους και τα συμφέροντα της
Αμερικής. Η προγραμματισμένη
αγορά από την Τουρκία των ρωσι-
κών πυραυλικών συστημάτων S-
400 περιπλέκει περαιτέρω τις στρα-
τηγικές εκτιμήσεις στις ΗΠΑ. Εάν
η Τουρκία διαθέτει τόσο τα ρωσικά

S-400 όσο και τα αμερικανικά F-
35, πώς μπορούμε να είμαστε σί-
γουροι ότι δεν θα μοιράζονται πλη-
ροφορίες με τους Ρώσους για το
πώς θα χρησιμοποιήσουν αποτε-
λεσματικά τα S-400 κατά των F-35;
Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι οι Αμε-
ρικανοί αξιωματούχοι λαμβάνουν
γνώση των αυξανόμενων προκλή-
σεων της Τουρκίας στο Αιγαίο και
κατά της Κύπρου. Το τελευταίο
πράγμα που θέλουν οι ΗΠΑ είναι
μια ενδονατοϊκή σύγκρουση και
ακόμη και η προοπτική ενός «ατυ-
χήματος» θα τους οδηγήσει να επα-
νεξετάσουν τη μεταφορά των F-35.
– Το HALC και το αρμενικό λόμπι
ξεκίνησαν μια προσπάθεια να εμ-
ποδίσουν την πώληση.

– Η δράση μας έχει αναληφθεί

σε συνεργασία με την Αρμενική
Εθνική Επιτροπή Αμερικής. Δεν
είναι η πρώτη φορά. Το 2012 και
το 2013 πετύχαμε να μη δοθούν
φρεγάτες στο Ναυτικό της Τουρ-
κίας. Πέρυσι καταφέραμε να μην
προχωρήσει η πώληση ελαφρού
οπλισμού. Ενώ δεν μπορούσαμε
να προβλέψουμε επακριβώς τις
ενέργειες της Τουρκίας, οι εξελίξεις
της περασμένης εβδομάδας θα
μπορούσαν να είχαν προβλεφθεί. 
Ο πρέσβης Πάιατ χρησιμοποίησε
διπλωματική γλώσσα όταν μίλησε
για ένα «ατύχημα» στο Αιγαίο. Αυτό
για το οποίο όλοι ανησυχούν είναι
να ξεπεράσουν οι προκλήσεις της
Τουρκίας τα όρια, με αποτέλεσμα
να χρειασθεί να υπάρξει μια απάν-
τηση που θα οδηγήσει τελικά σε

στρατιωτική αντιπαράθεση. Η
Τουρκία φαίνεται να θέλει να αν-
ταγωνιστεί τη Βόρεια Κορέα σε
προκλητικότητα δηλώσεων. Οι κι-
νήσεις της στο Αιγαίο, οι επίσημες
ενέργειές της με την έκδοση NA-
VTEX και NOTAM, και η ανάπτυξη
ναυτικών δυνάμεων με στόχο την
παρεμπόδιση εξορύξεων στην ΑΟΖ
της Κύπρου οδηγούν σε μια κλιμά-
κωση που θα μπορούσε να εξελιχθεί
πολύ χειρότερα από αυτήν της κρί-
σης των Ιμίων. Οι προκλήσεις της
Τουρκίας εξελίσσονται σταθερά
και καθίστανται όλο και πιο επι-
κίνδυνες. Το να της επιτραπεί να
συνδυάσει αυτές τις προκλήσεις
με την τελευταία αμερικανική στρα-
τιωτική τεχνολογία είναι μια συν-
ταγή για καταστροφή.

«Πιστεύουμε ότι το Στέιτ Ντιπάρτμεντ έχει φτάσει στα όριά του με την Τουρ-
κία», τονίζει στην «Κ» ο εκτελεστικός διευθυντής του Συμβουλίου Ελληνοαμε-
ρικανικής Ηγεσίας (HALC) Εντι Ζεμενίδης.

Θα αντιδράσει
το Κογκρέσο
στην πώληση F-35

– Η διαχείριση της κρίσης
από τη Λευκωσία;
– Ο νέος υπουργός Εξωτερι-
κών Νίκος Χριστοδουλίδης και
ο υπουργός Ενέργειας Γιώρ-
γος Λακκοτρύπης έχουν άρι-
στα διπλωματικά προσόντα
και χαίρουν εκτίμησης. Εχουν
χειριστεί προκλήσεις από την
Τουρκία και στο παρελθόν.
Τώρα έχουμε πάει πλέον σε
άλλο επίπεδο, αλλά μπορούν
να αντλήσουν από την εμπει-
ρία τους και να αξιοποιήσουν
τις σχέσεις τους. Η αντίδραση
της Ευρωπαϊκής Ενωσης και η
στήριξη των δικαιωμάτων της
Κύπρου στην ΑΟΖ της είναι
ενθαρρυντική. Από την άλλη,
απογοήτευσε η ανούσια
απάντηση του ΟΗΕ.

Η στάση 
της Λευκωσίας

«Οι κινήσεις της Τουρ-
κίας οδηγούν σε μια κλι-
μάκωση που θα μπορού-
σε να εξελιχθεί πολύ χει-
ρότερα από αυτήν της
κρίσης των Ιμίων».

«Το τελευταίο πράγμα
που θέλουν οι ΗΠΑ
είναι μια ενδονατοϊκή
σύγκρουση».

Του ΜΙΧAΛΗ ΤΣΙΚΑΛA

Την παγκόσμια και την κυπριακή κοινή
γνώμη, απασχόλησαν κατά το περασμένο
διάστημα έντονα και ταυτόχρονα έδωσαν
το έναυσμα για διερεύνηση, έρευνες που
ήλθαν στο φως της δημοσιότητας από
δημοσιογραφικές ομάδες με στοιχεία τα
οποία προήλθαν από υποκλοπές ή και
διαρροές εγγράφων. Σε αυτά τα πλαίσια,
ασχοληθήκαμε με ρεπορτάζ όπως τα Pa-
nama Papers, τα Paradise Papers, η λίστα
Λαγκάρντ, μεταξύ άλλων. Μάλιστα η
υπεξαίρεση της λίστας Λαγκάρτ έτυχε
και τυγχάνει ακόμη αξιοποίησης από τα
κράτη για πάταξη της φοροδιαφυγής σε
πανευρωπαϊκό επίπεδο.

Η θέση της Κύπρου σε κάθε μια από
τις προαναφερόμενες έρευνες ήταν δε-
σπόζουσα και υπέσκαπτε την προσπάθεια

που γίνεται σε επίπεδο χώρας, για να
αποβληθεί η εικόνα ως «πλυντήριο» μαύ-
ρου χρήματος. Ετσι η δημοσιοποίηση
αυτών των ερευνών έγινε δεκτή μεταξύ
άλλων ευρωπαϊκών αρχών και από τις
κυπριακές που συνεχίζουν την έρευνα.
Μέσα σε αυτά τα πλαίσια και τις διεθνείς
πρακτικές, η «Κ» ανέδειξε την σημασία
για την χώρα της δημοσιοποίησης των
email της Ελένης Λοϊζίδου με Ρώσους
συναδέλφους της.

Χωρίς τη δημοσιοποίηση αυτής κα-
θαυτής της ηλεκτρονικής αλληλογραφίας,
καταγράψαμε στο ρεπορτάζ ότι τα όσα
αποκαλύπτονται συνιστούν μείζον ζήτημα
για την θέση της χώρας στην Ευρωπαϊκή
οικογένεια, την ίδια ώρα πουδημοκρατιας
μας. τε πολιτη της λλπροβληματισμ οι
καθαυτό διαρροές δεν πέρασαν απαρα-
τήρητες από το διεθνή Τύπο. Τη σημασία
των πρακτικών της κ. Λοϊζίδου στην ενά-
σκηση των καθηκόντων της αναγνώρισε
εμμέσως πλην σαφώς και ο ίδιος ο Γενικός
Εισαγγελέας της Δημοκρατίας θέτοντας
τη σε διαθεσιμότητα από την Νομική

Υπηρεσία της Δημοκρατίας. Ο διεθνής
Tύπος επανήλθε με ρεπορτάζ και απο-
στολές συνδέοντας δυο θέματα: Αφενός
το ότι η Κύπροςέχει κατηγορηθεί ως
«πλυντήριο» ρώσικου χρήματος και αφε-
τέρου πως οι διασυνδέσεις Ρωσίας-Κύ-
πρου έχουν προχωρήσει και σε άλλα επί-
πεδα που πλήττουν την ευρωπαϊκή συ-
νεργασία. Την ίδια ώρα, οι πληροφορίες
της εφημερίδας από τις Βρυξέλλες κα-
ταδείκνυαν πως υπήρχε και υπάρχει στά-
ση αναμονής για την ολοκλήρωση της
έρευνας, πράγμα που σημαίνει πως ούτε
και από εκεί έχει περάσει “απαρατήρητο”
όλο το προαναφερόμενο σκηνικό. 

Η κλήση από την αστυνομία 
Στο ενδιάμεσο, δημοσιογράφοι της

«Κ» και άλλων ΜΜΕ κλήθηκαν να δώσουν
κατάθεση στην αστυνομία, αναφορικά
με τη δημοσιοποίηση των email της Ελέ-
νης Λοϊζίδου. Η «Κ», όπως αναφέρθηκε,
ασχολήθηκε με το ζήτημα από τη διεθνή
του πτυχή, κι αυτό εφόσον διαφαίνεται
πως μέσα από την αλληλογραφία της κ.

Ελένης Λοϊζίδου με τους Ρώσους συνα-
δέλφους της, εμπλέκονται και αρχές άλ-
λων χωρών, ειδικά για την υπόθεση
Μπρόουντερ, για την οποία ήδη έχουν
καταγραφεί τριγμοί μεταξύ Κύπρου και
Ρωσίας. Μάλιστα, κυβερνητικές πηγές
με τις οποίες είχε μιλήσει η «Κ» για όλη
την υπόθεση με τα email της κ. Λοϊζίδου,
είχαν αναφέρει πως «αν δεν πράξουμε
τα δέοντα σε σύντομο χρονικό διάστημα,
δεν αποκλείεται να αρχίσουν εκτός Κύ-
πρου να μας κατηγορούν όπως έκαναν
και το 2013”. Ωστόσο, η υπόθεση πήρε
(και) άλλη πορεία. 

Η έρευνα για τα email και η κλήτευση
δημοσιογράφων ξεκίνησε σύμφωνα με
ανακοίνωση της κυπριακής αστυνομίας
κατόπιν καταγγελίας στην οποία προέβη
προς την Αστυνομία η ίδια η κ. Ελένη
Λοϊζίδου, ο Γενικός Ελεγκτής της Δημο-
κρατίας (με άγνωστο έννομο συμφέρον)
και ακολούθως και οι Εισαγγελικές Αρχές
της Ρωσικής Ομοσπονδίας. Η διεξαγόμενη
έρευνα, σύμφωνα με την ανακοίνωση της
Αστυνομίας, αφορά στο ενδεχόμενο διά-

πραξης ποινικών αδικημάτων, τα οποία
σχετίζονται τόσο με την υποκλοπή των
μηνυμάτων, όσο και με την δημοσίευση
ή επαναδημοσίευση τους. Εν πρώτοις, τα
email ήταν ήδη δημοσιευμένα σε ρωσικό
ιστότοπο, ωστόσο είναι άγνωστο αν έχουν
εντοπιστεί και κληθεί για κατάθεση και
εκείνοι οι δημοσιογράφοι.Το αν θα έπρεπε
παράλληλα να διεξαχθεί άλλη έρευνα για
τις πρακτικές της ονομαζόμενης λειτουρ-
γού, δεν είναι δημοσιογραφική ευθύνη
να ειπωθεί αλλά των υπευθύνων που
έχουν αναλάβει την έρευνα, ωστόσο δη-
μοσιογραφικά τίθεται το ερώτημα ως προς
αυτές τις πρακτικές και αν και κατά πόσο
αυτές βλάπτουν το δημόσιο συμφέρον ή
και την εικόνα της χώρας, όπως περιγρά-
ψαμε μέσα από τα ρεπορτάζ ως εφημε-
ρίδα.Η αστυνομία τέλοςτονίζει ότι μετά
τη συγκέντρωση όλου του απαραίτητου
μαρτυρικού υλικού, απότους υπόανάκριση
λειτουργούς του Τυπου, ο φάκελος θα
αποσταλεί στη Νομική Υπηρεσία για να
αξιολογηθεί και να αποφασισθεί ο περαι-
τέρω χειρισμός της υπόθεσης. 

Σε στενωπό η ελευθεροτυπία στην Κύπρο
Η πρακτική εκφοβισμού, μέσω αστυνομικών κλήσεων, των λειτουργών του τύπου, πλήττει τον βασικό πυρήνα της δημοκρατίας μας 

Το ότι μέσω της υπόθεσης
ελέγχονται δημοσιογράφοι
και βάλλεται ο Τύπος, θα
πρέπει να προβληματίσει τις
αρμόδιες δημοσιογραφικές,
πολιτικές και όχι μόνο αρχές.

Τι λέει το Σύνταγμα 
«Ο εκφοβισμός και η παρενόχληση
δημοσιογράφων, οι απειλές και οι βι-
αιότητες σε βάρος τους και η ατιμωρη-
σία των δραστών αυτών των πιέσεων
περιλαμβάνονται στις πιο σοβαρές
προκλήσεις τις οποίες αντιμετωπίζει
σήμερα η ελευθερία του Τύπου», κα-
ταγγέλλει σε έκθεση του το Συμβούλιο
της Ευρώπης. Η δυνατότητα των ΜΜΕ
να αξιοποιούν στοιχεία που περιέρχον-
ται στην κατοχή τους νοουμένου ότι η
δημοσιοποίηση των στοιχείων αυτών
κρίνεται ότι αφορά την κοινή γνώμη εί-
ναι και νομικά κατοχυρωμένη. Συνακό-
λουθα η ελευθερία του Τύπου διασφα-
λίζεται από το Σύνταγμα της Κυπριακής
Δημοκρατίας, το οποίο ορίζει: « Έκα-
στος έχει το δικαίωμα ελευθερίας του
λόγου και της καθ’ οιονδήποτε τρόπον
εκφράσεως. Το δικαίωμα τούτο περι-
λαμβάνει την ελευθερίαν της γνώμης,
της λήψεως και μεταδόσεως πληροφο-
ριών και ιδεών άνευ επεμβάσεως οι-
ασδήποτε δημοσίας Αρχής και ανεξαρ-
τήτως συνόρων». Για το θέμα έχει το-
ποθετηθεί ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας τονίζοντας πως «δεν πρέπει να πυ-
ροβολούμε τον αγγελιοφόρο», σε συ-
νέντευξή του στο TvONe, ενώ και η επί-
τροπος προστασίας προσωπικών δεδο-
μένων, όπως είχε γράψει η «Κ», τόνιζε
ότι «ο νόμος δεν απαγορεύει τη δημο-
σίευση προσωπικών δεδομένων, όταν
υπάρχει υπέρτερο δημόσιο συμφέρον
ενημέρωσης του κοινού». Το δικαίωμα
στην προστασία των δεδομένων προ-
σωπικού χαρακτήρα δεν είναι απόλυτο
δικαίωμα, είχε τονιστεί. Το ότι μέσω
της προαναφερθείσας υπόθεσης ελέγ-
χονται δημοσιογράφοι και ότι βάλλεται
ο Τύπος, είναι ένα σημείο που θα πρέ-
πει να προκαλέσει προβληματισμό στις
αρμόδιες δημοσιογραφικές,πολιτικές
και όχι μόνο αρχές. Νοουμένου πως
θεωρούμε ακραία την περίπτωση ποι-
νικής δίωξης δημοσιογράφων για ανα-
δημοσίευση στοιχείων δημοσίου συμ-
φέροντος που άπτονται συμπεριφο-
ρών κρατικών αξιωματούχων που πα-
ραβιάζουν ενδεχομένως συμβατικές
υποχρεώσεις του κράτους μας ως μέ-
λους της ΕΕ, η όλη συμπεριφορά δεν
μπορεί παρά να είναι πρακτική εκφοβι-
σμού των λειτουργών του Τύπου. Αυτή
η πρακτική απλά δεν μπορεί να γίνει
αποδεκτή. Είτε από εμάς, αλλά και
φρονούμε, από οποιονδήποτε πολίτη
της Δημοκρατίας μας.

Η λίστα Λαγκάρντ ήταν αποτέλεσμα διαρροής, τις υποθέσεις έφερε στην επιφάνεια η δημοσιογραφική πένα, και κράτη επωφελήθηκαν
με φορολογία προσώπων. 
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LISTEN LIVE
www.mydeejay.com.cy

TRAVELLING TO

FEELS GOOD
ΔΙΑΓΩΝΙΣΜΟΣ

Συντονιστείτε στο 
The Breakfast Show

με τον Κωνσταντίνο και τη Μαρίνα
και διεκδικήστε

ένα ταξίδι δύο ατόμων
για τo  Abu Dhabi

με την Cobalt.

*Ίσχύουν όροι και προϋποθέσεις

ΧΟΡΗΓΟΣ ΕΚΠΟΜΠΗΣ

Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

  ίναι η κατάσταση που λέμε «από
άλλο ανέκδοτο». Σαν να παρακο-
λουθείς μια φρικτή πολεμική σκηνή,

με εκρήξεις, πυροβολισμούς, κραυγές,
οιμωγές, λάσπη, αίματα, εντόσθια (αν-
θρώπινα ασφαλώς) και, ξαφνικά, εμφα-
νίζεται μέσα στο χάος, ελαφρώς σαστι-
σμένος στην αρχή, ένας άσχετος κυνη-
γός. Προσοχή, όχι σαν κάτι δικούς μας
κυνηγούς, που όχι σπανίως περνούν ο
ένας τον άλλον για αγριογούρουνο και
πυροβολούνται μεταξύ τους. Κυριλέ κυ-
νηγός: καλοραμμένο τουίντ σακάκι, φου-
λάρι από μέσα και από πάνω κάπα Dak’s
(από τις παλιές, που δεν βγαίνουν πια).
Eνας από αυτούς που κρατούν το δίκαννο
ως αξεσουάρ και σύμβολο κοινωνικής
θέσης και οι οποίοι, το πολύ πολύ, να
την ανάψουν σε κανέναν ασβό. (Και
πάλι, μόνον αν ο ασβός είναι ετοιμοθά-
νατος, επειδή τον πάτησε αυτοκίνητο,
που το οδηγούσε ένας άχρηστος ο οποίος
δεν έμαθε ότι δεν πρέπει να αφήνει
μισές δουλειές. Για να τον λυτρώσει, δη-
λαδή, από το μαρτύριό του...)

Τόσο παράταιρο, τόσο άσχετο ήταν το
ειδησάριο που γενικώς διέλαθε μέσα
στον παροξυσμό της εβδομάδας. Τόσο
πολύ εκτός τόπου και χρόνου ήταν, ώστε
μου τράβηξε την προσοχή. Διότι με No-
vartis, Μακεδονικό και κρίση στα Ελ-
ληνοτουρκικά να εξελίσσονται ταυτο-
χρόνως, δεν είναι μικρό πράγμα ο Αρ-
χιεπίσκοπος να επαναφέρει με δηλώσεις
του το (φλέγον) θέμα... του βιβλίου των
Θρησκευτικών! Ο Μακαριώτατος θα επέ-
λεξε με ιδιαίτερη περίσκεψη τη στιγμή,
δεν αμφιβάλλω, προκειμένου να μην πε-
ράσει απαρατήρητο το μήνυμά του από
την κοινωνία. Ισως επεδίωξε κιόλας τη
σύνδεση του θέματος των βιβλίων με
το κύμα του συλλαλητηρίου. Ισως πάλι,
απλώς να πίστεψε ότι θα τον πρόσεχαν,
επειδή προσέφερε έναν ευχάριστο πε-
ρισπασμό από άλλα ζοφερότερα. Γιατί
όχι; Στο κάτω κάτω, η Εκκλησία ήξερε
τη showbiz και τους κανόνες της πολύ
προτού τους μάθει η Πολιτική...

Εν πάση περιπτώσει, κάτι πήγε στραβά

στον υπολογισμό και το μήνυμα είχε τον
αντίκτυπο της αποφασιστικής αντίδρασης
του Πρ. Παυλόπουλου όταν ο Κασιδιάρης
χαστούκισε την Κανέλλη: σαν να μην
υπήρξε ποτέ. Μήπως η γραμματεία δεν
το οργάνωσε σωστά και το Αγιο Πνεύμα
δεν ήταν παρόν στη σύσκεψη όπου ελή-
φθη η απόφαση «τώρα είναι ώρα να μι-
λήσουμε για Θρησκευτικά!»; Ο,τι και αν
έφταιξε, σας μεταφέρω εγώ την ουσία
του μηνύματος του Αρχιεπισκόπου: Το
περιεχόμενο του βιβλίου των Θρησκευ-
τικών που θα διδαχθεί στα σχολεία «πρέπει
να φέρει τη σφραγίδα της Εκκλησίας ότι

δεν είναι αντιορθόδοξο και αντιχριστια-
νικό». Αυτό.

Δεν είναι τυχαίο ότι η Εκκλησία είναι ο
αρχαιότερος εν ζωή θεσμός του Υπαρκτού
Ελληνισμού. Ποιος άλλος μπορεί να δίνει
άχρηστες μάχες οπισθοφυλακής (ειδικό-
τητά μας σε κάθε πεδίο!) καλύτερα από
την Εκκλησία; Ας είναι όπως ακριβώς
θέλει η Εκκλησία το βιβλίο των Θρησκευ-
τικών. Ούτως ή άλλως, πόσοι θα το δια-
βάσουν; Ελάχιστοι. Οι περισσότεροι μα-
θητές το παπαγαλίζουν όταν είναι απα-
ραίτητο και μετά το ξεχνούν. Οταν μά-

λιστα αρχίζουν να σοβαρεύουν οι σπου-
δές, στην πορεία προς το πανεπιστήμιο,
ούτε καν ασχολούνται με τα Θρησκευτικά.
Κάποιους σοβαρά θρησκευόμενους, ναι,
αυτούς τους απασχολεί αν το βιβλίο των
Θρησκευτικών θα φέρει «τη σφραγίδα
της Εκκλησίας ότι δεν είναι αντιορθόδοξο
και αντιχριστιανικό». Πόσοι είναι αυτοί;
Το δείχνει η κοσμοσυρροή στους ναούς
τις Κυριακές...

Το μάθημα των Θρησκευτικών, μέσα στον
σημερινό κόσμο και στις ανάγκες που
γεννά, είναι περίπου ό,τι και η στρατιωτική

θητεία για τον άνδρα, με τη διαφορά ότι
γίνεται τμηματικά στη διάρκεια της σχο-
λικής εκπαίδευσης. Κατά βάθος, ξέρεις
ότι δεν σε αφορά. Βέβαια, ξεχνώ ότι η Εκ-
κλησία ακολουθεί πολιτική αιωνιότητας.
Το ίδιο δεν κάνει όμως και ο Υπαρκτός
Ελληνισμός; Και αυτός υπάρχει, με όλη
την ιδιαιτερότητα για την οποία τον ζη-
λεύουν και τον εποφθαλμιούν διεθνώς,
επειδή τρέφεται από την ίδια αυταπάτη
για τον χρόνο...

Ε

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ
 ΤΟΥ ΔΗ

Μ
Η

ΤΡΗ
 ΧΑΝ

ΤΖΟ
Π

ΟΥΛΟΥ

Ερήμην του χρόνου
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  ο Μακεδονικό, τα ελληνοτουρ-
κικά, η υπόθεση Novartis, η
επικείμενη «έξοδος από τα

μνημόνια», η αυξανόμενη ανομία
και η μισαλλοδοξία στην πολιτική
και τη δημόσια ζωή είναι όλα σο-
βαρά ζητήματα και καλώς απασχο-
λούν την κοινή γνώμη. Πόσο, όμως,
απασχολούν τους πολίτες που αγω-
νιούν για το πώς θα επιβιώσουν σε
αυτή τη χώρα, πώς θα αντιμετωπί-
σουν την καθημερινότητα με ολο-
ένα μεγαλύτερα χρέη και μειούμενα
έσοδα; Πέρα από το τεράστιο δη-
μόσιο χρέος, τι θα γίνει με τα χρέη
πολιτών και επιχειρήσεων στο Δη-
μόσιο, σε τράπεζες, στα Ταμεία;

Τα νούμερα είναι αμείλικτα ως
προς το μέγεθος και την πολυπλο-
κότητα του προβλήματος. Οσον
αφορά το δημόσιο χρέος, σύμφωνα
με τον κρατικό προϋπολογισμό του
2018, πέρυσι ανήλθε σε 318,3 δισ.
ευρώ. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή το
υπολογίζει στο 181,1% του ΑΕΠ,
που ήταν 178,6 δισ. ευρώ. Το 2009,
το δημόσιο χρέος ήταν 299,7 δισ.
ευρώ ή 129,7% του ΑΕΠ που τότε
ήταν 231 δισ. ευρώ. Παρότι το χρέος
μειώθηκε κατά 107 δισ. ευρώ με το
πρωτοφανές «κούρεμα» το 2012,

παρ’ όλη τη λιτότητα και τις μεταρ-
ρυθμίσεις, η κατάσταση σήμερα
παραμένει άκρως επικίνδυνη. Σύμ-
φωνα με σενάρια της Επιτροπής,
οι δανειακές ανάγκες της χώρας,
που υπολογίζονται στο 14,2% του
ΑΕΠ το 2018, μπορεί να βρίσκονται
μεταξύ 17,9% και 56,6% του ΑΕΠ
το 2060, εξαρτώμενες από σειρά
παραγόντων όπως, π.χ., ανάπτυξη
και πλεονάσματα. (Το ΔΝΤ είναι ξε-
κάθαρο ότι το χρέος δεν είναι βιώ-
σιμο αλλά το ίδιο δεν διατίθεται να
διαγράψει μέρος του.)

Το θετικό είναι ότι το πρωτογενές
έλλειμμα του 10,5% του ΑΕΠ το
2009 μετατράπηκε σε πρωτογενές
πλεόνασμα άνω του 2,5% πέρυσι,
ενώ η οικονομία αυξήθηκε κατά
1,6% του ΑΕΠ, για πρώτη φορά μετά
το 0,7% του 2014. Μεταξύ 2008 και
2016 το ΑΕΠ μειώθηκε κατά 25%.
Οι αφίξεις και τα έσοδα από τον
τουρισμό αυξήθηκαν κατά 10% με-
ταξύ Ιανουαρίου και Οκτωβρίου πέ-
ρυσι, ενώ η ανεργία, που έφθασε
στο 27,9% τον Σεπτέμβριο του 2013,
βρισκόταν στο 20,5% τον Νοέμβριο.
Τα σημάδια μιας εύθραυστης ανά-
καμψης, όμως, φαίνονται, σε μεγάλο
βαθμό, να βασίζονται στην τεράστια

μείωση που υπέστησαν μισθοί και
συντάξεις, στο ότι το Δημόσιο αργεί
να εξοφλήσει τα δικά του χρέη προς
τους πολίτες και τις επιχειρήσεις,
και στο ότι ο τουρισμός ευνοήθηκε,
επίσης, από προβλήματα σε αντα-
γωνίστριες χώρες. Το κλίμα θα άλ-
λαζε οριστικά προς το καλύτερο
εάν ντόπιοι και ξένοι επενδυτές
πιστέψουν ότι στη χώρα μας εδραι-
ώνεται επιτέλους σταθερότητα και
αξιοπιστία στη φορολογία, στην
πολιτική σκηνή και στη Δικαιοσύνη,
ότι η κυβέρνηση είναι σοβαρή στην
προσπάθεια να προσελκύσει επεν-
δύσεις. Κι όμως, η εκταμίευση της
δόσης των 5,7 δισ. ευρώ του δα-
νείου, που εγκρίθηκε προσφάτως,
εκκρεμεί ακόμη λόγω καθυστερή-
σεων στο έργο του Ελληνικού, στην
ιδιωτικοποίηση του Διαχειριστή
Εθνικού Συστήματος Φυσικού Αε-
ρίου, στην εφαρμογή των ηλεκτρο-
νικών πλειστηριασμών. Η πολιτική
όξυνση, επίσης, υπονομεύει κάθε
προσπάθεια.

Το πρόβλημα του δημόσιου χρέ-
ους μεγεθύνεται από το γεγονός
ότι πολίτες και επιχειρήσεις συν-
θλίβονται από φόρους και χρέη ενώ
οι τράπεζες παραμένουν «παγωμέ-

νες». Οι καταθέσεις, που το 2009
έφθαναν τα 237,8 δισ. ευρώ, στο
τέλος του 2017 ήταν στα 146,2 δισ.,
από 119 δισ. τον Μάιο του 2015.
Ενδεικτική της καχυποψίας των
πολιτών είναι η εκτίμηση ότι κυ-
κλοφορούν 41 δισ. ευρώ σε χαρτο-
νομίσματα, ή το 30% του ΑΕΠ, όταν
ο μέσος όρος στην Ε.Ε. είναι 8%.
Πάνω από τέσσερα εκατ. πολίτες
έχουν ληξιπρόθεσμες οφειλές προς
το Δημόσιο άνω των 100 δισ. και
πέρυσι το κράτος δέσμευσε τους
μισθούς, τις συντάξεις και την πε-
ριουσία 180.000 ατόμων. Τα κόκκινα
δάνεια σε τράπεζες ανέρχονται σε
100,4 δισ. ευρώ (49,9% του συνόλου
των δανείων). Περίπου 1,3 εκατ.
πολίτες χρωστούν 26 δισ. ευρώ σε
ασφαλιστικά ταμεία.

Πώς θα πληρωθούν αυτά τα χρέη
όταν τρεις στους δέκα εργαζομένους
απασχολούνται part-time και αμεί-
βονται με λιγότερο από 400 ευρώ
τον μήνα, ενώ τα μισά νοικοκυριά
βασίζονται σε συντάξεις; Οσο και
αν ελπίζουμε ότι μετά τόσες θυσίες
θα δούμε ανάκαμψη, εάν δεν υπάρ-
ξουν ριζική αλλαγή στην πολιτική
νοοτροπία και εθνική προσπάθεια,
η κρίση δεν τελειώνει.

Τ

Ναι, αλλά με τα χρέη τι θα γίνει;
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Ισορροπία τρόμου
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  Νέα Δημοκρατία υπήρξε
από συστάσεώς της κόμμα
πολυσυλλεκτικό. Ασκούσε

έλξη και σε ψηφοφόρους χαλαρών
ιδεολογικών τοποθετήσεων, με
την προσδοκία ότι θα εξασφάλιζαν
τα αναμενόμενα πελατειακά οφέ-
λη. Το ίδιο ίσχυε για το ΠΑΣΟΚ,
σε μεγαλύτερο βαθμό, στο πα-
ρελθόν βεβαίως.

Αλλά η πολυσυλλεκτική σύν-
θεση των δύο αυτών κομμάτων
δεν κατοχύρωνε ποτέ ταυτόχρονα
δικαίωμα πολυφωνίας. Ο Κωνσταν-
τίνος Καραμανλής, πολύ περισσό-
τερο, και ο Ανδρέας Παπανδρέου
ήσαν «παλαιοί», προέρχονταν από
το προδικτατορικό καθεστώς. Οι

άλλοι απλώς ανέμεναν να αποκτή-
σουν έρμα πολιτικό, μόνον υπό τη
σκιά των δύο ηγετών. Τους δια-
φωνούντες της Δημοκρατικής Αμυ-
νας ο Παπανδρέου καρατόμησε
στην πρώτη ευκαιρία.

Οσο ο Κωνσταντίνος Καρα-
μανλής ηγείτο του κόμματος της
Ν.Δ. έως το 1980, οπότε εξελέγη
Πρόεδρος της Δημοκρατίας, οι
«ανεξάρτητες» φωνές ήσαν ελά-
χιστες και δεν υψώθηκαν ποτέ
από τα προβεβλημένα και ιστο-
ρικά στελέχη της Κεντροδεξιάς.
Το ίδιο ίσχυσε και με τον Ανδρέα
Παπανδρέου, για ένα μεγάλο χρο-
νικό διάστημα, αλλά όχι πάντα.

Οι εμφύλιες αναμετρήσεις ξε-
κίνησαν επί των επιγόνων των
ιδρυτών των δύο κομμάτων και
από μιαν άποψη παρουσιάζουν
ενδιαφέρον μεγαλύτερο από ό,τι
η άσκηση της εξουσίας αυτή κα-
θεαυτήν. Ο κάθε νέος ηγέτης θα
έπρεπε κατά κανόνα «να βάψει

τα χέρια του στο αίμα» των εσω-
κομματικών του αντιπάλων. Τη
βάσανο αυτή υπέστη και ο κ. Αλέ-
ξης Τσίπρας, μετά την πλήρη ανα-
θεώρηση της πολιτικής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ το καλοκαίρι του 2015. Η
αδελφοκτονία είναι νόμος της
πολιτικής και όχι εξαίρεση.

Ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, ο
σημερινός πρόεδρος της Ν.Δ., δεν
αμφισβητείται από κανέναν. Ο
βασικός αντίπαλός του στον αγώνα
διαδοχής, ο κ. Βαγγέλης Μεϊμα-
ράκης, δεν έχει καμία πρόθεση
να του δημιουργήσει πρόβλημα.
Ούτε φυσικά ο κ. Κώστας Καρα-
μανλής. Υπάρχουν κάποιοι μάλιστα
που δυσανασχετούν για την «αδρά-
νειά» τους στα εσωτερικώς τεκται-
νόμενα της Ν.Δ. Από τους πρώην
ηγέτες του κόμματος, μόνον ο κ.
Αντώνης Σαμαράς χαρακτηρίζεται
από κινητικότητα. Ηταν και ο μό-
νος που εστήριξε απροσχημάτιστα
τον σημερινό πρόεδρο της Ν.Δ.
στον δεύτερο γύρο των εσωκομ-
ματικών εκλογών.

Ουδείς βουλευτής αμφισβή-
τησε ποτέ τον σημερινό πρόεδρο
της Νέας Δημοκρατίας. Αιτία τρι-
βών είναι ο εισπηδήσας από τον
ΛΑΟΣ κ. Αδωνις Γεωργιάδης, που
υποτίθεται ότι είναι η «φωνή»
της Δεξιάς, ωσάν όλοι οι υπόλοιποι
να είναι δυνάμει υποστηρικτές
του ΣΥΡΙΖΑ ή των ΑΝΕΛ. Η αλή-
θεια όμως είναι ότι η Δεξιά έχει
ήδη αποσπασθεί από τη Νέα Δη-
μοκρατία. Ο κ. Κυριάκος Μητσο-
τάκης εκφράζει το σύνολο της
παρατάξεως. Ουδείς από τους «εκ-
φραστές» της εσωκομματικής
«Δεξιάς» έχει ελπίδα επιβιώσεως
εκτός της Ν.Δ.

Η Νέα Δεξιά στην Ευρώπη δεν
συγκροτείται από φωνασκούντες
ή αντικομμουνιστές, γενικώς και
αορίστως. Είναι πρωτίστως και
βαθύτατα ευρωσκεπτικιστική και
ακραία εθνικιστική. Οι υπέρμαχοι
των μνημονίων, οι θαυμαστές
της τρόικας, δεν εκπροσωπούν
τη «Δεξιά» στη Ν.Δ. Είναι απλώς
πολιτικά νευρόσπαστα. Αυτά για
να διασκεδάζονται οι μύθοι.

Η
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

  ενό νοήματος στις λέξεις δη-
μιουργεί συγχύσεις, θολές ασυ-
νεννοησίες, μάταιες διχοστα-

σίες. Η ζωή παγιδεύεται στο μη-
νόημα, δεν προχωράει.

Με την πάνδημη κραυγή «Η
Μακεδονία είναι ελληνική», τι ακρι-
βώς βεβαιώνουμε: πιστοποίηση,
ευχή, απαίτηση, προειδοποίηση;
Ποιο το νόημά της; Κάποτε και η
Θράκη ήταν ελληνική, σήμερα
είναι μόνο η μισή. Αν στήναμε συλ-
λαλητήριο, «η Θράκη είναι ελλη-
νική», και πτοημένοι οι Τούρκοι
μας έδιναν πίσω το κομμάτι που
ο Βενιζέλος τούς χάρισε χωρίς να
το έχουν απαιτήσει, με ποιον πλη-
θυσμό θα το εποικίζαμε; Η υπο-
γεννητικότητα και η μετανάστευση
μας έχουν καταδικάσει να έχουμε,
σε σαράντα χρόνια, απομείνει τρία
εκατομμύρια οι Ελληνες – δεν μοι-
άζει λογικό να ορεγόμαστε εδαφικές
επεκτάσεις.

Οι Σκοπιανοί, παρδαλό τσούρμο
από ξεσκλίδια φυλών, έχουν το
τσαγανό να ονειρεύονται τη Θεσ-
σαλονίκη πρωτεύουσά τους και
τον Μεγαλέξανδρο προπάτορα,
αψηφώντας κάθε λογική. Αν τους
θεωρούμε απειλή, ας αγοράσουμε
τανκς (κόβοντας τις αρπαχτές των
κομματανθρώπων), όχι να οργα-
νώνουμε συλλαλητήρια! Βέβαια οι
Σκοπιανοί δεν νικώνται από τανκς,
γιατί έχουν ακόμα πολιτισμό, δη-
λαδή στόχους που είναι πέρα από
το χρήμα, ενώ εμάς δεν μας συνε-
παίρνει πια τίποτα, μα απολύτως
τίποτα που να μην είναι «μέγεθος
οικονομικό», παράς. Ακόμα και τον
συναισθηματικό πατριωτισμό που
κραυγάζει, χωρίς νόημα, «η Μα-
κεδονία είναι ελληνική», τον κα-
τασυκοφαντούν οι άγλωσσοι και

άξεστοι ιστορικο-υλιστές χρημα-
τολάγνοι όλου του κομματικού φά-
σματος, σαν φασισμό και Ακροδεξιά
και εθνικισμό.

Δεν είναι ρομαντική νοσταλγία,
είναι πολιτικός και γλωσσικός ρε-
αλισμός να λειτουργεί με ενάργεια
η ιστορική μνήμη. Ολόκληρη η Μι-
κρασία, ο Πόντος, η Ανατολική Ρω-
μυλία ήταν κάποτε τόσο Ελλάδα
όσο και η Θήβα, η Σπάρτη, οι Δελφοί
– σήμερα πια δεν είναι. Αλλά και
ποιο κριτήριο μας δικαιολογεί να
λέμε ακόμα: η Αττική είναι ελληνική,
η Αρκαδία, η Εύβοια ελληνικές, δεν
χρειαζόμαστε συλλαλητήρια για να
βροντοφωνάξουμε την ελληνικότητά
τους. Ποια τα κριτήρια; Μήπως οι
καρικατούρες σχολείων όπου κα-
νένας, ούτε δάσκαλος ούτε παιδί,
δεν κρίνεται ποτέ για τίποτα, δεν
αξιολογείται καμιά ποιότητα, η αρι-
στεία χλευάζεται, ο εθνομηδενισμός
είναι η κυρίαρχη ιδεολογία, και για
τον απόφοιτο του Λυκείου η γλώσσα
του Παπαδιαμάντη ή του Ρωμανού
του Μελωδού είναι ακατανόητη;

Ολα τα κόμματα, χωρίς καμιά
εξαίρεση, συμπίπτουν στον ένα και
μοναδικό «εθνικό» μας στόχο: Να
γίνουμε «Ευρωπαίοι», δηλαδή να
εξασφαλίσουμε αδιατάρακτη την
οικονομική ευμάρεια, το χρήμα. Και
επειδή ο πολιτισμός είναι ό,τι δεν
καταξιώνεται με χρήμα, η ελευθερία
από το αλισβερίσι και τον παρά της
αμοιβής, γι’ αυτό και η Ελλάδα ολό-
κληρη (όχι η Μακεδονία επειδή τη
διεκδικούν οι Σκοπιανοί) δεν είναι
πια ελληνική. Οι λέξεις κυριολεκτούν,
δεν υπάρχει κενό νοήματος.

Γράφοντας ο Καβάφης, το 1923,
το «Επιτύμβιον Αντιόχου, βασιλέως
Κομμαγηνής», του αναγνώριζε ότι
«υπήρξεν έτι το άριστον εκείνο, Ελ-

ληνικός – ιδιότητα δεν έχ’ η ανθρω-
πότης τιμιωτέραν, εις τους θεούς
ευρίσκονται τα πέραν». Σήμερα, σε
τι παραπέμπει η λέξη «ελληνικός»;
Οταν παραπέμπει σε κρατική υπη-
κοότητα, φορτώνει τον υπήκοο
ντροπή και μειονεξία. Αν παραπέμ-
πει σε πολιτισμό προγόνων, βυθίζει
τον σημερινό ελληνώνυμο σε οδυ-
νηρότερο πένθος για την άγνοια
και τον πρωτογονισμό της χρησι-
μοθηρίας, όπου τον καθήλωσε η εκ-
παιδευτική πολιτική της χώρας του.
Είναι εξουθενωτική απόγνωση και
κυριολεκτική συντριβή, να ταυτί-
ζεται διεθνώς το όνομα της ιστορικής
καταγωγής σου με την παρακμιακή
κατρακύλα στη διαφθορά, τη λοβι-
τούρα, την πιο φτηνιάρικη εξου-
σιολαγνεία, την πιο αναιδή αγραμ-
ματοσύνη.

Με τέτοιους συνειρμούς, γίνεται
ανάγκη πιεστική για τον σημερινό
Ελλαδίτη ένα συλλαλητήριο, όπου
με πάθος και οπωσδήποτε μια ση-
μαία ελληνική στο χέρι, να κραυ-
γάσει στεντόρεια ότι «η Ελλάδα
δεν είναι πια ελληνική» – η Ελλάδα
του Αλέξη και του Κούλη, της Φώ-
φης και του Σταύρου και των υπό-
λοιπων ανεκδιήγητων παραβλά-
σταρων της συμφοράς. Οτι ποτέ
δεν ήταν τόπος η Ελλάδα, ήταν τρό-
πος, «το άριστον εκείνο» που δεν
καταξιώνεται με χρήμα – ήταν ο
πολιτισμός: στοχεύσεις πριν από
την οικονομία και πέρα από την
οικονομία, η ζωή και η χαρά της
ζωής όταν δεν μετριέται με το ει-
σόδημα.

Ενδεικτικό της ελληνικής ου-
τοπίας είναι το γεγονός ότι ο Ελ-
ληνισμός απέκτησε για πρώτη φορά
σύνορα στον 19ο αιώνα, όταν έγινε
«κράτος» μεταπρατικό και επιτρο-

πευόμενο. Από τη μινωική και μυ-
κηναϊκή εποχή ώς την ίδρυση του
κρατιδίου, ποια σύνορα οριοθετού-
σαν τον Ελληνισμό; Η ελληνική
«ιδιότητα», που «δεν έχ’ η ανθρω-
πότης τιμιωτέραν», ήταν πάντοτε
συνάρτηση του τρόπου των Ελλή-
νων, όχι του τόπου. Η κτήση και
χρήση του τόπου, όπως και η πλη-
θυσμική σύνθεση, μεταβάλλονται
με τις στρατιωτικές κατακτήσεις
ή τα απάνθρωπα παιχνίδια λαών
του «βαρβαρικού» τρόπου (ινδαλ-
μάτων μας σήμερα). Η αντίσταση
στη βαρβαρότητα είναι να σωθεί
η «ιδιότητα»: η συνέχεια της ενιαίας
γλώσσας, της ιστορικής συνείδη-
σης, της κοινοτικής αυτοδιοίκησης
– ό,τι ακριβώς ξεριζώνουν μεθοδικά
με την κοινή πολιτική τους ΣΥΡΙΖΑ,
Ν.Δ., ΠΑΣΟΚ, σήμερα.

Συνεχίζουμε να λέμε ότι το κα-
τεχόμενο από τους Τούρκους βόρειο
τμήμα της Κύπρου, σαράντα τέσ-
σερα χρόνια τώρα, «είναι ελληνικό»:
Το λέμε και το πιστεύουμε, επειδή
ζουν ακόμα, εξόριστοι, ξεριζωμένοι,
οι Ελληνες που εκεί γεννήθηκαν
και σώζουν στην ξενιτιά την αίσθη-
ση από τα δικά τους σπίτια, τα κρε-
βάτια με τα στρωσίδια τους, τα κα-
τσαρολικά και τα πιατικά τους, τα
χωράφια και τα μποστάνια τους, τις
εκκλησιές και τους τάφους των αγα-
πημένων τους. Οταν πεθάνουν αυ-
τοί, οι άλλοτε γηγενείς, ποια πραγ-
ματικά δεδομένα, πέρα από τις δι-
κηγορίστικες εξυπνάδες, θα σώζουν
τρεισήμισι χιλιάδες χρόνια ελληνι-
κότητας της Κύπρου;

Κι όταν εκλείψουν και οι τελευ-
ταίοι Ελλαδίτες που καταλαβαίνουν
το «Τη υπερμάχω», τι θα διαφέρει
η λέξη «Ελλάδα» από τη λέξη «No-
vartis»;

Κ

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Τόπος και ουτοπία του τρόπου

 εφημερίδα «Εμπρός» σε ένα
δημοσίευμά της στις 28
Μαρτίου του 1897 αναφε-

ρόταν σε έναν ισχυρό ξένο δι-
πλωμάτη, ο οποίος χαρακτήριζε
τους Ελληνες και τη στάση τους
έναντι της Τουρκίας ως «σκύλους
γαυγίζοντας και ουχί δάκνοντας».

Γνωρίζουμε τι επακολούθησε,
αλλά ενίοτε ξεχνάμε ότι αυτό είναι
το χειρότερο που μπορείς να πά-
θεις στη διεθνή σου υπόσταση:
να γαυγίζεις και να μην απειλείται
κανείς. Ο δημόσιος διάλογος γύρω
από τα θέματα της ασφάλειας κυ-
ριαρχείται από μαξιμαλιστικές

φωνές. Ταιριάζει ίσως αυτό στην
ψυχοσύνθεσή μας. Μόλις όμως
τα πράγματα σκουραίνουν λίγο,
αρχίζουν η ορθολογική υποχώ-
ρηση και η προσπάθεια να βρεθεί
ποιος φταίει που οι θεωρίες δεν
ταιριάζουν με τη σκληρή πραγ-
ματικότητα.

Αρχίζει, για παράδειγμα, η απο-
γοήτευση για τον ρόλο του ΟΗΕ,
του ΝΑΤΟ, της Ε.Ε. και όλων των
υπολοίπων. Μα, για όνομα του
Θεού, πότε είχαμε κάτι παραπάνω
από προσεκτικά σταθμισμένες
δηλώσεις από όλους αυτούς όταν
υπήρξε ένταση μεταξύ Ελλάδας
και Τουρκίας; Ή μήπως δεν κα-
ταλαβαίνουμε ότι ορισμένες
άσφαιρες δηλώσεις υποστήριξης
έχουν την ίδια αξία με εκείνες
που έκαναν διάφοροι Ευρωπαίοι
παράγοντες οι οποίοι συμφωνού-
σαν ότι η στάση της Ευρωζώνης
απέναντι στις απαιτήσεις Βαρου-
φάκη συνιστούσε πραξικόπημα;

Βρισκόμαστε σε μια πάρα πολύ
δύσκολη συγκυρία. Η Τουρκία

κλιμακώνει την ένταση στο Αι-
γαίο και στην Ανατολική Μεσό-
γειο, ίσως γιατί δεν της βγαίνει
η επιχείρηση στη Συρία. Στην
Κύπρο επιχειρεί να «γκριζοποι-
ήσει» το οικόπεδο 3 και να στείλει
ένα μήνυμα στις υπόλοιπες κυ-
βερνήσεις και εταιρείες για άλλες
περιοχές. Αν της περάσει, θα είναι
μια σαφής ήττα και θα καταστή-
σει δύσκολη τη συνέχιση των
ερευνών. Προς το παρόν, βλέ-
πουμε ένα έντονο παρασκήνιο,
την Αγκυρα αμετακίνητη και ανα-
μένουμε.

Στα Ιμια το σόου θα συνεχι-
στεί. Το ατύχημα παραμονεύει,
ξανά. Εμπειροι Ελληνες αξιωμα-
τούχοι εκτιμούν πως η αποκλι-
μάκωση δεν θα κρατήσει πολύ
και ότι θα υπάρξουν και άλλες
τακτικές κινήσεις κλιμάκωσης.
Το Καστελλόριζο παραμένει για
πολλούς λόγους το άλλο κομβικό
σημείο.

Η Αθήνα θα πρέπει να ζυγίσει
πολύ προσεκτικά τις κινήσεις της.
Πρόκειται για ισορροπία τρόμου.
Αν επιδείξει υποχωρητικότητα,
δεν ξέρει πού θα φτάσει η άλλη
πλευρά. Αν απαντήσει σε κάθε κί-
νηση όπως «προβλέπεται», το θερμό
επεισόδιο και η περαιτέρω κλιμά-
κωση θα είναι αναπόφευκτα, με
απρόβλεπτες συνέπειες. Λίγοι είναι
οι άνθρωποι που γνωρίζουν τι δια-
κυβεύεται και μπορούν να εικάσουν
(με σχετική ακρίβεια, ελπίζει κανείς)
τις ειλικρινείς προθέσεις των με-
γάλων διεθνών παικτών. Και δεν
μιλάμε για τις δηλώσεις που θα κά-
νουν, αλλά πώς θα αντιδράσουν
στο παρασκήνιο, με τρόπο που να
μετράει πρακτικά.

Ευτυχώς οι ελληνοτουρκικές
σχέσεις έχουν μείνει, προς το πα-
ρόν, μακριά από το θυμικό και
καταστάσεις που πληρώσαμε
ακριβά. Η αντιπολίτευση φέρεται
υπεύθυνα. Θα χρειασθούμε όλοι
μαζί ψυχραιμία και σύνεση για
να τα βγάλουμε πέρα  και ίσως
μια στοιχειώδη συνεννόηση.

Η

Ο μύθος των «δεξιών»

Kυριακή 18 Φεβρουαρίου 2018

ΣΚΙΤΣΟ
 ΤΟΥ Η

ΛΙΑ Μ
ΑΚΡΗ

<<<<<<

Στα ελληνοτουρκικά 
θα χρειασθούμε όλοι
μαζί ψυχραιμία και σύ-
νεση·  και ίσως μια στοι-
χειώδη συνεννόηση.

<<<<<<

Η Δεξιά έχει ήδη 
αποσπασθεί από 
τη Νέα Δημοκρατία. 
Ο κ. Κυριάκος Μητσο-
τάκης εκφράζει το σύ-
νολο της παρατάξεως.
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Οι διαπραγματεύσεις ανάμεσα στην
Αθήνα και στα Σκόπια για την ονο-
ματολογική διαφορά μπαίνουν σε
αχαρτογράφητα ύδατα, καθώς οι
συζητήσεις ανάμεσα στους δύο
υπουργούς Εξωτερικών, Νίκο Κο-
τζιά και Νίκολα Ντιμιτρόφ, έχουν
προχωρήσει αρκετά, εντοπίζοντας
απαντήσεις σε κάποια μόνο από
τα ζητήματα που συζητούνται. Τα
πλέον ακανθώδη φαίνεται ότι πα-
ραμένουν στο τραπέζι της διαπραγ-
μάτευσης και ενώ τα περιθώρια
χρόνου, τουλάχιστον για την πλευ-
ρά της ΠΓΔΜ που επιθυμεί να προ-
λάβει τις προθεσμίες για ένταξη
στο ΝΑΤΟ, στενεύουν ολοένα και
περισσότερο.

Πρακτικά, πριν από το τέλος του
μήνα θα έχουν διευθετηθεί και στις
δύο χώρες οι συμβολικές υποχω-
ρήσεις στις οποίες συμφώνησαν
οι πρωθυπουργοί Αλέξης Τσίπρας
και Ζόραν Ζάεφ. Στην περίπτωση
της ΠΓΔΜ ήδη δημοσιεύθηκε το
ΦΕΚ που προβλέπει τη μετονομασία
του αεροδρομίου των Σκοπίων και
του αυτοκινητοδρόμου που οδηγεί
από την πρωτεύουσα της γείτονος
προς την Ελλάδα. Επίσης, πριν από
το τέλος του μήνα, θα προχωρήσει
και η ελληνική χειρονομία καλής
θέλησης και, συγκεκριμένα, η κύ-
ρωση από τη Βουλή της δεύτερης
φάσης της συμφωνίας σύνδεσης
της ΠΓΔΜ με την Ε.Ε., ενώ λίγο
αργότερα θα ακολουθήσει και η
προώθηση της υποψηφιότητας της
γείτονος για την Πρωτοβουλία
Αδριατικής - Ιονίου.

Πρώτη πτήση
Οι μετονομασίες ίσως οδηγή-

σουν, την επόμενη κιόλας εβδο-
μάδα, τον κ. Κοτζιά από την Αθήνα
στα Σκόπια, στην πρώτη τέτοια
πτήση μετά σχεδόν 12 χρόνια. Αν
πραγματοποιηθεί το συγκεκριμένο
ταξίδι, θα πρόκειται για την τρίτη
συνάντηση των κ. Κοτζιά και Ντι-
μιτρόφ σε μόλις οκτώ ημέρες.

Οι συχνές επαφές των δύο υπουρ-
γών είναι μεν ενθαρρυντικές ως
προς την πιθανότητα επίλυσης της
ονοματολογικής διαφοράς, δεν συ-
νιστούν όμως κατ’ ανάγκη δείκτη
προόδου. Προ ολίγων ημερών, αμέ-
σως μετά τη συνάντηση της Βιέν-
νης υπό τον προσωπικό απεσταλ-
μένο του γ.γ. του ΟΗΕ για το ονο-
ματολογικό Μάθιου Νίμιτς, η ηγε-
σία της γείτονος άφησε να εννοηθεί
ότι υποχώρηση από τις κόκκινες
γραμμές είναι σχετικά δύσκολη.
Συγκεκριμένα, ο κ. Ζάεφ είπε δη-
μοσίως ότι στην ατζέντα των επτά
σημείων που συζητούν Αθήνα και
Σκόπια υπάρχει συμφωνία σε τρία
εξ αυτών. Ακολούθησε ο αναπλη-
ρωτής πρωθυπουργός Μπουγιάρ

Οσμάνι (προερχόμενος από το αλ-
βανικό κόμμα το οποίο στηρίζει
την κυβέρνηση Ζάεφ), ο οποίος δι-
ευκρίνισε ότι τα τρία ζητήματα
που έχουν ήδη επιλυθεί ήταν σχε-
τικά εύκολα, ενώ η πρόοδος στα
τέσσερα που απομένουν θα είναι
πολύ πιο δύσκολη.

Υπενθυμίζεται ότι η ατζέντα των
επτά σημείων περιλαμβάνει κατ’
αρχάς το όνομα και, έπειτα, το εύ-
ρος χρήσης, τη γλώσσα, την ταυ-
τότητα (ιθαγένεια), τις εμπορικές
χρήσεις, τα ακρωνύμια που θα πρέ-
πει να βασίζονται στη νέα ονομασία
και τις συντμήσεις που θα προκύ-
πτουν από αυτήν. Φαίνεται ότι η
γλώσσα και η ταυτότητα είναι τα
πιο δύσκολα σημεία για τη γειτο-
νική χώρα. Οι κ. Ζάεφ και Ντιμιτρόφ
έχουν επανειλημμένως μιλήσει για

την ανάγκη σεβασμού της «αξιο-
πρέπειας» των συμπολιτών τους,
παραπέμποντας ευθέως σε αυτά
τα δύο ζητήματα.

Το Μακεδονικό ουδέποτε ήταν
ένα πρόβλημα με εύκολες πτυχές,
όπως προκύπτει από διάφορες λε-
πτομέρειες. Σε γενικές γραμμές,
διάφορες πηγές εκτιμούν ότι η λύ-
ση της «Ανω Μακεδονίας» (Gorna
Makedonija) έχει προκριθεί έναντι
των υπολοίπων τεσσάρων ονομά-
των που τέθηκαν στο τραπέζι αρ-
χικά από τον κ. Νίμιτς. Η Αθήνα
προτιμά, βέβαια, τη σλαβική, αμε-
τάφραστη εκδοχή, ωστόσο κάτι
τέτοιο δεν ικανοποιεί τη σημαν-
τική αλβανική κοινότητα της
ΠΓΔΜ. Βέβαια, αν η λύση προχω-
ρήσει συνολικά, ένα τέτοιο πρό-
βλημα ίσως αποδειχθεί μικρό σε
σύγκριση με τον «σκληρό πυρήνα»
του ζητήματος.

Κρίσιμο είναι και το θέμα της
νομιμοποίησης. Και από τις δύο
πλευρές έχει προσδιοριστεί ότι το
νέο σύμφωνο ανάμεσα σε Αθήνα
και Σκόπια θα επικυρωθεί ως διε-
θνής συμφωνία διά της απλής κοι-
νοβουλευτικής πλειοψηφίας (πα-
ρατήρηση στην οποία προέβη δη-
μοσίως πρώτος ο Ευάγγελος Βενι-

ζέλος, παραπέμποντας και σε όλα
όσα συμφωνήθηκαν το 1995).

Το σύνταγμα
Ο «ελέφαντας στο δωμάτιο» της

διαπραγμάτευσης είναι η αναθεώ-
ρηση του συντάγματος της ΠΓΔΜ,
που, όπως γνωρίζουν καλά σε Σκό-
πια και Αθήνα, είναι πρακτικά αδύ-
νατον να συμβεί με βάση τους ση-
μερινούς πολιτικούς συσχετισμούς
στη γειτονική χώρα. Πέρα από το
πολιτικό πρόβλημα, για την Αθήνα
είναι κρίσιμης σημασίας η ανάγκη
αναθεώρησης του συντάγματος
και προκειμένου να απαλειφθούν
οι λεγόμενες αλυτρωτικές αναφορές.
Αν και η διεθνής συμφωνία υπερ-
βαίνει σε ισχύ –σε επίπεδο διεθνούς
έννομης τάξης– τη συνταγματική
συνθήκη οποιασδήποτε χώρας. Η
πορεία και σε αυτό το θέμα θα κριθεί
σε αρκετά σημαντικό βαθμό από
τα αποτελέσματα τα οποία θα κα-
ταγραφούν στο δημοψήφισμα που
θα προκηρύξει η κυβέρνηση των
Σκοπίων. Ωστόσο και αυτό πρέπει
να θεωρείται αβέβαιο, καθώς για
να οδηγηθεί η γειτονική χώρα σε
δημοψήφισμα, θα πρέπει να υπάρ-
χει συμφωνία με την Ελλάδα επί
της αρχής.

<<<<<<

Στην ατζέντα των επτά
σημείων που συζητούν
οι δύο πλευρές
για το όνομα,
υπάρχει συμφωνία
μόνο σε τρία εξ αυτών.

Ο υπουργός Εξωτερικών της ΠΓΔΜ Νίκολα Ντιμιτρόφ με τον προσωπικό απεσταλμένο του γ.γ. του ΟΗΕ για το
ονοματολογικό, Μάθιου Νίμιτς.

Σενάρια απόσχισης
των Σέρβων
του βορείου Κοσόβου
Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ

Με τη συμπλήρωση δέκα χρόνων
(18/2/2008) από την επίσημη ανα-
κήρυξη του Κοσόβου σε ανεξάρτητο
κράτος και εν μέσω εορταστικών
εκδηλώσεων, από τις οποίες, ωστό-
σο, απέχει η διεθνής κοινότητα,
στην Πρίστινα και το Βελιγράδι
βλέπουν το φως της δημοσιότητας
σενάρια απόσχισης του σερβοκρα-
τούμενου Βορρά και προσάρτησής
του στη Σερβία.

Ηταν 18 Οκτωβρίου του 2008
όταν το Κοινοβούλιο των Αλβανών
στην Πρίστινα κήρυξε πανηγυρικά
την ανεξαρτησία της αποσχισθεί-
σας επαρχίας της Σερβίας προσθέ-
τοντας ένα ακόμη κράτος στον
βαλκανικό και ευρωπαϊκό χάρτη.
Ακολούθησε τσουνάμι αναγνωρί-
σεων από χώρες όλου του πλανήτη.
Η Ελλάδα και άλλες πέντε χώρες-
μέλη της Ε.Ε., και βεβαίως από
τους ισχυρούς η Ρωσία λόγω Σερ-
βίας, εξακολουθούν να μην ανα-
γνωρίζουν το νεόκοπο κράτος,
εξαιτίας της ύπαρξης ισχυρών μει-
ονοτήτων με αποσχιστικές τάσεις
στα όριά του (η Ελλάδα λόγω των
Κατεχόμενων στην Κύπρο), παρότι
οι περισσότερες αναπτύσσουν δι-
μερείς σχέσεις. Μια δεκαετία μετά
Αλβανοί και Σέρβοι παραμένουν
εχθροί σ’ ένα κράτος βυθισμένο
στη φτώχεια, τη διαφθορά και την
εγκληματικότητα, δίχως ορατή την
ελπίδα ένταξής του στις ευρωπαϊ-
κές δομές και βελτίωσης της κα-
θημερινότητας των ανθρώπων.

Σε μια τέτοια ατμόσφαιρα το Κό-
σοβο των δύο εκατομμυρίων ψυχών
γιορτάζει την ιστορική επέτειο της
ανεξαρτησίας, με στρατιωτικές πα-
ρελάσεις (σήμερα), κοντσέρτα, ση-
μαιοστολισμούς και φωταγωγήσεις,
αλλά και απόντων των Δυτικών που
τους βοήθησαν στην «απελευθέ-
ρωση» από τον προαιώνιο εχθρό,
τους Σέρβους, και στη συγκρότηση
δικού τους κράτους.

Αν και επισήμως προβλήθηκε
από τους συμμάχους ως δικαιολογία
για την απουσία υψηλών εκπρο-
σώπων η αργοπορημένη αποστολή
προσκλήσεων, στην πραγματικό-
τητα ήταν ένα μήνυμα προς την
κοσοβαρική ηγεσία για την αδυνα-
μία ή και την απροθυμία της να
προωθήσει στην οικονομία και τον
κρατικό μηχανισμό μεταρρυθμίσεις
που θα βοηθήσουν στην πάταξη
της διαφθοράς.

Η επικείμενη δίκη
Ταυτόχρονα, η άρνηση Ευρω-

παίων και Αμερικανών να παρα-
στούν στις επετειακές εκδηλώσεις
δεν θεωρείται άσχετη από την επι-
κείμενη δίκη των μελών του UCK,
που σήμερα κυβερνούν το Κόσοβο,
για εγκλήματα πολέμου. Η διεθνής
κοινότητα αποφάσισε τη συγκρό-
τηση «κοσοβαρικού» δικαστηρίου,
με έδρα τη Χάγη και δικαστές από
ξένα κράτη που επελέγησαν με κλή-
ρωση, το οποίο θα δικάσει βαριά
ονόματα του UCK, όπως ο σημερινός
πρόεδρος Χακίμ Θάτσι, ο πρωθυ-
πουργός Ραμούς Χαραντινάι κ.ά.
στη βάση κατηγορητηρίου που συν-
τάχθηκε από την έρευνα του Βέλγου
ιατροδικαστή Ντικ Μαρτί. Διπλω-
ματικοί και πολιτικοί αναλυτές στην
Πρίστινα θεωρούν ότι με την έναρξη
της δίκης αρχίζει και η αντίστροφη

μέτρηση της παρουσίας των μελών
του UCK στην εξουσία, η οποία
κρατάει από το 2008 επισήμως.

Και ενώ οι Αλβανοί ηγέτες φω-
νάζουν προς τους Δυτικούς ότι τους
έχουν εγκαταλείψει (η έγκυρη εφη-
μερίδα «Κόχα Ντιτόρε» δημοσίευσε
σκληρό άρθρο εναντίον της Ε.Ε. με
αφορμή την επέτειο), σενάρια για
τη διαίρεση του Κοσόβου και για
ανταλλαγή εδαφών με τη Σερβία
έρχονται στο προσκήνιο σε Πρί-
στινα, Τίρανα και Βελιγράδι, με
άρωμα μάλιστα ελληνικό.

Ενήμερος ο κ. Κοτζιάς
Σύμφωνα με τα όσα είδαν το φως

τις τελευταίες ημέρες, βρίσκονται
σε εξέλιξη παρασκηνιακές συζη-
τήσεις Σερβίας και Κοσόβου για αυ-
τονόμηση, σε πρώτη φάση, και στη
συνέχεια προσάρτηση του σερβο-
κρατούμενου βορείου Κοσόβου στη
Σερβία με αντάλλαγμα την περιοχή
του Μπουγιάνοβατς στη νότια Σερ-
βία, όπου το αλβανικό στοιχείο εμ-

φανίζεται ισχυρό. Η εφημερίδα
«Γκαζέτα Εξπρές» του Κοσόβου,
μάλιστα, αποκάλυψε μυστική συ-
νάντηση στα Τίρανα του πρόεδρου
Χακίμ Θάτσι, του ηγέτη των Αλβα-
νών της ΠΓΔΜ Αλί Αχμέτι και του
πρωθυπουργού Εντι Ράμα με θέμα
πιθανής ανταλλαγής εδαφών.

Σε άρθρο του ο διευθυντής της
εφημερίδας Μπεράτ Μπουζάλα υπο-
στήριξε ότι ενήμερος για το όλο θέ-
μα είναι και ο Ελληνας υπουργός
Εξωτερικών Νίκος Κοτζιάς, τον
οποίο φέρει να έχει ενημερώσει και
τους Αμερικανούς κατά την επί-
σκεψή του στην Ουάσιγκτον με τον
πρωθυπουργό Αλέξη Τσίπρα, αλλά
και να λειτουργεί ως δίαυλος μεταξύ
του προέδρου Αλεξάνταρ Βούτσιτς
και του πρωθυπουργού Εντι Ράμα.

Ο υπουργός Αμυνας της Σερβίας
Αλεξάνταρ Βούλιν, εξάλλου, ανα-
φερόμενος σε σχετική εκδήλωση
της κυβέρνησής του στο μέλλον
του Κοσόβου, τάχθηκε υπέρ μιας
συμφωνίας για τη διαίρεσή του.
«Μία μόνιμη και ασφαλής οριοθέ-
τηση μεταξύ Σέρβων και Αλβανών
θα πρέπει να συμβεί μέσα στο Κό-
σοβο», είπε. Αλλά και ο ΥΠΕΞ της
Σερβίας Ιβιτσα Ντάτσιτς έχει δη-
λώσει πως θεωρεί τη διαίρεση του
Κοσόβου λύση.

Καθώς ο κίνδυνος ενεργοποί-
ησης βαλκανικού ντόμινο σε πε-
ρίπτωση απόσχισης του βορείου
Κοσόβου εγκυμονεί, οι ίδιοι ανα-
λυτές αλλά και Δυτικοί διπλωμάτες
σπεύδουν να τονίσουν πως, εφόσον
συμφωνήσουν Σέρβοι και Αλβανοί
για την ανταλλαγή, δεν θα υπάρξει
πρόβλημα. «Αν εμφανιστούν χέρι
χέρι και πουν “παιδιά, τα συμφω-
νήσαμε”, τότε οι Βρυξέλλες δεν
έχουν λόγο να μην επιταχύνουν
τις διαδικασίες ένταξης πρώτα της
Σερβίας και μετά του Κοσόβου
στην Ε.Ε.», έλεγε χαρακτηριστικά
στην «Κ» ένας εξ αυτών, που πα-
ρακολουθεί από κοντά και από
υψηλή θέση το θέμα.

<<<<<<

Δέκα χρόνια μετά την
επίσημη ανακήρυξη
του Κοσσυφοπεδίου
σε ανεξάρτητο κράτος.

Συχνές επαφές, αλλά χωρίς 
συμφωνία στα δύσκολα
Σε αχαρτογράφητα ύδατα προχωρούν οι διαπραγματεύσεις Αθήνας - Σκοπίων

Tο Κόσοβο των δύο εκατομμυρίων ψυχών ετοιμάζεται να γιορτάσει τη δέκα-
τη επέτειο της ανεξαρτησίας, απόντων των Δυτικών.
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Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Νέο τοπίο, όχι ιδιαίτερα ευοίωνο,
το οποίο προκαλεί έντονο προ-
βληματισμό στην κυβερνητική
ηγεσία, διαμορφώνουν οι περι-
πλοκές στο μέτωπο των εθνικών
θεμάτων. Στο Μέγαρο Μαξίμου,
κάθε άλλο παρά με χαρά είδαν την
άνοδο στις αποδόσεις των ελλη-
νικών ομολόγων τις προηγούμενες
ημέρες, η οποία έρχεται να επι-
βεβαιώσει την εκτίμηση ότι η ελ-
ληνική οικονομία παραμένει σε
ιδιαίτερα εύθραυστη κατάσταση.
Η εκτίμηση του πρωθυπουργικού
επιτελείου είναι ότι στην εξέλιξη
αυτή συνέβαλε και η κατάσταση
που διαμορφώνεται στα εθνικά
θέματα, καθώς οι αγορές και οι με-
γάλοι επενδυτικοί οίκοι αξιολογούν
το ευρύτερο περιβάλλον και όχι
απλώς οικονομικά δεδομένα. Το
ζητούμενο είναι αν η κατάσταση
μπορεί να εξομαλυνθεί και να επα-
νέλθει σε ρυθμούς κανονικότητας
πριν διαταράξει πλήρως την πορεία
ομαλής εξόδου από τα μνημόνια
με όρους όσο το δυνατόν μικρό-
τερης εποπτείας.

Τα μηνύματα δεν είναι ιδιαίτερα
αισιόδοξα, ενώ φαίνεται ότι ανα-
δεικνύεται, με επίκεντρο την κρί-
ση στα Ιμια, και ένα εσωτερικό
μέτωπο. Κατ’ αρχάς, σε σχέση με
τη διαπραγμάτευση για την ονο-
μασία της ΠΓΔΜ, φαίνεται ότι
πλέον επικρατεί προβληματισμός

για την πορεία των συνομιλιών
και την προοπτική αίσιας έκβασής
τους. Οπως αναφέρουν καλά ενη-
μερωμένες πηγές, ο πρωθυπουρ-
γός της ΠΓΔΜ Ζόραν Ζάεφ εμφα-
νίζεται αμετακίνητος όσον αφορά
την αλλαγή της ονομασίας «Δη-
μοκρατία της Μακεδονίας» στο
σύνταγμα της γειτονικής χώρας.
Ουσιαστικά, η πλευρά των Σκο-

πίων, επικαλούμενη και τους κοι-
νοβουλευτικούς συσχετισμούς,
που δεν δίνουν στην εκεί κυβέρ-
νηση ευχέρεια κινήσεων όσον
αφορά την αλλαγή του συντάγ-
ματος, προκρίνει ένα σχέδιο δι-
πλής ονομασίας. Να χρησιμοποι-
ηθεί η ονομασία που θα συμφω-
νηθεί με γεωγραφικό προσδιορι-
σμό σε όλους τους διεθνείς οργα-
νισμούς, στα διεθνή φόρα και στα
έγγραφα διεθνών οργανισμών,
ακόμα και σε πιστοποιητικά ταυ-
τότητας που εκδίδονται για διεθνή
χρήση (π.χ. διαβατήρια), αλλά να
μην περάσουν οι αλλαγές αυτές
στο σύνταγμα. Η αρχική αισιοδο-
ξία για ολοκλήρωση των διαπραγ-
ματεύσεων δείχνει να εγκαταλεί-
πει σιγά σιγά την Αθήνα.

Σε σχέση με τα ελληνοτουρκικά,
στο Μέγαρο Μαξίμου δεν κρύβουν
την ανησυχία τους για τις περι-
πλοκές που μπορεί να επιφέρει
η αύξηση της τουρκικής προκλη-
τικότητας και τα συχνά επεισόδια,
τα οποία θα μπορούσαν ακόμη
και ως ατύχημα να έχουν δραμα-
τική εξέλιξη. Την ίδια στιγμή,
προβληματισμός επικρατεί σε

σχέση με την καλλιέργεια, από
διάφορους κύκλους στο εσωτε-
ρικό, της αντίληψης ότι θα πρέπει
η Αθήνα να απαντήσει στην τουρ-
κική προκλητικότητα με ανάλογα
μέσα, κάνοντας χρήση ακόμα και
στρατιωτικών μέσων. Η κεντρική
κυβερνητική θέση είναι ότι δεν
πρόκειται η χώρα να εμπλακεί σε
μια τέτοια διαδικασία και ότι
υπάρχουν διαθέσιμα διπλωματικά
μέσα και τα προβλεπόμενα από
το διεθνές δίκαιο, καθώς και η
πίεση εταίρων και συμμάχων προς
την Αγκυρα, που μπορούν να δώ-
σουν το επιθυμητό αποτέλεσμα.
Δεν πέρασε, ωστόσο, απαρατή-
ρητο από την πλευρά του Μαξίμου
ότι όλες τις προηγούμενες ημέρες
διοχετεύθηκαν στα μέσα ενημέ-
ρωσης πληροφορίες και αξιολο-
γήσεις που έδιναν την εντύπωση
ότι η Αθήνα είναι έτοιμη να απαν-
τήσει σε ένα νέο θερμό επεισόδιο
στα ίσα. Οπως, επίσης, ότι ο
υπουργός Εθνικής Αμυνας Πάνος
Καμμένος εμφανίστηκε, αναπα-
ράγοντας στο Twitter σχετικό
δημοσίευμα, επί της ουσίας να
το υιοθετεί.

<<<<<<

Η αρχική αισιοδοξία 
ια ολοκλήρωση των δια-
πραγματεύσεων σχετικά
με την ονομασία δείχνει
να εγκαταλείπει 
σιγά σιγά την Αθήνα.

Εντονος προβληματισμός στο Μαξίμου
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Της ΙΩΑΝΝΑΣ ΜΑΝΔΡΟΥ

Με το επίκεντρο της πολιτικής αν-
τιπαράθεσης να εστιάζεται, εκτός
απροόπτου, στην υπόθεση της No-
vartis, ενόψει της συγκρότησης
προανακριτικής επιτροπής, η κυ-
βέρνηση, σύμφωνα με πληροφο-
ρίες, κινείται και στην κατεύθυνση
της αναζήτησης αστικών αξιώσεων
από τον πολυεθνικό φαρμακευτικό
κολοσσό, σε μια προσπάθεια να
προσδοθεί, πέραν των ποινικών
ευθυνών σε πολιτικούς, βαρύτητα
στην αποζημίωση του Δημοσίου
από την εταιρεία για τις παράνομες
πρακτικές που διερευνώνται.

Οι αστικές αξιώσεις, και κυρίως
το ύψος τους, θα εξαρτηθούν από
την αποτίμηση σωρείας στοιχείων
που διαθέτουν οι εισαγγελείς Δια-
φθοράς σε σχέση με τις πρακτικές
της εταιρείας από το 2000 μέχρι
το 2015. Οι αγωγές, σύμφωνα με
έγκυρες πηγές, θα στηριχθούν στα
στοιχεία της δικογραφίας, όπου
μεταξύ άλλων αναφέρονται συγ-
κεκριμένα δεδομένα για το μερίδιο
αγοράς, την τιμολόγηση των φαρ-
μάκων, τις εταιρικές πρακτικές κ.ά,
με αποτέλεσμα να υπάρχουν ήδη
εκτιμήσεις για ζημία του Δημοσίου
πολλών δισ. ευρώ.

Η κίνηση της κυβέρνησης να
στραφεί κατά της Novartis, βασι-
ζόμενη στην εκτόξευση της φαρ-
μακευτικής δαπάνης για πολλά χρό-
νια, εκτιμάται ότι θα έχει ως συνέ-
πεια να εξισορροπηθεί το ατεκμη-
ρίωτο –σε πολλά σημεία– των κα-

ταθέσεων των προστατευόμενων
μαρτύρων, οι οποίες δέχονται σω-
ρεία επικρίσεων.

Και ενώ η κίνηση διαδικασίας
αστικών αξιώσεων αποτελεί κομ-
βικής σημασίας θέμα για την κυ-
βέρνηση, η συγκρότηση προανα-
κριτικής επιτροπής, με τη δρομο-
λόγηση άμεσα των κοινοβουλευ-
τικών διαδικασιών, αναμένεται
να εκτοξεύσει στα ύψη την πολι-
τική σύγκρουση, καθώς οι δέκα
αναφερόμενοι στην πρόταση πο-
λιτικοί και η αντιπολίτευση εξα-
πολύουν ήδη μύδρους, καταγγέλ-
λοντας ως προϊόν κατασκευής τη
σχετική δικογραφία. Αλλωστε, η
αποστολή των όποιων στοιχείων
για πολιτικούς στη Βουλή έγινε
με το λεγόμενο «αμελλητί», δηλαδή
χωρίς δικαστική αξιολόγηση,
ωστόσο, όπως δήλωσε στην «Κ»
πηγή με γνώση της υπόθεσης, «αν
είχαμε τη δυνατότητα αξιολόγη-
σης και έρευνας, από τους δέκα
στη Βουλή θα πήγαιναν πολλοί
λιγότεροι...».

Τα επόμενα βήματα
Με αυτά τα δεδομένα και καθώς

οι έρευνες της Δικαιοσύνης συνε-
χίζονται με ταχείς ρυθμούς για ανα-
ζήτηση λογαριασμών και ανεύρεση
«μαύρου» πολιτικού χρήματος –
έρευνες που δεν είναι εύκολο να
αποδώσουν άμεσα–, προκειμένου
να συμπληρώσουν το ατεκμηρίωτο
των καταθέσεων περί δωροδοκίας
των δέκα πολιτικών, η κυβερνητική
πλειοψηφία, σύμφωνα με πληρο-

φορίες, αφήνει ανοικτό το ενδεχό-
μενο η δικογραφία να γυρίσει σύν-
τομα στη Δικαιοσύνη. Παράλληλα,
δεν είναι βέβαιο για ποιους από
τους δέκα η Βουλή θα αποφασίσει
την περαιτέρω έρευνα, καθώς για
ορισμένους τα στοιχεία της δικο-
γραφίας είναι παντελώς αστήρικτα.
Για να επιστρέψει όμως η υπόθεση
στη Δικαιοσύνη, όπως δήλωναν
στην «Κ» αρμόδιες πηγές, πρέπει

να κριθεί από τη Βουλή ότι η κα-
τηγορία της δωροδοκίας δεν έχει
παραγραφεί και ως εκ τούτου οι
εγκαλούμενοι πολιτικοί να υπαχ-
θούν πλέον στη δικαιοδοσία της
Δικαιοσύνης.

Η εκδοχή της άμεσης επιστροφής
της υπόθεσης εκτιμάται και από
ανώτατες δικαστικές πηγές ως πλέ-
ον πιθανή, αν και απαιτείται να αλ-
λάξει την έως τώρα ακολουθούμενη
τακτική της η Βουλή, η οποία σε
προηγούμενες υποθέσεις είχε κρίνει
ότι η δωροδοκία έχει παραγραφεί,
γιατί ανήκει σε εκείνα τα αδικήματα
που τελούνται κατά την άσκηση
των καθηκόντων των πολιτικών
προσώπων και υπάγονται στις δια-
τάξεις του νόμου περί ευθύνης
υπουργών.

Πάντως, σύμφωνα με δικαστικές
πηγές, αν η δικογραφία γυρίσει
σύντομα στα χέρια της εισαγγελέως
Διαφθοράς Ελένης Τουλουπάκη,
εκείνη θα είναι αρμόδια για τα πε-
ραιτέρω, δηλαδή τη δίωξη των πο-
λιτικών εφόσον κριθεί ότι υπάρχουν
επαρκείς ενδείξεις ενοχής, συνεπώς
οι εγκαλούμενοι πολιτικοί θα κρι-
θούν πλέον όπως οι απλοί πολίτες,
κάτι που συμβαίνει έτσι κι αλλιώς
για την κατηγορία –αν αποδειχ-
θεί– νομιμοποίησης «μαύρου» χρή-
ματος, που δεν παραγράφεται.

Στην περίπτωση που κριθεί από
τη Βουλή ότι η δωροδοκία δεν έχει
παραγραφεί, η διάρκεια της προ-
ανακριτικής επιτροπής εκτιμάται
ότι θα είναι σχετικά σύντομη, εν-
δεχόμενο που προκαλεί ήδη έντονες
αντιδράσεις αναφερόμενων στο ει-
σαγγελικό έγγραφο πολιτικών, οι
οποίοι ζητούν να εξεταστούν κατ’
αντιπαράσταση με τους προστα-
τευόμενους μάρτυρες, και μάλιστα
αξιώνουν οι καταθέσεις τους να γί-
νουν χωρίς την ανωνυμία της προ-
στασίας που τους έχει παρασχεθεί,
κάνοντας λόγο για ψευδομάρτυρες
και για «στημένη» δικογραφία.

Τέλος, να σημειωθεί ότι, παρά
την έντονη ενόχληση που διαμη-
νύθηκε στις ελληνικές αρχές από
αμερικανικής πλευράς για τη δη-
μοσιοποίηση των πληροφοριακών
δελτίων του FBI που συμπεριλή-
φθηκαν στη δικογραφία της Βουλής,
δικαστικές πηγές δήλωναν στην
«Κ» ότι η συνεργασία με τους Αμε-
ρικανούς θα συνεχιστεί. Οι ίδιες
πηγές, πάντως, διευκρίνιζαν ότι
δεν έχουν περιέλθει στα χέρια τους
βίντεο ή ηχητικά ντοκουμέντα από
τα οποία να προκύπτει εμπλοκή
Ελληνα πολιτικού σε μίζες, προ-
σθέτοντας ότι δεν γνωρίζουν αν οι
αμερικανικές αρχές διαθέτουν τέ-
τοια στοιχεία.

Αποζημίωση
από Novartis
θα ζητήσει 
η κυβέρνηση
Ενώ αναμένεται μετά τη Βουλή 
ο φάκελος να επιστρέψει στη Δικαιοσύνη

<<<<<<

Βάσει στοιχείων 
για το με ρί διο αγοράς, 
την τιμο λόγηση φαρμάκων
και τις πρακτικές 
της εταιρείας, εκτιμάται 
ότι προκλή θηκε ζημία 
του Δημοσίου πολλών δισ.

Η κίνηση της κυβέρνησης να στραφεί κατά της Novartis, βασιζόμενη στην εκτόξευση της φαρμακευτικής δαπάνης για πολλά χρόνια, εκτιμάται ότι θα έχει ως
αποτέλεσμα να εξισορροπηθεί το ατεκμηρίωτο –σε πολλά σημεία– των καταθέσεων των προστατευόμενων μαρτύρων.

Η Εισαγγελία Διαφθοράς, με επικεφαλής την Ελένη Τουλουπάκη και
τους επίκουρους εισαγγελείς Χρ. Ντζούρα και Στ. Μανώλη, έχει αποδυ-
θεί σε αγώνα δρόμου για να ανοίξουν λογαριασμοί εταιρειών, εμπλεκό-
μενων προσώπων, συμβούλων και συνεργατών υπουργών, ώστε να
«δεθεί» η κατηγορία για ξέπλυμα «μαύρου» χρήματος. Ηδη ο λογαρια-
σμός της Novartis στην Ελβετία, στην τράπεζα UBS, που είχε εντοπιστεί
από την αρχή της έρευνας, όταν επικεφαλής της Εισαγγελίας Διαφθο-
ράς ήταν η Ελένη Ράικου, αποτελεί προτεραιότητα, όπως και ο λογαρια-
σμός της εταιρείας στη Citibank Ελλάδας. Σύμφωνα με πληροφορίες,
παράλληλα με το κυνήγι των λογαριασμών σε Ελβετία αλλά και Κύπρο,
οι εισαγγελικές αρχές έχουν αποφασίσει να εφαρμόσουν και στην υπό-
θεση της Novartis το «μοντέλο Ακη», δηλαδή την αναζήτηση πολιτικού
χρήματος όχι μόνον σε λογαριασμούς, αλλά και σε περιουσιακά στοιχεία
των ελεγχομένων. Για τον λόγο αυτόν αναμένεται να ερευνηθεί εξονυ-
χιστικά το «πόθεν έσχες» πολιτικών που κατονομάζονται ως δωροδοκη-
θέντες, με επίκεντρο την απόκτηση περιουσίας, ακινήτων από τους ίδι-
ους ή συγγενικά τους πρόσωπα, τη λήψη δανείων ή άλλων κινήσεων κα-
τά την επίμαχη περίοδο.

Εισαγγελικές έρευνες με «μοντέλο Ακη»
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Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ

«Ναι» στην Προανακριτική λέει η
Ν.Δ., «όχι», όμως, στις δέκα κάλπες
της μυστικής ψηφοφορίας την ερ-
χόμενη εβδομάδα στη Βουλή, με
τις οποίες η κυβέρνηση, όπως λένε
στην Πειραιώς, επιδιώκει να συ-
νεχίσει το επικοινωνιακό «σόου»
που έχει στήσει και να δημιουρ-
γήσει εντυπώσεις με μια «προσχη-
ματική» ψηφοφορία για δέκα πο-
λιτικούς της αντιπάλους. Αυτό ση-
μαίνει ότι οι βουλευτές της Ν.Δ.
δεν θα ψηφίσουν, παραμένοντας,
ωστόσο, εντός της αίθουσας της
Ολομέλειας και φωνάζοντας «ναι»
στην Προανακριτική, σύμφωνα με
εισήγηση που εξετάζει ο Κυριάκος
Μητσοτάκης.

Το μήνυμα είναι ότι η Ν.Δ. θέλει
να φωτιστεί ένα σκάνδαλο που
είναι «υπαρκτό», όπως είπε από το
βήμα της Κοινοβουλευτικής Ομάδας
της περασμένης Πέμπτης ο πρό-
εδρός της, όμως δεν προτίθεται να
παίξει στην κυβερνητική παράστα-
ση, πολύ περισσότερο δε, όπως
είπε ο κ. Μητσοτάκης, να νομιμο-
ποιήσει τη συκοφάντηση δέκα πο-
λιτικών προσώπων, καθώς «η πρό-
ταση για τη συγκρότηση της Προ-
ανακριτικής μοιάζει περισσότερο
με νομική έκθεση ιδεών παρά με
απαγγελία συγκεκριμένων κατη-
γοριών, γιατί κατηγορίες δεν στοι-
χειοθετούνται και η κυβέρνηση
δεν τόλμησε καν να κάνει πρόταση
για διώξεις, όπως τις ορίζει ο Κα-
νονισμός της Βουλής».

Οι δέκα κάλπες δεν αποτελούν
λεπτομέρεια για τη Ν.Δ. που θα
επιμείνει στην Ολομέλεια της Τε-
τάρτης στη θέση της να υπάρξει
μία κάλπη, βάσει της πρότασης
που κατέθεσε η κυβέρνηση. Και,

πάντως, δεν αποτελούν μόνο δια-
δικαστικό ζήτημα, καθώς η Πει-
ραιώς επιμένει ότι η απόφαση αυτή
παραβιάζει το Σύνταγμα και τον
Κανονισμό της Βουλής και είναι
το κερασάκι στην τούρτα στην
«επιχείρηση λάσπης» που προσπα-
θεί να στήσει η κυβέρνηση.

Η ψηφοφορία
Κι αυτό, διότι, σύμφωνα με πλη-

ροφορίες της «Κ», η εισήγηση την

οποία ο κ. Μητσοτάκης εξετάζει
πολύ σοβαρά είναι να πιέσει κατά
τη διάρκεια της μυστικής ψηφο-
φορίας για το θέμα των δέκα καλ-
πών και να διαμηνύσει ότι οι βου-
λευτές του δεν θα μετάσχουν ούτε
θα νομιμοποιήσουν μια κατάπτυστη
διαδικασία προκειμένου να εκσφεν-
δονιστεί και άλλη λάσπη έναντι
των στοχοποιημένων πολιτικών
αντιπάλων.

Tι σημαίνει αυτό την ώρα που

η Νέα Δημοκρατία λέει «όλα στο
φως» και «ναι» στη σύσταση Προ-
ανακριτικής; Πρακτικά θα σήμαινε
ότι ο κοινοβουλευτικός εκπρόσω-
πος της κόμματος θα έθετε το θέ-
μα, και εφόσον ο πρόεδρος της
Βουλής δεν υποχωρήσει, τότε είναι
πολύ πιθανόν εντός της Ολομέ-
λειας και κατά τη διάρκεια της
ψηφοφορίας να καταγραφεί η εξής
εικόνα: οι βουλευτές της Ν.Δ. να
φωνάζουν εις έκαστος «ναι» στην

Προανακριτική, αλλά την ίδια ώρα
να διευκρινίζουν ότι δεν νομιμο-
ποιούν τις δέκα κάλπες και άρα
δεν ψηφίζουν. Η εισήγηση προς
τον κ. Μητσοτάκη είναι μάλιστα
η Κοινοβουλευτική Ομάδα της
Ν.Δ. να μην αποχωρήσει, αλλά να
παραμείνει μέσα στην αίθουσα
και κάθε βουλευτής να λέει «ναι»
στην Προανακριτική και «όχι»
στην κάλπη που έχει στηθεί «ως
σκευωρία και για λόγους εντυπώ-
σεων».

Πέρα από το γεγονός ότι, όπως
έλεγαν πηγές της Πειραιώς, η με-
θόδευση δείχνει ότι η κυβέρνηση
«δεν έχει το θάρρος να απαγγείλει
κατηγορίες για δέκα πολιτικούς
της αντιπάλους, γιατί απλούστατα
αυτές δεν στοιχειοθετούνται από
τις ανώνυμες κατηγορίες», οι δέκα
κάλπες προσφέρονται για κυβερ-

νητικό και όχι μόνο σπεκουλάρισμα,
καθώς στόχος δεν είναι μόνο να
συκοφαντηθούν οι δέκα πολιτικοί,
αλλά και να διχαστεί η αντιπολί-
τευση, και δη η αξιωματική, για το
όποιο αποτέλεσμα της κάθε κάλπης
με τυχόν διαφοροποιήσεις. Και μά-
λιστα σε μια ψηφοφορία που είναι
μυστική και, άρα, το σπεκουλάρισμα
θα μένει στην ατμόσφαιρα, χωρίς
κανένας πραγματικά να ξέρει τι
συνέβη.

«Δεν θα τους αφήσουμε να παί-
ξουν», είναι το μήνυμα που εκπέμ-
πεται από την Πειραιώς. Ενδεικτική
των προθέσεων της Ν.Δ. είναι η
επισήμανση που έκανε ο κ. Μη-
τσοτάκης ενώπιον των κοινοβου-
λευτικών συντακτών την Πέμπτη,
ότι διαφωνεί με τις δέκα κάλπες
και ότι το μοναδικό ερώτημα της
μιας κάλπης που θα έπρεπε να
στηθεί είναι αυτό που έχει θέσει
ο ΣΥΡΙΖΑ σχετικά με την αρμο-
διότητα της προανακριτικής επι-
τροπής να κρίνει την ουσία της
υπόθεσης ή αν θα πρέπει να επι-
στρέψει ο φάκελος στη Δικαιοσύνη.
Κι αυτό, διότι με βάση την «αόρι-
στη» πρόταση, δεν απαγγέλλονται
κατηγορίες στα πρόσωπα που ανα-
φέρονται στη δικογραφία. Σε ό,τι
αφορά τον Κανονισμό της Βουλής,
πηγές της Πειραιώς έλεγαν ότι και
με βάση το άρθρο 154 θα έπρεπε
να στηθεί μόνο μία κάλπη.

Η σύσκεψη
Πάντως, η τακτική που θα ακο-

λουθηθεί στη μυστική ψηφοφορία
δεν αποκλείεται να συζητήθηκε
και κατά τη σύσκεψη που είχε το
απόγευμα της Πέμπτης στο γραφείο
του στη Βουλή ο κ. Μητσοτάκης
με τον Βαγγέλη Μεϊμαράκη, την
Ντόρα Μπακογιάννη και τον Νίκο
Δένδια. Οι πληροφορίες αναφέρουν
ότι αντικείμενό της ήταν η ένταση
στα ελληνοτουρκικά, καθώς οι
τρεις προαναφερθέντες έχουν την
εμπειρία της θητείας τους στα
υπουργεία Αμυνας και Εξωτερικών,
ενώ δεν παύουν να είναι έμπειροι
κοινοβουλευτικοί. Εξάλλου, προ-
ηγουμένως, ο κ. Μητσοτάκης είχε
τετ α τετ διάρκειας μιας ώρας με
τον πρώην πρόεδρο της Ν.Δ. στη
Βουλή.

<<<<<<

Πηγές της Πειραιώς
έλεγαν ότι, βάσει 
του άρθρου 154 του 
Κα νονισμού της Βουλής,
θα έπρεπε να στηθεί
μόνο μία κάλπη.

Ο πρόεδρος της Ν.Δ. Κυριάκος Μητσοτάκης εξετάζει εισήγηση βάσει της οποίας οι βουλευτές του να παραστούν
στην Ολομέλεια, να φωνάξουν εις έκαστος «ναι» στην Προανακριτική, αλλά να μην ψηφίσουν στις δέκα κάλπες.

«Οχι σε σόου με δέκα κάλπες» διαμηνύει ο Μητσοτάκης
Η Νέα Δημοκρατία συμφωνεί με τη σύσταση Προανακριτικής, αλλά αρνείται τη διαδικασία στην Ολομέλεια της Βουλής
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Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

«Ο Πούτιν παρακολουθεί τη ρωσική
οικονομία να καταρρέει, μαζί με το
κύρος του», ήταν ο τίτλος άρθρου
του TIME τον Δεκέμβριο του 2014.
Οι τιμές του πετρελαίου είχαν βυ-
θιστεί, η Δύση είχε επιβάλει σκληρές
κυρώσεις για την προσάρτηση της
Κριμαίας και οι δυσοίωνες προφη-
τείες έδιναν κι έπαιρναν.

Τρία χρόνια αργότερα, η κατάρ-
ρευση που αρκετοί ονειρεύονταν
δεν ήρθε και η κούρσα για τις προ-
εδρικές εκλογές της 18ης Μαρτίου
στη Ρωσία εξελίσσεται σε παρά-
σταση για ένα ρόλο. Παρότι οκτώ
υποψήφιοι, που καλύπτουν όλο το
πολιτικό φάσμα –φιλελεύθεροι,
εθνικιστές, ρεαλιστές, κομμουνι-
στές– διεκδικούν την προεδρία,
ουδείς αμφιβάλλει για το όνομα
του νικητή. Εχοντας ήδη ξεπεράσει
σε πολιτική μακροβιότητα κάθε
άλλον ηγέτη του Κρεμλίνου μετά
τον Στάλιν, ο Βλαντιμίρ Πούτιν θα
συνεχίσει να ηγείται της μεγάλης
χώρας του για μία ακόμη προεδρική
θητεία.

Οι δυτικοί επικριτές του αποδί-
δουν το «φαινόμενο Πούτιν» στον
απολυταρχισμό του, επικαλούμενοι
μεταξύ άλλων και τον αποκλεισμό
του πιο επικίνδυνου αντιπάλου,
του Αλεξέι Ναβάλνι. Αν και η Ρωσία
δεν έγινε επί Πούτιν υπόδειγμα δη-
μοκρατίας (όπως δεν ήταν, πολύ
περισσότερο, επί του ανεκδιήγητου,
φίλου των δυτικών, Γέλτσιν) η δη-
μοτικότητα του προέδρου είναι δύ-
σκολο να αμφισβητηθεί. Αρθρο-
γράφος του αμερικανικού Foreign
Affairs έγραφε πρόσφατα ότι η απο-
δοχή του Πούτιν αγγίζει το 80%.

Δεν υπάρχει κανένα μυστήριο
πίσω από αυτή την αποδοχή. Ο
Πούτιν αντιμετώπισε αποτελεσμα-
τικά την κρίση και τις κυρώσεις,
παρά τους μεγάλους κραδασμούς

που υπέστη το ρούβλι, χάρη σε μια
πολιτική που έδινε έμφαση στη δη-
μοσιονομική σταθερότητα, χωρίς
ωστόσο να μειώσει μισθούς και
συντάξεις.

Σήμερα, η ρωσική οικονομία έχει
πλέον σταθεροποιηθεί, ο πληθω-
ρισμός βρίσκεται σε ιστορικά χα-
μηλά και ο προϋπολογισμός είναι
πρακτικά ισοσκελισμένος. Με τις
τιμές του πετρελαίου και του φυ-
σικού αερίου να παίρνουν και πάλι
την ανιούσα, η προσδοκία για κα-
λύτερες μέρες φαίνεται βάσιμη.

Η εποχή Πούτιν έβγαλε οριστικά
τη Ρωσία από την ολέθρια περίοδο
εσωτερικής αποσύνθεσης και διε-
θνούς κατάπτωσης, επί προεδρίας
Γέλτσιν. Ο ισχυρός άνδρας της Ρωσίας
πιστώνεται ότι κατάφερε να εξου-
δετερώσει τη δημογραφική βόμβα
που απειλούσε τη χώρα του με τρο-
μακτική πληθυσμιακή συρρίκνωση.
Από το 2013, ο πληθυσμός της Ρωσίας
άρχισε επιτέλους να αυξάνεται και

πάλι – σήμερα μάλιστα η χώρα έχει
την πιο δυναμική δημογραφική εξέ-
λιξη σε όλη την Ανατολική, Κεντρική
και Νότια Ευρώπη.

Παράλληλα, ο Ρώσος πρόεδρος
σερφάρει πάνω σε ένα κύμα ανα-
γεννημένου πατριωτισμού. Στην
πρώτη περίοδο της εξουσίας του
κατάφερε να ανασυγκροτήσει τη
ρωσική ισχύ στο «εγγύς εξωτερι-
κό», στον Καύκασο και στην Κεν-

τρική Ασία, με ορόσημο τον κε-
ραυνοβόλο πόλεμο με τη Γεωργία,
τον Αύγουστο του 2008. Στη δεύ-
τερη περίοδο όχι μόνον επανέν-
ταξε την Κριμαία και τη Σεβαστού-
πολη στη Ρωσία, αλλά και απέτρε-
ψε την αμερικανική προσπάθεια
να εξοστρακιστεί η Ρωσία από τη
Μεσόγειο και τη Μέση Ανατολή,
μέσω της ανατροπής του Ασαντ
στη Συρία. Η αναγόρευση της Ρω-

σίας στον ισχυρότερο εξωτερικό
παράγοντα της συριακής κρίσης,
και μάλιστα με συγκριτικά μικρό
ανθρώπινο και οικονομικό κόστος,
αποτέλεσε μια θεαματική προβολή
ισχύος με παγκόσμιο αντίκτυπο.

Οι επικριτές του Πούτιν στη Δύση
δυσκολεύονται να αντιληφθούν
ότι η φιλελεύθερη ιδεολογία την
οποία πρεσβεύουν ουδέποτε υπήρξε
δημοφιλής στη Ρωσία και δυσφη-

μίστηκε στο έπακρο τα χρόνια της
μετακομμουνιστικής οικονομικής
και κοινωνικής καταστροφής. Η
πιο παλιά καραβάνα του ρωσικού
φιλελευθερισμού, ο Γκριγκόρι Για-
βλίνσκι, είναι ζήτημα αν πιάσει το
1% τον Μάρτιο. Ως βασική εκπρό-
σωπος του φιλελεύθερου χώρου
σε αυτή την αναμέτρηση, η Ξένια
Σομπτσάκ είναι πρώην παρουσιά-
στρια τηλεοπτικού ριάλιτι, πράγμα
που μιλάει από μόνο του για τον
εκφυλισμό των Ρώσων φιλελεύθε-
ρων.

Οσο για τον Ναβάλνι, ήρωα των
δυτικών μίντια (και υπότροφο του
Πανεπιστημίου του Γέιλ) κάθε άλλο
παρά φιλελεύθερο δημοκράτη θυ-
μίζει, ακόμη κι αν παρακάμψει κα-
νείς τις καταγγελίες για οικονομικά
σκάνδαλα. Το 2006 πρωταγωνίστη-
σε στη διαβόητη «Ρωσική Πορεία»
εναντίον των μεταναστών, όπου
συμμετείχαν ρατσιστικές και ακρο-
δεξιές οργανώσεις, παρά την απα-
γόρευση των Αρχών. Τον επόμενο
χρόνο ίδρυσε πολιτικό κίνημα με
σημαία τον «δημοκρατικό εθνικι-
σμό» και συμμάχησε με ξενοφοβι-
κούς ακροδεξιούς. Στη διάρκεια της
κρίσης με τη Γεωργία, το 2008, απο-
κάλεσε τους Γεωργιανούς «τρωκτι-
κά», ζήτησε να απελαθούν όλοι οι
πολίτες αυτής της χώρας από τη
Ρωσία και να βομβαρδιστεί το γενικό
επιτελείο της από ρωσικό πύραυλο
Κρουζ. Αργότερα ζήτησε συγγνώμη

μόνο για τα «τρωκτικά», επιβεβαι-
ώνοντας όλες τις άλλες θέσεις του.

Ωστόσο, αν και αυτές καθ’ εαυ-
τές οι ρωσικές εκλογές φαίνονται
απολύτως προβλέψιμες, η συνέ-
χεια προβλέπεται περισσότερο
αστάθμητη και ενδιαφέρουσα.
Παρά τις επιτυχίες της εποχής
Πούτιν, η Ρωσία δεν έχει καταφέ-
ρει να αναστηλώσει μια αποτελε-
σματική, σύγχρονη βιομηχανία
και τεχνολογίες αιχμής – ο κόσμος
αγοράζει ρωσικό φυσικό αέριο και
όπλα, αλλά όχι ρωσικά αυτοκίνητα
και κομπιούτερ. Η οικονομία της
παραμένει μικρότερη από εκείνη
της Καλιφόρνιας και οπωσδήποτε
δεν μπορεί να συντηρεί μακρο-
χρόνιες, δαπανηρές εμπλοκές και
προβολές ισχύος – στη Μέση Ανα-
τολή ή αλλού.

Στο πολιτικό επίπεδο, η αυταρ-
χική δημοκρατία που οικοδομείται
γύρω από μια ισχυρή προσωπικό-
τητα ασφαλώς δεν αποτελεί μακρο-
πρόθεσμα σταθερή λύση σε μια χώ-
ρα που δεν θέλει και δεν μπορεί,
με τα σημερινά δεδομένα, να είναι
ούτε δυτική δημοκρατία, ούτε σο-
σιαλιστικό κράτος, ούτε τσαρικό
καθεστώς. Με δυο λόγια, η μέχρι
τώρα εποχή Πούτιν απέτρεψε τα
χειρότερα και επέτρεψε στη Ρωσία
να ορθοποδήσει – αλλά μόνο για
να αντικρίσει κατά πρόσωπο τα
χρόνια και μεγάλα προβλήματα που
την ταλανίζουν.

Ανοξείδωτος
στη φθορά
της εξουσίας
ο Πούτιν
Χωρίς σασπένς οι προεδρικές
εκλογές του Μαρτίου στη Ρωσία

<<<<<<

Ο Ρώσος ηγέτης
επωφελείται 
από τη σταθερότητα 
της οικονομίας και 
τις γεωπολιτικές επιτυ-
χίες, αλλά τα δύσκολα 
είναι μπροστά του.

O Βλαντιμίρ Πούτιν έχει ήδη ξεπεράσει σε πολιτική μακροβιότητα κάθε άλλον ηγέτη του Κρεμλίνου μετά τον Στάλιν.
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Η πενιχρή απήχηση των φιλοδυτικών φιλελεύθερων πολιτικών στη Ρωσία
δεν αποτελεί την εξαίρεση, αλλά τον κανόνα μεταξύ των χωρών που απο-
τελούσαν κάποτε την ΕΣΣΔ και, ευρύτερα, το Σύμφωνο της Βαρσοβίας. Χα-
ρακτηριστική είναι η περίπτωση του πρώην προέδρου της Γεωργίας Μιχαήλ
Σαακασβίλι, ήρωα των λεγόμενων «έγχρωμων επαναστάσεων» που χρημα-
τοδοτήθηκαν από την «Ανοικτή Κοινωνία» του Τζορτζ Σόρος. Υπόδικος στη
χώρα του για βαρύτατα οικονομικά σκάνδαλα και πρακτικές μαφίας, αφού
κατατροπώθηκε από τους Ρώσους στον πόλεμο του 2008, ο Σαακασβίλι
έγινε πολίτης της Ουκρανίας, για να βοηθήσει τη φιλοδυτική κυβέρνηση
Ποροσένκο. Ανέλαβε μάλιστα κυβερνήτης της Οδησσού, της πόλης όπου
έλαβε χώρα το πιο φρικτό έγκλημα νεοναζί εναντίον ρωσόφωνων διαδη-
λωτών, στο κτίριο των Συνδικάτων, τον Μάιο του 2014. Πριν από λίγες ημέ-
ρες, οι Ουκρανοί απέλασαν τον Σαακασβίλι στην Πολωνία, καθώς ήρθε σε
σύγκρουση με τον Ποροσένκο και το μέλλον του είναι άδηλο.
Παράλληλα, ο φιλελευθερισμός περνάει δύσκολες ώρες στην Πολωνία,
την Ουγγαρία και την Τσεχία, όπου τον πρώτο λόγο έχουν πολιτικοί τύπου
Ορμπαν και Κατσίνσκι, που επενδύουν στον εθνικισμό, στις συντηρητικές
αξίες και στις αυταρχικές μεθόδους. Η ανάδυση «ισχυρών ανδρών», με ρο-
πή στον εθνικισμό και στον λαϊκισμό, από την Τουρκία του Ερντογάν μέχρι
την Αμερική του Τραμπ, ενισχύει την αίσθηση περί «τέλους εποχής» της φι-
λελεύθερης ηγεμονίας σε Ανατολή και Δύση.

Κρίση του φιλελευθερισμού

Της ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ

Ξέροντας πολύ καλά πως υπάρχει
κίνδυνος να ανατραπούν τα πάντα
στη Γερμανία, Ευρωπαίοι αξιω-
ματούχοι στις Βρυξέλλες κρατούν
την ανάσα τους για το ενδεχόμενο
νέων εκλογών. «Μπορεί να δεί-
χνουμε ότι δεν ανησυχούμε αλλά
η αγωνία είναι μεγάλη», έλεγε δι-
πλωμάτης στην «Κ», καθώς το
βλέμμα είναι στραμμένο στις 4
Μαρτίου, οπότε τα 467.000 μέλη
του Σοσιαλδημοκρατικού Κόμμα-
τος θα ψηφίσουν εάν θέλουν το
κόμμα τους να συμμετάσχει σε
μια μεγάλη κυβέρνηση συνασπι-
σμού με τους Χριστιανοδημοκρά-
τες ή όχι.

Η συγκεκριμένη μέρα είναι πολύ
σημαντική για την Ευρώπη καθώς
είναι και ημέρα εκλογών στην Ιτα-
λία με ανοιχτό το ενδεχόμενο να
σχηματιστεί αντιευρωπαϊκή κυ-
βέρνηση στη Ρώμη. Στις Βρυξέλλες
αναμένουν ένα από τα τρία ακό-
λουθα σενάρια να βγει αληθινό.

• Το χειρότερο σενάριο, το οποίο
δημιουργεί το μεγαλύτερο άγχος
στη βελγική πρωτεύουσα, είναι να
προκύψει μια αντιευρωπαϊκή κυ-
βέρνηση στην Ιταλία, τη στιγμή
που στη Γερμανία οι Σοσιαλδημο-
κράτες αρνηθούν να συμμετάσχουν
σε μια κυβέρνηση μεγάλης συνερ-
γασίας με τους Χριστιανοδημο-
κράτες με πιο πιθανό αποτέλεσμα
να οδηγηθεί το Βερολίνο σε νέα

εκλογική αναμέτρηση. Αυτό θα εί-
ναι το «big bang» λένε, τη στιγμή
που ο αντιευρωπαϊκός κίνδυνος
αφού αποφεύχθηκε σε αρκετές χώ-
ρες, όπως Ολλανδία, Γαλλία, Αυ-
στρία, την τελευταία στιγμή, να
επιστρέψει στην Ιταλία όταν η πο-
λιτική κατάσταση στη Γερμανία
θα είναι αβέβαιη.

• Δεύτερο σενάριο είναι να γλι-
τώσει από μια αντιευρωπαϊκή κυ-
βέρνηση η Ιταλία και η Γερμανία
να οδηγηθεί σε παρατεταμένη πε-
ρίοδο αστάθειας, σε περίπτωση
που οι Σοσιαλδημοκράτες πουν
όχι σε κυβέρνηση συνεργασίας.

• Και το τρίτο, και θετικό, σε-
νάριο είναι στην Ιταλία να κερδί-
σουν οι φιλοευρωπαϊκές δυνάμεις
ενώ στη Γερμανία οι Σοσιαλδημο-
κράτες να αποφασίσουν να συμ-
μετάσχουν σε μια μεγάλη συμμαχία
έτσι ώστε να σχηματιστεί άμεσα
μια νέα γερμανική κυβέρνηση.

Το πιο πιθανό
Για τις Βρυξέλλες είναι ξεκάθαρο

πως το καλύτερο αποτέλεσμα είναι
ένας μεγάλος συνασπισμός μεταξύ
Χριστιανοδημοκρατών και Σοσιαλ-
δημοκρατών: «Το πρώτο κεφάλαιο
της συμφωνίας των δύο κομμάτων
τάσσεται υπέρ της Ευρωπαϊκής
Ενωσης», λέει στην «Κ» ο επικε-
φαλής αναλυτής του Εuropean Po-
licy Center Γιάννης Εμμανουηλί-
δης, ο οποίος εκτιμά πως αυτό και
είναι το πιο πιθανό σενάριο. «Οι

Βρυξέλλες “σκάναραν” το κείμενο
για να δουν πόση Ευρώπη υπάρχει
μέσα», τονίζει ο ίδιος χαρακτηρι-
στικά, και «ικανοποιήθηκαν» πα-
ρόλο που το κείμενο των δύο κομ-
μάτων δεν είναι ξεκάθαρο σε σειρά
από θέματα της ευρωπαϊκής ατζέν-
τας, όπως η περαιτέρω ενοποίηση
του ευρώ, κατά πόσον θα χρειαστεί
ένας υπουργός Οικονομικών ή πό-

σο ενεργοί θα είναι στην αμυντική
ενοποίηση, αλλά αυτό ίσως να
είναι και θετικό.

Σύμφωνα με τον κ. Εμμανουη-
λίδη, η ασάφεια που υπάρχει όσον
αφορά τα ευρωπαϊκά θέματα είναι
καλή καθώς «δίνει στη νέα κυβέρ-
νηση χώρο για να κινηθεί όσον
αφορά τις διαπραγματεύσεις που
θα ξεκινήσει με το Παρίσι». Αλ-
λωστε και ο Γάλλος πρόεδρος Εμα-
νουέλ Μακρόν, αλλά και ο υπουρ-
γός Οικονομικών Μπρουνό Λε
Μερ, αυτό είχαν ζητήσει κατά τη
διάρκεια των επισκέψεών τους

στο Βερολίνο: «Μην τραβήξετε
κόκκινες γραμμές».

Επίσης σημαντικό για την πε-
ραιτέρω προώθηση της ευρωπαϊ-
κής ατζέντας είναι τα άτομα που
θα συμμετάσχουν σε αυτές τις δια-
πραγματεύσεις. Αν όντως γίνει η
μεγάλη συμμαχία, στην πρώτη
γραμμή θα βρίσκονται η Αγκελα
Μέρκελ, ο Σοσιαλδημοκράτης
Ολαφ Σολτς ως υπουργός Οικονο-
μικών, ο Πέτερ Αλτμάιερ στη θέση
του υπουργού Οικονομίας, ο οποίος
είναι γνώστης των ευρωπαϊκών
θεμάτων και με ιδιαίτερα καλές
σχέσεις με το Παρίσι, δημιουρ-
γώντας μια καλή ομάδα που θα
μπορούσε να πάει την ευρωπαϊκή
ατζέντα ύστερα από συνεννόηση
με το Παρίσι ένα βήμα πιο πέρα.

Οσον αφορά το κατά πόσον εί-
ναι θετικό για την Ευρώπη που
η Μέρκελ έχει βγει αποδυναμω-
μένη από όλη αυτή τη διαδικασία
ο κ. Εμμανουηλίδης επισημαίνει
«πως είναι καλό για την Ε.Ε. να
υπάρχει μια πιο ισορροπημένη
κατάσταση από αυτή που ίσχυε
μέχρι τώρα, καθώς η άποψη του
Βερολίνου υπερίσχυε όλων των
υπολοίπων». Από την άλλη πλευ-
ρά, συμπληρώνει ότι «η αβεβαι-
ότητα και η ακινησία του Βερο-
λίνου δεν επιτρέπουν να ληφθούν
μεγάλες αποφάσεις, αφού και η
ίδια η Μέρκελ βρίσκεται υπό με-
γάλη πίεση. Μια αδύναμη καγκε-
λάριος δεν βοηθάει».

Διπλή αγωνία προκαλεί η 4η Μαρτίου στις Βρυξέλλες
Ανησυχία για την ψηφοφορία των Σοσιαλδημοκρατών στη Γερμανία και το αποτέλεσμα των εκλογών στην Ιταλία

<<<<<<

Χειρότερο σενάριο, 
να προκύψει αντιευρω -
παϊκή κυβέρνηση 
στη Ρώμη και οι Σοσιαλ -
δημοκράτες να πουν όχι
σε κυβέρνηση συνερ γα -
σίας στο Βερολίνο.

Την ψηφοφορία των Σοσιαλδημοκρατών περιμένουν και οι Ευρωπαίοι
αξιωματούχοι για να δουν αν θα κλάψουν ή θα γελάσουν. Εως τότε ελπίζουν
σε μια μεγάλη συμμαχία με την Αγκελα Μέρκελ στην πρώτη γραμμή.
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Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Απηχεί η αθλητική διπλωματία της
Πιονγιάνγκ τις αληθινές της προ-
θέσεις; Αυτή η απορία βρίσκεται
στα χείλη όλων μετά τις αβρότητες
του Βορειοκορεάτη ηγέτη Κιμ
Γιονγκ Ουν προς τη Σεούλ για την
εξαιρετική φιλοξενία στη διάρκεια
των Χειμερινών Ολυμπιακών Αγώ-
νων. Οι «Τάιμς της Νέας Υόρκης»
αναρωτιούνται σε πρόσφατο κύριο
άρθρο κατά πόσον αυτά τα ανοίγ-
ματα μεταξύ των δύο πλευρών
στην κορεατική χερσόνησο μπο-
ρούν να ενθαρρύνουν ένα σοβαρό
διάλογο για το πυρηνικό πρόγραμ-
μα της Β. Κορέας.

Η απάντηση είναι επιφυλακτική.
Η έγκυρη εφημερίδα θεωρεί ότι
πρωταρχικός στόχος του Κιμ είναι
να αποσπάσει την –πρόθυμη για
διαπραγματεύσεις– Σεούλ από τη
συμμαχία με τις ΗΠΑ, οι οποίες εμ-
φανίζονται πιο αδιάλλακτες στο ζή-
τημα της προσέγγισης. Παρ’ όλα
αυτά, εκτιμά πως ο δίαυλος επικοι-
νωνίας μεταξύ των δύο πλευρών
πρέπει να αποκατασταθεί και πως
η Ουάσιγκτον δεν έχει την πολυ-
τέλεια να επιλέγει τους αντιπάλους
της. Στο πλαίσιο αυτό θεωρεί θετικό
σημάδι ότι ο αντιπρόεδρος των
ΗΠΑ, Μάικ Πενς, εμφανίστηκε ανοι-
χτός για προκαταρκτικές συνομιλίες
με τη Βόρεια Κορέα. Το κύριο άρθρο
των ΝΥΤ σπεύδει να διευκρινίσει
ότι είναι προς το παρόν άγνωσται
αι βουλαί της Πιονγιάνγκ. Δεν είναι
δηλαδή σαφές αν θέλει να εκμε-
ταλλευτεί την επιθυμία της Σεούλ
για ειρήνη μόνο και μόνο για να
εξασφαλίσει κάποια οικονομικά αν-
ταλλάγματα, για να διαρρήξει το
μέτωπο Ν. Κορέας - ΗΠΑ ή επειδή
πραγματικά ενδιαφέρεται να επι-
λύσει την πυρηνική ένταση στην
περιοχή.

Σύμφωνα, εξάλλου, με αναλυτική
έκθεση του Brookings για τις προ-
θέσεις του Βορειοκορεάτη ηγέτη
με τίτλο «Η εκπαίδευση του Κιμ
Γιονγκ Ουν», το συμπέρασμα είναι
ότι η Πιονγιάνγκ δεν επιζητεί στρα-
τιωτική σύγκρουση με τις ΗΠΑ. «Εί-

ναι λογικός και όχι αυτόχειρας και
με δεδομένο ότι έχει πλήρη γνώση
της στρατιωτικής ανεπάρκειας της
Βόρειας Κορέας ξέρει ότι δεν μπορεί
να συντηρήσει έναν παρατεταμένο
πόλεμο ούτε με τη Νότια Κορέα ούτε
με τις ΗΠΑ. Αν και είναι επιθετικός,
δεν είναι ριψοκίνδυνος, δεν είναι
τρελός. Για την ακρίβεια, μαθαίνει
πώς και πότε να επαναπροσδιορίζει
τους στόχους του», επισημαίνει η
Γιουνγκ Χ. Πακ, συντάκτρια της με-
λέτης, και σπεύδει να προσθέσει:

«Πρέπει να μάθουμε να ενσωματώ-
νουμε νέες πληροφορίες για όσα
καθοδηγούν τις πράξεις του Κιμ και
πώς θα μπορέσουμε να αναχαιτί-
σουμε αυτήν τη σοβαρή και εξελισ-
σόμενη απειλή για την εθνική ασφά-
λεια. Είναι αλήθεια ότι από το 2011
ο Κιμ έχει ενισχυθεί και έχει μείνει
ατιμώρητος για πολλά: σειρά εκτο-
ξεύσεων πυραύλων, πυρηνικές δο-
κιμές, την πιθανή επίθεση εναντίον
του ετεροθαλούς αδελφού του με
τον νευροπαραλυτικό παράγοντα
VX στη Μαλαισία, την εκστρατεία
χάκινγκ κατά της εταιρείας Σόνι το
2014 σε αντίδραση της ταινίας «The
Interview», αλλά και την κακομε-
ταχείριση και τον θάνατο του Αμε-
ρικανού πολίτη Οτο Ουόρμπιρ, φοι-
τητή-τουρίστα, ο οποίος συνελήφθη
και καταδικάστηκε σε 15 χρόνια
καταναγκαστικά έργα για εχθρικές
ενέργειες κατά του βορειοκορεατι-
κού κράτους». Παρ’ όλα αυτά, η Πακ

σημειώνει ότι ο Κιμ έχει αποφύγει
προς το παρόν πράξεις που θα μπο-
ρούσαν να οδηγήσουν σε αμερικα-
νικές ή συμμαχικές «απαντήσεις»,
θέτοντας σε κίνδυνο το καθεστώς.

Το «κρυφό όπλο»
Με μια αποτελεσματική εκστρα-

τεία δημοσίων σχέσεων στους Χει-
μερινούς Ολυμπιακούς, η Πιον-
γιάνγκ πήρε πάντως αυτό που ήθε-
λε. Η διεθνής κοινή γνώμη ξέχασε
τις επιδόσεις της στον τομέα των
ανθρωπίνων δικαιωμάτων, τις θη-
ριωδίες του Κιμ εναντίον των πο-
λιτικών του αντιπάλων και τις πυ-
ρηνικές του απειλές και ασχολή-
θηκε με τη «συμπαθή» αδελφή του,
Κιμ Γιο Γιονγκ, και τις χαριτωμένες
μαζορέτες. Ο Τύπος έκανε λόγο για
«το κρυφό όπλο» του Κιμ και πράγ-
ματι αυτόπτες μάρτυρες περιγρά-
φουν γλαφυρά για τον ενθουσιασμό
που προκάλεσε η παρουσία της

στην εναρκτήρια τελετή στην
Πγιονγκτσάνγκ. «Οι λαιμοί γύρισαν
και τα κινητά τηλέφωνα υψώθηκαν
για να απαθανατίσουν τη σκηνή...
Εδωσε στο μυστικοπαθές καθεστώς
ένα ανθρώπινο πρόσωπο», έγραψε
για τη βασίλισσα των βορειοκορε-
ατικών PR η ανταποκρίτρια του
BBC στη Νότια Κορέα.

Ακολούθησε η ομάδα από μαζο-
ρέτες, ένας στρατός καλλονών, οι
οποίες επιλέγονται με βάση την
εμφάνισή τους, το ταλέντο τους,
καθώς και την πίστη τους στο κα-
θεστώς. Οταν κατέβηκαν από το
λεωφορείο της αποστολής, όλες με
ασορτί μαύρα γούνινα καπέλα, κόκ-
κινα παλτό και μποτάκια, οι Νοτιο-
κορεάτες θεατές θαύμασαν τη φυ-
σική ομορφιά και την αθωότητά
τους με έκδηλη νοσταλγία, ειδικά
στις μεγαλύτερες ηλικίες. Αδιαφο-
ρώντας για τις σέξι χορογραφίες
και τους σύγχρονους ήχους που

επέλεξαν οι Νοτιοκορεάτισσες συ-
νομήλικές τους, οι μαζορέτες της
Πιονγιάνγκ χόρεψαν σε άψογο συν-
τονισμό παραδοσιακά τραγούδια
για την ένωση της πατρίδας και
φώναζαν με πάθος: «Είμαστε ένα».

Το παρασκήνιο γύρω από τον τρό-
πο με τον οποίο επιλέγονται είναι
ωστόσο λιγότερο ελκυστικό, αφού
ουσιαστικά είναι αιχμάλωτες του
βάρβαρου καθεστώτος. Συνήθως εί-
ναι είτε φοιτήτριες, είτε μέλη του
μηχανισμού προπαγάνδας, είτε φοι-
τήτριες μουσικών σχολών, που έχουν
υποβληθεί σε εξονυχιστικό έλεγχο
της καταγωγής τους: Αν είναι π.χ.
συγγενείς Βορειοκορεατών που αυ-
τομόλησαν ή φίλα διακείμενων προς
την Ιαπωνία, «κόβονται» αμέσως.

Οκτώ έλεγχοι
Στο βιβλίο της Μπάρμπαρα Ντέμικ

«Nothing to envy», που κυκλοφό-
ρησε πριν από δύο χρόνια στις ΗΠΑ
και περιγράφει την καθημερινή ζωή
στη Βόρεια Κορέα, η συγγραφέας
εξηγεί το σύνθετο σύστημα κοινω-
νικής διαστρωμάτωσης επί Κιμ Ιλ
Σουνγκ το 1958, το οποίο παραμένει
ακέραιο μέχρι σήμερα:

«Κάθε πολίτης περνούσε από
οκτώ ελέγχους. Το “σονγκμπούνγκ”,
όπως αποκαλούνταν ο βαθμός που
έπαιρνε, λάμβανε υπόψη του το
παρελθόν και την καταγωγή των
γονιών, παππούδων, ακόμη και
δεύτερων εξαδέλφων του. Στην κο-
ρυφή της πυραμίδας βρισκόταν ο
ίδιος ο Κιμ Ιλ Σουνγκ και η οικογέ-
νειά του. Από εκεί και κάτω υπήρ-
χαν 51 κατηγορίες, οι οποίες υπά-
γονταν χονδρικά σε τρεις τάξεις:
την πυρηνική, τη διστακτική και
την εχθρική. Στην τελευταία ανή-
καν οι οικογένειες πλούσιων γαι-
οκτημόνων και εμπόρων, εκείνων
που οι περιουσίες είχαν απαλλο-
τριωθεί, οι φίλα προσκείμενοι στην
Ιαπωνία και στις ΗΠΑ, οι αντιδρα-
στικοί γραφειοκράτες, οι αυτομο-
λήσαντες από τον Νότο, οι βουδι-
στές, οι καθολικοί, οι αποπεμφθέν-
τες δημόσιοι αξιωματούχοι, όσοι
βοήθησαν τη Νότια Κορέα στη
διάρκεια του πολέμου».

<<<<<<

«Αν και επιθετικός,
ο Κιμ Γιονγκ Ουν 
δεν είναι τρελός.
Μαθαίνει πώς και πότε
να επαναπροσδιορίζει 
τους στόχους του».

Η αθλητική διπλωματία του Κιμ Γιονγκ Ουν 
Οι αβρότητες στους Χειμερινούς Ολυμπιακούς Αγώνες της Σεούλ κρύβουν τις αληθινές προθέσεις της Πιονγιάνγκ

Μια φωτογραφία που δημο-
σιοποιήθηκε αμέσως μετά την
επιστροφή της βορειοκορεα-
τικής αποστολής στην Πιον-
γιάνγκ προκάλεσε την έκπλη-
ξη των διεθνών αναλυτών. Σε
αυτήν ο Κιμ κρατάει σφιχτά το
χέρι της αδελφής του και άλ-
λος ένας αξιωματούχος του
καθεστώτος επίσης τον κρα-
τάει. Το γεγονός ότι τα πέντε
στελέχη κρύβουν στα χέρια
τους τα κινητά τους τηλέφωνα
και τα σημειωματάρια δίνει
στο χαλαρό οικογενειακό
στιγμιότυπο μιαν αίσθηση
αιφνιδιασμού από τον φωτο-
γραφικό φακό. Υπενθυμίζεται
πως ο Βορειοκορεάτης ηγέ-
της συνηθίζει να απαθανατί-
ζεται σε σκηνοθετημένα περι-
βάλλοντα με πολίτες ή στρα-
τιώτες που κλαίνε από συγκί-
νηση και λατρεία μόλις τους
πλησιάζει.

Μια φωτογραφία

Του RONEN BERGMAN
THE NEW YORK TIMES

Τις πρωινές ώρες του Σαββάτου
της προηγούμενης εβδομάδας, η
Μέση Ανατολή βρέθηκε στο χείλος
ενός ακόμη πολέμου. Κατά τη
διάρκεια της νύχτας, οι υπηρεσίες
πληροφοριών του Ισραήλ παρα-
κολουθούσαν την πορεία του ιρα-
νικού drone που εστάλη από τη
δύναμη Quds των Ιρανών Φρου-
ρών της Επανάστασης από την
αεροπορική βάση Τίγιας στην κεν-
τρική Συρία.

Ενάμισι λεπτό αφότου το drone
εισήλθε στον εναέριο χώρο του
Ισραήλ, ισραηλινό επιθετικό ελι-
κόπτερο το κατέρριψε. Την ίδια
στιγμή, οκτώ ισραηλινά μαχητικά
αεροσκάφη εκτόξευσαν πυραύ-
λους στο κέντρο ελέγχου στην Τί-
γιας, ανατινάζοντάς το, μαζί με
τους Ιρανούς που το είχαν επαν-
δρώσει. (Το Ιράν αρνείται πως το
drone κατερρίφθη ή πως στρα-
τιώτες του σκοτώθηκαν.)

Ο συριακός στρατός, που έχει
συμμαχήσει και υποστηρίζεται
από το Ιράν, ανταπάντησε με πυ-
ραύλους εδάφους - αέρος στα ισ-
ραηλινά αεροσκάφη. Οι πύραυλοι
κλείδωσαν σε δύο από αυτά. Το
ένα ξέφυγε από τους πυραύλους,
ωστόσο το άλλο χτυπήθηκε. Αυτό
ήταν το πρώτο αεροσκάφος που
το Ισραήλ έχασε σε μάχη από το

1982, με αποτέλεσμα η πολεμική
αεροπορία, με πληγωμένη τη φήμη
της, να απαντήσει οργισμένα και
να πλήξει το συριακό αεροπορικό
σύστημα άμυνας, καταστρέφοντας
πέντε πυροβολαρχίες. Παράλληλα,
διέλυσε ιρανικές εγκαταστάσεις
επικοινωνιών στη Συρία.

Η απάντηση στην κατάρριψη
του ισραηλινού αεροσκάφους θα
μπορούσε να είναι πολύ πιο βίαιη.
Το Ισραήλ, εδώ και καιρό, έχει
αναπτύξει εναλλακτικά σχέδια για
μια τεράστια επιθετική επιχείρηση
στη Συρία. Το προηγούμενο Σάβ-
βατο, οι στρατηγοί του έβγαλαν
από το συρτάρι αυτά τα σχέδια.
Αλλά οι Ιρανοί και οι Σύροι, μαζί
με τον σύμμαχό τους, τη σιιτική
οργάνωση Χεζμπολάχ του Λιβά-
νου, συνειδητοποίησαν πως κάτι
τέτοιο ήταν πιθανό και διεμήνυσαν
πως δεν θα αφήσουν να ξανασυμ-
βεί ισραηλινή επίθεση χωρίς αν-
τίποινα. Οι Ισραηλινοί το άκουσαν,
αλλά δεν φοβήθηκαν.

Ενα τηλεφώνημα
Σύντομα πάντως έγινε ξεκάθαρο

ποιος είναι ο αποφασιστικός πα-
ράγοντας στη Συρία. Οι ισραηλινοί
βομβαρδισμοί της αεροπορικής
βάσης έλαβαν χώρα εξαιρετικά
κοντά στις ρωσικές δυνάμεις. Αμέ-
σως μετά, το οργισμένο τηλεφώ-
νημα του Βλαντιμίρ Πούτιν στον
Μπέντζαμιν Νετανιάχου ήταν αρ-

κετό για να τον κάνει να ακυρώσει
τα σχέδιά του. Οι Ρώσοι έχουν κα-
ταδικάσει την παραβίαση της συ-
ριακής κυριαρχίας από το Ισραήλ,
χωρίς αναφορά στην εισβολή του
ιρανικού drone στον ισραηλινό
εναέριο χώρο.

Το ότι η σύρραξη απεφεύχθη
αυτή τη φορά δεν σημαίνει ότι ο
πόλεμος θα αποτραπεί και κατά
την επόμενη κρίση. Το Ιράν ήταν
η πρώτη χώρα που βοήθησε τον
Μπασάρ Αλ Ασαντ όταν ξέσπασε
ο συριακός εμφύλιος πόλεμος
πριν από έξι χρόνια. Τους Ιρανούς
συνέδραμαν μονάδες της Χεζμ-
πολάχ αλλά και σιίτες μαχητές
από το Ιράκ, το Πακιστάν και το
Αφγανιστάν.

Με τον συριακό στρατό να μά-
χεται εναντίον των ανταρτών, και
τους Ιρανούς και τη Χεζμπολάχ
να του παρέχουν βοήθεια, αυτή
η τριμερής συμμαχία αναγκάστηκε
να συνειδητοποιήσει πως η Μο-

σάντ και οι ισραηλινές υπηρεσίες
πληροφοριών ήξεραν πώς, πότε
και πού θα διεξαγάγει την επόμενη
επιχείρησή της και γνώριζαν πως
δεν θα μπορούσε να απαντήσει
στα ισραηλινά πυρά χωρίς να υπο-
στεί βαριές απώλειες.

Κανάλι επικοινωνίας
Οταν οι ρωσικές δυνάμεις ει-

σήλθαν στη Συρία το 2015 και είχε
καταστεί σαφές πως οι ΗΠΑ δεν
θα έπαιρναν ιδιαίτερα μέτρα εναν-
τίον του Πούτιν, ο Νετανιάχου κα-
τάφερε να εγκαταστήσει κρυφό
κανάλι πληροφοριών μεταξύ του
ίδιου και του Ρώσου προέδρου,
αλλά και μια κρυπτογραφημένη
τηλεφωνική γραμμή για επικοι-
νωνία μεταξύ του Ισραήλ και του
στρατού και των υπηρεσιών πλη-
ροφοριών της Ρωσίας για να απο-
τραπούν περαιτέρω συγκρούσεις
μεταξύ ισραηλινών και ρωσικών
δυνάμεων στη Συρία.

Αυτό, όμως, δεν οδήγησε τη Ρωσία
στο να αντιληφθεί τις στρατηγικές
ανάγκες του Ισραήλ. Το Ισραήλ πα-
γίως ζητεί από τη Ρωσία οι Ιρανοί
να απομακρυνθούν από τη Συρία
μόλις τελειώσει ο πόλεμος, κάτι στο
οποίο η Μόσχα επιδεικνύει αδιαφο-
ρία. Η Ρωσία επιθυμεί να εδραιώσει
τη δύναμή της στη Μέση Ανατολή
και η πολιτική της απαιτεί τη δια-
τήρηση καλών σχέσεων με το Ιράν.

Τα γεγονότα του Σαββάτου δεί-
χνουν δύο πράγματα: Πρώτον, το
Ισραήλ δεν θα μπορεί πλέον να
δραστηριοποιείται στη Συρία χωρίς
περιορισμούς. Δεύτερον, η Ρωσία
είναι η δεσπόζουσα δύναμη στην
περιοχή. Το Ισραήλ είναι η μεγα-
λύτερη στρατιωτική δύναμη στη
Μέση Ανατολή. Απαντες, από τη
Μόσχα μέχρι την Ιερουσαλήμ και
την Ουάσιγκτον, θα έπρεπε να
προσπαθήσουν ώστε να αποφευχ-
θεί σοβαρότερη ανάφλεξη στη Συ-
ρία πριν να είναι αργά.

Μια παρ’ ολίγον
σύρραξη μεταξύ
Ισραήλ και Ιράν
Ενα drone που κατερρίφθη, η επίθεση
στην Τίγιας και η ρωσική παρέμβαση

Το χαλαρό στιγμιότυπο με τον Κιμ και την αδελφή του, που προκάλεσε την έκπληξη των διεθνών αναλυτών.
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ΠΑΓΚΥΠΡΙΑΠΑΓΚΥΠΡΙΑ

Αναγκαιότητα
το νέο μοντέλο
στην Ομόνοια
Oλοι  πλέον συμφωνούν ότι το σωματείο 
χρειάζεται αλλαγή του τρόπου λειτουργίας

ΤΟΥ ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΓΙΩΡΓΗ

Το μοντέλο λειτουργίας της Ομόνοιας
είναι  ένα…  παντός καιρού   «πρά-
σινο»  θέμα.  Η  πορεία της ομάδας
τα τελευταία χρόνια και η αποχή
από τίτλους, ( το 2010 πήρε το τε-
λευταίο πρωτάθλημα, το δε 2012  το
τελευταίο κύπελλο),  στεναχωρούν
αφάνταστα τον κόσμο της ομάδας
που ξεσπά κατά δικαίων και αδίκων. 

Εκεί που  όλοι συμφωνούν είναι
στο ότι το σωματείο χρειάζεται αλ-
λαγή τρόπου λειτουργίας. Χρειάζεται
συγκεκριμένα ένα εκσυγχρονισμένο
μοντέλο λειτουργίας.   Το παρόν
είναι ξεπερασμένο. Ο  όρος αλλαγή
μοντέλου λειτουργίας του σωματείου,
σημαίνει το να καταστεί πιο απο-

τελεσματική και πιο αποδοτική η
λειτουργία του, να  στελεχωθεί με
προσωπικό αποτελούμενο από  εξει-
δικευμένους επαγγελματίες και να
γίνει πιο  πελατοκεντρικό.

Πέρα  από  θεωρίες και κουβέντες
στα ποδοσφαιρικά στέκια, ουδέν.
Κανείς δεν έχει υποβάλει  επίσημα
ολοκληρωμένη πρόταση  που να
αφορά  τον τρόπο λειτουργίας ενός
νέου φορέα. Επίσης, τα εκάστοτε
ΔΣ ούτε καν  ήθελαν να ακούσουν
για κάτι τέτοιο, μέχρι την πρώτη
του τρέχοντα μήνα.    

Εκείνη τη  μέρα, ο πρόεδρος της
Ομόνοιας  Αντώνης Τζιωνής, ξαφ-
νιάζοντας το πλατύ κοινό, (γιατί το
στενό περιβάλλον  είχε γνώση), δή-

λωνε επί του θέματος: «Ίσως να
ήρθε η ώρα να συζητήσουμε το θε-
σμικό πλαίσιο του Συλλόγου. Είναι
αλήθεια ότι μας απασχολεί το μον-
τέλο λειτουργίας. Είμαστε στη δια-
δικασία αξιολόγησης, μελέτης και
ανταλλαγής απόψεων. Θέλουμε να
χειριστούμε αυτό το πολύ σοβαρό
ζήτημα, με προσοχή και λαμβάνον-
τας υπόψη όλες τις παραμέτρους.
Μόλις έχουμε κάτι πιο ουσιαστικό,
θα ενημερώσουμε τον κόσμο μας».
Tα λεχθέντα  προκάλεσαν αναζω-
πύρωση της σχετικής συζήτησης.
Ήταν  η πρώτη φορά που η επίσημη
Ομόνοια ανέφερε  δημόσια ότι συ-
ζητά τέτοιο θέμα.   

Σύμφωνα με έγκυρες πληροφο-
ρίες μας, πέρα από τη  μελέτη και
την ανταλλαγή απόψεων που  γίνεται
δεν υπάρχει αυτή τη στιγμή κάτι
που να θεωρείται ολοκληρωμένο
από πλευράς Διοικητικού Συμβου-
λίου. Υπάρχουν μεμονωμένες προ-
τάσεις που αναμένεται να υποβλη-
θούν προς τα μέλη κατά την Έκτα-
κτη Γενική Συνέλευση, που  θα πραγ-
ματοποιηθεί το Σάββατο 24 Φε-
βρουαρίου 2018, στις 10:00 στο ξε-
νοδοχείο «Hilton Park» στη Λευκω-
σία. Τα μέλη αναμένεται ότι θα  θέ-
σουν τις απόψεις τους επί των θε-
μάτων αυτών, ενώ θα θέσουν προς
τους διοικούντες και δικές τους ει-
σηγήσεις.

Επίσης, μέλη του Διοικητικού
Συμβουλίου ενδεχομένως να έχουν
επιπλέον εισηγήσεις ως προς την
βελτίωση της οικονομικής κατάστα-
σης του σωματείου, τις οποίες θα
καταθέσουν.

Μια μερίδα του κόσμου ευνοεί
την δημιουργία εταιρείας σε λαϊκή
βάση, θεωρώντας ότι αυτό το κα-
θεστώς θα αποτελέσει τη λύση.  Η
«Κ» μαθαίνει από καλά ενημερωμένη
πηγή ότι από πλευράς Διοικητικού

Συμβουλίου  δεν αντικρίζεται ως πι-
θανότερη επιλογή η πλήρης εται-
ρικοποίηση.  

Μια τάση που υπάρχει από με-
ρίδα μελών είναι η  εξασφάλιση
της διαφορετικότητας στη λειτουρ-
γία του σωματείου μέσα από ένα
φορέα που θα  παραμείνει ως σω-

ματείο, αλλά  εκσυγχρονισμένο και
υπαγόμενο σε  νομικό πλαίσιο (στον
Περί Σωματείων και Ιδρυμάτων
Νόμο) που ρυθμίζει τη διαφάνεια
των σωματείων, ενώ θα υπάρχει
επίσης ο απόλυτος οικονομικός
έλεγχος (έλεγχος   οικονομικών
δραστηριοτήτων, υποβολή  ελεγ-

μένων λογαριασμών και στοιχεία
που αφορούν τα έσοδά τους). Η
διαφορά από την εταιρεία όσον
αφορά το νομικό καθεστώς έγκειται
στο ότι η εταιρεία υποβάλλεται σε
φορολογία, ενώ το σωματείο, ως
μη κερδοσκοπικός οργανισμός,
δεν υποβάλλεται σε κάτι τέτοιο. 

Ενδεχόμενη αλλαγή μοντέλου
λειτουργίας εκτιμάται ότι θα συμ-
βάλει και στην αντιμετώπιση του
οξύτατου οικονομικού προβλήματος
που αποτελεί την κύρια τροχοπέδη
για  την αγωνιστική ανάκαμψη. Εν-
νοείται ότι δεν είναι μόνο τα λεφτά
που κάνουν την ομάδα. Κάτι που
έχει αποδειχθεί πολλάκις στο πο-
δόσφαιρο με την Ομόνοια να το γνω-
ρίζει από την καλή και την ανάποδη
(λαίλαπα Μιλτιάδη Νεοφύτου).

Τα χρέη της Ομόνοιας ανέρχονται
σύμφωνα με τις πληροφορίες μας
γύρω στα 15 εκατομμύρια ευρώ, με
τα οκτώ να οφείλονται στο κράτος.
Η Ομόνοια έχει έσοδα  κάθε χρόνο
πέντε εκατομμύρια  ευρώ, προερ-
χόμενα από  τους χορηγούς, τα τη-
λεοπτικά, τα εισιτήρια διαρκείας
και τα (έσοδα) των εκδηλώσεων που
διοργανώνει. 

Αυτά είναι τα δεδομένα για το
θέμα που ενδιαφέρει άμεσα τον
μέσο Ομονοιάτη. Για την ώρα δεν
υπάρχει κάτι χειροπιαστό. Ούτε η
επικείμενη σύναξη, όπου θα γίνει
ενημέρωση εφ΄ όλης της ύλης,  ανα-
μένεται να ρίξει φως .   

Φως  είναι  πιθανόν να δούμε
κατά την  εκλογική συνέλευση που
θα γίνει το καλοκαίρι. Η θητεία του
ΔΣ τελειώνει, αλλά δεν υπάρχει για
την ώρα καμία ένδειξη  περί των
προθέσεων των διοικούντων.

Μια αγωνιστική πριν το
τέλος της κανονικής περιό-
δου, ο πρωταθλητής στα
τελευταία πέντε χρόνια
ΑΠΟΕΛ δείχνει αποφασι-
σμένος και ικανός να δια-
τηρήσει το «στέμμα» του.
Την ώρα που γράφαμε το
κείμενο αυτό, δεν γνωρί-
ζαμε το αποτέλεσμα στο
χθεσινό (17/2) ντέρμπι με
την Ομόνοια, όμως η άπο-

ψή μας για την προοπτική των «γαλαζοκιτρί-
νων» δεν θ΄ αλλάξει. Θα εξηγήσουμε στην
συνέχεια το γιατί. Κυριότερος ανταγωνιστής

του ΑΠΟΕΛ είναι ο Απόλλωνας, ο οποίος δια-
θέτει επίσης πολλούς ποιοτικούς παίκτες στο
δυναμικό του κυρίως μεσοεπιθετικά. 
Με βάση τα σημερινά αγωνιστικά δεδομένα
στον «Αρχάγγελο», η ομάδα του Γιώργου Δώ-
νη θα μπει στην τελική φάση του πρωταθλή-
ματος με τα δέκα ντέρμπι, με την τεχνική ηγε-
σία να έχει στην διάθεσή της μια πλειάδα έμ-
πειρων, ταλαντούχων και ικανότατων παικτών
σε όλες τις γραμμές.  
Ο καλύτερος τερματοφύλακας στην περσινή
περίοδο, Μπόι Βάτερμαν, θα είναι πανέτοιμος
για να κερδίσει την θέση κάτω από τα δοκά-
ρια. Ο Γιώργος Εφραίμ, που ταλαιπωρήθηκε
αφάνταστα με τραυματισμούς, θα είναι επί-

σης (εκτός απροόπτου) έτοιμος μέχρι την τελι-
κή φάση. Είναι δύο παίκτες που μπορούν να
δώσουν πολλά. Πανέτοιμος είναι πλέον και ο
Καρλάο, ο οποίος είναι ίσως ο καλύτερος
αμυντικός στο κυπριακό πρωτάθλημα. Η επι-
στροφή του δίνει την καλύτερη λύση στα σο-
βαρά προβλήματα που παρουσίασε ο αμυντι-
κός μηχανισμός του ΑΠΟΕΛ στους τελευταί-
ους αγώνες που έδωσε. 
Η προσπάθεια διατήρησης των κεκτημένων
βασίζεται σε κάποιους παίκτες που μπορούν
να κάνουν την διαφορά. Ένας από αυτούς εί-
ναι ο Ζαχίντ, ο οποίος έχει συμμετοχή στα 24
από τα τέρματα που πέτυχε η ομάδα στο
πρωτάθλημα! Δημιούργησε τα 15 και πέτυχε

εννιά τέρματα. Είναι ο πολυτιμότερος ποδο-
σφαιριστής του ΑΠΟΕΛ στην περίοδο που
διανύουμε. 
Από τα νέα αποκτήματα ο Ενσούε πρόλαβε
να πετύχει πέντε τέρματα και να φανερώσει
τις επιθετικές του αρετές έστω και αν αγωνί-
ζεται στο δεξί άκρο της άμυνας. Αν βελτιώ-
σει και τις αμυντικές του επιδόσεις θα γίνει
υπερπολύτιμος. Στους τελευταίους αγώνες
ξεχώρισε ο Σόουζα ο οποίος άρχισε να βρί-
σκει τον καλό εαυτό του και να δείχνει την
ποιότητά του. Είναι επίσης ένας από τους
παίκτες που μπορούν να κάνουν την διαφο-
ρά. Σταθερή αξία παραμένει ο αρχηγός της
ομάδας Νούνο Μοράις, πραγματικός ηγέτης

και ακούραστος «εργάτης» στο κέντρο. 
Στους πολύ έμπειρους επιθετικούς Ποτέ και
Ντε Καμάργκο, προστέθηκε και ο Ντελατόρε
ο οποίος δείχνει ικανός να δώσει λύσεις. Ο
Βραζιλιάνος είχε καλές τοποθετήσεις στους
(δύο) αγώνες που έπαιξε. Αν βελτιώσει και τα
τελειώματά του…
Χωρίς υπερβολή, ο Γιώργος Δώνης έχει στην
διάθεσή του τουλάχιστον δύο πολύ καλούς
παίκτες σε κάθε θέση παρά την απίστευτη και
πρωτοφανή κακοδαιμονία που χτύπησε την
ομάδα από τον περασμένο Ιούλιο. Παίκτες
που εκτός από ταλέντο και εμπειρία διαθέ-
τουν και την νοοτροπία του πρωταθλητή και το
πνεύμα του νικητή.

<<<<<<<

Aπό πλευράς Διοικητι-
κού Συμβουλίου δεν 
αντικρίζεται ως πιθανό-
τερη επιλογή η πλήρης
εταιρικοποίηση.  

Ενδιαφέρον 
για εμπλοκή 
στα διοικητικά 

Όπως έγκυρα μαθαίνουμε
υπάρχει ενδιαφέρον από ομά-
δα   ατόμων να εμπλακούν στα
διοικητικά του σωματείου. Ο
προσανατολισμός των ανθρώ-
πων αυτών που γνωρίζουν κα-
λά το χώρο του ποδοσφαίρου
είναι η δημιουργία ενός ευέλι-
κτου σχήματος, που θα προ-
σπαθήσει κυρίως να βελτιώσει
τα οικονομικά του σωματείου
εκπληρώνοντας τις τρέχουσες
υποχρεώσεις (μισθοί, λειτουρ-
γικά έξοδα, κριτήρια κ.λπ) και,
παράλληλα, αποπληρώνοντας
τα χρέη.  Η πεποίθηση  είναι ότι
με τα πέντε εκατομμύρια έσο-
δα  ανά έτος, αυτό είναι εφικτό.

Μια μερίδα του κόσμου ευνοεί την δημιουργία εταιρείας σε λαϊκή βάση, θεωρώντας ότι αυτό το καθεστώς θα αποτελέσει τη λύση.

Από το βήμα του Gala Dinner ο πρόεδρος Αντώνης Τζιωνής αποκάλυψε πως
σύντομα θα υπάρξουν νεότερα για το μοντέλο λειτουργίας.

Ποιότητα, ταλέντο, εμπειρία και νοοτροπία πρωταθλητή

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ
ΠΑΤΤΙΧΗ

ΑΠΟΨH
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Κύπελλο και εκπλήξεις
Σαφώς και αν οι αγώνες κυπέλλου (του-
λάχιστον μέχρι τα ημιτελικά) ήταν μονοί,
με διαφορετική προσέγγιση θα αντιμε-
τώπιζαν τους αντιπάλους τους, στη δεύ-
τερη φάση, Ομόνοια και Απόλλωνας. Χω-
ρίς, ωστόσο, να μπορεί κάποιος να απο-
κλείσει το ενδεχόμενο ίδιας κατάληξης
των αγώνων της περασμένης Τετάρτης,
ειδικά στο ζευγάρι Ομόνοιας – Δόξας,
δύο ομάδων πρώτης κατηγορίας. Με μο-
νούς αγώνες, οι πιθανότητες έκπληξης
είναι κατά πολύ αυξημένες και η φετινή
διοργάνωση το επιβεβαίωσε στον πρώτο
γύρο, με την επικράτηση της Αγίας Νά-
πας σε βάρος της ΑΕΛ. Μια διοργάνωση
κυπέλλου, πρέπει να δίνει πιθανότητες
και σε μικρομεσαίες ποδοσφαιρικές δυ-
νάμεις, αφού σε ένα παιγνίδι όλα μπο-
ρούν να συμβούν. Στην Κύπρο, όμως, αλ-
λιώς τα αντιλαμβανόμαστε. Στην Κύπρο,
μόνιμη έγνοια των αρμοδίων, είναι η εξυ-
πηρέτηση των συμφερόντων των μεγά-
λων ποδοσφαιρικών δυνάμεων…

* * * * *

Οι πραγματικές αξίες
Μετά το αποτέλεσμα στη Μαδρίτη, οι
πλείστοι ποντάρουν στη Ρεάλ για πρό-
κριση στους «8» του Champions League.
Οι περισσότεροι εξ αυτών, είναι οι ίδιοι
που σχεδόν καμία ελπίδα δεν της έδιναν,

πριν από τον πρώτο αγώνα, στηριζόμενοι
στην άσχημη μακρά περίοδο της Ρεάλ
φέτος αλλά και στη «λάμψη» εκατομμυ-
ρίων της φετινής Παρί Σεν Ζερμέν. Ξε-
χνώντας πως στο ποδόσφαιρο πολλές
φορές έχει αποδειχθεί ότι τα λεφτά δεν
είναι το μόνο απαραίτητο συστατικό επι-
τυχίας, πως το άθλημα είναι ομαδικό,
πως η πραγματική αξία κάποιων παικτών
είναι αυτή που αποδεικνύεται στο γήπε-
δο και όχι στο ποδοσφαιρικό χρηματιστή-
ριο και πως ομάδες, όπως η Ρεάλ, με
όνομα βαρύ σαν ιστορία, είναι φτιαγμέ-
νες για τα δύσκολα. Για τις 6 Μαρτίου και
τον επαναληπτικό βλέπουμε…

* * * * *

Υπό επιτήρηση κι ο Εθνικός
Η αναφορά της UEFA εις βάρος του Εθνι-
κού επέφερε και ποινή €50.000 για τον
αγώνα με τον Άρη και το κυριότερο,
μπαίνει το σωματείο της Άχνας υπό επι-
τήρηση και επόμενες καταγγελίες. Καρ-
μιώτισσα και Ζακάκι είναι ήδη σε αυτή τη
λίστα από πέρσι. Στο σκεπτικό του ο Αρι-
στοτέλης Βρυωνίδης αναφέρει : «Αποδέ-
χομαι πλήρως το συμπέρασμα της συγ-
κεκριμένης επιτροπής της UEFA ότι η
συγκεκριμένη αυτή στοιχηματική δρα-
στηριότητα ήταν αποτέλεσμα της χειρα-

γώγησης από την ομάδα του Εθνικού
Άχνας για να αποκομίσει οικονομικό
όφελος από τις στοιχηματικές αγορές και
παράλληλα απορρίπτω τη θέση την
οποία προβάλλει το σωματείο με τη ρη-
θείσα επιστολή του». Αν ούτε τώρα προ-
βληματιστούν κάποιοι για το πού μπο-
ρούν να οδηγήσουν τα σωματεία, τότε
ό,τι πάθουν χαλάλι τους.

* * * * *

Χάμπος
Και ας τον έχει πάει δεξί μπακ, ο νεα-
ρός από το Ζύγι συμπεριλήφθηκε ακό-
μη και στην καλύτερη ενδεκάδα της
αγωνιστικής. Και δεν μιλάμε για κανένα
πρωτάθλημα της πλάκας. Για το Πορτο-
γαλικό, ένα από τα καλύτερα της Ευρώ-
πης. Άμα κιόλας συνεχίσει έτσι, θα κά-
νουμε χρόνια να τον δούμε στην κυ-
πριακή λίγκα. 

* * * * *

Ρε, λες; 
Και τι δεν ειπώθηκε μετά τους αγώνες
κυπέλου μεσοβδόμαδα. Το έστησαν, τα
μίλησαν… το στοιχείο της έκπληξης στο
αρρωστημένο μυαλό του καθενός δεν
υφίσταται. Και άντε τώρα να έχουν δί-
καιο. Πάντως, η προκατάληψη ζει και βα-
σιλεύει στο χώρο. Έτσι όπως τα έκαναν… 

Άμα ανήκεις στη μεριά των
επιτιθέμενων τότε η μάνα του
άλλου μοιάζει με πατσαβούρι
στα χέρια ρακοσυλλέκτη. Άμα
όμως είσαι στην αντίπαλη με-
ριά, τότε η μάνα είναι ό,τι πιο
ιερό υπάρχει στη ζωή μας. 
Σχιζοφρένεια; Όχι, μάλλον
ηλιθιότητα. Έτσι πάνε τα πράγ-
ματα στην Κύπρο. Ακόμη και η
«μάνα» του καθενός παίρνει

αξία ανάλογα από ποια σκωπτική γωνία το προ-
σεγγίζει. Αυτοί που υπερασπίζονταν την μάνα του
Δώνη είναι αυτοί που στο πι και φι μπορεί να βρί-
σουν τη μάνα του οποι-
ουδήποτε. Το έχουν σαν
σύνθημα, το τραγουδά-
νε, το εκστομίζουν σε
κάθε έκφανση της ζωής
τους. Όπως και αυτοί
που έβριζαν τη μάνα του
Δώνη είναι αυτοί που
άμα τους επιτεθείς με
τον ίδιο ακριβώς τρόπο
τότε θα «πεθάνουν» για
τη τιμή της μάνας τους. 
Δύσκολα μπορείς να
βρεις άκρη. Γιατί μάλλον οι ηθικές αξίες σ’ αυτόν
τον τόπο είναι πέρα για πέρα μπερδεμένες. Και
καλός χριστιανός και απατεώνας και να λειτουρ-
γείς εις βάρος των άλλων. Λίγο απ’ όλα δηλαδή.
Εκείνο που ίσως να έχει και λίγο πλάκα είναι ο τρό-
πος που δρα ο καθένας ανάλογα με την περίπτω-
ση. Άμα είναι δηλαδή να επιτεθεί λεκτικά στον αν-
τίπαλο, δεν έχει ούτε όσιο, ούτε ιερό. Με λύσσα
μετατρέπεται σε αγρίμι προκειμένου να βλάψει
τον αντίπαλό του. Άμα όμως είναι να υπερασπιστεί
την ηθική μετατρέπεται σε άγιο άνθρωπο που πο-
τέ στη ζωή του δεν έχει πειράξει μυρμήγκι. 
Και δυστυχώς τούτη η μεταμόρφωση ισχύει σε
όλες σχεδόν τις περιπτώσεις. Ανάλογα με το τι
σκέφτεται ο καθένας,  δεν έχει κανένα ενδοιασμό
να ντυθεί με τ’ ανάλογα ρούχα. Όπως τον τύπο
που πάει την Κυριακή εκκλησία και τις υπόλοιπες
έξι μέρες δρα εις βάρος των άλλων από το πρωί
μέχρι το βράδυ. Πάνω σ’ αυτό στηρίζεται δυστυ-
χώς η κυπριακή κοινωνία. Η υποκρισία είναι ίσως
το βασικό χαρακτηριστικό των ιθαγενών του τό-
που. Λες να φταίει η μάνα μας; Μάνα πού ζω… που
τραγουδά και ο Μητροπάνος.

Της μάνας το κάγκελο 

Το πράγμα έχει προ πολλού
ξεφύγει και πολύ φοβάμαι,
πως φέτος η κατάσταση προς
το ανεξέλεγκτο οδεύει. Τα δε-
δομένα φέτος διαφέρουν.
Πλέον, δεν μιλάμε (μόνο) για
τα λάθη των διαιτητών. Η προ-
κατάληψη, η αμφισβήτηση και
ό,τι άλλο συναφές προκαλεί
κάθε εβδομάδα εντάσεις, αντι-
θέσεις, διαφωνίες και δυστυ-
χώς μπόλικο λαϊκισμό. Δεν πε-

ριορίζεται πλέον μόνο στα σφυρίγματα που παίρ-
νουν ή δεν παίρνουν κάποιες ομάδες και πώς αυτά
ερμηνεύονται από τους αντίπαλους.
Πολύ της μόδας φέτος οι παραπομπές, ο Πειθαρ-
χικός Εισαγγελέας και οι ποινές του Αθλητικού Δι-
καστή. Δεν αποτελούσε σύνηθες φαινόμενο, τα
προηγούμενα χρόνια, να εκδίδονται ανακοινώσεις
κατά των υπευθύνων για τις παραπομπές παικτών
και ομάδων ενώπιον του κυρίου Βρυωνίδη. Αντι-
δράσεις για τις ποινές κάθε χρόνο προκύπτουν,
φέτος όμως μάθαμε τα
ονόματα κάποιων εκ των
πειθαρχικών εισαγγελέ-
ων, πού κινούνται, πού
πίνουν καφέ, τι συζητά-
νε και ποιες οι απόψεις
τους περί κυπριακού πο-
δοσφαίρου.
Αν και οι υπερβολές, λό-
γω φανατισμού και προ-
κατάληψης δεν λείπουν,
εκτός πραγματικότητας
δεν είναι όσοι φωνά-
ζουν για ανομοιομορφία. Σχεδόν ίδια περιστατικά
αντιαθλητικών ή άλλων συμπεριφορών τιμωρήθη-
καν με διαφορετικό τρόπο, όπως απορία προκύ-
πτει, εύλογη τις περισσότερες φορές, ως προς τη
διαδικασία που ακολουθείται, μέχρι να φθάσει μια
υπόθεση ενώπιον του Αθλητικού Δικαστή.
Είναι γι’ αυτό που μπροστά στον… διασυρμό που
υπόκειται το κυπριακό ποδόσφαιρο και κάποιοι
από τους ανθρώπους του, αναγκαίο είναι να πά-
ρει θέση η ΚΟΠ. Βγείτε κύριοι και ξεκαθαρίστε τις
διαδικασίες που υπάρχουν, τους υφιστάμενους
κανονισμούς. Πότε και γιατί παραπέμπονται ομά-
δες και πρόσωπα, τι λαμβάνεται υπόψη, τι μπορεί
να αποτελεί τεκμήριο, πότε και ΠΟΙΟΣ αποφασί-
ζει. Τι θεωρείται και τι όχι προκλητικό, ποιες ποι-
νές προβλέπονται και πότε δείχνει επιείκεια ο
Αθλητικός Δικαστής. Οι «τυφλοί» από φανατισμό
και προκατάληψη δεν θα ικανοποιηθούν και ούτε
θα εκλείψουν. Θα προκύψει, ωστόσο, διαφώτιση
για πολύ κόσμο που δεν γνωρίζει και δικαιολογη-
μένα εκφράζει απορίες και παράπονα, όπως θα
θέσει πολύ πιο έντονα προ των ευθυνών τους,
όλους όσοι έχουν λόγο και πολλές φορές «κρύ-
βονται» είτε στην ανωνυμία, είτε στην άγνοια που
υπάρχει, με αποτέλεσμα ο καθένας να κρίνει, να
κατακρίνει και να μηδενίζει αναλόγως…

Επιτέλους μιλήστε!

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΤΟΦΗ

Μετά από οκτώ συνεχείς κατακτήσεις
πρωταθλημάτων, ο Ολυμπιακός Πει-
ραιώς αναμένεται ότι θα παραδώσει
την σκυτάλη της κυριαρχίας στο ελλη-
νικό ποδόσφαιρο, με δύο μνηστήρες
να παλεύουν επί ίσοις όροις. Από τη
διετία 2010-2011 η ομάδα του Πειραιά
δεν κοίταξε ποτέ πίσω, ωστόσο, από
τη μια τα λάθη στον καλοκαιρινό προ-
γραμματισμό και η αλλαγή τριών προ-
πονητών σε μια χρονιά και από την
άλλη το ανέβασμα των δύο δικεφάλων,
συνηγορούν ότι η κορυφή θα βαφτεί
με άλλο χρώμα πλην του ερυθρόλευκου.
Μάλιστα, ΑΕΚ και ΠΑΟΚ έχουν όλα τα
φόντα για να κατακτήσουν το νταμπλ
λόγω και της παρουσίας τους στην ημι-
τελική φάση του κυπέλλου, την ίδια
στιγμή που ο Παναθηναϊκός όχι μόνο
απουσιάζει από την πρώτη γραμμή,
αλλά δίνει αγώνα επιβίωσης.

Με όπλο την «Τούμπα»
Ο πρωταθλητισμός απαιτεί μια δυ-

νατή έδρα και ο ΠΑΟΚ το έχει πετύχει
στον απόλυτο βαθμό, βάζοντας στο κα-
λάθι τριάντα βαθμούς σε δέκα αγώνες
που έγιναν στην «Τούμπα». Οι επιδόσεις
της ομάδας του Ραβζάν Λουτσέσκου
στη Θεσαλλονίκη αποτελούν προάγγελο
κατάκτησης του τίτλου μιας και έχει
δεχθεί μόλις δυο γκολ, ενώ σκοράρει
κατά μέσο όρο σχεδόν τρία γκολ ανά
παιχνίδι. Με το πρωτάθλημα να βρί-
σκεται στην 21η στροφή του ο «δικέ-
φαλος του Βορρά» υπερέχει στις πλείστες
στατιστικές κατηγορίες έχοντας τις πε-
ρισσότερες νίκες (15), τις λιγότερες
ήττες (2 όσες έχουν ΑΕΚ και Ατρόμητος),
την καλύτερη άμυνα (8 γκολ) αλλά και
τη δεύτερη καλύτερη επίθεση (42 έναντι
44 του Ολυμπιακού). Εξαιρετική χρονιά
διανύει ο Σέρβος επιθετικός Αλεξάντερ
Πρίγιοβιτς, ο οποίος παραβίασε τις αν-
τίπαλες εστίες 13 φορές, όντας πρώτος
σκόρερ του πρωταθλήματος μαζί με
τον Καρίμ Ανσαριφάντ του Ολυμπιακού.
Άξιος συμπαραστάτης είναι ο δυναμικός
30χρονος αμυντικός Λέο Μάτος, ο οποίος
αγωνίστηκε σε 20 από τους 21 φετινούς
αγώνες σκοράροντας 4 γκολ, όσα και
ο Ανγκολέζος επιθετικός Τζάλμα Κάμπος,

ο οποίος, στη δεύτερή του χρονιά στον
ΠΑΟΚ, κέρδισε φανέλα βασικού. Η δίψα
για διάκριση είναι τεράστια μιας και το
τελευταίο πρωτάθλημα που πανηγύρισε
η ομάδα της Θεσαλλονίκης ήταν τη διε-
τία 1975-1976.

Μανόλο και πάσης Ευρώπης
Μπορεί η χρονιά να ξεκίνησε με τον

αποκλεισμό από την ΤΣΚΑ Μόσχας από
το Τσάμπιονς Λιγκ, ωστόσο έκτοτε η
ΑΕΚ δεν έχει κοιτάξει πίσω και αποτελεί
τη μοναδική πλέον εκπρόσωπο της Ελ-

λάδας στα κύπελλα Ευρώπης. Η εμπι-
στοσύνη στον Μανόλο Χιμένεθ έχει
αποδώσει καρπούς με τον Ισπανό τε-
χνικό στη δεύτερή του θητεία στον
πάγκο της Ένωσης, να καθοδηγεί την
ομάδα εντός και εκτός συνόρων. Η προ-
οπτική κατάκτησης του πρώτου πρω-
ταθλήματος μετά τη διετία 1993-1994
και η επιστροφή στη Νέα Φιλαδέλφεια
με το κτίσιμο της «Αγίας Σοφιάς» το
2019, συνθέτουν ένα ευοίωνο σκηνικό
για την ιστορική ομάδα της Κωνσταν-
τινούπολης. Η ΑΕΚ παραμένει αήττητη

για ένα τετράμηνο και συγκεκριμένα
από τις 23 Οκτωβρίου 2017, απέχοντας
μόλις δύο βαθμούς από την κορυφή της
βαθμολογίας και ενώ θα φιλοξενηθεί
από τον πρωτοπόρο ΠΑΟΚ στις 11 Μαρ-
τίου. Σέρτζιο Αραούχο και Λάζαρος Χρι-
στοδουλόπουλος τραβούν κουπί στο
σκοράρισμα, σκοράροντας μάλιστα απέ-
ναντι στον Ολυμπιακό στο δεύτερο προ-
ημιτελικό του κυπέλλου της 7ης Φε-
βρουαρίου, σκορπώντας χαρά και ικα-
νοποίηση στον κόσμο των «κιτρινό-
μαυρων».

<<<<<<<

Και καλός 
χριστιανός και
απατεώνας και
να λειτουργείς
εις βάρος των
άλλων. Λίγο 
απ’ όλα δηλαδή.

<<<<<<<

Mπροστά 
στον διασυρμό
που υπόκειται
το ποδόσφαιρο,
αναγκαίο 
είναι να πάρει
θέση η ΚΟΠ.

ΚΟΠ και ομάδες επιμένουν 
Τα νεότερα από το «μέτωπο» της ταυτο-
ποίησης και του ηλεκτρονικού εισιτηρίου
αναφέρουν πως στην ΚΟΠ δηλώνουν
αποφασισμένοι να μην κάνουν πίσω. Επι-
μένουν στην εκτίμηση πως αν αντέξουν
τώρα στην πίεση για να άρουν τα μέτρα,
σε βάθος χρόνου ο κόσμος που αγαπά το
ποδόσφαιρο θα επιστρέψει στα γήπεδα
γιατί θα νιώθει ασφάλεια. Αυτή τη στιγμή
πρόκειται περί εκτίμησης, αλλά αν όντως
η ΚΟΠ αντέξει στην πίεση θα είναι η πρώ-
τη φορά στα χρονικά που εφαρμόζεται
όντως ένα μέτρο. Εδώ θα είμαστε να
δούμε και να κρίνουμε. Οι ομάδες είναι
συντονισμένες εναντίον των μέτρων και
περιμένουμε την περιβόητη συνάντηση
με την εκτελεστική επιτροπή.

Η άνοδος των δύο δικεφάλων
ΠΑΟΚ και ΑΕΚ έχουν όλα τα εχέγγυα ώστε να σπάσουν την αυτοκρατορία του Ολυμπιακού

Η επιστροφή στη φάση των ομίλων του
Τσάμπιονς Λιγκ φάνηκε να θωρακίζει
τον Μπέσνικ Χάσι στον πάγκο του Ολυμ-
πιακού, με τη χρονιά να ξεκινά ιδανικά.
Παρόλ’ αυτά η απρόσμενη ήττα από την
Σπόρτινγκ στην πρεμιέρα της κύριας
φάσης της κορυφαίας διασυλλογικής
διοργάνωσης, όπως και η αντίστοιχη
από την ΑΕΚ για το πρωτάθλημα με το
ίδιο σκορ (3-2), έδειξαν την πόρτα της
εξόδου στον Αλβανό τεχνικό. Ο Τάκης
Λεμονής κλήθηκε για άλλη μια φορά να
βγάλει τα κάστανα από τη φωτιά με την
ομάδα του Πειραιά να ορθοποδεί στις
αρχές του 2018 και αφού προηγήθηκαν

αγώνες με μεγαθήρια του ευρωπαϊκού
ποδοσφαίρου, όπως η Γιουβέντους και
η Μπαρτσελόνα, από την οποία οι ερυ-
θρόλευκοι απέσπασαν εντός έδρας ισο-
παλία, κρατώντας την παράλληλα άσφαι-
ρη. Η απόφαση απομάκρυνσης του Έλ-
ληνα τεχνικού και η έλευση του Ισπανού
Όσκαρ Γκαρσία δημιούργησε μια νέα
ανισορροπία με αποτέλεσμα οι τρεις
αγώνες απέναντι στην ΑΕΚ από τις 24
Ιανουαρίου μέχρι τις 7 Φεβρουαρίου, να
συνοδευτούν από μια ισοπαλία και κατ’
επέκταση τον αποκλεισμό από το κύπελλο
και το ψαλίδισμα των πιθανοτήτων για
κατάκτηση του πρωταθλήματος.

Τα τεράστια οικονομικά προβλήματα
που θέτουν σε κίνδυνο ακόμα και τη
συμμετοχή του Παναθηναϊκού στις
ευρωπαϊκές διοργανώσεις, χαρακτη-
ρίζουν μια μαρτυρική χρονιά για το
«τριφύλλι», το οποίο αναγκάστηκε να
πωλήσει ποδοσφαιριστές με πρωτα-
γωνιστικό ρόλο. Ο Μαρίνος Ουζουνίδης
αναδεικνύεται σε... τέρας ψυχραιμίας
μιας και αρνείται να εγκαταλείψει το
καράβι, το οποίο συμβιβάζεται με την
παρουσία του στην πρώτη δεκάδα της
βαθμολογίας, μη μπορώντας να κερ-
δίσει ούτε και έναν αγώνα μακριά από
τη «Λεωφόρο». Οι προσφυγές των Ταυ-

ραλίδη και Κουτρουμπή, όπως και οι
αμαρτίες του παρελθόντος που ακούν
στα ονόματα Λέτο, Τοτσέ και Εσιέν,
αποτελούν βαρίδι στα σχέδια των «πρα-
σίνων» για πρωταγωνιστική πορεία,
τους οποίους έχουν εγκαταλείψει με-
ταξύ άλλων οι Μπεργκ, Βιγιαφάνεζ,
Χουλτ και Μολέδο. Σύμφωνα με στοι-
χεία που έδωσε στη δημοσιότητα η
ΠΑΕΙ στις 12 Οκτωβρίου 2017, οι άμε-
σες υποχρεώσεις του συλλόγου υπερ-
βαίνουν τα 45 εκατομμύρια ευρώ, με
25 εξ αυτών να οφείλονται στις φορο-
λογικές αρχές αλλά και «ανακυκλωμέ-
να» δάνεια.

Eλα Τάκη, φύγε Τάκη Η χρονιά της προσφυγής

Με 10 στα 10 στην Τούμπα και εννιά σερί νίκες, ο ΠΑΟΚ δείχνει
πως μπορεί να μείνει πρώτος.

Μετά από χρόνια η ΑΕΚ διακρίνεται στην Ευρώπη και χτυπά ταυ-
τόχρονα πρωτάθλημα και κύπελλο.
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Τα ακίνητα θα φέρουν
300 εκατ. στις τράπεζες
Οι τράπεζες στην Ελλάδα εντείνουν τις
προσπάθειες για πώληση της ακίνητης
περιουσίας τους, καθώς, σύμφωνα με τα
λεγόμενα αρμόδιων στελεχών, υπολογί-
ζεται ότι τα προσδοκώμενα έσοδα θα εί-
ναι πολύ υψηλότερα σε σχέση με το
2017, προσεγγίζοντας ή και ξεπερνώντας
τα 300 εκατ. ευρώ. Σελ. 12

ΔΕΙΚΤΗΣ ΤΙΜΩΝ

Αύξηση κατανάλωσης
στασιμότητα μισθών
Παρά το γεγονός ότι σε μεγάλο βαθμό οι μι-
σθοί παραμένουν στάσιμοι, η κατανάλωση
αυξήθηκε τον περασμένο μήνα, σε σύγκρι-
ση με τον αντίστοιχο μήνα του 2017. Κι αυτό
γιατί παρατηρήθηκε μείωση στις τιμές αρ-
κετών ειδών και κυρίως τροφίμων και μη
αλκοολούχων ποτών. Σελ. 7

ΕΛΛΑΔΑ

Πρόσθετες προβλέψεις
5-6 δισ. για τις τράπεζες
Μεταξύ 5 και 6 δισ. ευρώ θα κυμανθούνοι
πρόσθετες προβλέψεις που θα διενεργή-
σουν για τη χρήση του 2017 οι τέσσερις συ-
στημικές τράπεζες, λόγω υιοθέτησης του
νέου λογιστικού προτύπου IFRS 9. Η επιβά-
ρυνση δεν θα ληφθεί υπόψη στο stress test
που πραγματοποιεί η ΕΚΤ. Σελ.8

ΓΕΡΜΑΝΙΑ

Αυξήσεις μισθών 4,3%
για τους εργαζόμενους
Το ισχυρό γερμανικό συνδικάτο εργαζομέ-
νων, IG Metall, κατήγαγε νίκη στις συνομι-
λίες με τους εργοδότες, διασφαλίζοντας
σημαντικές αυξήσεις μισθών. Οι εργαζόμε-
νοι στις γερμανικές βιομηχανίες μετάλλου
απέσπασαν τη συναίνεση της ένωσης εργο-
δοτών για αυξήσεις μισθών 4,3%. Σελ. 11

4,56%

Dow JonesΜεταβολές εβδομάδας

X.A.
2,09% 5,82%

Nasdaq

0,78%

Nikkei

0,70%

Dax

0,89%

FTSE 100

4,17%

Πετρέλαιο

2,38%

 €  /$

X.A.K.
0,56%

Κύπρος 1,90% 0,04%

Γερμανία 0,76% 0,01%

Γαλλία 1,00% 0,01%

Ιταλία 2,06% 0,08%

Ισπανία 1,50% 0,06%

Ιρλανδία 1,15% 0,03%

Ελλάδα 4,34% 0,58%

Ην. Βασίλειο 1,64% 0,03%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBlow R-4
Fitch BΒ B
Moody’s Ba3 NP
S&P BB+ B

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Α Π 0 Ψ Η / Των HOLGER SCHMIEDING*, KALLUM PICKERING**, FLORIAN HENSE***

Οσο παράδοξο κι αν ακούγεται, στο περι-
βάλλον των αγορών ορισμένες φορές τα
καλά νέα μετατρέπονται σε κακά. Πολλά
χρόνια τώρα στις περισσότερες ανεπτυγ-
μένες οικονομικά χώρες οι μισθοί εμφάνιζαν
πολύ χαμηλή αύξηση, προς μεγάλη απο-
γοήτευση των εργαζομένων. Τελικά αυ-
ξήθηκαν οι μισθοί στις Ηνωμένες Πολιτείες,
ενισχύοντας και τα συνολικά έσοδα των
αμερικανικών νοικοκυριών. Αλλά μάλλον
δεν ήταν ευνοϊκή εξέλιξη. Αντί οι αγορές
να αντιληφθούν ότι οι υψηλότερες αμοιβές
θα έχουν θετικό αντίκτυπο στη ζήτηση
αγαθών και στα έσοδα των επιχειρήσεων,
εστίασαν την προσοχή τους στους δυνη-
τικούς κινδύνους που ελλοχεύουν εξαιτίας
του πληθωρισμού. Επιπλέον, τις αγορές
απασχόλησε το ενδεχόμενο οι κεντρικές
τράπεζες να αυξήσουν τα επιτόκιά τους
πολύ πιο γρήγορα από ό,τι αρχικά αναμε-
νόταν. Ετσι σημειώθηκαν μαζικές πωλήσεις
μετοχών την περασμένη εβδομάδα.

Ωστόσο, στο πεδίο της οικονομίας, συ-
νήθως, οι καλές ειδήσεις εκλαμβάνονται

ακριβώς όπως είναι, δηλαδή ως καλές ει-
δήσεις. Σε όλο τον ανεπτυγμένο κόσμο η
οικονομία αναπτύσσεται ταυτόχρονα. Αυτή
η συγχρονισμένη πορεία, χάρη στην αύξηση
των θεμελιωδών μεγεθών, ξεκίνησε στα
τέλη του 2016 και επιταχύνεται σταδιακά.
Το ότι παρατηρείται συγκρατημένη αύξηση
στους μισθούς σε ΗΠΑ, Ευρωζώνη και Βρε-
τανία φανερώνει ότι ο κόσμος επιστρέφει
στην παλιά κανονικότητα. Αυτό σημαίνει
ότι η ζήτηση ενισχύεται, η παραγωγικότητα
αυξάνεται και ακολουθούν και οι επενδύσεις,
ενώ οι συνδικαλιστικοί εκπρόσωποι των
εργαζομένων είναι κάπως πιο χαλαροί στη
διαπραγμάτευση των συλλογικών συμβά-
σεων με θέμα τις μισθολογικές αυξήσεις.
Η αύξηση του κόστους δανεισμού από τις
κεντρικές τράπεζες, η οποία αποτυπώνει
τη βελτίωση των θεμελιωδών μεγεθών,
δεν πρέπει να προξενεί ανησυχία.

Μήπως, όμως, οι μισθοί σύντομα αρ-
χίσουν να έχουν δυσμενή αντίκτυπο; Σύμ-
φωνα με τα στοιχεία της έρευνάς μας, η
αύξησή τους αυτή βρίσκεται σε χαμηλότερα

επίπεδα από τον αντίστοιχο μέσο όρο πριν
από τη διάλυση της Lehman Brothers. Το
ότι οι μισθοί στις Ηνωμένες Πολιτείες αυ-
ξήθηκαν ετησίως κατά 2,9% τον Ιανουάριο
δεν αρκεί για να θορυβήσει την Ομοσπον-
διακή Τράπεζα των ΗΠΑ (Fed) και εκείνη
να ανησυχήσει μήπως ο πληθωρισμός σε
σύντομο χρονικό διάστημα υπερβεί τον
επίσημο στόχο του 2%. Αναλόγως με το
πώς θα εξελιχθεί η παραγωγικότητα των
Αμερικανών εργαζομένων, η επικίνδυνη
ζώνη για τους μισθούς εκεί είναι μάλλον
τα επίπεδα του 3,25% ή και πέραν αυτών.
Αυτή καθαυτή, πάντως, η αύξηση των μι-
σθών δεν χρειάζεται να είναι συνώνυμη
των πληθωριστικών πιέσεων. Αυτό που
μετράει στον πληθωρισμό είναι σε πόσο
βαθμό η αύξηση των μισθών μεταφράζεται
σε υψηλότερες τιμές.

Το ανά εργαζόμενο κόστος –η διαφορά
μεταξύ της μισθολογικής αύξησης και της
παραγωγικότητας– καθορίζει τη μεταβί-
βαση από το υψηλότερο μισθολογικό κό-
στος στις τιμές καταναλωτή. Στην Ευρω-

ζώνη το ανά εργαζόμενο κόστος αυξάνεται
ετησίως 0,9%, στις ΗΠΑ κατά 1,3% και το
ίδιο και στη Βρετανία. Τα παραπάνω πο-
σοστά είναι αρκετά χαμηλότερα από την
ποσοστιαία αύξηση μισθών. Πάντως, η
πρόσφατη αύξηση μισθών συνάδει με τον
σχεδιασμό των κεντρικών τραπεζών να
περιστέλλουν σταδιακά το πρόγραμμα πο-
σοτικής χαλάρωσης. Φέτος η Fed αναμέ-
νεται ότι θα αυξήσει τέσσερις φορές τα
επιτόκιά της από 25 μονάδες βάσης τη
φορά, ενώ η ΕΚΤ τον Σεπτέμβριο θα ολο-
κληρώσει το πρόγραμμα αγοράς τίτλων.
Στη συνέχεια, πιθανώς στις αρχές του επο-
μένου έτους, θα προχωρήσει στην πρώτη
αύξηση. Τέλος, η Τράπεζα της Αγγλίας
αναμένεται να κάνει δύο αυξήσεις φέτος
και μία το 2019.

*Επικεφαλής οικονομολόγος της 
Berenberg Bank.
**Οικονομολόγος ειδικευμένος 
στη Βρετανία.
***Οικονομολόγος ειδικευμένος στην Ε.Ε.

Δεν εγκυμονεί κινδύνους η αύξηση μισθών στις ΗΠΑ

ΕΡΕΥΝΑ

Το πολύ
χρήμα
δεν φέρνει
ευτυχία

Σελ. 10

Πολύ Συνεργατισμό θα μυρίζει το κυβερ-
νητικό σχέδιο «Εστία», ο  φορέας στον
οποίο θα μεταφερθούν όλα τα Μη Εξυ-
πηρετούμενα Δάνεια τα οποία έχουν ως
εξασφάλιση πρώτες κατοικίες. Σύμφωνα
με πληροφορίες της «Κ», τουλάχιστον η
μισή «Εστία» θα αποτελείται από δάνεια

τέτοιου τύπου της Συνεργατικής Κυπρια-
κής Τράπεζας. Κι αυτό γιατί τα περισσό-
τερα δάνεια που έχει παραχωρήσει είναι
μικρά. Για ένα μικρό δάνειο γίνεται πολύ
δύσκολο το εγχείρημα να γίνει αναδιάρ-
θρωση και να εξυπηρετηθεί, ή να γίνουν
διαδικασίες οι οποίες να αξίζουν τα έξοδα

από τις τράπεζες για να γίνει εκποίηση
του ακινήτου για το οποίο έχει δοθεί το
δάνειο ως εξασφάλιση. Κάποια στιγμή
όλες οι τράπεζες θα αντιμετωπίσουν αυτό
το πρόβλημα, της διαχείρισης δηλαδή
των μικρών τους χορηγήσεων, αφού με
τις μεγάλες αναδιαρθρώσεις τα πράγματα

είναι πιο ξεκάθαρα, αν όχι ευκολότερα.
Γι΄ αυτό οι τράπεζες έχουν δώσει τα μικρά
δάνεια για διαχείριση στην APS, στην Al-
tamira και στην Pepper. Για το φορέα
ενημερώθηκε και η Πρόεδρος του Επο-
πτικού Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας Νταντιέλ Νουί. Σελ.4

Συνεργατισμό θα μυρίζει η «Εστία»
Τα μικρά Μη Εξυπηρετούμενα Δάνεια της ΣΚΤ αναμένεται να γεμίσουν τον υπό δημιουργία φορέα

Αυξάνεται ο αριθμός Κινέζων ειδικών που ασχολούνται με την τεχνολογία της τεχνητής νοημοσύνης. Μάλιστα, ορισμένοι θεωρούν ότι
είναι πλέον ρεαλιστικό να κατακτήσει η Κίνα το προβάδισμα στον κλάδο. Σύμφωναμε τον Κάι Φου Λι, πρώην στέλεχος των Microsoft και
Google και νυν επικεφαλής κινεζικής εταιρείας που επενδύει στην τεχνητή νοημοσύνη, «χάρη στον διαρκή πειραματισμό και στο μέγεθος
της αγοράς, η Κίνα εξελίσσεται σε μία από τις ισχυρότερες χώρες στον τομέα, αν όχι η ισχυρότερη». Σελ. 9

Υπερδύναμη στην τεχνητή νοημοσύνη η Κίνα Να δοθουν 
κίνητρα για να
αντιμετωπισθεί
η εποχικότητα
Συνέντευξη Πόπης Τάντα

Για να κερδηθεί το στοίχημα της εποχικό-
τητας πρέπει να δοθούν επιδοτήσεις αλλά
και χαμηλότεροι φόροι αεροδρομίων την
χειμερινή περίοδο, επισημαίνει η Διευθύν-
τρια πωλήσεων και Μάρκετινγκ της Louis
Hotels, Πόπη Τάντα. Αναφέρεται στις αλ-
λαγές της ξενοδοχειακής βιομηχανίας και
αποκαλύπτει τα σχέδια του ομίλου. Σελ. 6

Δώστε λύσεις
στα προβλήματα
για να γίνει
η αυτονόμηση
Θέσεις λειτουργών υγείας

Τα προβλήματα σε διάφορα τμήματα των
νοσοκομείων θα πρέπει να λυθούν άμεσα
για να μπορέσουν να λειτουργούν απρό-
σκοπτα για το καλό των ασθενών, τονίζουν
οι λειτουργοί υγείας. Αναμένουν ότι το
επόμενο διάστημα, σε συνεργασία με το
υπ. Υγείας, θα βρεθούν προσωρινές λύσεις
λειτουργίας των νοσοκομείων μέχρι την
αυτονόμηση. Σελ. 5
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ΔΗΚΤΗΣ
diktis@kathimerini.com.cy

«Το σωστό πράγμα, στη λάθος στιγ-
μή, είναι το λάθος πράγμα».  Και
μπορείτε να σκεφτείτε άλλους δύο
συνδυασμούς μέχρι να φτάσετε
στο τέταρτο και «σωστό πράγμα»
που δεν είναι άλλο από «το σωστό
πράγμα, στη σωστή στιγμή».

Αν έχουμε ακόμη αμφιβολία για
το πιο πάνω, ας σκεφτούμε πως
μπορεί μεν το πρωί το πρώτο πουλί
να είναι αυτό που τρώει το σκου-
ληκάκι, αλλά είναι το δεύτερο πον-
τίκι, που είναι αυτό που τρώει το
τυρί… 

Το «timing» ή ο συγχρονισμός
λοιπόν είναι ένα από τα σημαντι-
κότερα πράγματα και συναντάται
σε κάθε έκφανση της ζωής μας.

Αν δεν υπήρχε ο σωστός συγ-
χρονισμός, τότε η ανθρωποκάψου-
λα που προσσεληνώθηκε δεν θα
πετύχαινε σύνδεση της με τον προ-
ωθητήρα που ήταν σε τροχιά γύρω
από τη Σελήνη και οι αστροναύτες
δεν θα ερχόντουσαν πίσω στη Γη,
αλλά θα ήταν για πάντα μαζί σε
μια πορεία προς το άγνωστο και
αχανές Σύμπαν επιβεβαιώνοντας
τον Πρώτο Νόμο του Νεύτωνα.

Τα παραδείγματα είναι άπειρα.
Από τον συγχρονισμό της ανάφλε-
ξης σε μηχανές εσωτερικής καύσης,
στο να γνωρίσουμε το σωστό άν-
θρωπο στη σωστή στιγμή και να
πορευτούμε μαζί στη ζωή. Από την
καλοκουρδισμένη ορχήστρα που
βγάζει αρμονικό ήχο, στο να φτά-

νουμε την ίδια ώρα σε κάποιο ραν-
τεβού.  Από το να αποφεύγουμε
ένα ατύχημα, στο να εκλέγεται κά-
ποιος Πρόεδρος.

Ο ενδιάμεσος χώρος που οριο-
θετείται μεταξύ της πλήρους απο-
τυχίας και της πλήρους επιτυχίας
είναι το συνονθύλευμα εμπειριών
και πειραματισμού που κινεί την
ανθρωπότητα.

Στις επενδύσεις, σκοπός είναι
το κέρδος.  Το κέρδος φυσικά δεν
αποτιμάται πάντα και μόνο σε χρή-
μα, αλλά υπάρχουν και άλλες δια-
στάσεις – ιδιαίτερα αν είσαι το κρά-
τος ή/ και μαζικά ο λαός.  Για πα-
ράδειγμα, επενδύσεις στην Παιδεία
και στον Πολιτισμό αποτυπώνονται
σε συνεχή αύξηση του μορφωτικού
επιπέδου και καλυτέρευση της
κουλτούρας του λαού.  Αν δεν υπάρ-
ξει τέτοια αποτύπωση τότε είτε οι
επενδύσεις δεν είναι αρκετές ή/
και είναι λανθασμένες.  Οι επεν-
δύσεις στην Υγεία αποτυπώνονται
σε καλυτέρευση του βιοτικού επι-
πέδου και σε αύξηση της μακρο-
ζωίας του πληθυσμού.  Οι επενδύ-
σεις σε υποδομές αυξάνουν την
ασφάλεια και τη λειτουργικότητα.
Οι επενδύσεις στη τεχνολογία σε
καθιστούν πιο ανταγωνιστικό και
πιο παραγωγικό.

Το λάθος όμως timing σε αυτές
τις επενδύσεις, είναι συνυφασμένο
με αύξηση του κόστους στις τρέ-
χουσες και μελλοντικές γενεές, σε

άδικες απώλειες ζωών, στο να ζούμε
αδικαιολόγητα χαμηλότερο βιοτικό
επίπεδο, στο να είμαστε πίσω από
τις εξελίξεις και την πρόοδο.

Σε ιδιωτικό επίπεδο, η «μαγεία»
του timing μιας επένδυσης είναι
να πετυχαίνεις να μπαίνεις στο χα-
μηλότερο σημείο της τιμής και να
βγαίνεις στο ψηλότερο της σημείο
και να καρπωθείς έτσι τη διαφορά
σαν κέρδος.  Αν φυσικά ήξερες να
εντοπίσεις επακριβώς το χαμηλό-
τερο και το ψηλότερο σημείο της
τιμής, δεν θα υπήρχε «μαγεία», πι-
θανόν δεν θα υπήρχε καν κέρδος,
εφόσον όλοι μάλλον θα έκαναν το
ίδιο εξανεμίζοντάς το σε χρόνο μη-
δέν.

Γεγονός που μας φέρνει στην
άλλη διάσταση. Το timing είναι συ-
νυφασμένο με την υπομονή, την
καρτερία, τη μελέτη, τη σωστή αν-
τίληψη των πραγμάτων, τον προσ-
διορισμό των πραγματικών μας
«θέλω», την απάλειψη του εγωισμού
μας και της πλεονεξίας που μπορεί
να μας διακατέχουν.  Όσα δεν μπο-
ρούμε ή αδυνατούμε να κατανοή-
σουμε από μόνοι μας, θα πρέπει
να είμαστε σε θέση να τα αγορά-
σουμε από τρίτους.  Επειδή εκεί
έξω υπάρχουν άτομα πιο καταρτι-
σμένα από εμάς που μπορεί πραγ-
ματικά να μας βοηθήσουν και ναι,
αυτό είναι το επάγγελμα τους, η
υπηρεσία που προφέρουν και πρέ-
πει να αμείβονται.

Η «μαγική» φόρμουλα είναι αυτή.
Έτσι, αυξάνετε τις πιθανότητές
σας για σωστότερο timing.  Σπάνια
στις επενδύσεις θα πετύχετε το
απόλυτο timing – εκτός αν είστε
ο γκουρού των γκουρού των επεν-
δύσεων.  Μπορείτε όμως να απο-
φύγετε να αγοράσετε την καλύτερη
επένδυση στο χειρότερο (ψηλότερο)
σημείο και μετά να την βλέπετε να
κατρακυλά.  

Μπορείτε επίσης να αποφύγετε
να μπείτε στην χειρότερη επένδυση
έστω και αν ήταν στο καλύτερο
(χαμηλότερο) σημείο και να χάνετε
λεφτά από μιαν εναλλακτική επέν-
δυση που θα ήταν επικερδής, αλλά
την αγνοήσατε.  

Μπορείτε, τέλος, να αποφύγετε
να μπείτε στην χειρότερη επένδυση
στο χειρότερο σημείο και να είστε
μετά για πάντα «κλειδωμένοι» εκεί
βλέποντάς την.

Και κάτι τελευταίο.  Τα πράγματα
δεν είναι ποτέ στατικά αλλά δυνα-
μικά.  Αν για παράδειγμα κάτι δεν
είναι «γραφτό» να γίνει τώρα επειδή
είναι μεν η καλύτερη ευκαιρία αλλά
είναι ακατάλληλη η στιγμή ή η συγ-
κυρία, μην λυπάστε  ποτέ δεν ξέ-
ρετε.   Ίσως στο μέλλον έρθει ξανά
μπροστά σας και οι συνθήκες να
είναι απόλυτα ευνοϊκές.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου είναι MRICS
CEO APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

Ανάσα σε τράπεζες και
ιδιώτες από την ESTIA
Μόνο θετική μπορεί να χαρακτηριστεί η προ-
σπάθεια του υπουργείου Οικονομικών για ένα
σχέδιο που θα δώσει κεφαλαιακές ανάσες στις
τράπεζες αλλά και χρεώστες πρώτης κατοικίας.
Αν και ο διάβολος κρύβεται στις λεπτομέρειες θα
αναμένουμε περισσότερη ενημέρωση, ωστόσο
μπορούμε να πούμε ότι η κυβέρνηση κινείται
προς την ορθή κατεύθυνση. Όσον αφορά τον
ηθικό κίνδυνο καλό είναι να σκεφτούμε και τους
κινδύνους που ελλοχεύουν για την χρηματοπι-
στωτική σταθερότητα. Τα κριτήρια και οι διαδικα-
σίες που θα εφαρμοστούν σύμφωνα με τις πλη-
ροφορίες μας θα περιορίσουν στο ελάχιστο την
δυνατότητα κατάχρησης των χρημάτων των φο-
ρολογούμενων. 

••••
Αισιοδοξία 
στην αγορά ακινήτων
Αισιόδοξες οι εκτιμήσεις για το 2018 των επαγ-
γελματιών στον τομέα ανάπτυξης ακινήτων για
όλο το φάσμα των έργων. Κύριοι λόγοι είναι η
επιστροφή της εμπιστοσύνης ανάμεσα σε εγχώ-
ριους αλλά κυρίως ξένους επενδυτές. Η αγορά
έχει τονωθεί σημαντικά από τα διάφορα κίνητρα
που έχει παραχωρήσει τα προηγούμενα χρόνια η
κυβέρνηση και τώρα φέρνουν αποτελέσματα
μαζί με έσοδα για τα κρατικά ταμεία. 

••••
Δήμητρα Επενδυτική
Την απόκτηση του ποσοστού που κατείχε στην
Δήμητρα Επενδυτική πέτυχε η Logicom από την
Τράπεζα Κύπρου στα 48,5 σέντ. Η Logicom είναι

ο δεύτερος μεγαλύτερος μέτοχος μετά τη Συνερ-
γατική Κεντρική Τράπεζα. Η κίνηση αυτή δείχνει
την εμπιστοσύνη, αλλά κυρίως τις προσδοκίες
που έχει ένας ισχυρός insider για την μεγαλύτερη
εισηγμένη στο ΧΑΚ επενδυτική εταιρεία. Εδώ και
μήνες η μετοχή της παρουσιάζει βελτίωση και
τυγχάνει διαπραγμάτευσης κοντά στα 44 σεντ. 

••••
Γινόμαστε Ευρώπη
Την εισαγωγή του θεσμού της τεχνικής επιθεώ-
ρησης των μοτοσικλετών πέραν των 125 κυβικών

εκατοστών από το 2021, προνοεί εναρμονιστική
νομοθεσία, που τροποποιεί τον Περί Μηχανοκι-
νήτων Οχημάτων Νόμο. Ο τροποποιητικός νόμος
και οι σχετικοί κανονισμοί, που εισάγουν στο
εθνικό δίκαιο την οδηγία 2014/45, συζητήθηκαν
την Παρασκευή στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή
Μεταφορών, στην πρώτη της συνεδρία μετά την
ανάπαυλα για τις γιορτές των Χριστουγέννων και
τις προεδρικές εκλογές.

••••
Των ακάλυπτων 
επιταγών ο Ιανουάριος
Στις €149.728 ανήλθε τον Ιανουάριο του 2018 η
αξία των ακάλυπτων επιταγών, που καταχωρήθη-
καν στον προκαταρκτικό κατάλογο του Κεντρικού
Αρχείου Πληροφοριών (ΚΑΠ) της Κεντρικής Τρά-
πεζας της Κύπρου (ΚΤΚ). Τον αντίστοιχο περσινό
μήνα η αξία των ακάλυπτων επιταγών είχε ανέλ-
θει στις €120.438, ενώ τον προηγούμενο μήνα
(Δεκέμβριο του 2017, η αξία των ακάλυπτων επι-
ταγών είχε ανέλθει στις €116.701.

••••
Αξιοζήλευτη η Κύπρος
Σύμφωνα με την Προκαταρκτική Εκτίμηση (Fla-
sh Estimate) της Στατιστικής Υπηρεσίας, ο ρυθ-
μός ανάπτυξης της οικονομίας κατά το τέταρτο
τρίμηνο του 2017 είναι θετικός και υπολογίζεται
σε +4.0% σε σύγκριση με το αντίστοιχο τρίμηνο
του 2016. «Η επιβεβαίωση ρυθμού ανάπτυξης
4% για το 2017 δείχνει ότι είμαστε στο σωστό
δρόμο. Είναι αποτέλεσμα των προσπαθειών των
παραγωγικών δυνάμεων της χώρας μας, αλλά
και των αποφάσεων ευθύνης που έχουν ληφθεί.
Συνεχίζουμε την προσπάθεια!», έγραψε ο
Υπουργός Οικονομικών στο twitter του.

It’s all about Timing

A Π Ο Ψ Η  Του ΜΙΧΑΛΗ ΟΛΥΜΠΙΟΥ

Οταν ο Ρολάνδης
προειδοποιούσε τον Πρόεδρο
Αναστασιάδη για την κρίση

A Π Ο Ψ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

«Δεν θα μας σώσουν ούτε οι πε-
τρελαϊκές πολυεθνικές ούτε οι
«φίλοι» μας. Η Τουρκία είναι μια
πολύ απρόβλεπτη και επικίνδυνη
χώρα. Το γνωρίζουμε άλλωστε
εμείς καλύτερα από οποιονδή-
ποτε άλλο από την εισβολή τον
Ιούλιο 1974, τους βομβαρδισμούς
της Τηλλυρίας τον Αύγουστο
1964 και την απειλή βομβαρδι-
σμού των πυραύλων S300 τον
Δεκέμβριο του 1998. Η Κύπρος
δεν έχει άλλα περιθώρια εθνικής
ταπείνωσης και οικονομικής κα-
τάρρευσης». Σε μια άκρως προ-
φητική παρέμβασή του ο Νίκος
Ρολάνδης με ανοικτή επιστολή
του προς τον Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας, τον περασμένο Μάιο,
τον προειδοποιούσε γι’ αυτό που
συμβαίνει τώρα. Οι τούρκοι πα-
ρεμποδίζουν στρατιωτικά τις
δραστηριότητες διεθνών κολοσ-
σών εντός της κυπριακής ΑΟΖ
και ο ΟΗΕ δηλώνει αναρμόδιος
να παρέμβει, καλώντας για άλλη
μια φορά τα δύο μέρη να αναζη-
τήσουν λύση στο κυπριακό πρό-
βλημα. Ούτε προσχηματικά δεν
καταδίκασε ο ΓΓ του ΟΗΕ τις
τουρκικές ενέργειες παραπέμ-
ποντας στο δίκαιο της θάλασσας
για το οποίο ο ΟΗΕ είναι αναρ-
μόδιος να επέμβει. Ούτε όμως
τα ελληνικά F16 που προκάλεσαν
ρίγος εθνικής υπερηφάνειας κατά
την πρόσφατη στρατιωτική πα-
ρέλαση του περασμένου Οκτω-
βρίου δεν έκαναν την εμφάνισή
τους στους κυπριακούς αιθέρες,
παρά τις βαρύγδουπες διακηρύ-
ξεις του Πάνου Καμμένου ότι «η
Κύπρος δεν είναι ποτέ μακριά».
Στην επιστολή του ο Νίκος Ρο-
λάνδης, με αφορμή της ανησυχίες
του σε σχέση με την εκμετάλ-
λευση του φυσικού αερίου, προ-
έτρεψε τον Πρόεδρο Αναστασιά-
δη να είναι προνοητικός, υπεν-
θυμίζοντάς του πως «ως κύπριοι,
με λίγες εξαιρέσεις, δεν υπήρξαμε
ούτε διορατικοί ούτε συνετοί
στον ιστορία των τελευταίων 70
χρόνων». Αφού έκανε αναφορά
στις χαμένες ευκαιρίες από το
1960 αλλά και μετά το 1974 για
λύση του Κυπριακού, πρότεινε
στον Πρόεδρο Αναστασιάδη μια
λύση για το θέμα του φυσικού
αερίου ώστε να καταστεί δυνατή
η εκμετάλλευσή του χωρίς τα
προβλήματα που η Τουρκία θα
προκαλούσε. «…έκανα από το
2006 μια πρόταση για ένα δίκαιο

διαμοιρασμό του πλούτου αυτού
μεταξύ Ελληνοκυπρίων και Τουρ-
κοκυπρίων (είχα υπόψη μου 75-
80% οι Ελληνοκύπριοι, 20-25%
οι Τουρκοκύπριοι). Την πρόταση
την επανέλαβα πολλές φορές αλ-
λά και σε άρθρο μου στις 29 Μαρ-
τίου 2017. Ο Τουρκοκύπριος
«πρόεδρος» (το 2006) Mehmet
Ali Talat επέδειξε ενδιαφέρον
να συζητήσει την πρόταση. Μά-
λιστα είχε πει πως ήταν διατε-
θειμένος να προωθήσει το θέμα
προς την Άγκυρα. Η δική μας
πλευρά όμως δεν αντέδρασε. Τη
δίκαιη κατανομή του υποθαλάσ-
σιου πλούτου υποστήριξαν με
δηλώσεις τους κατά καιρούς πολ-
λές χώρες. Μεταξύ αυτών τον
Μάιο του 2012 ο πρόεδρος του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Herman
Van Rompuy. Πολλές φορές οι
Αμερικανοί, με τελευταίες τις
δηλώσεις της πρέσβεως των ΗΠΑ
Kathleen Doherty (8/5/17), η
οποία αναφέρθηκε στο αέριο
που μπορεί να «βοηθήσει τους
Κυπρίους συνολικά», όπως και
του State Department (10/5/2017)
πως το «αέριο πρέπει να διαμοι-
ραστεί δίκαια μεταξύ των δύο
κοινοτήτων στο πλαίσιο μιας συ-
νολικής διευθέτησης». Επίσης,
ο υπουργός Εξωτερικών της Ρω-
σίας Sergey Lavrov, ο οποίος στις
17/4/2013 δήλωσε: «Οποιαδήποτε
εκμετάλλευση φυσικών πόρων
πρέπει να στηρίζεται σε συναί-
νεση, ώστε όλοι οι Κύπριοι, χωρίς
καμιά εξαίρεση, να επωφεληθούν
από τους πόρους αυτούς». Φίλε
Νίκο, η Τουρκία απειλεί για το
πιο πάνω θέμα. Κανείς δεν θα
δικαιολογήσει τις απειλές ή οποι-
αδήποτε δράση της με βάση την
αμφισβήτηση των κυριαρχικών
μας δικαιωμάτων. Ταυτόχρονα
όμως, φίλε Πρόεδρε, φοβάμαι
πως δεν θα μας δικαιολογήσει
κανείς εμάς, αναφορικά με τα δι-
καιώματα των Τουρκοκυπρίων.
Το θέμα είναι εξαιρετικά ευαί-
σθητο.» Η εισήγηση του Νίκου
Ρολάνδη θα πρέπει να τύχει άμε-
σης αξιοποίησης. Ας μην έχουμε
αυταπάτες ότι η Ευρώπη θα σπεύ-
σει να υπερασπισθεί στρατιωτικά
την Κύπρο ή ακόμα και την Ελ-
λάδα έναντι της Τουρκίας. Τώρα
είναι η ώρα της ευθύνης. Η οι-
κονομική μας ανάπτυξη και ευ-
μάρεια δεν θα πάνε μακριά χωρίς
ειρήνη και σταθερότητα. Ας μην
την διακινδυνεύσουμε.  

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Εξυγίανση Πιστωτικού
Ιδρύματος
Εξυγίανση καλείται η διαδικασία κατά την
οποία η αρχή εξυγίανσης προχωρεί σε

αναδιάρθρωση ενός πι-
στωτικού ιδρύματος μέσω
μεθόδων εξυγίανσης, έτσι
ώστε να διασφαλιστεί η
συνέχιση των βασικών λει-
τουργιών του ιδρύματος, η
ενίσχυση της σταθερότη-
τας και εμπιστοσύνης στο

χρηματοπιστωτικό τομέα, και ο περιορι-
σμός της επιβάρυνσης των φορολογούμε-
νων, έχοντας ως απώτερο σκοπό τη δια-
σφάλιση του δημόσιου συμφέροντος.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

«Εθιμοτυπική ήταν η επίσκεψή μου στην Κύπρο» είπε η Νουί και γέλασαν οι Κύπριοι τραπεζίτες.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Το πρόβλημα των Μη Εξυπηρετού-
μενων Δανείων καλείται αυτή τη
φορά να λύσει και η Κυβέρνηση
μαζί με τα κυπριακά τραπεζικά
ιδρύματα. Όχι πως δεν την αφο-
ρούσε ή δεν έχει προχωρήσει σε
κινήσεις τόσα χρόνια για να βοη-
θήσει τις τράπεζες μέσω νόμων,
όπως για τις εκποιήσεις ή τις με-
ταβιβάσεις για παράδειγμα, αλλά

πλέον έχει ένα πλάνο ώστε να αν-
τιμετωπιστούν τα Μη Εξυπηρετού-
μενα που αντιστοιχούν στις ευά-
λωτες ομάδες. Το κυβερνητικό σχέ-
διο «Εστία» που εξαγγέλθηκε κατά
την προεκλογική περίοδο είναι η
δημιουργία φορέα ΜΕΔ ή, όπως
έγραφε εδώ και πολλούς μήνες η
«Κ», η δημιουργία μιας «κακής τρά-
πεζας» μετά τις εκλογές. Σύμφωνα
με τις μέχρι τώρα πληροφορίες –
διότι το Υπουργείο Οικονομικών
δεν έχει παρουσιάσει ακόμα το
Σχέδιο ούτε καν ανεπισήμως- θα
δημιουργηθεί φορέας στον οποίο
θα μεταφερθούν όλα τα Μη Εξυ-
πηρετούμενα Δάνεια τα οποία
έχουν ως εξασφάλιση πρώτες κα-
τοικίες. Εκ πρώτης, οι σχεδιασμοί
της Κυβέρνησης είναι όπως εκδο-

θούν ομόλογα στις τράπεζες έναντι
των ΜΕΔ που θα μπουν σε αυτό
το φορέα, ενώ επιπλέον αναμένεται
να πληρώνει μέρος της δόσης των
δανείων αυτών η Κυβέρνηση –πάν-
τα σύμφωνα με τις δυνατότητες
του κράτους- για να εξυπηρετούν-
ται. Σκέψεις βέβαια υπάρχουν και
από πλευράς Υπουργείου Οικονο-
μικών να περιλαμβάνονται στον
Φορέα δάνεια που έχουν συνάψει
επιχειρηματίες, οι οποίοι έχουν
εξασφάλιση επαγγελματική στέγη.
Σημειώνεται πως ο σχεδιασμός για
την «Εστία» δεν είναι ολοκληρω-
μένος και υπάρχουν δύσκολα συ-
στατικά, τα οποία δεν έχει ακόμη
οριστικά προσδιορίσει το ΥΠΟΙΚ.
Μην ξεχνάμε ότι η Κύπρος πλέον
λειτουργεί σε ένα ευρωπαϊκό πε-
ριβάλλον και δεν μπορούν να λη-
φθούν αποφάσεις ειδικά για ένα
τομέα που πλέον λειτουργεί σε ένα
ευρωπαϊκό πλαίσιο.

Όπως και να έχει όμως, το προφίλ
της «Εστίας» θα μυρίζει κατά πολύ
Συνεργατισμό, αφού σύμφωνα με
πληροφορίες της «Κ» τουλάχιστον
η μισή «Εστία» θα αποτελείται από
δάνεια τέτοιου τύπου της Συνερ-
γατικής Κυπριακής Τράπεζας. Το-
νίζεται δε ότι δεν θα περιορίζεται
μόνο στο Συνεργατισμό ο Φορέας
και θα αφορά όλες τις κυπριακές
τράπεζες συστημικές και μη, αλλά
κατά κύριο λόγο η δημιουργία της
«Εστίας» θα αποσυμφορήσει τη
ΣΚΤ.Το ποσοστό όμως και το ποσό,
δεν έχει ακόμα ξεκαθαρίσει. Και
αυτό, διότι δεν είναι ότι φταίει ο
Συνεργατισμός για κάτι συγκεκρι-
μένο ή για να το πούμε αλλιώς, να
ευθύνεται περισσότερο για το ύψος
των ΜΕΔ του από άλλες κυπριακές
τράπεζες, αλλά τα δάνεια που έχει
παραχωρήσει είναι μικρά. Για ένα

μικρό δάνειο γίνεται πολύ δύσκολο
το εγχείρημα να γίνει αναδιάρθρω-
ση και να εξυπηρετηθεί, ή να γίνουν
διαδικασίες οι οποίες να αξίζουν
τα έξοδα από τις τράπεζες για να
γίνει εκποίηση το ακίνητο για το
οποίο έχει δοθεί το δάνειο ως εξα-
σφάλιση. Κάποια στιγμή όλες οι
τράπεζες θα αντιμετωπίσουν αυτό
το πρόβλημα, της διαχείρισης δη-
λαδή των μικρών τους χορηγήσεων,
αφού με τις μεγάλες αναδιαρθρώσεις
τα πράγματα είναι πιο ξεκάθαρα,
αν όχι ευκολότερα. Γι’ αυτό κιόλας
οι τράπεζες έχουν δώσει τα μικρά
δάνεια για διαχείριση στην APS,
στην Altamira και στην Pepper.

Πιο γρήγορα
Ενώ οι σχεδιασμοί για Φορέα

ΜΕΔ αναμένονταν εντός του 2018
δίχως κάποια βιασύνη, βλέπουμε
ότι ο Φορέας αναμένεται να έχει
λάβει σάρκα και οστά πιο πριν από
το τέλος του 2018. Σύμφωνος τρό-
πον τινά με αυτή την άποψη εμ-

φανίστηκε και ο υπουργός Οικο-
νομικών Χάρης Γεωργιάδης, αφού
εντός της εβδομάδας δήλωσε ότι
η προεκλογική φημολογία για το
Συνεργατισμό, αλλάζει τους σχε-
διασμούς που είχε κάνει η Κυβέρ-
νηση για την ΣΚΤ και θα επιταχύνει
τις όποιες διαδικασίες είχαν ετοι-
μαστεί για την συγκεκριμένη τρά-
πεζα. Στόχος, είναι όπως είπε να
αποκατασταθεί οριστικά η εμπι-
στοσύνη των καταθετών και να
σταματήσει όποια ψιθυρολογία
είχε προκύψει. Πάντως, όπως είπε
ο κ. Γεωργιάδης, δεν υπάρχουν εύ-
κολες ή γρήγορες λύσεις γενικά
για την μείωση των ΜΕΔ στην Κύ-
προ.

Ο ρόλος της ΕΚΤ
Την περασμένη εβδομάδα επι-

σκέφθηκε η Πρόεδρος του Εποπτι-
κού Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής
Κεντρικής Τράπεζας Νταντιέλ Νουί
την Κύπρο, η οποία αν και ήταν
προκαθορισμένη, «έπεσε» σε πε-

ρίοδο που ετοιμάζεται το όλο εγ-
χείρημα από την Κυβέρνηση. Η κ.
Νουί, σύμφωνα με πληροφορίες,
εμφανίστηκε θετική αλλά συνάμα
και επιφυλακτική, ενώ αρκέστηκε
στο να δηλώσει ότι πρέπει να χρη-
σιμοποιήσει η Κύπρος τους θετι-
κούς ρυθμούς ανάπτυξης που πα-
ρουσιάζει πλέον και τη θετική τρο-
χιά που έχει λάβει, για να λύσει μια
και καλή το πρόβλημα. Χαρακτη-
ριστικά διαμήνυσε: «Τώρα πρέπει
να λυθεί το πρόβλημα. Οι προσπά-
θειες που καταβάλλουν οι κυπρια-
κές τράπεζες τα τελευταία χρόνια
για να αντιμετωπίσουν τις προκλή-
σεις είναι αξιέπαινες, αλλά απαι-
τούνται επιπρόσθετες και επίμονες
προσπάθειες για να εξασφαλιστεί
περαιτέρω πρόοδος στη μείωση
των μη εξυπηρετούμενων δανεί-
ων».Σε κατοπινό στάδιο, όπως διέρ-
ρευσε, αναμένεται η απόφαση της
Γενικής Διεύθυνσης Ανταγωνισμού
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ανα-
φορικά με την «Εστία».

Του ΣΤΕΛΙΟΥ ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ

Έντονο προβληματισμό προκαλούν
τα συνεχιζόμενα περιστατικά βίας
στα σχολεία με τους ξυλοδαρμούς
μαθητών σε εκπαιδευτικούς, αλλά
και σε μεμονωμένες περιπτώσεις
εκπαιδευτικών σε μαθητές. Το θέμα
βγήκε εκ νέου στη δημοσιότητα
την περασμένη Τετάρτη, όταν η
επιτροπή παιδείας της Βουλής συ-
ζήτησε το θέμα, με τις καταγγελίες
οι οποίες έχει ενώπιον της η επι-
τροπή να κάνουν λόγο για τρία πε-
ριστατικά βίας μαθητών σε εκπαι-

δευτικούς σε διάστημα μόλις μιας
βδομάδας. Η «Κ», στην προσπάθειά
της να εξηγήσει το φαινόμενο, αλλά
και να δει ποιες λύσεις μπορούν
να βρεθούν, επικοινώνησε με τα
οργανωμένα σύνολα της εκπαίδευ-
σης, τα οποία προτείνουν τις δικές
του λύσεις. Η αντίληψη που επι-
κρατεί σε όλους είναι ότι η έξαρση
της βίας στα σχολεία είναι απότοκο
της αλλαγής της κοινωνίας μας, με
μαθητές αλλά και εκπαιδευτικούς
να μεταφέρουν συμπεριφορές της
κοινωνίας εντός του σχολικού πε-
ριβάλλοντος. 

Προτείνουν λύσεις
Σε επικοινωνίας της «Κ» με τους

προέδρους των οργανωμένων γο-
νιών μέσης και δημοτικής εκπαί-

δευσης Κυριάκο Νικηφόρου και
Μορφάκη Σολομωνίδη αντίστοιχα,
μας λέχθηκε ότι θα πρέπει να βρε-
θούν άμεσα οι λύσεις έτσι ώστε να
αντιμετωπιστεί η έξαρση του φαι-
νομένου. Συγκεκριμένα, ο κ. Νι-
κηφόρου τόνισε ότι τα τελευταία
χρόνια οι ίδιοι βλέπουν μια αύξηση
στα περιστατικά παραβατικότητας
στους σχολικούς χώρους με πολ-
λούς μαθητές να πηγαίνουν στα
σχολεία ακόμα και με «συμπερι-
φορές γηπέδου». Αυτό, όπως υπο-
στήριξε, είναι ανησυχητικό  και
θα πρέπει να βρεθεί τρόπος αντι-
μετώπισής του. Ανησυχητικό, πα-
ράλληλα, είναι ότι το τελευταίο
διάστημα βγαίνουν στη δημοσιό-
τητα και περιστατικά βίας εκπαι-
δευτικών σε μαθητές. Όπως ση-
μείωσε, οι ίδιοι πρότειναν εδώ και
χρόνια στο υπουργείο να λάβει μέ-
τρα για εκπαιδευτικούς οι οποίοι
παρουσιάζουν βίαιη συμπεριφορά,
με τη θέσπιση κανονισμών οι οποίοι
θα προβλέπουν απομάκρυνση από
την έδρα, ως μέτρο το οποίο θα
λειτουργεί κατασταλτικά. Παράλ-
ληλα, οι γονείς προτείνουν και μέ-
τρα τα οποία θα λειτουργήσουν
αποτρεπτικά στα φαινόμενα βίας
από μαθητές , κάτι το οποίο μπορεί
να συμβεί με την αύξηση των συμ-
βούλωναλλά και με την εισαγωγή
στα σχολεία υψηλού κινδύνου, κοι-
νωνιολόγων και ψυχολόγων για
την στήριξη μαθητών οι οποίοι πα-
ρουσιάζουν  παραβατικές συμπε-
ριφορές. Με τη σειρά του ο πρό-
εδρος των οργανωμένων γονέων
δημοτικής εκπαίδευσης Μορφάκης
Σολομωνίδης τόνισε ότι θα πρέπει
να βρεθούν οι τρόποι έτσι ώστε να

καταπολεμηθούν τα φαινόμενα
βίας από όπου και αν προέρχονται.
Όπως επισήμανε, θα πρέπει οι εκ-
παιδευτικοί να αντιληφθούν ότι
απέναντί τους έχουν ανήλικα παιδιά
και να προσπαθούν μέσα από τον
διάλογο να βρίσκουν λύση στα προ-
βλήματα. Παράλληλα, σημείωσε
ότι θα πρέπει και η ίδια η σχολική
μονάδα όταν παρατηρήσει παρα-
βατική συμπεριφορά από ένα μα-
θητή, να έρχεται σε επικοινωνία
με τους γονείς του, οι οποίοι δεν
έχουν καθημερινή φυσική παρου-
σία στο σχολείο για ενημέρωση.
Μέσα από αυτές τις απλές διαδι-
κασίες, όπως τονίζεται, μπορούν
και οι γονείς να δουν πού υπάρχει
πρόβλημα συμπεριφοράς στα παι-
διά και μέσα από συνεργασία να

το λύσουν. Σε καμία περίπτωση,
όπως σημείωσε ο κ. Σολωμονίδης,
οι γονείς δεν θέλουν να έρθουν σε
αντιπαράθεση με τους εκπαιδευ-
τικούς, αλλά θέλουν μέσα από συ-
νεργασία να εξαλείψουν την βία.

Ανησυχία από εκπαιδευτικούς
Την ανησυχία τους για την έξαρ-

ση του φαινομένου  της βίας στα
σχολεία εκφράζουν και οι ίδιοι οι
εκπαιδευτικοί. Σε επικοινωνία μας
με τον πρόεδρο της ΟΕΛΜΕΚ, το-
νίστηκε ότι προχώρησαν σ’ ένα
ολοκληρωμένο πρόγραμμα στα
πλαίσια της παγκύπριας συνδιά-
σκεψης μέσα από το οποίο πι-
στεύουν ότι μπορεί να αντιμετω-
πιστεί το φαινόμενο. Τονίζεται δε
ότι θα πρέπει να δημιουργηθεί ένα

ολοκληρωμένο στρατηγικό πλαίσιο
για αποτελεσματική αντιμετώπιση
της σχολικής βίας. Το πλαίσιο αυτό
θα πρέπει να είναι συνδυασμός
ολοκληρωμένων μέτρων και συ-
νεργατικών προσεγγίσεων πρό-
ληψης, με υποστήριξη των παρα-
βατικών μαθητών αλλά και των οι-
κογενειών τους. Παράλληλα, ει-
σηγούνται και στελεχιακή ενίσχυ-
ση της επιτελικής Ομάδας Άμεσης
Παρέμβασης για τη σχολική βία,
που έχει συσταθεί, έτσι ώστε να
δρουν άμεσα, αποτελεσματικά και
χωρίς χρονοβόρες διαδικασίες. Σε
αυτό, όπως είπε ο κ. Σωκράτους,
θα βοηθήσει και η αύξηση των
κονδυλίων για σκοπούς πρόληψης
και αντιμετώπισης του προβλήμα-
τος.  Παράλληλα, οι εκπαιδευτικοί
εισηγούνται και τη δημιουργία
κέντρων εναλλακτικής εκπαίδευ-
σης για στήριξη μαθητών με ακραία
παραβατική συμπεριφορά και με
απώτερο στόχο την ομαλή επα-
νένταξή τους στις σχολικές μονά-
δες. Σε αυτό, όπως τονίζουν, θα
βοηθήσει και η αύξηση του αριθ-
μού των εκπαιδευτικών ψυχολό-
γων, αλλά και η  πρόσληψη Σχο-
λικών Κοινωνικών Λειτουργών για
την επίβλεψη των αποβληθέντων
μαθητών. Τέλος, κληθείς να σχο-
λιάσει τα περιστατικά βίας από εκ-
παιδευτικούς σε μαθητές, επισή-
μανε ότι η ΟΕΛΜΕΚ είναι υπέρ
της διερεύνησης όλων των καταγ-
γελιών, και απόδοση ευθυνών εκεί
που υπάρχουν. 

Γενικότερο το πρόβλημα
Τη δική του οπτική για την έξαρ-

ση του φαινομένου δίνει και το

υπουργείο Παιδείας, τονίζοντας
ότι είναι απότοκο συμπεριφορών
της κοινωνίας, με τους ίδιους να
κάνουν προσπάθειες για μείωση
της παραβατικότητας στους σχο-
λικούς χώρους.

Όπως μας τονίστηκε αρμοδίως,
η αποφασιστικότητα του υπουρ-
γείου φάνηκε και στα τελευταία
περιστατικά με τον φερόμενο ξυ-
λοδαρμό μαθητών από εκπαιδευ-
τικό, όπου η διεύθυνση επενέβη
άμεσα ζητώντας διερεύνηση του
θέματος έτσι ώστε να ληφθούν μέ-
τρα. Παράλληλα, για την καταστο-
λή της βίας και της παραβατικό-
τητας στις σχολικές μονάδες, το
υπουργείο προχώρησε ήδη σε επι-
μόρφωση των εκπαιδευτικών έτσι
ώστε να εφαρμόζουν πρακτικές
καταστολής τέτοιων φαινομένων.
Σε αυτή την κατεύθυνση αναμέ-
νουν ότι θα βοηθήσει και η ελευ-
θερία που δίνεται στις σχολικές
μονάδες να μπορούν να εκπονούν
από μόνες τους σχέδια για την κα-
ταστολή τέτοιων συμπεριφορών.
Όπως τονίζει το υπουργείο Παι-
δείας, τα φαινόμενα αυτά σε καμία
περίπτωση δεν παράγονται από
τα σχολεία, αλλά είναι αποτέλεσμα
των φαινομένων της κοινωνίας μας
και της λειτουργικότητας κάποιων
οικογενειών. 

Παράλληλα, όπως μας αναφέρ-
θηκε, το υπουργείο Παιδείας δεν
δικαιολογεί συμπεριφορές βίας από
εκπαιδευτικούς σε μαθητές, καθώς
μέσα από την παιδαγωγική τους
ειδικότητα έχουν εκπαιδευθεί για
να αντιμετωπίζουν όλα τα περι-
στατικά με ψυχραιμία και σύνεση
και όχι μέσα από τη χρήση βίας. 

Ψάχνουν τις λύσεις για τη βία στα σχολεία
Το φαινόμενο βρίσκεται σε έξαρση δημιουργώντας προβληματισμό σε φορείς και στο υπουργείο Παιδείας

Προτείνουν λύσεις οι οργανωμένοι γονείς, με το υπουργείο Παιδείας να
προειδοποιεί ότι δεν γίνεται δεκτή η χρήση βίας σε σχολικούς χώρους από
όποιο και αν προέρχεται. 

<<<<<<<

Μαθητές παρουσιάζον-
ται στα σχολεία με συμ-
περιφορές γηπέδου.

Η μισή Εστία 
θα είναι ΜΕΔ
Συνεργατισμού
Επιταχύνονται οι όποιες διαδικασίες
είχαν σχεδιαστεί για την Τράπεζα

<<<<<<<

«Δεν υπάρχουν εύκολες
ή γρήγορες λύσεις γενι-
κά για την μείωση των
ΜΕΔ στην Κύπρο», ανέ-
φερε ο υπουργός Οικο-
νομικών Χάρης Γεωρ-
γιάδης.

Δεν θα περιορίζεται μόνο στο Συνεργατισμό ο Φορέας και θα αφορά όλες τις κυπριακές τράπεζες, συστημικές και μη,
αλλά κατά κύριο λόγο η δημιουργία της Εστίας θα αποσυμφορήσει τη ΣΚΤ.

Στις αγορές 
ο Συνεργατισμός
Την έκδοση καλυμμένων
ομολόγων μέσω της Barclays
Capital, ανακοίνωσε εντός της
εβδομάδας η Συνεργατική
Κεντρική Τράπεζα. Στόχος η
διεύρυνση των πηγών χρημα-
τοδότησης της Τράπεζας και η
είσοδός της στο χρηματιστή-
ριο του Δουβλίνου, ακολου-
θώντας την κατηγοριοποίηση
του προγράμματος σε επεν-
δυτική βαθμίδα (investment
grade) λόγω της υψηλής ποι-
ότητας του ενεργητικού της.
Σε ανακοίνωσή της η Συνερ-
γατική Κεντρική Τράπεζα ανα-
φέρει ότι η συνεργασία με την
Barclays Capital κατέληξε το
τέλος του 2017, παράλληλα με
τη συνεχιζόμενη συνεργασία
της ΣΚΤ με τον Global Coordi-
nator της στο πλαίσιο της εξέ-
τασης πιθανής αύξησης του
μετοχικού κεφαλαίου της, εν-
τός του 2018.
Η Τράπεζα ανακοίνωσε επί-
σης τη μείωση των επιτοκίων
στο 0% για βραχυπρόθεσμες
καταθέσεις θεσμικών επεν-
δυτών.
Σε δηλώσεις του, στο περιθώ-
ριο του 40ου ετήσιου συνε-
δρίου του ΠΑΣΥΞΕ, ο κ. Χατζη-
γιάννης επισήμανε ότι ο Συ-
νεργατισμός ανακοίνωσε δύο
πολύ σημαντικές ειδήσεις οι
οποίες δείχνουν ότι ο προ-
γραμματισμός συνεχίζεται και
τρέχει με αμείωτο ρυθμό.
«Αυτό το πρόγραμμα το τρέ-
χουμε με την Barclays Capital,
έχει ξεκινήσει και υλοποιείται
από τον Δεκέμβριο και σκοπό
έχει να δημιουργήσει ακρι-
βώς αυτό το πρόγραμμα και
να εισαχθούν αυτά τα καλυμ-
μένα ομόλογα στο χρηματι-
στήριο του Δουβλίνου». Σε
ό,τι αφορά τα σενάρια που γί-
νονται τον τελευταίο καιρό για
τον Συνεργατισμό, ο κ. Χατζη-
γιάννης σημείωσε ότι «έχει
αρκετό καιρό που γίνονται
αναφορές σε εμάς. Εμείς
απαντάμε με έργα, απαντάμε
με ένα συνεχή προγραμματι-
σμό και, όπως έχετε δει, με το
έργο των καλυμμένων ομολό-
γων με την Barclays συνεχώς
βάζουμε τον πήχη όλο και πιο
ψηλά».
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Τo OCCHIO HOSPITALITY GROUP ζητά να προσλάβει άμεσα SOUS CHEF για πλήρη απασχόληση.

Βασικά καθήκοντα:
• Προετοιμασία φαγητών και πιάτων.
• Διεκπεραίωση καθημερινών καθηκόντων.
• Συνέπεια στον χώρο εργασίας.
• Ικανότητα να ακολουθεί οδηγίες.
• Επιμέλεια κουζίνας.
• Υπεύθυνος προσωπικού κουζίνας.

Απαραίτητα προσόντα:
• Προηγούμενη πείρα.
• Γνώση διαδικασιών υγιείνης, ασφάλειας, και διαχείριση τροφίμων. (HACCP)
• Ομαδικό πνεύμα και συνεργασία.
• Διάθεση για προσφορά υπηρεσιών υψήλων προδιαγραφών.
• Γνώση Αγγλικής γλώσσας.
• Καλή γνώση MICROSOFT OFFICE.

Ελκυστικό πακέτο απολαβών αναλόγως προσόντων και πείρας.
Αποστολή βιογραφικών στο recruitment@occhio.com.cy ή επικοινωνήστε μαζί μας στο 22271990

Τo OCCHIO HOSPITALITY GROUP ζητά να προσλάβει άμεσα CHEF για πλήρη απασχόληση.

Βασικά καθήκοντα:
• Προετοιμασία φαγητών και πιάτων.
• Δημιουργία μενού.
• Συνέπεια στον χώρο εργασίας.
• Διεκπεραίωση και οργάνωση λειτουργίας κουζίνας.

Απαραίτητα προσόντα:
• Προηγούμενη πείρα.
• Γνώση διαδικασιών υγιείνης, ασφάλειας, και διαχείριση τροφίμων. (HACCP)
• Διάθεση για προσφορά υπηρεσιών υψήλων προδιαγραφών.
• Ομαδικό πνεύμα και συνεργασία.
• Γνώση Αγγλικής γλώσσας.
• Καλή γνώση MICROSOFT OFFICE.

Ελκυστικό πακέτο απολαβών αναλόγως προσόντων και πείρας.

Αποστολή βιογραφικών στο recruitment@occhio.com.cy ή επικοινωνήστε μαζί μας στο 22271990

Η Τεχνητή Νοημοσύνη σύμμαχος του περιβάλλοντος

Νέα μελέτη της PwC και του Παγκόσμιου Οικονομικού Φόρουμ εξετάζει πώς η Τεχνητή Νοημοσύνη
(ΤΝ) μπορεί να αλλάξει ριζικά τον τρόπο με τον οποίον η κοινωνία αντιμετωπίζει την κλιματική
αλλαγή, παρέχει επάρκεια όσον αφορά τη σίτιση και το νερό αλλά και ασφάλεια των υδάτινων
πόρων, μειώνει τον κίνδυνο καταστροφών, προστατεύει τη βιοποικιλότητα και στηρίζει την ανθρώπινη
ευημερία.

Η μελέτη με τίτλο «Harnessing Artificial Intelligence for the Earth», εξετάζει πώς μπορεί να
αξιοποιηθεί η ΤΝ με στόχο την αντιμετώπιση των μεγαλύτερων περιβαλλοντικών προκλήσεων του
πλανήτη. Εστιάζει στη χρήση της ΤΝ στα πλαίσια έξι κρίσιμων παγκόσμιων προκλήσεων: κλιματική
αλλαγή, βιοποικιλότητα και διατήρηση, υγιείς ωκεανοί, ασφάλεια των υδάτινων πόρων, καθαρός
αέρας, προσαρμοστικότητα στα καιρικά φαινόμενα και στις καταστροφές. 

Η μελέτη εξετάζει και προσδιορίζει περισσότερες από 80 αναδυόμενες εφαρμογές της ΤΝ για τις
προκλήσεις της Γης, μεταξύ άλλων στους ακόλουθους τομείς:

• Κλιματική αλλαγή: έξυπνη γεωργία, διατροφή και συστήματα τροφίμων, βελτιστοποιημένα
ενεργειακά δίκτυα, αυτόνομα και συνδεδεμένα ηλεκτρικά οχήματα, μοντελοποίηση κλιματικών
και καιρικών συνθηκών
• Βιοποικιλότητα και διατήρηση: έλεγχος ρύπανσης, ταυτοποίηση φυτικών ειδών, παρακολούθηση
ακριβείας των οικοσυστημάτων, παρακολούθηση παράνομου εμπορίου και ανταπόκριση
• Υγιείς ωκεανοί: ψάρια ρομπότ για την καταπολέμηση της ρύπανσης, παρακολούθηση της θερ-
μοκρασίας και του PH των ωκεανών σε πραγματικό χρόνο, χαρτογράφηση των κοραλλιογενών
υφάλων, παρακολούθηση της παράνομης αλιείας και ανταπόκριση
• Ασφάλεια υδάτινων πόρων: προσομοιώσεις για σχεδιασμό ξηρασίας, μη επανδρωμένα
οχήματα και ΤΝ για παρακολούθηση της ποιότητας των ποταμών σε πραγματικό χρόνο, προβλέψεις
υδατορευμάτων, αποκεντρωμένα υδατικά δίκτυα 
• Καθαρός αέρας: προβλέψεις ρύπανσης για τη διαχείριση των μεταφορών και την έγκαιρη
προειδοποίηση, την ανίχνευση πηγών ατμοσφαιρικών ρύπων, το φιλτράρισμα ατμοσφαιρικών
ρύπων
• Προσαρμοστικότητα στα καιρικά φαινόμενα και τις καταστροφές: βελτιωμένα συστήματα
έγκαιρης προειδοποίησης με στόχο την προσαρμοστικότητα στα καιρικά φαινόμενα και στις κα-
ταστροφές, αυτοματοποιημένος μετριασμός του κινδύνου πλημμύρας, αναλύσεις κινδύνου σε
πραγματικό χρόνο για τις ομάδες άμεσης παρέμβασης.

Η έκθεση προειδοποιεί πως παρά το ότι η ΤΝ παρέχει μοναδικές ευκαιρίες για την αντιμετώπιση
των περιβαλλοντικών προκλήσεων του πλανήτη, χωρίς καθοδήγηση ενδέχεται να επιταχύνει την
επιδείνωση του περιβάλλοντος. Εξετάζει τους κινδύνους που αφορούν, μεταξύ άλλων, θέματα
απόδοσης, ασφάλειας, ελέγχου, δεοντολογίας και τον κοινωνικο-οικονομικό αντίκτυπο και συστήνει
ότι για να επιτύχουμε τη συνετή ανάπτυξη και χειρισμό της ΤΝ, οι ηγέτες των κυβερνήσεων και των
διαφόρων κλάδων θα πρέπει να διασφαλίσουν την ενσωμάτωση ζητημάτων βιωσιμότητας στις
κρίσιμες πτυχές της ασφάλειας, της αιτιολόγησης, της διαφάνειας και της διακυβέρνησης της ΤΝ.

Του ΣΤΕΛΙΟΥ ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ

Τα συνεχιζόμενα προβλήματα που
βλέπουν το φως της δημοσιότητας
το τελευταίο διάστημα και έχουν
να κάνουν με υποστελέχωση δια-
φόρων τμημάτων των δημοσίων
νοσηλευτηρίων, μέσω της προσπά-
θειας που γίνεται για αυτονόμησή
τους, δημιουργούν έντονο προβλη-
ματισμό στους λειτουργούς υγείας
οι οποίοι το προηγούμενο διάστημα
είχαν την πρώτη τους συνάντηση
με το νέο ΔΣ του Οργανισμού Κρα-
τικών Υπηρεσιών Υγείας(ΟΚΥπΥ).
Οι λειτουργοί υγείας τονίζουν ότι
τα συνεχιζόμενα προβλήματα σε
διάφορα τμήματα των νοσοκομείων
θα πρέπει να λυθούν άμεσα για να
μπορέσουν πλέον τα αυτονομημένα
νοσηλευτήρια να λειτουργήσουν
απρόσκοπτα χωρίς προβλήματα
για το καλό των ασθενών. Για τον
λόγο αυτό, αναμένουν ότι το επό-
μενο διάστημα, σε συνεργασία με
το υπουργείο Υγείας, θα πρέπει να
βρεθούν όλες οι αναγκαίες λύσεις
μέχρι να μπορεί και ο ΟΚΥπΥ να
θέσει τα θεμέλια της λειτουργίας
του.  

Οι πρώτες προτεραιότητες που
έχουν τεθεί είναι ο διορισμός  Γε-
νικού διευθυντή του οργανισμού
καθώς και διευθυντικών ομάδων
των νοσοκομείων, ενώ παράλληλα
γίνονται και οι διαδικασίες για τη
δημιουργία του προϋπολογισμού

του αυτόνομου οργανισμού για το
2019.

Ζητούν διευκρινίσεις
Μιλώντας στην «Κ» ο πρόεδρος

της ΠΑΣΥΚΙ Σωτήρης Κούμας τό-
νισε ότι η αυτονόμηση των δημό-
σιων νοσηλευτηρίων πλέον είναι

επιτακτική ανάγκη και όσο καθυ-
στερεί τα προβλήματα παραμένουν.
Όπως σημείωσε, αυτό διαφάνηκε
και από τις τελευταίες εξελίξεις
στο Μακάριο Νοσοκομείο, όπου η
υποστελέχωση σε διάφορα τμήματα
δημιουργεί προβλήματα στην εύ-
ρυθμη λειτουργία του νοσοκομείου.
Τα προβλήματα αυτά που έχουν
δημιουργηθεί όπως υποστήριξε,

οι ίδιοι τα αναδεικνύουν εδώ και
καιρό και τα έθεσαν και στην πρώτη
συνάντηση που είχαν πριν από λί-
γες μέρες με το πρόεδρο του ΟΚΥ-
πΥ. Όπως σημείωσε, αν και αυτή
ήταν περισσότερο εθιμοτυπικού
χαρακτήρα, έγινε ειλικρινής αν-
ταλλαγή απόψεων, όπως και αλλη-
λοενημέρωση για θέματα που αφο-
ρούν την κάθε πλευρά.

Ο πρόεδρος της ΠΑΣΥΚΙ εξέ-
φρασε την ικανοποίησή του για το
γεγονός ότι ο πρόεδρος του Δ.Σ.
του Ο.ΚΥπ.Υ. αναγνωρίζει τον πρω-
ταγωνιστικό ρόλο που θα πρέπει
να διαδραματίσουν οι ιατροί, τους
οποίους θεωρεί απαραίτητους συμ-
μάχους για να πετύχει η μεταρρύθ-
μιση.

Παρά τη θετική πρόθεση του
νέου οργανισμού για να δημιουρ-
γηθούν οι καλύτερες συνθήκες,
«εμείς, ως γιατροί», είπε ο κ.Κούμας,
«βλέπουμε με επιφύλαξη τις ενέρ-
γειες και περιμένουμε να βρεθούν
άμεσες λύσεις γιατί δυστυχώς ούτε
τα νοσοκομεία αλλά ούτε και οι
ασθενείς μπορούν να περιμένουν
τη λειτουργία του αυτόνομου ορ-
γανισμού». Επισήμανε επίσης πως
παρόλο πoυ ο  διορισμός του διοι-
κητικού συμβουλίου έγινε εδώ και
2 μήνες, από πλευράς του ο
Ο.Κ.Υπ.Υ. στην παρούσα φάση δεν
μπορεί να εφαρμόσει στην πράξη
διορθωτικές κινήσεις στο επίπεδο
των Δημοσίων Νοσηλευτηρίων,

γεγονός το οποίο στους ίδιους δη-
μιουργεί έντονη ανησυχία και προ-
βληματισμό, καθώς δεν γνωρίζουν
εάν ο οργανισμός έχει πλήρη αν-
τίληψη για τα προβλήματα που τα-
λανίζουν τα δημόσια νοσηλευτήρια.
«Αυτό το οποίο μας ανησυχεί πε-
ρισσότερο μετά και την συνάντηση
μας με τον ΟΚΥπΥ είναι στη βάση
ποιων δεδομένων θα προετοιμαστεί
ο προϋπολογισμός, αφού ο αυτό-
νομος οργανισμός θα πρέπει να
γνωρίζει όλες τις ανάγκες για να
τις περιλάβει στον πρώτο προϋπο-
λογισμό του», επισήμανε ο Σωτήρης
Κούμας. 

Κατέληξε λέγοντας ότι η ΠΑΣΥΚΙ
έχει θέληση να συνεργαστεί για
τις μεταρρυθμίσεις, αλλά τα προ-
βλήματα που είναι συνεχιζόμενα
δεν μπορούν να περιμένουν και
θα πρέπει και οι ίδιοι να ξέρουν
πού θα αποταθούν για άμεση λύση,
αφού αν και ο νέος οργανισμός
είναι και επίσημα το νομικό πρό-
σωπο για τη λειτουργία των δημό-
σιων νοσηλευτηρίων, δεν είναι

ακόμα σε θέση να αντιμετωπίσει
αυτή τη στιγμή τα υφιστάμενα προ-
βλήματα. 

Ικανοποίηση ΠΑΣΥΝΟ
Την ικανοποίησή της για τα όσα

έχει ακούσει στην πρώτη συνάν-
τηση που είχε με το ΔΣ του ΟΚΥπΥ
εκφράζει, σε αντίθεση με την  ΠΑ-
ΣΥΚΙ, η ΠΑΣΥΝΟ. Μιλώντας στην
«Κ» ο εκπρόσωπος Τύπου της συν-
τεχνίας Θεόδωρος Πετέλης εξέ-
φρασε ικανοποίηση λόγω του ότι
το νέο διοικητικό συμβούλιο του
οργανισμού πιστεύει ότι για να λει-
τουργήσει σωστά θα πρέπει να έχει
τη σύμφωνο γνώμη όλων των εμ-
πλεκόμενων, θεωρώντας σημαν-
τικές τις παρεμβάσεις τις οποίες
μπορεί να πάρει από τις συνδικα-
λιστικές οργανώσεις. «Εμείς απο-
τελούμε την ραχοκοκαλιά των νο-
σοκομείων αφού υπάρχουν 3.500
νοσηλευτές οι οποίοι εργάζονται
καθημερινά για το συμφέρον των
ασθενών. Πρέπει όλοι να αντιλη-
φθούν ότι εάν είμαστε ικανοποι-

ημένοι ως λειτουργοί υγείας, θα εί-
ναι ικανοποιημένοι και οι ασθενείς»,
όπως τόνισε. Επισήμανε ότι αν και
χρειάζεται ένα χρονικό διάστημα
για να ολοκληρωθεί η αυτονόμηση,
αυτό δεν σημαίνει ότι τα προβλή-
ματα μπορούν να περιμένουν. Για
τον λόγο αυτό οι ίδιοι, όπως ση-
μείωσε, είναι πρόθυμοι  σε συνερ-
γασία με το Υπουργείο Υγείας να
λύσουν τα τρέχοντα προβλήματα
στον τομέα τους. Πρόσθεσε δε ότι
οι νοσηλευτές βλέπουν θέληση
από το υπουργείο για να λυθούν
τα προβλήματα υποστελέχωσης,
αλλά ακόμα χρειάζεται προσπάθεια
για να εκλείψει εντελώς. Καταλή-
γοντας υποστήριξε ότι υπάρχουν
θέματα τα οποία δεν περιμένουν
και για τον λόγο αυτό οι ίδιοι θα
προσπαθήσουν να τα επιλύσουν
με το υπουργείο. «Αν και κάποιες
λύσεις που δίνονται δεν είναι και
οι καλύτερες θα τις δεχτούμε ευελ-
πιστώντας ότι με την αυτονόμηση
θα υπάρξει και η οριστική λύση
στα προβλήματα», όπως τόνισε. 

Επιτακτική ανάγκη 
η αυτονόμηση 
των νοσοκομείων
Ενέργειες οι οποίες να λύνουν άμεσα τα προβλήματα
περιμένουν το επόμενο διάστημα οι λειτουργοί υγείας

<<<<<<<

Τα επόμενα βήματα
σχεδιάζει ο ΟΚΥπΥ με
γιατρούς και νοσοκό-
μους να τονίζουν ότι μέ-
σα από τα σημερινά δε-
δομένα θα πρέπει να
βρεθούν προσωρινές
λύσεις λειτουργίας των
νοσοκομείων μέχρι και
την αυτονόμηση. 

Στις προτεραιότητες του αυτόνομου οργανισμού ο διορισμός Γενικού Διευθυντή και διευθυντικών ομάδων των νοσο-
κομείων με τους γιατρούς να διερωτώνται στην βάση ποιων κριτηρίων θα καθοριστεί ο πρώτος προϋπολογισμός του
ΟΚΥπΥ;
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Συνέντευξη στη ΜΑΡIΑ ΗΡΑΚΛEΟΥΣ

Η ξενοδοχειακή βιομηχανία, όπως
την ξέρουμε, αλλάζει σταδιακά μορ-
φή ακολουθώντας τις ευρωπαϊκές
και παγκόσμιες τάσεις των τουρι-
στών. Τάσεις, όπως τα καταλύματα
τύπου Airbnb δεν μπορούν να πα-
ραγνωριστούν, αναφέρει σε συνέν-
τευξή της στην «Κ» η Διευθύντρια
Πωλήσεων και Μάρκετινγκ του ομί-
λου Louis Hotels κ. Πόπη Τάντα.
Αποκαλύπτει τα άμεσα σχέδια για
τις νέες ξενοδοχειακές μονάδες
στην Πάφο, την επέκταση του ομί-
λου στον τομέα των εστιατορίων,
ενώ αναφέρει ότι για να κερδηθεί
το στοίχημα της εποχικότητας του
τουρισμού, χρειάζεται να δοθούν
επιδοτήσεις αλλά και χαμηλότεροι
φόροι αεροδρομίων κατά την χει-

μερινή περίοδο. Επισημαίνει δε ότι
η Λευκωσία είναι ο «φτωχός συγ-
γενής» στον τουριστικό τομέα, κάτι
που οφείλεται στην έλλειψη ελκυ-
στικών υποδομών.
-Πώς αποτιμάτε το 2017 σε πλη-
ρότητες ξενοδοχείων;

H περσινή χρονιά ήταν πολύ κα-
λή συνολικά για την Κύπρο και την
Ελλάδα αλλά και για τα ξενοδοχεία
μας. Στην Κύπρο φτάσαμε τα 3,6
εκατομμύρια αφίξεων ενώ στην
Ελλάδα περί τα  29 εκατομμύρια
τουρίστες. Η επόμενη μεγάλη πρό-
κληση για όλους μας είναι η δια-
τήρηση και περαιτέρω αύξηση των
αριθμών αλλά κυρίωςη επιμήκυνση
της τουριστικής περιόδου. Εκεί
χρειάζονται ακόμη περισσότερες
προσπάθειες.
-Τι είναι αυτό που πρέπει να αλ-
λάξει;

-ΣτηLouis Hotels φέτος πήραμε
την τολμηρή απόφαση να κρατή-

σουμε κι άλλα ξενοδοχεία μας ανοι-
χτά όλη την περίοδο του χειμώνα.
Και είναι τολμηρή, καθώς οι πλη-
ρότητες δεν είναι υψηλές το χει-
μώνα ενώ τα έξοδα τρέχουν. Για
παράδειγμα, ένα ξενοδοχείο κα-
λείται να πληρώσει υψηλό κόστος
θέρμανσης, ηλεκτρισμού και προ-
σωπικού. Την ίδια ώρα, για να μπο-
ρέσουμε να προσελκύσουμε του-
ρισμό κατά τους χειμερινούς μήνες
πουλάμε σε πολύ χαμηλότερες τι-
μές, λόγω και του έντονου αντα-
γωνισμού αλλά και γιατί ο πελάτης
διαχειρίζεται διαφορετικά την αγο-
ραστική του δύναμη αυτή την επο-
χή. Θα βοηθούσε πάρα πολύ τους
ξενοδόχους και τους επιχειρηματίες
για να κρατήσουν ανοικτά τα κα-
ταλύματά τους και τον χειμώνα αν
η κυβέρνηση συμφωνούσε να μει-
ώσει τον ΦΠΑ, να μην χρεώνει δη-
μοτικούς φόρους, όπως επίσης αν
τα αεροδρόμια μείωναν ακόμη πε-
ρισσότερο τα τέλη τους αυτή την
περίοδο. Αναγνωρίζουμε ότι τα τε-
λευταία δύο χρόνια έγιναν σοβαρές
προσπάθειες από όλους τους φο-
ρείς, τόσο από το δημόσιο όσο και
από τον ιδιωτικό τομέα, και είδαμε
κάποιο αποτέλεσμα. Χρειάζεται
όμως πολλή δουλειά για να γίνουμε
ολόχρονος προορισμός. Επίσης,
θετικά θα συμβάλει και η ολοκλή-
ρωση του καζίνου, των μαρίνων
και άλλων υποδομών που προγραμ-
ματίζονται.
-Από την δική σας πλευρά τι
καινούργιο ετοιμάζετε για την
επόμενη χρονιά;

-Ως Louis Hotels δεν επαναπαυό-
μαστε. Συνεχώς, αναβαθμιζόμαστε
και βελτιώνουμε την σχέση ποι-
ότητας- τιμής καθώς αυτό είναι το
μυστικό επιτυχίας σήμερα. Φέτος
τον χειμώνα, προχωρούμε με την
περαιτέρω αναβάθμιση του θερέ-
τρου St. Elias Resort στον Πρωταρά
προσθέτοντας ιδιωτικές πισίνες
σε σουίτα και εμπλουτίζοντας το
υδροπάρκο του ξενοδοχείου, το
οποίο πριν από δύο χρόνια μέσα
από μια σοβαρή επένδυση μετα-
μορφώθηκε σε ένα θέρετρο διακο-
πών με πισίνες εστιατόρια, μεγάλα
δωμάτια και υδροπάρκο. Το ξενο-
δοχείο ανοίγει κανονικά 1η Μαΐου
2018.  Επίσης, φέτος λειτουργούμε
το Louis Paphos Breeze στη Χλώ-
ρακα, στην Πάφο, με 143 σουίτες
ενός υπνοδωματίου και luxury stu-
dios.Το ξενοδοχείο  θα λειτουργήσει
και αυτό το Μάιο του 2018. Μέσα
στο 2019 προχωράμε και στη λει-

τουργία του ξενοδοχείου Louis Ivi
Mare, επίσης στην Πάφο. Τόσο το
St. Elias Resort όσο και το Louis
Paphos Breeze αλλά και το Ivi Mare
εντάσσονται στην κατηγορία 4Plus.
Δηλαδή, ενώ επίσημα είναι 4 αστέ-
ρων,οι υπηρεσίες τους και η εμ-
πειρία που προσφέρουν είναι πέντε
αστέρων. Η κατηγορία 4+ υπο-
στηρίζεται πλέον από τους διεθνείς
ταξιδιωτικούς πράκτορες.
-Σχεδιάζετε επεκτάσεις και στα
εστιατόρια της εταιρείας;

-Υπάρχουν σχέδια για να επε-
κτείνουμε και τα εστιατόρια μας,
Akakiko και Ελληνικό, για τα οποία
είμαστε πολύ ευχαριστημένοι για

το πόσο έχουν καθιερωθεί και αγ-
καλιαστεί από το κοινό της Λευ-
κωσίας, της Λεμεσού και της Αγίας
Νάπας. Λεπτομέρειες δεν υπάρχουν
ακόμη προς ανακοίνωση, αλλά αυτό
που μπορούμε να πούμε είναι ότι
τα εντάσσουμε σε όσο το δυνατό
περισσότερα ξενοδοχεία μας και
τα δύο αυτά εστιατόρια. Για παρά-
δειγμα το Louis Paphos Breeze θα
προσφέρει και ελληνικό εστιατόριο
- Meze by Ellinikon.
-Κυπριακό πρόγευμα. Πώς εμ-
πλουτίζεται;

-Πρόκειται για μια καινοτομία
της LouisHotels. Eμείς το ξεκινή-
σαμε και είμαστε πολύ περήφανοι

γι’ αυτό. Έχουμε βραβευτεί για την
πρωτοβουλία μας από την HORECA,
την ΟΕΒ αλλά και από το Trip Ad-
visor για την ποιότητα του φαγητού
που προσφέρουμε ενώ τα σχόλια
των πελατών μας μάς κάνουν υπε-
ρήφανους. Φροντίζουμε, σε όλα
μας τα ξενοδοχεία εκτός από το
πλούσιο πρωινό που προσφέρουμε
με τα show cooking stations με τα
healthy corner, να δημιουργούμε
έναν εξειδικευμένο χώρο στον
οποίο προβάλλονται τα τοπικά μας
προϊόντα: είτε είναι τυροκομικά,
πίτες, γλυκά, ψωμιά κ.ο.κ. Οι σεφ
μας δημιουργούν καινούριες συν-
ταγές από την τοπική μας γαστρο-

νομική παράδοση. Ο κόσμος το
έχει αγκαλιάσει και εμείς το ανα-
βαθμίζουμε συνεχώς.
-Τουρισμός στην Λευκωσία. Βελ-
τιώνεται η εικόνα;

-Βελτιώνεται η κατάσταση, αλλά
θα βοηθούσε πάρα πολύ αν η Λευ-
κωσία, ως πρωτεύουσα, είχε καλύ-
τερη υποδομή και περισσότερους
λόγους για να την επισκεφθεί κά-
ποιος. Αυτή την στιγμή, τουριστικά
μιλώντας, είναι ο φτωχός συγγενής.
Η  Λεμεσός έχει κάνει πολύ περισ-
σότερα. Περιμένουμε όλοι με αγω-
νία την πλατεία Ελευθερίας, όμως
υπάρχουν πολλά περισσότερα
πράγματα που μπορούν να γίνουν
για να προσελκύσουν τουρισμό
στη Λευκωσία.  
-Είναι προσιτή η Λευκωσία γε-
νικότερα ως προορισμός; Ίσως
ένας λόγος που δεν επιλέγεται
να είναι λόγω του ότι είναι ένας
ακριβός προορισμός.

-Όχι, δεν είναι θέμα τιμής. Αν-
τιθέτως, τα ξενοδοχεία άλλων πό-
λεων την περίοδο αιχμής είναι πιο
ακριβά. Η Λευκωσία είναι πιο φθη-
νή το καλοκαίρι από άλλες πόλεις
σε παρόμοια ξενοδοχεία. Δεν πι-
στεύω ότι είναι θέμα τιμολογιακής
πολιτικής αλλά υποδομών και προ-
σέλκυσης τουριστών για τον σωστό
λόγο. 

Για παράδειγμα, περιμένουμε να
γίνει το νέο Αρχαιολογικό Μουσείο.
Έγινε η Λεβέντειος πινακοθήκη,
έγιναν κάποιες προσπάθειες αλλά
έχει δρόμο ακόμα η Λευκωσία για
να κερδίσει την προτίμηση των
τουριστών. 

Η ξενοδοχειακή 
βιομηχανία
ακολουθεί τις 
τάσεις αγοράς
Συνέντευξη Πόπης Τάντα - Η εποχικότητα
και οι επεκτάσεις του ομίλου Louis Hotels

-Σας ανησυχεί η επέκταση της πλατ-
φόρμαςAirbnb;
-Αλίμονο αν δεν απασχολούσε το
θέμα αυτό την τουριστική και ξε-
νοδοχειακή βιομηχανία. Θεωρού-
με όμως ότι άλλο είναι το προφίλ
του πελάτη που θα επιλέξει κατα-
λύματα Airbnb και άλλο του πελά-
τη που θα επιλέξει ένα ξενοδο-
χείο. 
Πρόκειται για διαφορετικό target
market, αλλά βεβαίως πρέπει να
το προσέξουμε. Δεν υπάρχει σύγ-
κριση στην ασφάλεια που νιώθει ο
πελάτης όταν κλείνει να μείνει
«όπου να ‘ναι» σε σχέση με ένα
αδειούχο κατάλυμα με ISO Stan-
dards. Το ευρύ κοινό σταδιακά θα
κατανοήσει ότι δεν είναι όλα θέμα

τιμής αλλά ασφάλειας και ποιότη-
τας. 
-Πρόκειται όμως για μια τάση της
εποχής. Δεν μπορεί να παραγνωρι-
στεί.
-Σίγουρα όχι, απλά πρέπει να ρυθ-
μιστεί. Γενικότερα, η έντονη ανά-
πτυξη του διαδικτύου, η αύξηση
αερογραμμών χαμηλού κόστους
(Low Cost) δημιουργούν νέες αγο-
ραστικές προοπτικές που πρέπει
όλοι να εκμεταλλευτούμε. 
Προφανώς, ως κλάδος, οφείλουμε
να προσαρμοστούμε. Πρέπει να
γίνουμε πιο ευέλικτοι, να αυξομει-
ώνουμε τιμές ανάλογα με την ζή-
τηση και την προσφορά, να διαφη-
μίζουμε σωστά μέσω διαδικτύου
σε στοχευμένα κοινά κ.ο.κ. Όλα

αυτά πρέπει να λαμβάνονται υπό-
ψη. Επιπρόσθετα οι τεχνολογίες
που χρησιμοποιούμε, αλλά και η
εμπειρία  που προσφέρουμε μέσα
στα ξενοδοχεία μας πρέπει να
προσαρμόζονται στη νέα γενιά και
τις νέες τάσεις. Και βέβαια πρέπει
να προσφέρουμε και πιο απλοποι-
ημένο φαγητό. Γιατί όχι; Είναι ένα
από τα σενάρια που μελετούμε ως
εταιρεία. Δεν μπορούμε να μεί-
νουμε στην παραδοσιακή ξενοδο-
χειακή βιομηχανία με το γκουρμέ
φαγητό των τριών πιάτων το οποίο
σου σέρβιραν με γάντια άσπρα. Ο
κόσμος αλλάζει, τα πράγματα γί-
νονται πιο απλά και στη Louis Ho-
tels, αν μας χαρακτηρίζει κάτι, εί-
ναι μια παράδοση πρωτοπορίας.

Διαφορετικό το target market της Airbnb
<<<<<<<

Τον Μάιο του 2019 
αναμένεται η νέα 
ξενοδοχειακή μονάδα
του ομίλου, το Louis Ivi
Mare στην Πάφο. 
Μέχρι τον Μάιο του 
τρέχοντος έτους θα
επαναλειτουργήσει και
το Louis Pafos Breeze
στην Χλώρακα.

Ο όμιλος Louis Hotels προσανατολίζεται στην επέκτασή του στην επισιτιστική βιομηχανία με άνοιγμα νέων μονάδων, ανέφερε η Διευθύντρια πωλήσεων και
Μάρκετινγκ της Louis Hotels κ. Πόπη Τάντα.

Αυξάνονται τα 5άστερα, εξαφανίζονται τα μικρά στην Ελλάδα
Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Η επιβίωση των ελληνικών ξενο-
δοχείων στα χρόνια της κρίσης
έχει καταστεί ιδιαίτερα δύσκολη,
με αποτέλεσμα τη διακοπή της
λειτουργίας πολλών μονάδων, κυ-
ρίως χαμηλότερων κατηγοριών.
Από το 2000 καταγράφεται στα-
θερή αναβάθμιση του ξενοδοχει-
ακού δυναμικού στην Ελλάδα. Το
2000 τα πεντάστερα ξενοδοχεία
αποτελούσαν μόλις το 6% του συ-
νολικού ξενοδοχειακού δυναμικού.
Δεκαεπτά χρόνια μετά το ποσοστό
των πεντάστερων ξενοδοχείων
έχει τριπλασιαστεί και αποτελεί
το 18,1% του συνολικού ξενοδο-
χειακού δυναμικού. 

Ταυτόχρονα μειώνεται και το
ποσοστό των ξενοδοχείων που
ανήκουν στη χαμηλότερη κατη-
γορία, από 8,9% το 2000 σε 6,5%
το 2017.

Κατά τη διάρκεια των προηγού-
μενων δεκαπέντε ετών (2012-2017)

άνοιξαν 498 νέα ξενοδοχεία στην
Ελλάδα, συνολικής δυναμικότητας
17.153 δωματίων. 

Στο ίδιο διάστημα διέκοψαν τη
λειτουργία τους 427 μονάδες συ-
νολικής δυναμικότητας 11.715 δω-
ματίων. Το 86% των μονάδων που
άνοιξαν –οι οποίες αντιστοιχούν
στο 91% των νέων δωματίων– εν-
τάχθηκαν στις τρεις υψηλότερες
κατηγορίες ξενοδοχείων, ενώ από
τις μονάδες που διέκοψαν τη λει-
τουργία τους, περίπου το 70% –
και 54% σε όρους δωματίων– προ-
ερχόταν από τις 2 χαμηλότερες
κατηγορίες. Το μέσο μέγεθος του
ελληνικού ξενοδοχείου παραμένει
πάντως για χρόνια σταθερό και
κυμαίνεται περίπου στα 42 δωμά-
τια. «Παράγοντες που οδηγούν
στο κλείσιμο των ξενοδοχείων
πρέπει να αναζητηθούν όχι μόνο
στην οικονομική κρίση, αλλά και
στην υπέρμετρη φορολόγηση του
τουριστικού κλάδου, την αλματώδη
ανάπτυξη της παραξενοδοχίας

(βραχυχρόνιες μισθώσεις τύπου
Airbnb) και την αδυναμία πρόσβα-
σης σε τραπεζική χρηματοδότη-
ση», επισημαίνεται στη μελέτη
του ΞΕΕ και του ΙΤΕΠ.

Οσον αφορά την τιμολογιακή
πολιτική, τον Μάιο του 2017, το
78,0% των ξενοδοχείων διέθεσε
τα δωμάτιά του σε τιμές κάτω των
80 ευρώ την ημέρα. Μόνον το 5,0%
των ξενοδόχων πέτυχαν να δια-
θέσουν τα δωμάτιά τους σε τιμές
άνω των 150 ευρώ. Αντίθετα, τον
Αύγουστο του 2017, το 58% των
ξενοδοχείων διέθεσε τα δωμάτιά
του κάτω από 80 ευρώ και το 12,6%
πάνω από 150.

Οι πέντε περιφέρειες που συγ-
κεντρώνουν το 85% των επισκέ-
ψεων και το 85%-90% των εισπρά-
ξεων και διανυκτερεύσεων είναι
με ιεραρχική σειρά εισπράξεων,
το Νότιο Αιγαίο (25,9%), η Κρήτη
(23,1%), τα Ιόνια Νησιά (13,5%),
η Αττική (13,2%) και η Κεντρική
Μακεδονία (13,2%). Πρώτη σε ει-

σπράξεις και διανυκτερεύσεις είναι
η Περιφέρεια του Νοτίου Αιγαίου,
ενώ η Περιφέρεια Κεντρικής Μα-
κεδονίας είναι πρώτη σε επισκέ-
ψεις. Τα αντίστοιχα μερίδια των
υπόλοιπων περιφερειών κυμαί-
νονται από 0,3% έως 4,2%. Οσον
αφορά το ξενοδοχειακό δυναμικό,
στις πέντε αυτές περιφέρειες συγ-
κεντρώνεται το 78% του ξενοδο-
χειακού δυναμικού σε όρους δω-
ματίων.

«Αναδεικνύεται συνεπώς ένα
σημαντικό πρόβλημα για τη βιω-
σιμότητα και το μέλλον του ελλη-
νικού τουρισμού: Είναι άμεση προ-
τεραιότητα η αναβάθμιση και προ-
ώθηση των περιοχών που υστε-
ρούν τουριστικά, ώστε να αμβλυν-
θούν οι ανισότητες και να ανα-
δειχθούν σε νέους τουριστικούς
προορισμούς που θα αποτελέσουν
πόλο έλξης νέων τουριστικών ρευ-
μάτων με θετικές επιδράσεις στις
τοπικές οικονομίες», σημειώνουν
οι συντάκτες της μελέτης.

Το 2000 τα πεντάστερα ξενοδοχεία αποτελούσαν μόλις το 6% του συνολι-
κού ξενοδοχειακού δυναμικού. Δεκαεπτά χρόνια μετά, το ποσοστό τους έχει
τριπλασιαστεί και αποτελεί το 18,1% του συνολικού ξενοδοχειακού δυναμι-
κού. Ταυτόχρονα μειώνεται και το ποσοστό των ξενοδοχείων που ανήκουν
στη χαμηλότερη κατηγορία, από 8,9% το 2000 σε 6,5% το 2017.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Mείωση του δείκτη τιμών κατανα-
λωτή της τάξης του 0,72%, για τον
Ιανουάριο του 2018 σε σύγκριση
με τον Ιανουάριο του 2017, δεί-
χνουν τα στοιχεία της Στατιστικής
Υπηρεσίας.Ταυτόχρονα, ελαφρώς
αυξημένη είναι η αγοραστική δύ-
ναμη των καταναλωτών. Οι τιμές
των εγχώριων προϊόντων έχουν
σημειώσει μείωση κατά μέσο όρο
με ποσοστό 4,5% και των εισαγό-
μενων προϊόντων κατά 1,7%. Οι
τιμές των υπηρεσιών αυξήθηκαν

κατά 1,3% και των πετρελαιοειδών
κατά 0,9%.

Τη μεγαλύτερη μείωση παρου-
σιάζουν οι τιμές της βασικότερης
κατηγορίας καταναλωτικών αγα-
θών, των τροφίμων και των μη αλ-
κοολούχων ποτών με ποσοστό
5,77% και ακολουθεί ο τομέας έν-
δυσης και υπόδησης με 3,46%. Κάτι
που ήδη ήταν γνωστό και επιβε-
βαιώνουν και οι αριθμοί αυτής της
μελέτης ήταν η αύξηση στην τιμή
της στέγασης. Στην ίδια κατηγορία
εντάσσονται και οι υπηρεσίες
ύδρευσης ηλεκτρισμού και υγρα-
ερίου που συνολικά σημειώνουν
μια ποσοστιαία αύξηση της τάξης
του 1,38%.

Σύμφωνα με τον πίνακα, έχει
αυξηθεί επίσης το κόστος για τις

μεταφορές κατά 1,74%. Τώρα, πώς
κατανέμονται τα έξοδα για ένα νοι-
κοκυριό; Σύμφωνα πάντα με την
Στατιστική Υπηρεσία, η οποία πα-
ρουσιάζει την εκατοστιαία κατα-
νομή εξόδων νοικοκυριών κατά
κύρια κατηγορία αγαθών και υπη-
ρεσιών, την μερίδα του λέοντος
καταλαμβάνουν τα τρόφιμα και τα
μη αλκοολούχα ποτά, ενώ γερό
κονδύλι (15,24%)  από το οικογε-
νειακό βαλάντιο ξοδεύεται για τις
μεταφορές. Ακολουθούν λίγο πιο
κάτω τα έξοδα για την στέγαση,
την ύδρευση, το υγραέριο και τον
ηλεκτρισμό. Για την υγεία δαπα-
νάται το 6,37% του οικογενειακού
προϋπολογισμού, 2 ποσοστιαίες
μονάδες δηλαδή πιο κάτω από τα
έξοδα για τα εστιατόρια και τα ξε-

νοδοχεία και παραμένουν στα ίδια
περίπου επίπεδα του 2010. Μικρό-
τερο  το κονδύλι που διαθέτουν τα
νοικοκυριά για αλκοολούχα ποτά
και καπνό με το ποσοστό των εξό-
δων ανέρχεται στο 3,47%.

Αυξάνεται η κατανάλωση
Η ανάπτυξη μιας οικονομίας και

συγκεκριμένα τα 2/3 της ανάπτυξής
της βασίζεται στην κατανάλωση
αναφέρει ο οικονομολόγος Κώστας
Κυαμίδης, εξηγώντας ότι στην πε-
ρίπτωση της Κύπρου, η κατανά-
λωση είναι μειωμένη σε σύγκριση
με την προ οικονομικής κρίσης
εποχή. Και αυτό δικαιολογείται
όταν, όπως αναφέρει, οι τιμές για
παράδειγμα των τροφίμων παρου-
σιάζουν αύξηση ενώ την ίδια ώρα
οι μισθοί δεν ακολουθούν την ίδια
πορεία αλλά μάλλον παραμένουν
στάσιμοι.Κατά τον κ. Κυαμίδη,  η
πλειοψηφία των καταναλωτών ζει
με 25% λιγότερα χρήματα από όσα
ζούσε πριν από πέντε χρόνια.

Τα στοιχεία της Eurostat δεί-
χνουν πάντως ότι  οι καταναλωτικές
δαπάνες στην Κύπρο αυξήθηκαν
στα 2755,20 εκατ. ευρώ για το τρίτο
τρίμηνο του 2017 από 2720,80 εκατ.
ευρώ το δεύτερο τρίμηνο του 2017.
Σύμφωνα με την ίδια έρευνα, στο
διάστημα από το 1995 έως το 2017
οι καταναλωτικές δαπάνες στην
Κύπρο ανήλθαν κατά μέσο όρο σε
2231,99 εκατ. ευρώ, φθάνοντας σε
υψηλά επίπεδα ύψους 2839,90 εκατ.
το τρίτο τρίμηνο του 2008 και ρεκόρ
χαμηλό των 1477,40 εκατ. ευρώ το
δεύτερο τρίμηνο του 1995. Πάντως
τα στοιχεία δείχνουν αύξηση του
ρυθμού ανάπτυξης της τάξης του
4%, με την αύξηση να αποδίδεται
κατά κύριο λόγο  στους τομείς Ξε-
νοδοχεία και Εστιατόρια, Λιανικό
και Χονδρικό εμπόριο τις κατα-
σκευές και την μεταποιητική βιο-
μηχανία.

Την ίδια ώρα, ο δείκτης τιμών
κατοικιών κατέγραψε αύξηση 1,4%
σε ετήσια βάση ενώ αύξηση κατέ-
γραψε και η ζήτηση για οικιστικά
δάνεια. Μαζί με την ζήτηση αυξά-
νεται και η τιμή. Έτσι οι τιμές των
διαμερισμάτων κατέγραψαν ετήσια
αύξηση της τάξης του 3,7% και
0,7% οι τιμές των κατοικιών.

Ψηλότερα στην Κύπρο
Σύμφωνα με στοιχεία της Στα-

τιστικής Υπηρεσίας για τους Εθνι-
κούς λογαριασμούς και τα ΑΕΠ των
χωρών της ΕΕ, το 2016 η κατανα-
λωτική δαπάνη νοικοκυριών αντι-
προσώπευε τουλάχιστον το ήμισυ
του ΑΕΠ σχεδόν σε 20 κράτη μέλη.
Το ποσοστό  της καταναλωτικής
δαπάνης ήταν στην Κύπρο στο
68,7 % του ΑΕΠ, και κατεγράφη
ως το ψηλότερο. Ακολουθεί η Ελ-
λάδα με ποσοστό 67,8 % ενώ χα-
μηλότερη καταναλωτική δαπάνη
είχαν στο Λουξεμβούργο. Εκτός
από το Λουξεμβούργο, η κατά κε-
φαλή μέση καταναλωτική δαπάνη
νοικοκυριών ήταν επίσης σχετικά
υψηλή το 2016 στο Ηνωμένο Βα-
σίλειο, στην Αυστρία και στη Γερ-
μανία.  

Η ανάλυση των πραγματικών
εξελίξεων της κατά κεφαλήν μέσης
καταναλωτικής δαπάνης σε όρους
ευρώ κατά την περίοδο 2011-2016
δείχνει ότι η ταχύτερη αύξηση κα-
ταγράφηκε στα κράτη μέλη της
Βαλτικής και στη Ρουμανία. Η με-
γαλύτερη συρρίκνωση σημειώθηκε
στην Ελλάδα, όπου η κατά κεφαλήν
καταναλωτική δαπάνη νοικοκυριών
μειώθηκε, κατά μέσο όρο, κατά 1,4
% ετησίως κατή την υπό επισκό-
πηση περιοδο. Στην περίπτωση
της χώρας μας καταγράφηκε μεί-
ωση μικρότερη του 1% σε ετήσια
βάση, ποσοστό στο οποίο κινήθη-
καν και Ιταλία, Αυστρία, Σλοβενία
και Κάτω Χώρες.

Αδειο το πορτοφόλι, γεμάτο το ψυγείο
Τρόφιμα και μη αλκοολούχα ποτά πρώτα στην λίστα των Κύπριων καταναλωτών - Ψηλά και τα εστιατόρια

Η ανάπτυξη μια οικονομίας και συγκεκριμένα τα 2/3 της ανάπτυξης μιας χώρας βασίζεται στην κατανάλωση, αναφέρει
στην «Κ» ο οικονομολόγος Κώστας Κυαμίδης. 

<<<<<<<

Στα 2755,20 εκατ. ευρώ
έφτασαν το τρίτο τρίμη-
νο του 2017 οι κατανα-
λωτικές δαπάνες στην
Κύπρο, ωστόσο δεν
έφτασε ακόμα το ρεκόρ
του 2008.

Ενας συντελεστής στάθμισης του
δείκτη τιμών καταναλωτή είναι και
το καλάθι της νοικοκυράς, το οποίο
αξιολογείται συνεχώς ώστε να αν-
τιπροσωπεύει τις τρέχουσες κατα-
ναλωτικές συνήθειες των νοικοκυ-
ριών. Το νέο καλάθι της νοικοκυ-
ράς περιλαμβάνει 805 αγαθά και
υπηρεσίες σε σύγκριση με 783
που υπήρχαν στο προηγούμενο.
Στο σύνολο των 805 αγαθών περι-
λαμβάνονται και 80 νέα. Διευκρινί-
ζεται ότι πολλά από τα «νέα είδη»
δεν πρόκειται για καινούργια αγα-
θά και υπηρεσίες αλλά έχουν περι-
ληφθεί στο καλάθι της νοικοκυράς

επειδή έχουν αποκτήσει σημαντι-
κό μερίδιο στης δαπάνες των νοι-
κοκυριών. Παράλληλα, για συγκε-
κριμένες κατηγορίες για τις οποίες
έχει αυξηθεί ο συντελεστής στάθ-
μισής τους όπως για παράδειγμα
τρόφιμα και μη αλκοολούχα ποτά,
έχει διευρυνθεί η λίστα των ειδών,
ώστε να είναι πιο αντιπροσωπευτι-
κή η κάλυψή τους. Γενικά αυτό που
έχει παρατηρηθεί είναι αύξηση
στις υγιεινές καταναλωτικές συνή-
θειες των νοικοκυριών καθώς και
σημαντική μείωση στα προϊόντα
που παραδοσιακά μπορεί να χαρα-
κτηριστούν πολυτελείας.

Το νέο καλάθι της νοικοκυράς
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗ

Μεταξύ 5 και 6 δισ. ευρώ θα κυ-
μανθούν οι πρόσθετες προβλέψεις
που θα διενεργήσουν για τη χρή-
ση του 2017 οι τέσσερις συστη-
μικές τράπεζες, οι οποίες θα πραγ-
ματοποιηθούν στο πλαίσιο της
υιοθέτησης του νέου λογιστικού
προτύπου IFRS 9.

Οι προβλέψεις αυτές θα επιβα-
ρύνουν κατευθείαν τα κεφάλαια
και δεν θα επηρεάσουν τα απο-
τελέσματα των τραπεζών. Επι-
προσθέτως, το πλήγμα αυτό ου-
σιαστικά δεν θα ληφθεί υπόψη
στο stress test που πραγματοποιεί
η ΕΚΤ, καθώς οι εποπτικές αρχές
έχουν δώσει στις τράπεζες τη δυ-
νατότητα να αποσβέσουν σε βά-
θος πενταετίας τη ζημία, με το
30% της επίπτωσης να αναγνω-
ρίζεται τα πρώτα τρία χρόνια και
το υπόλοιπο 70% θα βαρύνει τα
εποπτικά κεφάλαια την τελευταία
διετία. Με άλλα λόγια, σε ό,τι αφο-
ρά τα εποπτικά κεφάλαια –δηλαδή
αυτά που η ΕΚΤ λογίζει ως κεφά-
λαια– δεν θα επηρεαστούν σχεδόν
καθόλου από την υιοθέτηση του
IFRS 9 και οι δείκτες κεφαλαιακής
επάρκειας των εγχώριων τραπε-
ζών θα παραμείνουν στα πολύ
υψηλά επίπεδα που βρίσκονται.

Σημειώνεται ότι με το IFRS 9
αλλάζει ο ορισμός της αθέτησης,
δηλαδή του πότε ένα δάνειο χα-
ρακτηρίζεται μη εξυπηρετούμενο,
και γίνεται πιο αυστηρός και συγ-
κεκριμένος, περιορίζοντας δρα-
στικά τα περιθώρια διασταλτικής
ερμηνείας από τις επιμέρους τρά-
πεζες. Σε γενικές γραμμές, με τους
νέους κανόνες όλα τα μη εξυπη-
ρετούμενα πιστωτικά ανοίγματα
(NPEs) θα θεωρούνται μη εξυπη-
ρετούμενα δάνεια, επιβάλλοντας
την πλήρη κάλυψή τους με προ-
βλέψεις. 

Επιπλέον προβλέψεις θα πρέπει
να πραγματοποιήσουν οι τράπεζες
–επίσης στο πλαίσιο του IFRS 9–
και για δάνεια όπου έχουν πραγ-
ματοποιηθεί ρυθμίσεις, καλύπτον-

τας όλη τη διάρκεια του δανείου.
Οι τράπεζες ήδη έχουν «κλειδώ-
σει» το ύψος των σχετικών προ-
βλέψεων που θα πραγματοποι-
ήσουν στο πλαίσιο του IFRS 9,
και οι οποίες θα ανέλθουν στα
5,5 δισ. ευρώ, καθώς την επόμενη
Τετάρτη 21 Φεβρουαρίου θα πρέ-

πει να οριστικοποιήσουν τους
ισολογισμούς τους για τη χρήση
του 2017 βάσει των οποίων θα
«τρέξει» το stress test της ΕΚΤ.

Σύμφωνα με τα στοιχεία της
Τράπεζας της Ελλάδος στο τέλος
Σεπτεμβρίου 2017, ο δείκτης κε-
φαλαίου κοινών μετοχών (Com-
mon Equity Tier 1 – CET1) σε ενο-
ποιημένη βάση ανήλθε στο 17,1%
έναντι 16,9% τον Δεκέμβριο του
2016, ενώ ο Δείκτης Κεφαλαιακής
Επάρκειας ενισχύθηκε σε 17,2%
από 17%, αντίστοιχα. Στο εννε-
άμηνο του 2017 τα λειτουργικά
έσοδα των εγχώριων τραπεζών
ανήλθαν στα 6,46 δισ. ευρώ, ση-

μειώνοντας αύξηση 1,6% σε σχέ-
ση με το αντίστοιχο διάστημα
του 2016. Τα λειτουργικά έξοδα
ανήλθαν στα 3,21 δισ. ευρώ μει-
ωμένα κατά 4,2% σε σχέση με το
εννεάμηνο του 2016, ενώ οι προ-
βλέψεις ανήλθαν στο τέλος Σε-
πτεμβρίου 2017 στα 2,82 δισ. ευρώ
έναντι 2,68 δισ. ευρώ τον Σεπτέμ-
βριο του 2016 (+5,3%). Σε ό,τι
αφορά το τελικό αποτελέσμα οι
εγχώριες τράπεζες εμφάνισαν στο
εννεάμηνο ζημίες 80 εκατ. ευρώ
έναντι ζημιών 2,7 δισ. ευρώ το
αντίστοιχο διάστημα του 2016.

Jpapadogiannis@kathimerini.gr

Πρόσθετες προβλέψεις 5-6 δισ.
λαμβάνουν οι τράπεζες για το 2017
Λόγω νέου λογιστικού προτύπου – Θα αποσβεστούν σε βάθος πενταετίας

Πρόστιμο έως 20.000 για «πειραγμένες» ταμειακές

<<<<<<

Η νέα επιβάρυνση 
δεν θα ληφθεί υπόψη
στο stress test που
πραγματοποιεί η ΕΚΤ.

Σε γενικές γραμμές, με τους νέους κανόνες όλα τα μη εξυπηρετούμενα πιστωτικά ανοίγματα (NPEs) θα θεω-
ρούνται μη εξυπηρετούμενα δάνεια, επιβάλλοντας την πλήρη κάλυψή τους με προβλέψεις.
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Πρόστιμα που ξεκινούν από 100
ευρώ και φθάνουν τις 20.000 ευρώ
ανακοίνωσε χθες ο διοικητής της
Ανεξάρτητης Αρχής Δημοσίων
Εσόδων Γ. Πιτσιλής.

Με εγκύκλιό του προς τον ελεγ-
κτικό μηχανισμό ζητεί την άμεση
εφαρμογή των νέων προστίμων
σε όσους δεν εκδίδουν αποδείξεις,
δεν τηρούν τα βιβλία τους ή έχουν
«πειράξει» τις ταμειακές μηχανές
τους. Συγκεκριμένα:

1. Στους επιτηδευματίες και
στις επιχειρήσεις που δεν υπά-
γονται σε ΦΠΑ (π.χ. γιατροί, ασφα-
λιστικοί πράκτορες, φροντιστήρια)
και δεν εκδίδουν φορολογικά στοι-

χεία ή εκδίδουν ανακριβή φορο-
λογικά στοιχεία, επιβάλλεται πρό-
στιμο 500 ευρώ εφόσον τηρούν
απλογραφικά βιβλία και 1.000
ευρώ εφόσον τηρούν διπλογρα-
φικά βιβλία.

Σε περίπτωση υποτροπής, τα
πρόστιμα πολλαπλασιάζονται.

2. Στους επιτηδευματίες και
στις επιχειρήσεις που εισπράττουν
μετρητά για έκδοση φορολογικών
στοιχείων αξίας άνω των 500 ευρώ,
προβλέπεται πρόστιμο 100 ευρώ
ανά απόδειξη, καθώς πλέον είναι
υποχρεωτική η εξόφληση με τη
χρήση «μέσων πληρωμής με κάρ-
τα» (όπως πιστωτικής, χρεωστικής,
προπληρωμένης κ.λπ.) ή άλλων
«ηλεκτρονικών μέσων πληρωμής»

(όπως τραπεζικό έμβασμα, μέσω
λογαριασμού πληρωμών κ.λπ.).

Στις περιπτώσεις υποτροπής
των παραπάνω παραβάσεων, το
πρόστιμο διπλασιάζεται, ενώ σε
δεύτερη υποτροπή το πρόστιμο
τετραπλασιάζεται.

3. Πρόστιμο 100 ευρώ προβλέ-
πεται για εκπρόθεσμη υποβολή
συγκεντρωτικών αταστάσεων.

4. Στις περιπτώσεις παραβίασης

των φορολογικών μηχανισμών
(ταμειακές, Φορολογικός Ηλεκτρο-
νικός Μηχανισμός κ.λπ.) επιβάλ-
λονται πρόστιμα:

α) 5.000 ευρώ, όταν υπαίτιος
της παράβασης είναι ο χρήστης
ή ο κάτοχος ΦΗΜ (Φορολογικός
Ηλεκτρονικός Μηχανισμός).

β) 10.000 ευρώ, όταν υπαίτιος
της παράβασης είναι η επιχείρηση
μεταπώλησης ή τεχνικής υποστή-

ριξης που έχει εξουσιοδοτηθεί για
την παροχή υπηρεσιών συντή-
ρησης και επισκευής ΦΗΜ.

γ) 20.000 ευρώ, όταν υπαίτιος
της παράβασης είναι η επιχείρηση
που έχει λάβει, από την αρμόδια
επιτροπή, έγκριση λογισμικού (so-
ftware) και υλισμικού (hardware).

Σημειώνεται ότι για παραβάσεις
που αφορούν την έκδοση στοι-
χείων λιανικής πώλησης χωρίς τη
χρησιμοποίηση εγκεκριμένου φο-
ρολογικού μηχανισμού σύμφωνα
με τις εκάστοτε ισχύουσες απο-
φάσεις περί τεχνικών προδιαγρα-
φών ΦΗΜ, καθώς και την έκδοση
από μη εγκεκριμένο φορολογικό
μηχανισμό, οι οποίες διαπιστώ-
νονται από 1.1.2016 και εφεξής,
ανεξαρτήτως του χρόνου διάπρα-
ξης αυτών, επιβάλλεται πρόστιμο
500 ευρώ ανά φορολογικό έλεγχο
και όχι ανά απόδειξη. Το πρόστιμο
αυτό ισχύει και για τα πρατήρια
που χρησιμοποιούν τα συστήματα
εισροών-εκροών, τα οποία πρέπει
να είναι συνδεδεμένα με ταμειακή
μηχανή.

5. Ορίζεται ότι το σύνολο των
τηρούμενων λογιστικών αρχείων
διαφυλάσσεται για το μεγαλύτερο
χρονικό διάστημα από: α) πέντε
έτη από τη λήξη της περιόδου και
β) τον χρόνο που ορίζεται από
άλλη νομοθεσία.

6. Με πρόστιμο 2.500 ευρώ κιν-
δυνεύουν όσοι δεν διαφυλάττουν
τα φορολογικά τους βιβλία και
στοιχεία για το προβλεπόμενο
χρονικό διάστημα, το οποίο ανέρ-
χεται σε 5ετία. Η μη συμμόρφωση
του φορολογουμένου με τις δια-
τάξεις της νομοθεσίας, δηλαδή η
μη διαφύλαξη των χρησιμοποι-
ηθέντων βιβλίων και στοιχείων
στον χρόνο που ορίζουν οι δια-
τάξεις αυτές, επισύρει κυρώσεις
που ανέρχονται στο ποσόν των
2.500 ευρώ.

Στους επιτηδευματίες και στις επιχειρήσεις που δεν υπάγονται σε ΦΠΑ
(π.χ. γιατροί, ασφαλιστικοί πράκτορες, φροντιστήρια) και δεν εκδίδουν φο-
ρολογικά στοιχεία ή εκδίδουν ανακριβή φορολογικά στοιχεία, επιβάλλεται
πρόστιμο 500 ευρώ εφόσον τηρούν απλογραφικά βιβλία και 1.000 ευρώ
εφόσον τηρούν διπλογραφικά βιβλία.

<<<<<<<

Με πρόστιμο 
2.500 ευρώ κινδυ-
νεύουν όσοι δεν δια-
φυλάττουν τα φορολο-
γικά τους βιβλία και
στοιχεία για μία 5ετία.

ΣΕΒ: Υπερφορολόγηση,
ακριβά δάνεια και ανεργία 
η κληρονομιά των μνημονίων

Αρνητικός πληθωρισμός 
τον Ιανουάριο για πρώτη
φορά μετά τον Νοέμβριο 2016

Η υπερφορολόγηση, η ακριβή τρα-
πεζική χρηματοδότηση και η υψηλή
διαρθρωτική ανεργία είναι τα τρία
μεγαλύτερα προβλήματα που μας
κληροδότησαν τα μνημόνια, ανα-
φέρει ο ΣΕΒ στο εβδομαδιαίο δελτίο
του για την ελληνική οικονομία, κά-
νοντας έναν απολογισμό των αλ-
λαγών που έγιναν στη δομή της οι-
κονομίας τα τελευταία 8 χρόνια.

«Η εφαρμογή των μνημονίων
επέφερε ορισμένες αλλαγές προς
την επιδιωκόμενη κατεύθυνση,
αλλά μας έχει κληροδοτήσει και μια
σειρά από νέα ζητήματα που ανα-
ζητούν λύση», σημειώνει το δελ-
τίο.

Στα προβλήματα, κατατάσσεται
πρώτο αυτό της υπερφορολόγησης.
Χαρακτηριστικά, σύμφωνα με τα
στοιχεία που επικαλείται, η μέση
φορολογική επιβάρυνση στο κόστος
εργοδότη για μισθωτό με καθαρές
ετήσιες αποδοχές 50.000 ευρώ αυ-
ξήθηκε στα χρόνια του μνημονίου
(από το 2009) από 52% σε 58%, όταν
στην Ισπανία είναι 41%. Για απο-
δοχές έως 20.000 ευρώ, σημειώθηκε
μια μικρή μείωση, από 47% σε 45%
(λόγω ταυτόχρονης αύξησης της
προοδευτικότητας του φορολογικού
συστήματος), αλλά το αντίστοιχο
ποσοστό στην Ισπανία είναι 40%.
Εντυπωσιακή είναι η αύξηση στους
έμμεσους φόρους. Στα καύσιμα δι-
πλασιάστηκαν (από 359 σε 700 ευρώ
ανά 1.000 λίτρα), στο αλκοόλ αυξή-
θηκαν από 1.308 σε 2.450 ευρώ ανά
1.000 λίτρα, στις τηλεπικοινωνίες
από 25% σε 40% και στον καπνό
από 73% σε 90% της λιανικής.

Για την τραπεζική χρηματοδό-
τηση, εξάλλου, το δελτίο σημειώνει
ότι έχει καταστεί είδος εν ανεπαρ-
κεία, ενώ τα επιτόκια ακόμη και σή-
μερα είναι υπερδιπλάσια από της
Ευρωζώνης (4,7% για δάνεια μέχρι
1 εκατ. έναντι 2,1% στην Ευρωζώνη).
Για το πρόβλημα της υψηλής διαρ-
θρωτικής ανεργίας, ο ΣΕΒ υπογραμ-
μίζει ότι θα διογκώνεται όσο δεν
προχωράει ο μετασχηματισμός του
παραγωγικού προτύπου προς διε-

θνώς ανταγωνιστικές δραστηριό-
τητες. Χρειάζεται μια μακροχρόνια
αναπτυξιακή στρατηγική που να
στοχεύει μεταξύ άλλων στην ανα-
βάθμιση του συστήματος εκπαίδευ-
σης και κατάρτισης, σημειώνει ο
ΣΕΒ και τονίζει ότι «αυτά είναι τα
θέματα που θα πρέπει να απασχο-
λούν τους κοινωνικούς εταίρους
και όχι η επαναφορά των κοινωνι-
κών σχέσεων που ίσχυαν προ κρί-
σης».

Οπως επισημαίνεται, η ελληνική
οικονομία είναι ακόμη εξαρτώμενη
από την κατανάλωση και τις εισα-
γωγές, χωρίς σημαντική βελτίωση
τα τελευταία χρόνια, και η δομή του
παραγωγικού προτύπου χαρακτη-
ρίζεται από περιορισμένη παρουσία
επιχειρήσεων στους κλάδους των
διεθνώς εμπορεύσιμων αγαθών και
χαμηλές επενδύσεις.

Πάντως, σημειώνει ότι η οικο-
νομία ανακάμπτει σταδιακά και το-
νίζει την ανάγκη να αποφευχθεί η
επιστροφή στα λάθη του παρελθόν-
τος.

ΕΙΡ. ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Σε αρνητικό πληθωρισμό, έστω και
οριακά, εισήλθε ύστερα από 13 μή-
νες μηδενικής ή θετικής μεταβολής
του Δείκτη Τιμών Καταναλωτή η
ελληνική οικονομία. Στις περισσό-
τερες κατηγορίες προϊόντων και
υπηρεσιών παρατηρείται υποχώ-
ρηση των τιμών σε ετήσια βάση
και εξαίρεση αποτελούν τα είδη
εκείνα τα οποία επιβαρύνθηκαν
από το 2017 με πρόσθετους έμμε-
σους φόρους και τέλη, αν και στα-
διακά και αυτή η επίδραση εξασθε-
νεί. Ενδεχόμενη συνέχιση του αρ-
νητικού πληθωρισμού το επόμενο
διάστημα, πάντως, κάθε άλλο παρά
καλό σημάδι αποτελεί για την έξοδο
της ελληνικής οικονομίας από την
κρίση. Αν μη τι άλλο το δίπολο «χρέ-
ος - αρνητικός πληθωρισμός» οδηγεί
εκ νέου σε έναν φαύλο κύκλο ύφε-
σης.

Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοι-
χεία που ανακοίνωσε χθες η Ελλη-
νική Στατιστική Αρχή (ΕΛΣΤΑΤ), ο
γενικός Δείκτης Τιμών Καταναλωτή
τον Ιανουάριο του 2018 υποχώρησε
σε σύγκριση με τον Ιανουάριο του
2017 κατά 0,2%. Η τελευταία φορά
που καταγράφηκε αρνητικός πλη-
θωρισμός ήταν τον Νοέμβριο του
2016 (-0,9). Τον Δεκέμβριο του ίδιου
έτους ο δείκτης σημείωσε μηδενική
μεταβολή, ενώ όλο το 2017 κατα-
γράφηκε θετική μεταβολή.

Η μείωση του γενικού Δείκτη
Τιμών Καταναλωτή κατά 0,2% σε
ετήσια βάση προήλθε σύμφωνα με
την ΕΛΣΤΑΤ από τις ακόλουθες με-
ταβολές των δεικτών στις επιμέρους
ομάδες προϊόντων και υπηρεσιών:

• Μείωση 1,2% στη «διατροφή
και μη αλκοολούχα ποτά», λόγω
μείωσης κυρίως των τιμών σε ψωμί
και δημητριακά, αρνί και κατσίκι,
πουλερικά, νωπά ψάρια, γάλα νωπό
πλήρες, τυριά, νωπά λαχανικά, πα-
τάτες. Μέρος της μείωσης αυτής
αντισταθμίστηκε από την αύξηση

κυρίως των τιμών σε ελαιόλαδο
(15,8%) και καφέ (12,5%). Στο μεν
ελαιόλαδο η τιμή αυξήθηκε λόγω
της μειωμένης παραγωγής, στον
δε καφέ οι ανατιμήσεις οφείλονται
στην επιβάρυνσή του από τις αρχές
του περασμένου έτους με Ειδικό
Φόρο Κατανάλωσης.

• Μείωση 2% στην «ένδυση -
υπόδηση».

• Μείωση 1,2% στη «στέγαση»
λόγω μείωσης κυρίως των τιμών σε
ενοίκια κατοικιών, ηλεκτρισμό. Μέ-
ρος της μείωσης αυτής αντισταθ-
μίστηκε από την αύξηση κυρίως
των τιμών στο πετρέλαιο θέρμαν-
σης.

• Μείωση 2,1% στην ομάδα
«διαρκή αγαθά - είδη νοικοκυριού
και υπηρεσίες», λόγω μείωσης κυ-
ρίως των τιμών σε έπιπλα και δια-
κοσμητικά, υφαντουργικά προϊόντα
οικιακής χρήσης, μεγάλες οικιακές
συσκευές, είδη άμεσης κατανάλω-
σης νοικοκυριού.

• Μείωση 0,8% στην «Υγεία»,
λόγω μείωσης κυρίως των τιμών σε
φαρμακευτικά προϊόντα, παραϊ-
ατρικές υπηρεσίες, οδοντιατρικές
υπηρεσίες. Μέρος της μείωσης αυ-
τής αντισταθμίστηκε από την αύ-
ξηση κυρίως των τιμών στα νοσο-
κομεία και κλινικές.

• Μείωση 0,1% στις «επικοινω-
νίες».

• Μείωση 1,7% στην «αναψυ-
χή».

• Μείωση 2,2% στα «άλλα αγα-
θά» λόγω μείωσης κυρίως των τιμών
σε άλλα είδη ατομικής φροντίδας
και ασφάλιστρα οχημάτων.

Από την άλλη, αύξηση των τιμών
παρατηρήθηκε σε ετήσια βάση
στην ομάδα «αλκοολούχα ποτά και
καπνός» (κατά 6,7%), 2,4% στις «με-
ταφορές», 0,2% στην «εκπαίδευση»
και 1,1% στα «ξενοδοχεία - καφέ -
εστιατόρια».

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Στο εβδομαδιαίο δελτίο του ο ΣΕΒ
κάνει έναν απολογισμό των αλλα-
γών που έγιναν στη δομή της οι-
κονομίας τα τελευταία 8 χρόνια.
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Τον Ιούλιο η Κίνα παρουσίασε το
σχέδιο με το οποίο φιλοδοξεί να
εξελιχθεί σε κορυφαία δύναμη παγ-
κοσμίως στον τομέα της τεχνητής
νοημοσύνης και να δημιουργήσει
έναν κλάδο της οικονομίας της αξίας
150 δισ. δολαρίων έως το 2030.

Για τους επαγγελματίες της τε-
χνητής νοημοσύνης στις ΗΠΑ, η
ανακοίνωση του Πεκίνου, έκτασης
28 σελίδων όσον αφορά στην αγ-
γλική του μετάφραση, ερμηνεύτηκε
ως αμφισβήτηση της πρωτοκαθε-
δρίας της Αμερικής σε αυτόν τον
τομέα. 

Περιγράφει το επιθετικό σχέδιο
της κινεζικής κυβέρνησης να χει-
ριστεί την τεχνητή νοημοσύνη
σαν τη δική της εκδοχή του «Απόλ-
λων 11», σαν μια προσπάθεια να
τονώσει την εθνική της υπερηφά-
νεια και να δώσει ώθηση σε τε-
χνολογικά επιτεύγματα που θα θέ-
σουν νέες προτεραιότητες.

Η παρουσίαση του κινεζικού
σχεδίου είχε κοινά στοιχεία με τα
σχέδια που είχε ανακοινώσει η
κυβέρνηση Ομπάμα από τα τέλη
του 2016 για το μέλλον της τεχνη-
τής νοημοσύνης.

«Είναι σημαντικό να δούμε πώς
η τεχνητή νοημοσύνη εξελίχθηκε
σε άμεση προτεραιότητα της κι-
νεζικής ηγεσίας και πόσο γρήγορα
έχουν προχωρήσει τα πράγματα
σε αυτόν τον τομέα», σχολιάζει η
Eλσα Κάνια, συνεργάτρια του Κέν-

τρου Νέας Αμερικανικής Ασφά-
λειας, η οποία βοήθησε στη με-
τάφραση της κινεζικής ανακοί-
νωσης και παρακολουθεί τις ενέρ-
γειες της Κίνας σε αυτόν τον το-
μέα. Οπως τονίζει η ίδια, «φαίνεται
ότι τα σχέδια των ΗΠΑ, που ανα-
κοινώθηκαν το 2016, έδωσαν την
έμπνευση και την ώθηση για τη
δημιουργία του κινεζικού προ-
γράμματος τεχνητής νοημοσύ-
νης».

Ωστόσο, έξι μήνες έπειτα από
αυτό το κινεζικό σχέδιο, που φαί-

νεται να αντιγράφει το αντίστοιχο
της κυβέρνησης Ομπάμα, οι ειδικοί
της τεχνητής νοημοσύνης και των
επιστημών στις ΗΠΑ επισημαίνουν
ότι υπό τον Ντόναλντ Τραμπ ο Λευ-
κός Οίκος δεν έχει κάνει πολλά για
να προχωρήσει ένα βήμα πιο πέρα
το πρόγραμμα του προκατόχου
του.

Σύμφωνα με τον Τιμ Χουάνγκ,
στέλεχος κατά το παρελθόν στον
τομέα τεχνητής νοημοσύνης της
Google και σήμερα διευθυντή του
Τμήματος Ηθικής και Διακυβέρ-
νησης της πρωτοβουλίας για την

τεχνητή νοημοσύνη, η επιστημο-
νική και τεχνολογική κοινότητα
«περιμένει ακόμα τον Λευκό Οίκο
να την κατευθύνει».

Η Κίνα στρέφεται στην τεχνητή
νοημοσύνη σε μια κρίσιμη στιγμή
για την ανάπτυξη της σχετικής τε-
χνολογίας και ενώ αρχίζει να εξα-
νεμίζεται το προβάδισμα που είχαν
οι ΗΠΑ στον τομέα. Η τεχνητή
νοημοσύνη αφορούσε περισσότερο
τη μυθοπλασία παρά την επιστή-
μη.

Τα τελευταία χρόνια, όμως, έχει
σημειωθεί εντυπωσιακή πρόοδος
στον κλάδο, που έχει ωθήσει ορι-
σμένες από τις μεγαλύτερες εται-
ρείες της Silicon Valley, του Ντι-
τρόιτ, αλλά και την Κίνα να επεν-
δύσουν δισ. δολάρια σε οτιδήποτε
σχετικό: από τα αυτόνομα αυτοκί-
νητα μέχρι τις οικιακές συσκευές
που αντιδρούν στην ανθρώπινη
ομιλία. Η τεχνητή νοημοσύνη έχει
εξελιχθεί σε σημαντικό τμήμα της
αμυντικής πολιτικής. Απασχολεί
τόσο τους στρατιωτικούς όσο και
τα μέλη της επιστημονικής κοινό-
τητας ο βαθμός αυτονομίας που
μπορεί να δοθεί σε όπλα που έχουν
τη δυνατότητα να λειτουργούν ανε-
ξάρτητα.

Για πολλούς λόγους, πάντως, όπως
ο φόβος ότι η κυβέρνηση Τραμπ
θα μειώσει τον αριθμό των ξένων
μηχανολόγων που θα γίνονται δε-
κτοί στις ΗΠΑ, μεγάλο μέρος της
σχετικής έρευνας υλοποιείται στο
Τορόντο, στο Λονδίνο και στο Πε-
κίνο.

<<<<<<

Η πολιτική των κλειστών
συνόρων που εφαρμό-
ζει ο Τραμπ στερεί τις
ΗΠΑ από πολύτιμο επι-
στημονικό προσωπικό.

Παγκόσμια ηγέτις
στην τεχνητή νοημοσύνη
φιλοδοξεί να γίνει η Κίνα
Διαθέτει δισ. δολάρια για να προσελκύσει επιστήμονες 
απ’ όλο τον κόσμο και να χρηματοδοτήσει την έρευνα

Διαρκώς αυξάνεται ο αριθμός Κι-
νέζων ειδικών που ασχολούνται με
την τεχνολογία της τεχνητής νοη-
μοσύνης. Μάλιστα, ορισμένοι εξ
αυτών θεωρούν ότι είναι πλέον ρε-
αλιστικό να κατακτήσει η Κίνα το
προβάδισμα στον κλάδο. Σύμφωνα
με τον Κάι Φου Λι, πρώην στέλεχος
των Microsoft και Google και νυν
επικεφαλής κινεζικής εταιρείας
που επενδύει στην τεχνητή νοη-
μοσύνη, «χάρη στον διαρκή πει-
ραματισμό και στο μέγεθος της
αγοράς, η Κίνα εξελίσσεται σε μία
από τις ισχυρότερες χώρες στον
τομέα, αν όχι η ισχυρότερη». Απη-
χώντας την πολιτική που χάραξε
η κυβέρνηση Ομπάμα, το Πεκίνο
ανακοίνωσε ότι σκοπεύει να αυξή-
σει κατά πολύ τη χρηματοδότηση
για την έρευνα στην τεχνητή νοη-

μοσύνη και να προσελκύσει περισ-
σότερους ερευνητές στον κλάδο.
Οπως αναφέρουν στελέχη της κυ-
βέρνησης Ομπάμα και του Πεκίνου,
υπάρχουν πολλοί τρόποι για να
γίνει αυτό. Πρώτον, να εκπαιδεύσει
περισσότερους νέους στην τεχνο-
λογία και, δεύτερον, να προσλάβει
ειδικούς από άλλες χώρες. Δεν είναι
σαφές τι κεφάλαια δαπανά η Κίνα
για τη σχετική έρευνα. Μια κινεζική
περιφέρεια, πάντως, έχει δεσμευθεί
να επενδύσει 5 δισ. δολάρια στον
κλάδο, ενώ το Πεκίνο έχει δεσμεύσει
δύο δισ. δολάρια για την ανάπτυξη
πάρκου τεχνητής νοημοσύνης στην
κινεζική πρωτεύουσα. Η Νότιος
Κορέα έχει δεσμεύσει ένα δισ. δο-
λάρια για τον ίδιο σκοπό. Ο Κανα-
δάς, που ήδη διαθέτει μεγάλη κοι-
νότητα ερευνητών στον τομέα, έχει

δεσμεύσει 125 εκατ. δολάρια εν μέ-
ρει για να προσελκύσει νέα ταλέντα
από άλλες χώρες.

Την προηγούμενη πενταετία, οι
αμερικανικές εταιρείες, όπως οι
Google, Microsoft, Amazon και Fa-
cebook, έπαιξαν καθοριστικό ρόλο
στην πρόοδο που σημειώθηκε στον
τομέα. Αυτό δεν σημαίνει, όμως,
ότι βοηθούν τις ΗΠΑ να διατηρή-
σουν το προβάδισμα στον κλάδο.
Μπορούν, αντιθέτως, να προσλαμ-
βάνουν ειδικούς χωρίς να τους απα-
σχολούν απαραιτήτως στις ΗΠΑ.
Ο Τζέφρι Χίντον, για παράδειγμα,
που διέπρεψε στον κλάδο, μετα-
κόμισε προσφάτως στο Τορόντο,
όπου εποπτεύει ένα νέο εργαστήριο
της Google. Πέρυσι προσέλαβε έναν
Ιρανό ερευνητή στον οποίο δεν
έδωσαν βίζα οι ΗΠΑ.

Οι κορυφαίες κινεζικές εταιρείες επενδύουν δισ. δολάρια σε οτιδήποτε έχει σχέση με την ανθρώπινη νοημοσύνη:
από τα αυτόνομα αυτοκίνητα μέχρι τις έξυπνες οικιακές συσκευές που αντιδρούν στην ανθρώπινη ομιλία.

Μεγάλη αγορά με πολλές ανάγκες
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Τα χρήματα μπορούν να σας προ-
σφέρουν την ευτυχία, αλλά μόνον
όταν δεν υπερβαίνουν τις 76.000
ευρώ τον χρόνο για κάθε άτομο. Τα
περισσότερα μειώνουν το αίσθημα
της ευτυχίας, διότι συνοδεύονται
από πληθώρα προβλημάτων. Σε αυ-
τό το συμπέρασμα κατέληξαν ψυ-
χολόγοι των Πανεπιστημίων Βιρ-
τζίνια και Πέρντιου, αφού ανέλυσαν
τα πορίσματα έρευνας της World
Gallup Poll σε 1,7 εκατ. άτομα από
164 χώρες, με διαφορετικό βιοτικό
επίπεδο και διαφορετικό κόστος
ζωής. Συγκρίνοντας τα εισοδήματα
των ανθρώπων με το πόσο ικανο-
ποιημένοι είναι από τη ζωή τους,
διαπίστωσαν επίσης πως για να
νιώθει συναισθηματικά καλά ένας
άνθρωπος πρέπει να έχει ετήσιο
εισόδημα από 48.000 έως 60.000
ευρώ. Την έννοια της καλής συναι-
σθηματικής κατάστασης την όρισαν
με κριτήριο τα αισθήματα χαράς,
λύπης, ενθουσιασμού ή οργής που
κυριαρχούν στην καθημερινότητά
του. Από την εν λόγω έρευνα, που
δημοσιεύθηκε στο επιστημονικό
περιοδικό Nature Human Behavior,
το πιο ενδιαφέρον πόρισμα είναι,
αναμφίβολα, η διαπίστωση ότι πάνω

από ένα ύψος εισοδήματος οι άν-
θρωποι νιώθουν λιγότερο ικανο-
ποιημένοι από τη ζωή τους. Ο Αν-
τριου Τζεμπ, καθηγητής στο Πα-
νεπιστήμιο Πέρντιου και συντάκτης
της σχετικής μελέτης, επισημαίνει
ότι πάνω από ένα ύψος εισοδήματος
«παρατηρείται ελαφρά κάμψη του
αισθήματος της ικανοποίησης».

Επιχειρώντας να ερμηνεύσει το
φαινομενικά παράδοξο πόρισμα,
ο κ. Τζεμπ το αποδίδει στο ότι «τα
υψηλότερα εισοδήματα συνήθως
επιτυγχάνονται με κάποιο τίμημα».
Οπως τονίζει ο ίδιος, τα ευρήματα
της έρευνας δίνουν μια γενικότερη
εικόνα της σχέσης του χρήματος
με την ευτυχία σε διάφορους πο-
λιτισμούς και μας διδάσκουν πολλά
για τα όρια του χρήματος και κα-
ταδεικνύουν ότι «το χρήμα αποτελεί
μόνον ένα τμήμα όσων μπορούν
να μας κάνουν ευτυχείς».

Σίγουρα, πάντως, είναι στενή η
σχέση ανάμεσα στο ύψος του ει-
σοδήματος και στο αίσθημα ικα-
νοποίησης από τη ζωή. Το κατα-
δεικνύουν, άλλωστε, έρευνες για
την ευτυχία των Αμερικανών, που
βλέπουν τους μισθούς τους καθη-
λωμένους εδώ και χρόνια, με άμεσο

τον αντίκτυπο στην ευτυχία τους.
Ερευνα που διεξήγαγαν μέσα στην
εβδομάδα η εταιρεία δημοσκοπή-
σεων Gallup και η εταιρεία παροχής
υπηρεσιών υγείας Sharecare έδειξε
στασιμότητα σε ό,τι αφορά τη ψυ-
χολογία των Αμερικανών. Ούτε σε
μία πολιτεία των ΗΠΑ δεν σημει-
ώθηκε βελτίωση στην ψυχολογία
των ανθρώπων. Αυτή η στασιμό-
τητα καταγράφεται για πρώτη φορά

στα σχεδόν 10 χρόνια που διεξά-
γεται η κοινή έρευνα των δύο φο-
ρέων. Πολλοί θεωρούν, πάντως,
ότι δεν υπάρχουν όρια στο πόση
ευτυχία μπορεί να μας δώσει το
χρήμα. Ούτε συνάδουν, άλλωστε,
άλλες έρευνες με τα πορίσματα της
έρευνας των δύο πανεπιστημίων.
Το 2013, έρευνα των οικονομολό-
γων Μπέτσι Στίβενσον και Τζάστιν
Βόλφερς, που διδάσκουν στο Πα-
νεπιστήμιο του Μίσιγκαν, κατέληξε
στο συμπέρασμα πως δεν υπάρχει
κάποιο όριο στο ύψος του εισοδή-
ματος που προσφέρει ευτυχία. «Η
σχέση ανάμεσα στην ευτυχία και
στο εισόδημα είναι γραμμική και
δεν αλλάζει όταν αυξάνονται τα ει-
σοδήματα», τόνισαν οι δύο οικο-
νομολόγοι στη μελέτη τους, που
δημοσιεύθηκε στην επιθεώρηση
American Economic Review.

<<<<<<

Για να νιώθει συναι-
σθηματικά καλά ένας
άνθρωπος πρέπει να
έχει ετήσιο εισόδημα
από 48.000 έως
60.000 ευρώ.

Το πολύ χρήμα
δεν μπορεί  
να φέρει 
την ευτυχία
76.000 ευρώ είναι αρκετά, τα πιο
πολλά αποτελούν πηγή προβλημάτων

Η ανεργία στη Γαλλία υποχώρησε
τον Ιανουάριο κάτω από το 9% για
πρώτη φορά από το 2009, εξέλιξη
που αναμένεται ότι θα ενισχύσει
την προσπάθεια του Γάλλου προ-
έδρου Εμανουέλ Μακρόν να με-
ταρρυθμίσει την οικονομία της χώ-
ρας του. Το τέταρτο τρίμηνο του
2017 η ανεργία υποχώρησε στο
8,9% από 9,6% το γ΄ τρίμηνο του
2017. Η υποχώρηση της ανεργίας
σε τριμηνιαία βάση είναι η μεγα-
λύτερη από την εποχή της κρίσης
και αποτελεί σημαντική αλλαγή σε
σύγκριση με τα προηγούμενα χρό-
νια, όταν η ανεργία έμοιαζε να έχει
«κολλήσει» γύρω στο 10%. Η πρώτη
σημαντική μεταρρύθμιση του Μα-
κρόν, όταν ανέλαβε την εξουσία
τον περασμένο Μάιο, ήταν να με-
ταρρυθμίσει την εργασιακή νομο-
θεσία, κίνηση που δεν συνάντησε
ιδιαίτερη αντίσταση από τα γαλλικά
συνδικάτα. Ωστόσο, τις τελευταίες
εβδομάδες η κυβέρνηση Μακρόν
είχε δεχτεί έντονες επικρίσεις διότι
πολλές γαλλικές εταιρείες, συμπε-
ριλαμβανομένων των σούπερ μάρ-
κετ Carefour, είχαν αρχίσει να ανα-

κοινώνουν αρκετές απολύσεις προ-
σωπικού, εκμεταλλευόμενες την
ευελιξία που προσφέρει η μεταρ-
ρύθμιση Μακρόν. Ευτυχώς για την
κυβέρνηση, αλλά και για τους ερ-
γαζομένους, η γαλλική οικονομία
δημιουργεί σήμερα περισσότερες
νέες θέσεις εργασίας από το 2007,
εξέλιξη που, όπως φάνηκε από τα
χθεσινά στατιστικά στοιχεία, είναι
υπεραρκετή για να μειωθεί η ανερ-
γία. Ο αριθμός των ανέργων μει-
ώθηκε στη Γαλλία κατά 205.000 το
τέταρτο τρίμηνο του 2017, στα 2,5
εκατ. άτομα. Χθες η Amazon ανα-
κοίνωσε την πρόσληψη 2.000 υπαλ-
λήλων και μάλιστα με συμβάσεις
αορίστου χρόνου. Σε αυτό το πλαί-
σιο είναι πιθανόν ο Γάλλος ΥΠΟΙΚ
Μπρινό Λε Μερ να εκπληρώσει την
υπόσχεση που έδωσε χθες, να μει-
ώσει το δημόσιο χρέος της χώρας
ήδη από το 2018, εκμεταλλευόμενος
την ταχύτερη ανάπτυξη και την
υψηλότερη απασχόληση. Το γαλ-
λικό δημόσιο χρέος προβλέπεται
να διαμορφωθεί το 2018 στο 96,8%
του ΑΕΠ και να κορυφωθεί στο
97,1% το 2019.

Στο 8,9% μειώθηκε η ανεργία
στη Γαλλία το δ΄ τρίμηνο 2017

Λιγότεροι ευτυχείς στις ΗΠΑ
Το χρήμα δεν φαίνεται, πάντως,
να αγοράζει την ευτυχία στην Αμε-
ρική. Μολονότι η αμερικανική οι-
κονομία ανακάμπτει, οι Αμερικανοί
είναι λιγότερο ευτυχείς απ’ ό,τι
στο παρελθόν.

Στην τελευταία Παγκόσμια Εκ-
θεση για την Ευτυχία, που έκανε
το Sustainable Development So-
lutions Network, η υπερδύναμη
έχει διολισθήσει στην 19η θέση
στην παγκόσμια κατάταξη, βάσει
τού πόσο ευτυχείς δηλώνουν οι
Αμερικανοί. Πριν από μία δεκαετία,
το 2007, οι ΗΠΑ βρίσκονταν στην
3η θέση.

Αυτό συμβαίνει ενώ η οικονομία
πάει καλά, τα εισοδήματα των

Αμερικανών βελτιώνονται, έστω
κι αν απέχουν ακόμη από τα επί-
πεδα του 2007, αλλά κυρίως η
ανεργία έχει υποχωρήσει σε ιστο-
ρικά χαμηλά επίπεδα.

Οι Αμερικανοί δηλώνουν λιγό-
τερο ευτυχείς και, σύμφωνα με
τους ερευνητές, πρέπει να βελ-
τιωθούν και άλλες πτυχές της ζωής
τους. Ενδεικτικά αναφέρουν την
εκτίμηση πολλών Αμερικανών ότι
έχει αυξηθεί η διαφθορά σε σύγ-
κριση με το 2007. 

Οι ερευνητές εκτιμούν, πάντως,
ότι θα εξισορροπούσε την επιδεί-
νωση μια αύξηση του κατά κεφα-
λήν ΑΕΠ από περίπου 53.000 δο-
λάρια σε 62.000 δολάρια.

Σε αγώνα δρόμου μετ’ εμποδίων εξελίσσεται η ανάκαμψη της ιταλικής οικονομίας
Η ανάπτυξη της οικονομίας και η
πτώση της γενικής ανεργίας στην
Ιταλία καλύπτουν τις δυσκολίες
που συναντούν οι Ιταλοί όταν ψά-
χνουν για να βρουν μόνιμη εργα-
σία, ενώ εμπόδια εξακολουθούν
να υπάρχουν και στην τραπεζική
χρηματοδότηση. Αυτό το θέμα
κυριαρχεί στη γειτονική χώρα το
τελευταίο χρονικό διάστημα, ενό-
ψει των εκλογών στις 4 Μαρτίου,
παρότι η οικονομία της Ιταλίας
κατάφερε να εξέλθει από τη με-
γαλύτερη ύφεση της μεταπολεμι-
κής περιόδου, έπειτα από την επι-
τάχυνση των ρυθμών ανάπτυξης
κατά τη διάρκεια των τελευταίων
14 τριμήνων.

Αφενός δημιουργήθηκαν ένα
εκατομμύριο θέσεις εργασίας από
τη μεταρρύθμιση στην αγορά ερ-
γασίας που προώθησε το Δημο-
κρατικό Κόμμα. Με αυτήν τη με-
ταρρύθμιση ήρθησαν τα εμπόδια

στην απόλυση εργαζομένων από
τις μεγάλες επιχειρήσεις. Κατά τη
διάρκεια των τελευταίων τριμήνων
ενισχύθηκαν, παράλληλα, οι επεν-
δύσεις, λόγω της αύξησής τους
και της εγχώριας ζήτησης για μη-
χανολογικό εξοπλισμό. 

Αφετέρου, όμως, οι Ιταλοί δυ-
σκολεύονται να βρουν μόνιμη ερ-
γασία – κατά κύριο λόγο, οι νέοι
που δυσανασχετούν από την οι-
κονομική πολιτική των τελευταίων
ετών.

Σε δημοσκόπηση που έγινε στις
7 Φεβρουαρίου από το Instituto

Ixe προκύπτει ότι μόνον το 22%
των ψηφοφόρων θα επέλεγαν το
κεντροαριστερό Δημοκρατικό Κόμ-
μα, το οποίο βρίσκεται στην εξου-
σία από το 2013. Aξίζει να θυμί-
σουμε ότι στις ευρωεκλογές του
2014 το Δημοκρατικό Κόμμα είχε
κερδίσει το 41% των ψήφων. Εδα-
φος, παράλληλα, τα λαϊκιστικά
κόμματα. 

Χαρακτηριστικά, το Κίνημα των
Πέντε Αστέρων φαίνεται να έχει
την εύνοια του 28% των ψηφο-
φόρων, σύμφωνα με την προανα-
φερόμενη δημοσκόπηση. Βέβαια,
το Κίνημα των Πέντε Αστέρων
και η Λέγκα του Βορρά υιοθετούν
πιο μετριοπαθή στάση μετά την
ήττα των ευρωσκεπτικιστών στην
Ολλανδία και τη Γαλλία.

Οπότε, παρότι ανακάμπτει ο με-
ταποιητικός κλάδος στην Ιταλία,
αρκετές μεγάλες και μικρομεσαίες
επιχειρήσεις δίνουν μάχη για να

επιβιώσουν. Ο όμιλος τηλεπικοι-
νωνιών Telecom Italia σχεδιάζει
τη μείωση 7.000 θέσεων εργασίας,
έναν στόχο που ελπίζει να υλο-
ποιήσει με την πώληση μονάδων
και την προσφορά πακέτων πρό-
ωρης συνταξιοδότησης. Ο εθνικός
αερομεταφορέας Alitalia βρίσκεται
σε διαδικασία πτώχευσης δεύτερη
φορά μέσα σε μία δεκαετία, θέ-
τοντας σε κίνδυνο χιλιάδες θέσεις
εργασίας. 

«Η αβεβαιότητα είναι το πρό-
βλημα. Είναι φυσιολογικό να υπάρ-
χει, αλλά είναι ιδιαίτερα έντονη
στην Ιταλία», σχολιάζει ο 25χρονος
Πέτερ Ελσερ που προ διετίας ίδρυ-
σε μια εταιρεία που παράγει λινά
πουκάμισα. 

Αρνητικό ρόλο στην εξέλιξη της
επιχειρηματικότητας παίζει και η
δυσκολία των τραπεζών να χρη-
ματοδοτήσουν νέους επιχειρημα-
τίες.

Παρότι ανακάμπτει ο μεταποιητικός κλάδος στην Ιταλία, αρκετές μεγάλες
και μικρομεσαίες επιχειρήσεις δίνουν μάχη για να επιβιώσουν. Ο όμιλος τη-
λεπικοινωνιών Telecom Italia σχεδιάζει τη μείωση 7.000 θέσεων εργασίας.

<<<<<<

Οι Ιταλοί δυσκολεύο-
νται να βρουν μόνιμη
εργασία – κατά 
κύριο λόγο, οι νέοι.

Ανησυχεί τις επιχειρήσεις το αργό Internet στη Γερμανία
Επί χρόνια, οι επικεφαλής της γερ-
μανικής επιχειρηματικής κοινό-
τητας καλούν την κυβέρνηση να
επενδύσει περισσότερα χρήματα
στον εκσυγχρονισμό των ψηφια-
κών υποδομών της χώρας, προ-
ειδοποιώντας ότι σε διαφορετική
περίπτωση υπάρχει ο κίνδυνος η
χώρα να μείνει πολύ πίσω σε αυτόν
τον τομέα. Η διάδοση των αυτό-
νομων αυτοκινήτων και των οι-
κιακών συσκευών που είναι συν-
δεδεμένες στο Διαδίκτυο απαιτεί
την ύπαρξη γρήγορου δικτύου.
Ωστόσο, το 2017 η μέση ταχύτητα
του Διαδικτύου στη Γερμανία ήταν
η 25η πιο αργή στην Ευρώπη, σύμ-
φωνα με στοιχεία της εταιρείας
Akamai. Σύμφωνα με ρεπορτάζ
της Deutsche Welle, οι Γερμανοί
επιχειρηματίες ανησυχούν πως
η πρόσφατη συμφωνία μεταξύ
Χριστιανοδημοκρατών και Σο-
σιαλδημοκρατών θα αφήσει κρί-
σιμους τομείς της γερμανικής οι-
κονομίας ανέτοιμους για τις τε-
χνολογικές προκλήσεις του μέλ-
λοντος. Το ερώτημα που θέτει η
Deutsche Welle είναι κατά πόσον
απειλείται η γερμανική οικονομία
από τις χαμηλές ταχύτητες του

Διαδικτύου και από την έλλειψη
επενδύσεων στον κλάδο. Λίγοι οι-
κονομικοί αναλυτές θα αμφισβη-
τούσαν τη σημασία που έχει η
υψηλή ταχύτητα στο Διαδίκτυο,
ενώ η επιφυλακτικότητα των Γερ-
μανών απέναντι στις επενδύσεις
έχει ως συνέπεια η χώρα να μην
έχει εκσυγχρονίσει επαρκώς τη
γερασμένη τηλεπικοινωνιακή υπο-
δομή της. Tα δίκτυα κινητής τη-
λεφωνίας 5G όχι μόνον προσφέ-
ρουν πολύ υψηλότερη ταχύτητα
σύνδεσης, αλλά είναι ζωτικής ση-
μασίας για την ανάπτυξη νέων
τεχνολογιών όπως το «Διαδίκτυο
των πραγμάτων» και τα αυτόνομα
αυτοκίνητα. Η γερμανική οικο-
νομία διαθέτει ασφαλώς την τε-
χνολογική επάρκεια, όπως απο-
δεικνύεται από την αυτοκινητο-

βιομηχανία της, για να αναπτύξει
γρήγορο Διαδίκτυο. Ειδικά για
την αυτοκινητοβιομηχανία, και-
νοτομία το 2018 σημαίνει ηλε-
κτρικά αυτοκίνητα και αυτόνομα
αυτοκίνητα. Σύμφωνα με τον Μα-
τίας Βίσμαν, πρόεδρο της ομάδας
λόμπι VDA που προωθεί τα συμ-

φέροντα της αυτοκινητοβιομη-
χανίας, ο κλάδος θα επενδύσει 18
δισ. ευρώ έως το 2021 στην αυ-
τόνομη οδήγηση, ενώ κατέχει το
52% απ’ όσες πατέντες έχουν εκ-
δοθεί από το 2010. Ομως, η αυτό-
νομη οδήγηση εξαρτάται σε με-
γάλο βαθμό από την ύπαρξη γρή-
γορου Διαδικτύου και η κυβέρνηση
θα πρέπει να επενδύσει στα δίκτυα
5G. Ο Αντρέας Τσίσνερ, εταίρος
στο γραφείο της McKinsey στο
Μόναχο, τονίζει πως η γερμανική
αυτοκινητοβιομηχανία διαθέτει
την καινοτομία που απαιτείται
για να ανταγωνιστεί Κινέζους και
Αμερικανούς. Προσθέτει, όμως,
πως η ευρεία κάλυψη από δίκτυο
5G «είναι ύψιστης σημασίας» για
να εκμεταλλευτεί η Γερμανία τις
νέες καινοτομίες, όπως η αυτό-
νομη οδήγηση. Η γερμανική κυ-
βέρνηση προβλέπει επένδυση μέ-
χρι 12 δισ. σε ευρυζωνικά δίκτυα
και σε 5G. Βέβαια, το να συμφω-
νήσει κανείς επί του θέματος είναι
πολύ εύκολο. Η κατασκευή των
υποδομών και η χρηματοδότησή
τους είναι το πιο δύσκολο κομμάτι
στην παθιασμένη με την εξοικο-
νόμηση Γερμανία.

Τα δίκτυα κινητής τηλεφωνίας 5G
είναι ζωτικής σημασίας για την
ανάπτυξη νέων τεχνολογιών, όπως
τα αυτόνομα αυτοκίνητα.

<<<<<<

Το 2017, η μέση ταχύ-
τητα του Διαδικτύου
στη Γερμανία 
ήταν η 25η πιο αργή
στην Ευρώπη.

Η έρευνα της World Gallup Poll, που έγινε σε 1,7 εκατ. άτομα από 164 χώρες, με διαφορετικό βιοτικό επίπεδο και διαφορετικό κόστος ζωής, έδειξε ότι
πάνω από κάποιο ύψος εισοδήματος οι άνθρωποι νιώθουν λιγότερο ικανοποιημένοι από τη ζωή τους.
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Ευρωπαϊκό Νομισματικό Ταμείο χωρίς ανάμειξη Κομισιόν
Οι ευρωπαϊκές κυβερνήσεις επιθυ-
μούν τη μετεξέλιξη του Ευρωπαϊκού
Μηχανισμού Σταθερότητας (ESM)
σε Ευρωπαϊκό Νομισματικό Ταμείο
(ΕΝΤ), αλλά χωρίς την ενεργή ανά-
μειξη της Κομισιόν ή του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου. Πηγές της ει-
δησεογραφικής ιστοσελίδας Politico
αποκάλυψαν ότι το Συμβούλιο της
Ευρωπαϊκής Ενωσης θέλει τη θε-
σμοθέτηση ενός Ευρωπαϊκού Νο-
μισματικού Ταμείου (ΕΝΤ) που δεν
θα υπάγεται στο καθιερωμένο σύ-
στημα λήψης αποφάσεων που
ισχύει στις Βρυξέλλες. Παραδόξως,
η Κομισιόν ήταν αυτή που πρότεινε

τη μετατροπή του ESM σε Ευρω-
παϊκό Νομισματικό Ταμείο, παρου-
σιάζοντας προτάσεις για τη λεπτο-
μερή λειτουργία του στις αρχές Δε-
κεμβρίου, στο πλαίσιο ευρύτερου
σχεδίου για την αναδιάρθρωση του
νομισματικού και οικονομικού συ-
στήματος στην Ευρωζώνη.

Εξι Ευρωπαίοι αξιωματούχοι είπαν
στο Politico ότι οι κυβερνήσεις της
Ε.Ε. φοβούνται πως, αν η Κομισιόν
και το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο συμ-
μετέχουν στο σύστημα λήψης απο-
φάσεων του ΕΝΤ, τότε η γραφει-
οκρατία και τα πολιτικά κίνητρα
θα δυσχεραίνουν την αποτελεσμα-

τική λειτουργία του. «Δεν εμπι-
στευόμαστε την Κομισιόν σε ό,τι
αφορά την απόλυτη εφαρμογή ενός
κανονιστικού πλαισίου», δήλωσε
ένας από τους αξιωματούχους που
μίλησαν ανώνυμα στο Politico. «Δεν
θα μπορεί να διαχειριστεί τα ισχυρά
κράτη-μέλη που θα διατρέχουν κίν-
δυνο χρεοκοπίας σε μια δύσκολη
οικονομική συγκυρία. Γι’ αυτό είναι
καλύτερα να υπάρχει διακυβερνη-
τικός έλεγχος», προσθέτει η ίδια
πηγή.

Τόσο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή όσο
και το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο αν-
τέδρασαν έντονα σε μια τέτοια προ-

οπτική, καθώς θα τους έθετε άνευ
αρμοδιότητας. Ο Ούντο Μπούλμαν,
προσωρινός επικεφαλής της κοινο-
βουλευτικής ομάδας Σοσιαλιστών
και Δημοκρατών στο Ευρωκοινο-
βούλιο, προειδοποίησε πως «τα κρά-
τη-μέλη θα κάνουν τεράστιο λάθος
αν αποφασίσουν να ακολουθήσουν
αυτό το μονοπάτι». Η Κομισιόν τό-
νισε ότι ένα ΕΝΤ θα πρέπει να υπά-
γεται στη δικαιοδοσία του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και να πραγ-
ματοποιούνται εμπιστευτικές αλλά
και δημόσιες συζητήσεις με τον επι-
κεφαλής του.

Ο ESM δημιουργήθηκε εν μέσω

της κρίσης δημοσίου χρέους στην
Ευρωζώνη, παρέχοντας οικονομική
βοήθεια στην Πορτογαλία, στην
Ισπανία, στην Ιρλανδία, στην Κύπρο
και στην Ελλάδα. Χρηματοδοτείται
από τα κράτη-μέλη της Ευρωζώνης
και σήμερα διαθέτει κεφάλαια 500
δισ. ευρώ. Η Κομισιόν είχε προτείνει
την αναβάθμιση του ESM σε ΕΝΤ,
με τη δυνατότητα να παρέχει βρα-
χυπρόθεσμη χρηματοδότηση σε
οικονομίες της Ευρωζώνης που θα
βρίσκονται στο χείλος του γκρεμού
και, αν χρειαστεί, να στηρίζει το
Ταμείο για την εξυγίανση των προ-
βληματικών τραπεζών.

Στα 944 δισ. ευρώ έφθασαν
τα κόκκινα δάνεια Ευρωζώνης 
Μια οκταετία μετά το ξέσπασμα της
κρίσης χρέους στην Ευρωζώνη, ο
ευρωπαϊκός τραπεζικός κλάδος δεν
έχει καταφέρει να απαλλαγεί από
μεγάλο όγκο κόκκινων δανείων –
944 δισ. ευρώ. Tα κόκκινα δάνεια
καθιστούν πλέον αδύνατη τη χορή-
γηση νέων πιστώσεων σε επιχειρή-
σεις και νοικοκυριά. Τα περισσότερα
επισφαλή δάνεια συσσωρεύτηκαν
σε κράτη-μέλη που δέχθηκαν το
ισχυρότερο πλήγμα από την κρίση
χρέους της Ευρωζώνης, όπως η Ιτα-
λία, η Ελλάδα, η Ισπανία και η Κύ-
προς. Επειδή οι οικονομίες τους βυ-
θίστηκαν σε ύφεση και οδηγήθηκαν
σε υψηλή ανεργία, τα νοικοκυριά
και οι επιχειρήσεις αδυνατούσαν να
εξυπηρετήσουν τις υποχρεώσεις
τους, ενώ επιδεινώθηκε και το φαι-
νόμενο των «στρατηγικών κακο-
πληρωτών».

Το πρόβλημα παραμένει ιδιαίτερα
οξύ στην Ελλάδα, που δεν έχει ακόμα
εξέλθει από το δανειοδοτικό πρό-
γραμμα και την εποπτεία των πι-
στωτών της. Τα μη εξυπηρετούμενα
δάνεια στην Ελλάδα υπολογίζονται
στα 112,3 δισ. ευρώ και αντανακλούν
το 50% του ενεργητικού των τρα-
πεζών, σύμφωνα με τα επίσημα στοι-
χεία της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας (ΕΚΤ). Στην Κύπρο, επίσης,
τα κόκκινα δάνεια αναλογούν στο
ήμισυ των περιουσιακών στοιχείων
των τραπεζών, με τη συνολική αξία
τους να διαμορφώνεται στα 19,5 δισ.
ευρώ, σύμφωνα με τα επίσημα στοι-
χεία της ΕΚΤ για το δεύτερο τρίμηνο
του 2017.

Η Ιταλία εξακολουθεί να βρίσκεται
στην κορυφή της λίστας με τα κρά-
τη-μέλη που έχουν τα περισσότερα
κόκκινα δάνεια. Υπολογίζονται στα
224,2 δισ. ευρώ και αντιστοιχούν
στο 25% του ενεργητικού των τρα-
πεζών της Ιταλίας. Στη Γαλλία, τα
κόκκινα δάνεια ανέρχονται στα
142,2 δισ. ευρώ και αναλογούν μόνον
στο 5% του ενεργητικού των τρα-
πεζών της. Στην 3η θέση είναι η
Ισπανία, η οποία είχε δανειστεί πε-
ρίπου 40 δισ. ευρώ από τις Βρυξέλλες

για την αναδιάρθρωση των τραπε-
ζών της, αρκετά πριν από τη δημι-
ουργία της τραπεζικής ένωσης, δη-
λαδή το 2012. Είναι, επίσης, ένα
από τα κράτη-μέλη της Ευρωζώνης
όπου εφαρμόστηκαν πέρυσι οι κα-
νόνες της τραπεζικής ένωσης, με
το «κούρεμα» ομολόγων της Banco
Popular πριν από την πώλησή της
στη Santander έναντι ενός ευρώ.

Οι κυβερνήσεις των κρατών-με-
λών με τα περισσότερα μη εξυπη-
ρετούμενα δάνεια δίσταζαν όλα τα
προηγούμενα χρόνια να δώσουν
δραστική λύση. Το πολιτικό κόστος
της καταπολέμησης αυτού του καί-
ριου τραπεζικού ζητήματος έχει
κοινωνικές προεκτάσεις, λόγω της
βαθιάς ύφεσης στις χώρες του ευ-
ρωπαϊκού Νότου αλλά και της υψη-
λής ανεργίας που συνεχίζει να υπάρ-
χει παρά την υφιστάμενη ανάκαμψη.
Σήμερα, οι επενδυτές των ευρω-
παϊκών τραπεζών εκφράζουν την
απογοήτευσή τους.

Παρότι τα μη εξυπηρετούμενα
δάνεια έχουν μειωθεί κατά 280 δισ.
ευρώ από τα τέλη του 2014, παρα-
μένουν σοβαρό πρόβλημα που θα
πρέπει άμεσα να αντιμετωπισθεί
από τις τράπεζες, είχε τονίσει η
ΕΚΤ. Η σημερινή συγκυρία είναι
θετική λόγω της βελτίωσης του οι-
κονομικού κλίματος στην ευρύτερη
Ευρωζώνη, διευκολύνοντας έως
έναν βαθμό την εκκαθάριση των
τραπεζικών ισολογισμών. Στην Ιτα-
λία, όμως, ένα ακόμα εμπόδιο για
τη μείωση των μη εξυπηρετούμενων
δανείων είναι το ρυθμιστικό πλαίσιο
που καθυστερεί τη ρευστοποίηση
των εξασφαλίσεων. Η Ρώμη προ-
χώρησε τον περασμένο Οκτώβριο
σε μεταρρυθμίσεις του ρυθμιστικού
πλαισίου των τραπεζών, με στόχο
την επιτάχυνση των διαδικασιών. 

Η Τράπεζα της Ιταλίας επισήμανε
στην τελευταία έκθεση χρηματο-
πιστωτικής σταθερότητας ότι η βελ-
τίωση των συνθηκών στην αγορά
των ακινήτων μειώνει τους κινδύ-
νους από τη διαγραφή των μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων. 

Ωρες μετά τη σύναψη συμφωνίας
ανάμεσα στα δύο μεγάλα κόμματα
της Γερμανίας για το τέλος της
υποχρεωτικής λιτότητας στην Ευ-
ρωζώνη, το ισχυρότερο γερμανικό
συνδικάτο εργαζομένων, το IG Me-
tall, κατήγαγε νίκη στις συνομιλίες
με τους εργοδότες, διασφαλίζοντας
σημαντικές αυξήσεις μισθών, που
αναμένεται να αποτελέσουν θετικό
προηγούμενο για εκατομμύρια ερ-
γαζομένους στη μεγαλύτερη ευ-
ρωπαϊκή οικονομία και έμμεσα να
επηρεάσουν την Ευρωζώνη. Με
μια συμφωνία που έχει προσελ-
κύσει το ενδιαφέρον της ΕΚΤ και
πιθανώς θα ληφθεί υπ’ όψιν στους
υπολογισμούς της για τον τερμα-
τισμό του προγράμματος ποσοτι-
κής χαλάρωσης, οι εργαζόμενοι
στις γερμανικές βιομηχανίες με-
τάλλου απέσπασαν τη συναίνεση
της ένωσης εργοδοτών Suedwe-
stmetall για αυξήσεις μισθών 4,3%,
αρχής γενομένης από τον Απρίλιο.
Αυτές θα καταβληθούν σταδιακά
σε 27 μήνες και θα συνοδεύονται
από σειρά πρόσθετων αμοιβών.
Παράλληλα, οι εργαζόμενοι θα
έχουν τη δυνατότητα να επικαλε-
σθούν υποχρεώσεις προς ανήλικα
τέκνα ή ηλικιωμένα μέλη της οι-
κογένειάς τους για να μειώσουν
προσωρινά και για διάστημα έως
δύο ετών την εβδομάδα εργασίας
από τις 35 στις 28 ώρες.

Η συμφωνία με τη Suedwestme-
tall καλύπτει 900.000 εργαζομέ-
νους στις βιομηχανίες μετάλλου
και ηλεκτρικής ενέργειας στο κρα-
τίδιο της Βάδης-Βυρτεμβέργης,
που αποτελεί την έδρα μεγάλων
βιομηχανικών ομίλων, όπως οι
Daimler και Robert Bosch. Ανα-
μένεται, όμως, να οδηγήσει σε αυ-
ξήσεις μισθών σε όλο το φάσμα
της γερμανικής οικονομίας, δε-
δομένου ότι η IG Metall εκπρο-
σωπεί 3,9 εκατ. εργάτες του κλά-
δου σε όλη τη Γερμανία. Οπως,
άλλωστε, τόνισε στο Bloomberg
ο Ράνιερ Ντούλγκερ, πρόεδρος
της εργοδοτικής ένωσης Gesam-
tmentall, τα άλλα γερμανικά κρα-
τίδια θα υιοθετήσουν τη συμφωνία
της Βάδης-Βυρτεμβέργης, η οποία
θα αποτελέσει πρότυπο και για
τους άλλους τομείς της βιομηχα-
νίας. Εκτιμάται, μάλιστα, ότι θα
επηρεάσει την τύχη των αιτημά-
των που θα ανακοινώσει αύριο το
δεύτερο σε μέγεθος συνδικάτο
στη Γερμανία, το Verdi, των ερ-
γαζομένων στο γερμανικό Δημό-
σιο. Σημειωτέον ότι το Verdi και
το IGMetall αντιπροσωπεύουν
μαζί το 15% των εργαζομένων
όλης της Γερμανίας.

Εχουν προηγηθεί εβδομάδες
διαπραγματεύσεων και απεργια-

κών κινητοποιήσεων, καθώς το
συνδικάτο IG Metall ζητούσε αυ-
ξήσεις μισθών 6%. Οι απεργιακές
κινητοποιήσεις της περασμένης
εβδομάδας έπληξαν μεγάλες βιο-
μηχανίες, όπως η Daimler, η BMW
και η Airbus, αλλά και δεκάδες
άλλες μικρότερες. Εκτιμάται ότι
τα διαφυγόντα έσοδα αγγίζουν τα
200 εκατ. ευρώ. Σε ό,τι αφορά,
όμως, την αξιολόγηση της συμ-
φωνίας, διίστανται οι απόψεις με-
ταξύ των οικονομικών αναλυτών
ως προς το κατά πόσον οι αυξήσεις
που συμφωνήθηκαν αποτελούν

πράγματι επιτυχία των συνδικά-
των. Ορισμένοι αμφισβητούν και
το κατά πόσον ανταποκρίνεται
στο αίτημα της ΕΚΤ να αυξηθούν
οι αποδοχές των εργαζομένων,
για να δοθεί ώθηση στον πληθω-
ρισμό της Ευρωζώνης. Σχολιάζον-
τας, η βρετανική εφημερίδα Fi-
nancial Times αναφέρει πως «η
οικονομική ανάπτυξη της Γερμα-
νίας έχει δώσει μεγάλη ισχύ στα
συνδικάτα φέτος», καθώς το 2017
η γερμανική οικονομία σημείωσε
τον ταχύτερο ρυθμό ανάπτυξης
από το 2011 και η ανεργία βρί-
σκεται στα χαμηλότερα επίπεδα
μετά την επανένωση των δύο Γερ-
μανιών το 1990. Μιλώντας στους
FT, όμως, αναλυτές της τράπεζας
Barclays εκτιμούν πως η καθαρή
αύξηση των μισθών δεν θα υπερ-
βεί το 3,35% ετησίως. Αντιθέτως,
ο Εκχαρτ Τάτσφελντ, αναλυτής
της Commerzbank, επιμένει ότι
πρόκειται για καλή συμφωνία, μο-
λονότι παραδέχεται πως υπολεί-

πεται σημαντικά από τα αρχικά
αιτήματα των εργατών.

Ισως, όμως, το κυρίως διακύ-
βευμα αυτής της συμφωνίας είναι
το κατά πόσον σηματοδοτεί μια
στροφή της Γερμανίας σε υψηλό-
τερους μισθούς, με όσα αυτό μπο-
ρεί να συνεπάγεται για τη ζήτηση
στη μεγαλύτερη ευρωπαϊκή οικο-
νομία και τις ευεργετικές επιπτώ-
σεις που θα μπορούσε να επιφέρει
στην Ευρωζώνη. Μιλώντας στο
Bloomberg ο Κάρστεν Μπρζέσκι,
επικεφαλής των οικονομολόγων
της ING-Diba στη Φρανκφούρτη,
εκφράζει την εκτίμηση ότι δεν
πρόκειται για την αρχή μιας πο-
ρείας της Γερμανίας προς υψηλό-
τερους μισθούς. Οπως χαρακτη-
ριστικά τόνισε, «το να καταβληθεί
σε διάστημα μεγαλύτερο των δύο
ετών μια ονομαστική αύξηση μι-
σθών 4,3% στην πράξη σημαίνει
ότι μειώνονται οι πληθωριστικές
πιέσεις σε σύγκριση με τα τελευ-
ταία χρόνια».

Συμφωνία για αυξήσεις μισθών 
4,3% επιτεύχθηκε στη Γερμανία
Θα καταβληθούν σε 27 μήνες και θα συνοδεύονται από πρόσθετες παροχές

<<<<<<

Το ισχυρότερο
γερμανικό συνδικάτο
εργαζομένων 
IG Metall κατήγαγε
νίκη στις συνομιλίες
με τους εργοδότες.

Το Συμβούλιο της Ευρωπαϊκής
Ενωσης θέλει τη θεσμοθέτηση ενός
Ευρωπαϊκού Νομισματικού Ταμείου,
το οποίο δεν θα υπάγεται στο καθιε-
ρωμένο σύστημα λήψης αποφάσεων
που ισχύει στις Βρυξέλλες.
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Εσοδα 300 εκατ. από την πώληση ακινήτων
Επιδιώκουν οι τράπεζες για το 2018 – Τι σχεδιάζουν Πειραιώς, Alpha, Eurobank, Εθνική

Τα κόκκινα δάνεια
Ο μεγαλύτερος όγκος των μεγά-
λων και επενδυτικού χαρακτήρα
ακινήτων του ομίλου της Εθνι-
κής Τράπεζας «κρύβεται» πίσω
από μη εξυπηρετούμενα επιχει-
ρηματικά δάνεια, ισχυρίζονται
παράγοντες της αγοράς ακινή-
των. Η σταδιακή απελευθέρωση
του κτιριακού αυτού όγκου από
το δεύτερο εξάμηνο του 2018,
αναμένεται να τροφοδοτήσει
μεγάλη ζήτηση.

Τα υποκαταστήματα

Ακίνητα περιέρχονται στις τρά-
πεζες και από τον εξορθολογι-
σμό του δικτύου των καταστημά-
των τους. Για παράδειγμα, η Eu-
robank διαθέτει σήμερα περί-
που 40 ακίνητα που στο παρελ-
θόν στέγαζαν τραπεζικά υποκα-
ταστήματα του ομίλου. Για τα
ακίνητα αυτά αναζητούνται –
όπου απαιτείται– μισθωτές, προ-
κειμένου να μεταπωληθούν σε
υψηλότερη τιμή.

Οι υπεραξίες

Η Τράπεζα Πειραιώς είχε ανα-
πτύξει πολυσχιδή παρουσία στην
αγορά ακινήτων ήδη από τις αρ-
χές της δεκαετίας του 2000 και
τουλάχιστον μέχρι την περίοδο
2007-2008, αποκτώντας ή αξιο-
ποιώντας εμβληματικά ακίνητα.
Σήμερα, η δυναμική αυτή φαίνε-
ται πως επανενεργοποιείται, με
αφορμή τις σημαντικές υπερα-
ξίες που κρύβονται στο χαρτοφυ-
λάκιο ακινήτων του ομίλου.

Οι επενδυτές ενδιαφέρονται, αλλά δεν βρίσκουν σύγχρονα κτίρια

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Εντατικοποιούνται τα σχέδια των
τραπεζών για την πώληση της ακί-
νητης περιουσίας τους κατά το
2018, καθώς, σύμφωνα με τα λε-
γόμενα των αρμόδιων στελεχών,
υπολογίζεται ότι τα προσδοκώμενα
έσοδα θα είναι κατά πολύ υψηλό-
τερα σε σχέση με το 2017, προ-
σεγγίζοντας ή και ξεπερνώντας τα
300 εκατ. ευρώ. Προς την κατεύ-
θυνση αυτή, εκτιμάται ότι θα συμ-
βάλουν τόσο η σημαντική βελτίω-
ση του μακροοικονομικού περι-
βάλλοντος και η συνακόλουθη αύ-
ξηση του επενδυτικού ενδιαφέ-
ροντος όσο και η ενίσχυση της
ροής ακινήτων προς τα χαρτοφυ-
λάκια των τραπεζών από τη δια-
δικασία των πλειστηριασμών.
Υπενθυμίζεται ότι, σήμερα, στο
χαρτοφυλάκιο των τεσσάρων συ-
στημικών τραπεζών (Τράπεζα Πει-

ραιώς, Alpha Bank, Εθνική Τράπεζα
και Eurobank) βρίσκονται περίπου
10.000 ακίνητα, με την πλειονό-
τητα εξ αυτών να αφορά διαμερί-
σματα και κατοικίες.

Ο όμιλος της Τράπεζας Πειραιώς
άντλησε περί τα 55 εκατ. ευρώ από
την πώληση 300 ακινήτων το 2017,
ποσό που ήταν σχεδόν τριπλάσιο
σε σχέση με τον ετήσιο μέσον όρο
των προηγούμενων ετών. Σύμφωνα
με τον κ. Γεώργιο Κορμά, διευθύ-
νοντα σύμβουλο της Πειραιώς Real
Estate και της Picar, στόχος για
το 2018 είναι η ακόμα μεγαλύτερη
βελτίωση της περυσινής επίδοσης,
καθώς, όπως τονίζει, «η στόχευσή
μας είναι η πιο δυναμική παρουσία
μας στην αγορά και η αξιοποίηση
του συνόλου του υφιστάμενου χαρ-
τοφυλακίου μας, που περιλαμβάνει
ακίνητα όλων των κατηγοριών,
από οικόπεδα μέχρι ξενοδοχεία
και από γραφεία μέχρι καταστή-

ματα και κατοικίες». Το 2017, το
40% των πωληθέντων ακινήτων
ήταν κατοικίες και το 35% επαγ-
γελματικά ακίνητα.

Μεγάλη κινητικότητα αναμέ-
νεται και από τον όμιλο της Alpha
Bank. Στόχος του ομίλου είναι η
άντληση εσόδων της τάξεως των
100 εκατ. ευρώ κατά το 2018 και
ακόμα περισσότερων το 2019, κα-
θώς εντατικοποιείται η προσπά-
θεια των τελευταίων ετών για την
ωρίμανση της διαδικασίας πώλη-
σης σημαντικών ακινήτων. Με-
ταξύ αυτών, περιλαμβάνονται αυ-
τοτελή κτίρια γραφείων, όπως π.χ.
το κτίριο που στεγάζει τα κεντρικά
γραφεία της Vodafone. Σύμφωνα
με τον διευθυντή επενδυτικής
τραπεζικής του ομίλου Ευάγγελο
Καλαμάκη, «φέτος αναμένεται να
διατεθεί σημαντικός αριθμός ακι-
νήτων επενδυτικού χαρακτήρα,
ως αποτέλεσμα μιας σημαντικής

προεργασίας 2-3 ετών».
Η Eurobank έχει ήδη πραγμα-

τοποιήσει σημαντικές πωλήσεις
ακινήτων επενδυτικού χαρακτήρα
την τελευταία διετία. Σύμφωνα
με την υπεύθυνη ακίνητης περι-
ουσίας του ομίλου Δέσποινα Χα-
μηλάκη, το 2017 συγκεντρώθηκαν
έσοδα της τάξεως των 60 εκατ.
ευρώ, ενώ ανάλογος είναι ο στόχος
εσόδων από πωλήσεις ακινήτων
και για το 2018. Σύμφωνα με τα
σχετικά στοιχεία, υπολογίζεται
ότι η Eurobank ελέγχει σήμερα
περί τα 3.000 ακίνητα, εκ των οποί-
ων τα 200 είναι επενδυτικού χα-
ρακτήρα (π.χ. κτίρια γραφείων,
καταστήματα, ξενοδοχεία κτλ.),
ενώ τα υπόλοιπα 2.800 αφορούν
διαμερίσματα και κατοικίες. Η συ-
νολική αξία του χαρτοφυλακίου
υπολογίζεται σε 500 εκατ. ευρώ,
με το 1/3 αυτής να αφορά στα οι-
κιστικά ακίνητα.

Με τη σειρά της, η Εθνική Τρά-
πεζα, η οποία ελέγχει σήμερα
1.000-1.200 ακίνητα, ετοιμάζει τις
δικές της κινήσεις. Σύμφωνα με
τον κ. Γιώργο Φράγκου, υποδιευ-
θυντή του τομέα ακινήτων του
ομίλου της Εθνικής, εντός του
προσεχούς διμήνου θα έχει ολο-
κληρωθεί η εμπορική πολιτική
του ομίλου. Στο πλαίσιο αυτό και
με δεδομένο ότι ο όμιλος αναμέ-
νεται να υποδέχεται περίπου 3.000
νέα ακίνητα σε ετήσια βάση μέσω
των πλειστηριασμών, δρομολο-
γείται σειρά εργαλείων για τη δια-
χείρισή τους. Για παράδειγμα, στο
τέλος Μαρτίου θα είναι λειτουρ-
γική η νέα δικτυακή πλατφόρμα
ηλεκτρονικών πωλήσεων ακινή-
των της Εθνικής, ενώ παράλληλα
προετοιμάζεται και μηχανισμός
για την προετοιμασία των προς
πώληση ακινήτων, κυρίως μέσω
χρήσης εξωτερικών συνεργατών.

Επενδύσεις της τάξεως των 750 εκατ.
ευρώ καταγράφηκαν στην ελληνική
αγορά επαγγελματικών ακινήτων
(κτίρια γραφείων, εμπορικά κατα-
στήματα, εμπορικά κέντρα, ξενοδο-
χεία, κτλ.) κατά τη διάρκεια του 2017,
μια υποχώρηση της τάξεως του 25%
σε σχέση με το 2016, όταν το σχετικό
μέγεθος είχε υπολογιστεί σε περίπου
1 δισ. ευρώ. Ωστόσο, όπως επιση-
μαίνει σε σχετική ανάλυσή της η
εταιρεία παροχής υπηρεσιών ακινή-
των JLL – Αθηναϊκή Οικονομική, η
κάμψη αυτή δεν οφείλεται στη μεί-
ωση του αγοραστικού ενδιαφέροντος
ή της κινητικότητας των επενδυτών,
αλλά στην έλλειψη του κατάλληλου
προϊόντος, δηλαδή ποιοτικών κτιρίων
που να προσελκύουν το ενδιαφέρον

των θεσμικών επενδυτών. Η έλλειψη
αυτή είναι αποτέλεσμα της απουσίας
νέων επενδύσεων ανάπτυξης ακι-
νήτων για μακρά περίοδο, και συγ-
κεκριμένα από το 2010 μέχρι και το
2016.

Σύμφωνα με την κ. Δίκα Αγαπη-
τίδου, γεν. διευθύντρια της JLL –
Αθηναϊκή Οικονομική, ένας ακόμα
λόγος για την πτώση της αξίας των
συναλλαγών το 2017 ήταν και το
ότι κατά το προηγούμενο έτος σύγ-
κρισης, δηλαδή το 2016, είχαν ολο-
κληρωθεί και ορισμένες πολύ με-
γάλες συναλλαγές, απόρροια πολύ-
μηνων διαπραγματεύσεων, όπως
για παράδειγμα η πώληση του Hilton
και του Αστέρα Βουλιαγμένης. Επί-
σης, οι πωλήσεις ακινήτων το 2017

θα μπορούσαν να ήταν πολύ περισ-
σότερες, εφόσον υπήρχε το κατάλ-
ληλο θεσμικό πλαίσιο που να επι-
τρέπει σε φορείς του ευρύτερου δη-
μόσιου τομέα, όπως τα ασφαλιστικά
ταμεία, να προχωρούν και σε πω-
λήσεις ακινήτων τους πέραν των
μακροχρόνιων εκμισθώσεων. Επί-
σης, αρκετά ακίνητα που θα μπο-
ρούσαν να αποτελέσουν αντικείμενο
επενδυτικού ενδιαφέροντος, επί
του παρόντος, βρίσκονται ως ενέ-
χυρο σε μη εξυπηρετούμενα δάνεια.

«Σε ό,τι αφορά τα μεγέθη που επεν-
δύθηκαν, τη μερίδα του λέοντος
(41%) καταλαμβάνουν οι συναλλαγές
μεταξύ 1 - 5 εκατ. ευρώ, με δεύτερη
(28%) την κατηγορία που δεν ξεπερνά
το 1 εκατ. ευρώ και τρίτη (20%) αυτή

που αφορά συμφωνίες μεταξύ 5 - 20
εκατ. ευρώ. Επίσης, υπήρξε και μια
συναλλαγή άνω των 100 εκατ. ευρώ
και συγκεκριμένα 190,6 εκατ. ευρώ,
που αφορούσε την εξαγορά του 50%
του The Mall Athens από τον όμιλο
της Lamda Development (πωλητής
η HSBC)», αναφέρει η κ. Αγαπητί-
δου.

Οσον αφορά την κατανομή ανά
κλάδο, το 51% των επενδύσεων αφο-
ρούσε εμπορικά ακίνητα (καταστή-
ματα και εμπορικά κέντρα), έναντι
μεριδίου αγοράς μόλις 3% που είχε
καταλάβει το 2016. Στη δεύτερη θέση
βρέθηκαν τα ξενοδοχειακά ακίνητα
με 23% (από 83% το 2016), με ορι-
σμένες από τις πράξεις που ξεχώρισαν
να είναι η αγορά του Athens Ledra

από τη Hines προς 33 εκατ. ευρώ και
αυτή του Amathus από τη London
& Regional προς 30 εκατ. ευρώ.

Τα κτίρια γραφείων κατέλαβαν
μερίδιο 9% το 2017 έναντι 8% το
2016, ωστόσο εκτιμάται ότι το πο-
σοστό θα μπορούσε να είναι πολύ
μεγαλύτερο, εάν ήταν διαθέσιμα
προς πώληση περισσότερα ακίνητα
του είδους. Η μεγαλύτερη σε αξία
συναλλαγή δεν προέρχεται από τον
ιδιωτικό τομέα αλλά από τον δημόσιο,
καθώς η Περιφέρεια Αττικής προ-
χώρησε στην αγορά του κτιρίου ιδιο-
κτησίας Synergo, που στέγαζε στο
παρελθόν τον ΟΠΑΠ με τίμημα που
φημολογείται ότι προσεγγίζει τα 20
εκατ. ευρώ.

Ν.Χ.Ρ.

Η παρούσα οικονομική συγκυρία θε-
ωρείται ως η καλύτερη των τελευ-
ταίων ετών για την τόνωση των
επενδύσεων στο ελληνικό real estate,
κάτι που έχουν αντιληφθεί ασφαλώς
και οι διοικήσεις των τραπεζών, οι
οποίες άλλωστε εισπράττουν σε κα-
θημερινή βάση και το ενδιαφέρον
των ξένων και εγχώριων θεσμικών
επενδυτών για ακίνητα εισοδήματος,
όπως κτίρια γραφείων, εμπορικά κα-
ταστήματα και ασφαλώς ξενοδοχει-
ακές μονάδες. Οπως αναφέρει στην
«Κ» ο κ. Γιώργος Χρυσικός, διευθύνων
σύμβουλος της Grivalia Properties
ΑΕΕΑΠ, η συνεχής υποχώρηση των
αποδόσεων των ελληνικών ομολό-
γων έχει ως αποτέλεσμα τη στροφή
των ξένων επενδυτών προς την εγ-
χώρια αγορά ακινήτων, η οποία προ-

σφέρει αισθητά υψηλότερες απο-
δόσεις, τάση από την οποία προσ-
δοκούμε να επωφεληθούμε τόσο
εμείς, όσο και οι τράπεζες. «Η κινη-
τικότητα των επενδυτών οφείλεται
στο ότι το ρίσκο της ελληνικής οι-
κονομίας έχει μειωθεί πολύ σε σχέση
με πριν από ένα ή δύο χρόνια, κάτι
που αντανακλάται και στα ελληνικά
ομόλογα. Αυτό σημαίνει ότι όσοι
αναζητούν υψηλότερες αποδόσεις
θα πρέπει να στραφούν σε άλλα
επενδυτικά προϊόντα όπως η αγορά
ακινήτων», τονίζει ο κ. Χρυσικός.

Είναι χαρακτηριστικό ότι οι προ-
σφερόμενες αποδόσεις στην ελλη-
νική αγορά επαγγελματικών ακινή-
των είναι εξαιρετικά ελκυστικές
συγκριτικά με άλλες χώρες της Ευ-
ρώπης, καθώς κινούνται μεταξύ

7,5%-9% για γραφεία, καταστήματα
και εμπορικά κέντρα (και ακόμα
υψηλότερα για αποθήκες-logistics),
τη στιγμή που σε άλλες ώριμες αγο-
ρές, ακόμα και σε χώρες της Νοτι-
οανατολικής Μεσογείου, οι συνη-
θέστερες αποδόσεις δύσκολα ξε-

περνούν το 6%-6,5% και κατά κα-
νόνα κινούνται στο 4%-5%. Οι υψη-
λές αποδόσεις οφείλονται στις ελ-
κυστικές αξίες των ελληνικών επαγ-
γελματικών ακινήτων, αλλά και στην
ανοδική πορεία των ενοικίων τους
τελευταίους μήνες, ιδίως για ακίνητα
πρώτης προβολής.

Αν στα παραπάνω προστεθεί και
το ευνοϊκό μακροοικονομικό περι-
βάλλον, καθίσταται σαφές ότι η ελ-
ληνική αγορά ακινήτων διανύει τις
καλύτερες ημέρες της από την έναρ-
ξη της οικονομικής κρίσης και μέχρι
σήμερα. Οπως ανέφερε πρόσφατα
η διοίκηση της Grivalia Properties
ΑΕΕΑΠ, «οι τιμές των “prime” ακι-
νήτων αναμένεται να εμφανίσουν
περαιτέρω αυξητικές τάσεις. Η εξά-
λειψη των περιορισμών στην κίνηση

κεφαλαίων και η υλοποίηση του
προγράμματος αποκρατικοποιήσεων
μπορεί να οδηγήσουν σε περαιτέρω
μείωση του “ρίσκου χώρας” (country
risk) και στην προσέλκυση ξένων
επενδύσεων, γεγονός που θα οδη-
γήσει στην ανάταξη του κλάδου των
ακινήτων».

Δεδομένης πάντως της υφιστά-
μενης ζήτησης, ιδίως για ακίνητα
υψηλών προδιαγραφών, εκτιμάται
ότι η ανταπόκριση προς τα πωλού-
μενα ακίνητα από τις συστημικές
τράπεζες θα είναι ιδιαίτερα υψηλή,
εφόσον ασφαλώς οι αποτιμήσεις
κριθούν ελκυστικές. Οπως τονίζουν,
χαρακτηριστικά, στελέχη της αγοράς
ακινήτων, αναμφίβολα οι τιμές των
ακινήτων είναι χαμηλότερες σε σχέ-
ση με πριν από δέκα χρόνια, αλλά

δεν παύουν να υπάρχουν και αρκετές
περιπτώσεις όπου οι ζητούμενες τι-
μές είναι υψηλότερες απ’ ό,τι ίσως
θα επέτρεπε το γενικότερο οικονο-
μικό περιβάλλον.

Την όλη διαδικασία και κυρίως
σε ό,τι αφορά τα οικιστικά ακίνητα
που θα περιέλθουν στην κατοχή
των τραπεζών τους επόμενους μήνες,
ως αποτέλεσμα της διαδικασίας των
πλειστηριασμών, φαίνεται πως δι-
ευκολύνει σημαντικά η εκτίναξη
της αγοράς των βραχυχρόνιων μι-
σθώσεων (π.χ. Airbnb, HomeAway,
Booking κτλ.). Χάρις στο μεγάλο μι-
σθωτικό ενδιαφέρον έχουν αυξηθεί
και οι ενδιαφερόμενοι επενδυτές,
οι οποίοι αναζητούν κατοικίες προς
εκμετάλλευση σε δημοφιλείς του-
ριστικές περιοχές.

Τα επαγγελματικά ακίνητα προσφέρουν από τις υψηλότερες αποδόσεις στην Ευρώπη
<<<<<<

Οι αποδόσεις για γρα-
φεία, καταστήματα και
εμπορικά κέντρα κι-
νούνται μεταξύ 7,5%-
9%, τη στιγμή που σε
άλλες ώριμες αγορές
είναι στο 4%-5%.
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Tου απεσταλμένου μας στο ΒΕΡΟΛΙΝΟ
ΓΙΩΡΓΟΥ ΤΣΙΡΟΥ

Το Βερολίνο συνεχίζει ν’ αλλάζει,
εργοτάξια παντού, το Mitte γεμίζει
trendy στέκια, αλλά το Claerchens
Ballhaus παραμένει στη θέση του
από το 1895 – το τελευταίο «χο-
ρευτικό εστιατόριο» στην πόλη.
Αναμμένα κεριά μάς οδηγούν στη
Spiegelsaal, τη Σάλα των Καθρε-
πτών, μια υποβλητική αίθουσα
φθαρμένης μεγαλοπρέπειας, ενώ
λίγο μετά, στον κάτω όροφο, μια
μπάντα παίζει σ’ ένα πάλκο στο-
λισμένο με χρυσή «βροχή». Νιώθω
ότι βρίσκομαι στη Ζώνη του Λυ-
κόφωτος και, υπό αυτή την έννοια,
η επιλογή του χώρου είναι ιδανική
για την εναρκτήρια εκδήλωση του
Arts Weekend της Rolex, μιας τριή-
μερης γιορτής των τεχνών με την
οποία έκλεισε ο όγδοος κύκλος του
χορηγικού της προγράμματος Men-
tor and Protegé. H αίσθηση ότι έχω
περάσει σε μιαν άλλη διάσταση ενι-
σχύεται όσο οι ώρες κυλούν. «Hello,

I am Joan», συστήνεται η μικροκα-
μωμένη ασπρομάλλα που κάθεται
δίπλα μου στο γεύμα και, ακούγοντας
πως είμαι από την Ελλάδα, αναπολεί
τους μήνες που είχε περάσει στην
Κρήτη τη δεκαετία του ’60. Είναι η
Joan Jonas, θρύλος της performance
και video art, με 50 χρόνια καριέρας
γεμάτης έργα που εισήγαγαν νέες
διαλέκτους στην τέχνη. Η Joan,
μέντορας στο πρόγραμμα, με συ-
στήνει στη μαθητευόμενή της, τη
Βιετναμέζα multimedia artist Th-
ao-Nguyen Phan, η οποία μέσα από
τα συμβολικά έργα της ανοίγει ένα
παράθυρο στην ψυχή της πολύπα-
θης χώρας της. Λίγο μετά στην πα-
ρέα προστίθεται ο Andrea Lissoni,
επιμελητής της Tate Modern, που
ετοιμάζει μεγάλη αναδρομική έκ-
θεση της Jonas από τον Μάρτιο.

Στη σκιά γιγάντων
Μιλάμε για πολιτιστικό σοκ. Πίνω

καφέ στα όρθια και από μπροστά
μου περνούν ο σερ Ανις Καπούρ, ο
Ολάφουρ Ελιάσουν και ο Ρόμπερτ
Ουίλσον. Μπαίνω στο ασανσέρ με

τον Αλφόνσο Κουαρόν, θριαμβευτή
των Οσκαρ το 2014, που ως μέντορας
βρήκε τον ιδανικό μαθητή –αλλά και
έμπιστο φίλο– στο πρόσωπο του νε-
αρού Ινδού σκηνοθέτη Chaitanya
Tahkmane: ήταν ο μόνος άνθρωπος
στον οποίο έδειξε το σενάριο της
νέας, πολυαναμενόμενης ταινίας
του «Roma». Ο Ρομπέρ Λεπάζ μου
μιλάει για το θέατρο στην εποχή του
Netflix: Πρέπει διαρκώς να εκπλήσσει,
να ενσωματώνει όλες τις τέχνες και
τεχνολογίες, να καθιστά τον θεατή
συμμέτοχο και να του προσφέρει
μια εμπειρία μοναδική, για την οποία
αξίζει να βγει από το σπίτι...

Νιώθω συγκίνηση ακούγοντας
τον Νοτιοαφρικανό πρωτοπόρο της
σύγχρονης τέχνης Ουίλιαμ Κέντριτζ
να περιγράφει πώς το «Canto Ge-
neral» του Μίκη Θεοδωράκη και
του Πάμπλο Νερούδα είχε εμψυχώ-
σει τη φοιτητική νεολαία του Γιo-
χάνεσμπουργκ. Σφίγγω το χέρι του
Φίλιπ Γκλας ευχαριστώντας τον για
τη μουσική του, την ώρα που κα-
λεσμένοι διεκδικούν μια selfie μαζί
του. Οπου κι αν στεκόμουν σε αυτή
την υποδειγματικά οργανωμένη
γιορτή της δημιουργικότητας, που
φιλοξένησαν οι πιο εμβληματικοί
χώροι πολιτισμού του Βερολίνου

(Deutches Theater, Gemaldegalerie,
Staatsbibliotek, Staatsoper), βρι-
σκόμουν στη σκιά γιγάντων.

Πολλές μεγάλες εταιρείες υλοποι-
ούν προγράμματα πολιτιστικών χο-
ρηγιών, αλλά καμία δεν το κάνει με
τη φιλοδοξία και το κύρος της Rolex.
Το πρόγραμμα Mentor and Protegé
καθιερώθηκε το 2002 για να διευ-
κολύνει τη μεταλαμπάδευση της
γνώσης στις επόμενες γενιές καλ-
λιτεχνών. Ανερχόμενοι δημιουργοί
της αρχιτεκτονικής, της μουσικής,
του κινηματογράφου, του θεάτρου,
του χορού, της λογοτεχνίας και των
εικαστικών τεχνών περνούν ένα

χρόνο κοντά σε κορυφαίους ομό-
τεχνούς τους, εργάζονται πάνω σε
ένα project μαζί τους, αλλά και παίρ-
νουν πολύτιμες συμβουλές για τη
ζωή και την καριέρα τους. Είναι σαν
ένα προσωπικό πανεπιστήμιο.

Πώς λειτουργεί; Οι μέντορες επι-
λέγονται από συμβούλιο ειδικών
και, σε συνεργασία με τη Rolex,
σκιαγραφούν το πορτρέτο ενός πι-
θανού μαθητευόμενου (πολλοί π.χ.
δείχνουν προτίμηση σε ταλέντα
από αναπτυσσόμενες χώρες). Επτά
πάνελ, ένα για κάθε τέχνη, κατα-
λήγουν σε μια λίστα 20 υποψηφίων.
Τελικά προκρίνονται τρεις, τους

οποίους ο μέντορας συναντά προ-
σωπικά ώστε να επιλέξει έναν. Ο
ελάχιστος χρόνος που περνούν μαζί
είναι έξι εβδομάδες, αν και στην
πράξη τον υπερβαίνουν κατά πολύ,
ταξιδεύοντας ανά τον κόσμο. Ο μέν-
τορας πληρώνεται 100.000 ελβετικά
φράγκα για τον χρόνο του, ο μαθη-
τευόμενος 40.000 φράγκα και 30.000
επιπλέον μετά την ολοκλήρωση του
προγράμματος, για τη χρηματοδό-
τηση ενός νέου έργου.

Αλλαξε η ζωή τους
Μέχρι σήμερα οι υποψήφιοι ανέρ-

χονται σε 1.100 από 110 χώρες, από
την Παραγουάη ώς την Κίνα και
από το Τόγκο ώς την Ονδούρα. Πε-
νήντα από αυτούς είδαν τη ζωή
τους να αλλάζει: Η protegé της μου-
σικής Puichi Sasaki ματαίωσε τις
διδακτορικές σπουδές της προκει-
μένου να μαθητεύσει δίπλα στον
Φίλιπ Γκλας. «Θυμάμαι να καθόμα-

στε στο σπίτι του, να πίνουμε τσάι,
ή εκείνος να φτιάχνει ένα σάντουιτς
και να αρχίζει να μου λέει ιστορίες»,
λέει. Και έτσι έμαθε τα πάντα για
το πρακτικό σκέλος της ζωής ενός
μουσικού: στούντιο, πρόβες, εμφα-
νίσεις, συμβόλαια. «Εγώ δυστυχώς
έφτασα 75 χρόνων για να μου τα
πούν», αστειεύτηκε ο Γκλας.

Η θητεία στο πρόγραμμα αποτελεί
εισιτήριο σε μια κοινότητα δημι-
ουργών που διαρκώς μεγαλώνει.
«Οι αριθμοί λένε τη μισή ιστορία»,
όπως επισημαίνει ο Bertrand Gros,
πρόεδρος του Δ.Σ. της Rolex. «H
αληθινή σημασία του προγράμματος
έγκειται στο γεγονός ότι πολλοί από
τους μαθητευόμενους εξελίχθηκαν
σε κορυφαίους στους χώρους τους.
Οι μέντορες αντίστοιχα έλαβαν ενέρ-
γεια, έμπνευση και ενθάρρυνση
από την επαφή τους με τους νεό-
τερους συναδέλφους τους. Το πρό-
γραμμα και η συναναστροφή των
συμμετεχόντων έχει δώσει έμπνευ-
ση και ερεθίσματα για πολλές δια-
καλλιτεχνικές συνεργασίες».

• Συνέχεια στη σελ. 3

«Επινα τσάι με τον Φίλιπ Γκλας...»  
Το πρόγραμμα Mentor and Protegé της Rolex δημιουργεί σχέσεις ζωής ανάμεσα σε κορυφαίους δημιουργούς και νέα ταλέντα

«Η μουσική είναι συναλλαγή ανάμεσα σε σένα και κάποιον άλλο. Χωρίς αυτή δεν υπάρχει τίποτα», λέει ο Φίλιπ Γκλας. Εδώ, με τη χαρισματική Puichi.
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Ο Σάιμον Κρετζ σε μια συνομιλία του με τον σερ
Ντέιβιντ Τσίπερφιλντ.

Ρομπέρ Λεπάζ και Αντζελα Μολίνα στο Imperio
του Matias Umpierrez.

Μέντορες και προστατευόμενοι του όγδοου κύκλου του προγράμματος της Rolex, που σκοπό έχει να διευκολύνει τη μεταλαμπάδευση της γνώσης στις επόμενες γενιές, προωθώντας ταυτόχρονα την καλλιτεχνική αριστεία.
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Ο νεαρός Ινδός σκηνοθέτης Chaitanya Tahkma-
ne με τον μέντορά του Αλφόνσο Κουαρόν.
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Ανερχόμενοι δημιουργοί
περνούν ένα χρόνο κοντά
σε κορυφαίους ομότε-
χνούς τους, ενώ εργάζον-
ται πάνω σε ένα project.

H αληθινή σημασία του
προγράμματος έγκειται
στο γεγονός ότι πολλοί
από τους μαθητευόμε-
νους εξελίχθηκαν σε κο-
ρυφαίους στον χώρο τους.
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Aτζέντα

Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

18.2.18-24.2.18

04.50: Βρίσκομαι ακόμη στη σκηνή. Φώτα,
στρας, πούλιες και λοιπά. Ολα γυαλίζουν γύ-
ρω γύρω. Αν σηκώσεις το κεφάλι και δεις
ψηλά, θα δεις το από μηχανής μικρόφωνο.
Παλιό, γυαλιστερό, προκλητικό. Σαν κούνημα
γοφών του Ελβις. Είναι η σειρά μου να τρα-
γουδήσω, αλλά δεν είμαι έτοιμος, δεν είμαι
καν βέβαιος αν έχω προβάρει οτιδήποτε. Η
μπάντα ξεκίνησε να παίζει ήδη, την ακούω,
αλλά... πού είναι; Σαν να ’μαι ολομόναχος σ’
αυτό το πάλκο. Τα λίγα μέτρα της εισαγωγής
τελειώνουν και δεν φτουράει δευτερόλεπτο
για να τους ψάξω. Πείτε μου, παρακαλώ,
πώς πάει ο πρώτος στίχος;
08.27: Δεν ξέρω πριν από πόση ώρα ακρι-
βώς άρχισε να προβάλλεται το παραπάνω
όνειρο –τι λέω όνειρο, δεν παραδέχομαι κα-
λύτερα πως ήταν εφιάλτης;–, αλλά, αν θυμη-
θώ και καταφέρω και μετρήσω τη σουβλερή
αγωνία που μ’ έπνιξε ενώ κοιμόμουν, το μαρ-
τύριο θα κράτησε περίπου τρεις ώρες και 37
λεπτά της κλίμακας «Βουτάω στο κενό». Με
απλή αφαίρεση και με το μάτι μόλις να χά-
σκει, να σπρώχνει με θράσος το ένα ματοτσί-
νορο να ξεκολλήσει από τ’ άλλο, ας ξεκινή-
σει κι αυτή η μέρα...
10.30: Οποιος συμφωνεί πως ύστερα από
τέτοια ολονύχτια ταλαιπωρία δικαιούται κα-
νείς να ξαναπάρει έναν ύπνο (ή και δύο) να

σηκώσει το χέρι του. Μετά να πιάσει το πά-
πλωμα, να ξεσκεπαστεί και να σηκωθεί απ’
το κρεβάτι δίχως ίχνος ενοχής.
10.55: Με γρήγορες, νευρικές κινήσεις κα-
τάφερα να ετοιμαστώ και να φύγω στην ώρα
μου. Κέρδος: να μην αργοπορήσω. Μόνη πα-
ραφωνία: πιάσιμο νεύρου τρεις μοίρες ανα-
τολικά του τέταρτου αυχενικού σπονδύλου.
Να θυμηθώ να πάρω μαζί στην πρόβα τη
βραδινή εικόνα: φώτα, μικρόφωνα, πούλιες
και λοιπά. Θα ταιριάξουν γάντι (και γάντια
κόκκινα να πάρω) στη «Σπυριδούλα».
13.30: Διάλειμμα πρόβας εποικοδομητικό.
Επίσκεψη σε φαρμακείο πλησίον του θεά-
τρου. Αγάπα το πλησίον σου, το αναπόφευ-
κτο το φαρμακείον σου. Παραδίδω τη συντα-
γή του γιατρού. Στο πλάι και λίγο πιο μέσα
από τον πάγκο του φαρμακοπώλη ένας καλο-
συνάτος κύριος ντυμένος χοντρά. Ψιλή κου-
βέντα με τη λευκή μανδάμ, φίλος της θα ’ναι,
σκέφτομαι, αλλά καλά θα κάνει να μην την
αποσπά διότι δεν έχουμε καιρό για χάσιμο.
Εισακούομαι. Η γλώσσα του παύει, το βλέμ-
μα του κολλάει στη συνταγή που ακουμπώ
στον πάγκο. 
18.15: «Θεωρείς δεδομένα τα πράγματα.
Με θεωρείς δεδομένη. Στρογγυλοκάθεσαι
πάνω στην κτητικότητά σου. Σαν Πηνελόπη.
Σαν Πηνελόπη». Η κυρία –και είμαι πολύ επι-

εικής μαζί της– Πρόβα με έλουζε με αλήθει-
ες τόσο αληθινές, που καμία δύναμη δεν εί-
χα να τις αντικρούσω. «Στο μυαλό σου να το
δέσεις / Ναι, ναι, ναι, μου αρέσεις», απαν-
τούσα εγώ. «Το ξέρεις, με τρελαίνεις / Οταν
με παρασέρνεις» (ας μην κρατάω άλλη αντί-
σταση: να θυμηθώ να δοκιμάσω άσμα λαϊκό
και πένθιμο για το φινάλε). «Απληστος εγώ;
Επειδή σε θέλω και αύριο σαν σήμερα, πυ-
κνή, ωραία, με τα όλα σου;». Τελικά με κανέ-
ναν δεν συζητάει κανείς τόσο ουσιαστικά,

όσο με τον ίδιο του τον φόβο.
22.12: Το μπάνιο είναι μικρό, το σαλόνι
αστείο, το υπνοδωμάτιο ζεστό το χειμώνα -
δροσερό το καλοκαίρι, αλλά χωράει με το ζό-
ρι το ημίδιπλο. Ετσι εξηγούνται οι εφιάλτες.
Σκέψεις για άμεση μετακόμιση ανακόπτον-
ται από δυσοίωνες δεύτερες σκέψεις. Είδα
ζόρια που τραβάει ο Δημητράκης (ο Καραό-
λης) με το καινούργιο του ξεκίνημα. Δεν μοι-
άζεις εσύ με σινγκλ και πενηντάρη, καθησυ-
χάζω τον εαυτό μου. Απόψε θ’ αρχίσω τις αγ-
γελίες και σε ένεση.
23.59: «Αγαπημένο μου λευκό, ελλειψοει-
δές χαπάκι, αγαπημένη μου θαυματουργή
δραστική ουσία Σιπροφλοξασίνη, δέομαι
υπέρ ιάσεως του αιμορραγούντος εκ ρήξεως
τυμπάνου ωτός μου. Υπέρ αναστροφής του
ρέοντος αίματος προς τας φλέβας μου. Υπέρ
αναπλάσεως της διαρραγείσης μεμβράνης
εν χρόνω μηδαμινώ, εν χρόνω ελαχίστω, εν
χρόνω έστω και ευθέτω, πρεσβείαις του φω-
τισμένου ημών ΩΡΛ και του κυρίου στο φαρ-
μακείο, αμήν». Δεν είναι απλό πράγμα να
κρατάς στο χέρι σου 500 μιλιγραμμάρια από
το καλύτερο φάρμακο στον κόσμο. «Νιώθω
ασφαλής... Απόψε δεν θα δω ότι τραγουδάω
στη θέση σου, Σπυριδούλα... Νιώθω δυνα-
τός... Θα κοιμηθώ... Νιώθω ελαφρύς... Σαν
πουλάκι...» Φώτα. Ετοιμος... Πάμε...
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Ενα εικοσιτετράωρο με τον σκηνοθέτη Κωνσταντίνο Μάρκελλο

ΜΟΥΣΙΚΗ
Ηπειρώτικο πολυφωνικό τραγούδι 
Μια μουσική παράσταση για όλους από το Πανεπιστήμιο Κύπρου και το γυ-
ναικείο πολυφωνικό σχήμα «Διώνη» που αποτελούν οι: Ευαγγελία, Παρα-
σκευή και Χριστίνα Γκόγκου, Ειρήνη και Παναγιώτα Κολιούση και Ανθή

Κύρκου. Το ηπειρώτικο πολυφωνικό τραγούδι
αποτελεί μια από τις πιο ενδιαφέρουσες μου-
σικές φόρμες και μέσω της «Διώνης» θα ταξι-
δέψουμε στην Ήπειρο μέσω του μοναδικού
είδους του πολυφωνικού τραγουδιού που
απαντάται στην περιοχή για μια μόνο παρά-
σταση στη μεσαιωνική αίθουσα Καστελλιώτισ-
σα. Στόχος του σχήματος είναι να διατηρή-

σουν τα ακούσματα που απέκτησαν βιωματικά, αλλά και να τα εξελίξουν
μέσα από ένα δικό τους τρόπο έκφρασης. Σάββατο, 24 Φεβρουαρίου, ώρα
7:30 μ.μ. Μεσαιωνική Αίθουσα Καστελλιώτισσα, Πύλη Πάφου, Λευκωσία.
Εισιτήρια προπωλούνται ηλεκτρονικά: www.ucy.ac.cy/alumni.
Πληροφορίες τηλέφωνο 22894356 (ώρες γραφείου).

Το Κέντρο Παραστατικών Τεχνών ΜΙΤΟΣ
διοργανώνει για 8η συνεχόμενη χρονιά
το καλλιτεχνικό πρόγραμμα φιλοξενίας,
theYard.Residency.18, και στην κατηγο-
ρία Επί σκηνής παρουσιάζει την παρά-
σταση «Dystopia: il Paradiso», από τον
Λούκα Ιωάννου και τη Μαριάννα Παφίτη.
Ο δραματικός μονόλογος «Dystopia: il
Paradiso» αποτυπώνει τη σχέση φυσι-
κού και ψυχικού κόσμου καθώς προσκα-
λεί τους θεατές σε μία βιωματική εμπει-
ρία και μύηση στον κόσμο των συμβολι-
σμών, της ψυχολογίας και της αναπη-
ρίας. Ο μονόλογος προβάλλει μία αντί-
φαση ευαίσθητη αλλά, συνάμα, πλήρως
λογική. Τι συμβαίνει όταν ένα άτομο με
χρόνια νευρολογική πάθηση αναλαμβά-
νει το ρόλο της ηθοποιού; Η αναπηρία
σταματά τη δημιουργικότητα ή τη διευ-
ρύνει; Το έργο αναζητά νέους τρόπους
έκφρασης και θέτει πολιτικά και κοινωνι-
κά ερωτήματα. Ο «εγκλεισμός» που βιώ-
νει ένα άτομο με αναπηρία, η συμμετοχή

του στα κοινά και η θέση του στην κοινω-
νία είναι βασικά ζητήματα που προκύ-
πτουν από το προτεινόμενο έργο. Το
προσωπικό βίωμα πλαισιώνεται από το
κοινωνικό περιβάλλον το οποίο επιδρά
καταλυτικά στη ψυχολογία της πρωταγω-
νίστριας και την αναγκάζει να βρίσκεται
σε μια διαρκή αντιπαλότητα μαζί του. Η
αγωνία της αποδοχής αναδεικνύει, ως

βασικό υφολογικό χαρακτηριστικό της
εξιστόρησης, την ειρωνεία, τον αυτοσαρ-
κασμό και το σαρκασμό. Κείμενο,  ερμη-
νεία Μαριάννα Παφίτη, σκηνοθεσία, ει-
καστική επιμέλεια Λούκας Ιωάννου,
μουσική, σύνθεση Μαρία Ζαvνέτου. Σάβ-
βατο 24 και Κυριακή 25 Φεβρουαρίου,
ώρα 8:00 μ.μ. Παλιό Ξυδάδικο, Λεμεσό.
Πληροφορίες τηλ. 97793188, 99582387.

Η Γκαλερί Opus 39 παρουσιάζει τη νέα ει-
καστική πρόταση «Γυμνό» της Σίλιας Πο-
τούδη Μακφέρσον. «Γυμνό» φαντάζει πα-
ράξενη ονομασία για μια έκθεση κεραμι-
κής. Η ουσία της δουλειάς της Σίλιας Πο-
τούδη Μακφέρσον είναι ο πηλός, τον
οποίο συνήθως αφήνει εκτεθειμένο στις
ιδιοσυγκρασίες της φωτιάς... Η δουλειά
της επηρεάζεται από την αρχαία ελληνική
αγγειοπλαστική και από αφρικάνικες πα-
ραδόσεις, αφού έζησε στη Κένυα πολλά
χρόνια. Της αρέσει που ο πηλός μας συν-
δέει με άλλους πολιτισμούς και χαμένες
εποχές. Τα εγκαίνια θα τελέσει η Άννα
Μαραγκού, αρχαιολόγος και ιστορικός Τέ-
χνης. Εγκαίνια Τρίτη, 20 Φεβρουαρίου,

στις 7:30 μ.μ. Διάρκεια έκθεσης 20 Φε-
βρουαρίου έως 3 Μαρτίου. Γκαλερί Opus
39, Κίμωνος 21, Στρόβολος, Λευκωσία.
Πληροφορίες τηλέφωνο 22424983,
mango2@cablenet.com.cy

Καρναβαλίστικη διάθεση θα
έχουν οι παραστάσεις αυτού του
Σαββατοκύριακου, του κουκλοθέ-
ατρου «Ο Τζακ και η φασολιά, αλ-
λιώς» που ανεβάζει το Θέατρο
Ένα. Μόλις τελειώσουν οι παρα-
στάσεις, τα παιδιά αλλά και οι γο-
νείς, θα απολαύσουν ένα τρελό
καρναβαλίστικο πάρτι με γιορτινή
διακόσμηση, μπαλονοκατασκευές
και χίλιες δύο άλλες εκπλήξεις. Το
πάρτι είναι προσφορά στους μι-
κρούς φίλους του «θέατρο ένα».
Βάλτε λοιπόν τα καρναβαλίστικα
σας, φορέστε τις μάσκες σας κι
ελάτε να διασκεδάσουμε παρέα
με μπόλικη μουσική και χορό! Το
έργο «Ο Τζακ και η φασολιά αλ-
λιώς» μεταφέρει στα παιδιά ση-
μαντικά μηνύματα σε σχέση με
την αναγκαιότητα για σεβασμό στο
περιβάλλον, την ανακύκλωση αλ-
λά και την αποδοχή της διαφορετι-

κότητας. Η πλοκή είναι στηριγμένη
στην γνωστή ιστορία «Ο Τζακ κι η
φασολιά» και όπως λέει η σκηνο-
θέτης Βασιλική Ανδρέου, η οποία
συνέλαβε και την ιδέα για την δική
της μεταφορά στη σκηνή του Τζακ
και της μαγικής φασολιάς, «είναι
ένας ύμνος στην αισιοδοξία, στην
αγάπη για τη ζωή, τη φύση, τους
συνανθρώπους μας». Σκηνοθεσία,
κατασκευή κούκλων, Βασιλική Αν-
δρέου, μουσική επιμέλεια Άντρη
Σιακαλλή. Παίζουν: Βασιλική Αν-
δρέου, Μαριλένα Κυριάκου. Πα-
ραστάσεις κάθε Σάββατο στις 3 το
απόγευμα και κάθε Κυριακή στις
11 το πρωί. Θ «θέατρο Ένα», Λεω-
φόρος Αθηνάς 4,1016 Λευκωσία,
Κύπρος. Θέατρο Ένα, λεωφόρος
Αθηνάς, Λευκωσία.
Προκρατήσεις, πληροφορίες
τηλέφωνο 22348203,
theatroena@cytanet.com.cy.

ΚΟΥΚΛΟΘΕΑΤΡΟ

«Ο Τζακ και η φασολιά»

ΘΕΑΤΡΟ
«Σαλώμη»
Ένας κατεχόμενος λαός στην έρημο.
Ένας ριζοσπάστης από την έρημο κη-
ρύσσει απεργία πείνας. Ένα κορίτσι
που με τον μυστηριώδη χορό του θα
αλλάξει την πορεία του κόσμου. Τη
σκηνοθεσία υπογράφει η θεατρική
σκηνοθέτις Yael Farber που βασίζει
την υπόθεση σε διάφορες εκδοχές,
ανεβάζοντας στο σανίδι του ΝΤ μια
παράσταση που υπνωτίζει. Θέατρο
Ριάλτο και ΘΟΚ, Τρίτη 20 Φεβρουαρί-
ου, ώρα 8:30 μ.μ. Πληροφορίες τηλέ-
φωνα 77777745, 77772717.

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Τα πρόσωπα 
είναι

οι ιστορίες τους
Συνήθως μιλάμε για αντιγήρανση, σχεδόν
ποτέ για γήρανση. Το πρώτο είναι το με-
γάλο ζητούμενο στη βιομηχανία του θε-
άματος και στους, πολλούς, κλάδους με
τους οποίους συνδέεται ορατά και υπόρ-
ρητα. Κι ενώ η αντιγήρανση είναι στο επί-
κεντρο της ζωής, η γήρανση αντιμετωπί-
ζεται σχεδόν σαν κάτι παθολογικό· σαν
μια ασθένεια την οποία δεν μπορεί να
αποφύγει κανείς (για να μη σχολιάσουμε
ότι η απελπισμένη προσπάθεια «αποφυγής»
γεννά όλο και περισσότερα αισθητικά τέ-
ρατα). Στην ιστοσελίδα του Μουσείου
Μπελβεντέρε της Βιέννης υπάρχει ένα μι-
κρό σημείωμα για την έκθεση «Aging Pri-
de» (σε ελεύθερη μετάφραση «Περήφανα
γηρατειά» – αν δεν είχε ο όρος τόσο άδοξη
πορεία από τη συνθηματολογική υπερ-
χρήση), στην οποία παρουσιάζονται έργα
περίπου 100 καλλιτεχνών, ζώντων και τε-
θνεώτων. Κείμενο για την έκθεση δημο-
σιεύτηκε πρόσφατα στην «Κ» (13/2), με
περιγραφές φωτογραφιών και πινάκων,
στις οποίες αποκαλύπτεται το κουρασμένο
και φθαρμένο γηρασμένο σώμα χωρίς διά-
θεση ωραιοποίησης, ενίοτε και κάτω από
άπλετο φως. Ανάμεσα στα έργα υπάρχουν
και βίντεο (περφόρμανς, χορού, εγκατά-
στασης) που διερευνούν –και– την κοι-
νωνική πλευρά του θέματος.

Φουσκωμένες κοιλιές, λιπόσαρκα ισχία,
ζαρωμένα δέρματα, αλλά και χαρά ζωής,
εμπειρία, σοφία, δύναμη σκέψης, επίθεση
και αντιπαράθεση στερεοτύπων και επι-
θυμιών. Επιθυμίες που συχνά πραγματο-
ποιούνται και δεν παραμένουν στο φαν-
τασιακό ή βυθισμένες σε μια κολλώδη διά-
θεση νοσταλγίας. Το κείμενο της «Κ» κα-
ταλήγει με το ερώτημα: «Τι είδους ζωές
ζουν οι ηλικιωμένοι Ευρωπαίοι», παραθέ-
τοντας τον κίνδυνο της μοναξιάς αλλά και
την αμείλικτη φθορά της άνοιας.

Τον επόμενο μήνα, στο επετειακό 20ό
Διεθνές Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ Θεσσα-
λονίκης, και μετά στις αίθουσες, θα προ-
βληθεί το τελευταίο ντοκιμαντέρ της
89χρονης Ανιές Βαρντά «Πρόσωπα & ιστο-
ρίες» («Faces Places»). Η Βαρντά σε αυτήν
τη, θαυμάσια στη σύλληψη και εκτέλεση,
ταινία συνυπογράφει τη σκηνοθεσία με
τον 33χρονο διεθνώς αναγνωρισμένο
Γάλλο φωτογράφο και εικαστικό JR. Οι
δυο τους διασχίζουν, με ειδικά διαμορ-
φωμένο βαν, τη γαλλική ύπαιθρο και απο-
θεώνουν τους απλούς ανθρώπους που συ-
ναντούν, μετατρέποντας τα φωτογραφικά
πορτρέτα τους σε τεράστιες τοιχογραφίες,
τις οποίες τοποθετούν σε προσόψεις σπι-
τιών, πλατείες, εργοστάσια, στάβλους,
βράχους στη θάλασσα.

Σε μια σκηνή ο JR εστιάζει στα μικρο-
σκοπικά δάχτυλα των ποδιών της Βαρντά
και στο, γεμάτο ρυτίδες, μάτι της. Φωτο-
γραφημένα και υπερμεγεθυσμένα τοπο-
θετούνται πάνω σε βυτία καυσίμων... Το
αποτέλεσμα αιφνιδιάζει με την τρυφερό-
τητα και την πραγματικότητα που αναδίδει.
«Ετσι, θα ταξιδέψεις σε μέρη που δεν έχεις
πάει», της λέει καθώς βλέπουμε τα βυτία
να ξεκινούν για τον άγνωστο προορισμό
τους. Στην αρχή, η μικροκαμωμένη Βαρντά,
με τα δίχρωμα μαλλιά (άσπρα και κόκκινα,
γιατί αγαπάει το χρώμα, όπως ομολογεί),
διαμαρτύρεται φιλάρεσκα, («τα δάχτυλα
πολύ μικρά», «το μάτι τόσο γερασμένο...»)
αλλά η συνέχεια δεν δηλώνει γήρας· είναι
ανεξάρτητη από τον χρόνο, αυτονομείται
και αποκτά μια απροσδόκητη διάρκεια.
Η 89χρονη Ανιές Βαρντά και ο 33χρονος
JR, που δεν αποχωρίζεται τα μαύρα γυαλιά
και το καπέλο του, δεν είναι ένα αταίριαστο
ζευγάρι. Μοιράζονται περιέργειες, ευαι-
σθησίες, εμπειρίες, γνώσεις, συναισθήματα.
Ακόμη κι όταν η Βαρντά δεν καταφέρνει
να φτάσει στην κορυφή μιας σκάλας για
να δει τη θέα, κανείς δεν σκέφτεται ότι
πρόκειται για απώλεια. Η δημιουργία, η
ενέργεια που εκλύεται, κάνει τον χρόνο
σύμμαχο και όχι συγκριτικό μέγεθος.

Μπορεί η έκθεση στη Βιέννη να αφουγ-
κράζεται το οξυμένο δημογραφικό πρόβλημα
της Ευρώπης και να προσπαθεί, μέσω της
τέχνης, να προεκτείνει τη σκέψη, απομα-
κρύνοντάς την από στερεότυπα και μελαγ-
χολικές αναπολήσεις. Μπορεί να είναι και
μια αντίδραση στη «δικτατορία της νεό-
τητας» ή, για την ακρίβεια, στη «δικτατορία
της αντιγήρανσης». Η πρόθεση δεν έχει,
εν προκειμένω, μεγάλη σημασία. Οπως δεν
έχει και στο ντοκιμαντέρ «Πρόσωπα & ιστο-
ρίες». Οχι μόνο γιατί η τέχνη μετασχηματίζει,
προκαλώντας, απωθώντας, συμφιλιώνοντας.
Αλλά γιατί, εντέλει, τα πρόσωπα είναι οι
ιστορίες που αφηγούνται. Τα θραύσματα
από το παρελθόν και ο τρόπος που συναρ-
μολογούνται. Το ακανόνιστο της ζωής απέ-
ναντι στην κανονικότητα του θανάτου.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ
Έκθεση Κεραμικής
«Γυμνό»

ΘΕΑΤΡΟ

Δραματικός μονόλογος «Dystopia: il Paradiso»

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ
«Το μορτάκι και
το δελφινοκόριτσο»

Το Περιφερειακό Γυμνάσιο και Λύκειο
Λευκάρων και η Διεύθυνση Μέσης Εκ-
παίδευσης του Υπουργείου Παιδείας
και Πολιτισμού διοργανώνουν Μαθητι-
κή Λογοτεχνική Διημερίδα με τίτλο «Το
μορτάκι και το δελφινοκόριτσο». Το
πρόγραμμα περιλαμβάνει φιλολογικές
ανακοινώσεις από ομάδες μαθητών,
ποίηση, πεζογραφία, θέατρο, εργαστή-
ρια αφήγησης, δημιουργικής γραφής
και θεάτρου, κυνήγι λογοτεχνικού θη-
σαυρού, προβολή ταινίας κι άλλα. Η
Διημερίδα πραγματοποιείται στο πλαί-
σιο του Ευρωπαϊκού Προγράμματος Bo-
okpals@schools.eu Erasmus+, που επι-
διώκει να προωθήσει τη Φιλαναγνωσία
στο σχολικό περιβάλλον και να κατα-
στήσει τη Λογοτεχνία, και το βιβλίο γε-
νικότερα, ένα απαραίτητο εργαλείο για
τους εφήβους. Λεύκαρα, Παρασκευή
23 και Σάββατο 24 Φεβρουαρίου.
Πληροφορίες τηλέφωνο 24342421,
gym-lefkara-lar@schools.ac.cy
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• Συνέχεια από τη σελ. 1

Μέντορες και μαθητευόμενοι τονί-
ζουν ότι η σχέση τους υπήρξε αμ-
φίδρομη. «Θαυμάζω την τόλμη της
νέας γενιάς», έλεγε ο Αλφόνσο Κουα-
ρόν. «Το πρόγραμμα είναι μια πηγή
ζωντάνιας για τους παλαιότερους
δημιουργούς», σημείωνε ο Ρομπέρ
Λεπάζ.

Ολοι αναγνώρισαν τη γενναιοδω-
ρία της χορηγού και τη δημιουργική
ελευθερία που τους παρείχε. Κανείς
δεν απαιτεί να συνδέσουν το όνομά
τους με το brand. Κανείς δεν επι-

χειρεί να καλουπώσει τη δημιουρ-
γικότητά τους.

«Με τον Μatias ταξιδέψαμε σε
Τόκιο, Νέα Υόρκη, Κεμπέκ, Λονδίνο,
Παρίσι, Ισπανία... Πολλαπλασιάστε
τις οργανωτικές και οικονομικές
απαιτήσεις επί επτά για να καταλά-
βετε το μέγεθος του προγράμματος»,
λέει ο Λεπάζ. «Για τη Rolex όμως
είναι φιλοσοφικό ζήτημα, έχει να
κάνει με τον χρόνο, την ακρίβεια,

την ομορφιά – και όλα αυτά συνδέ-
ονται με την τέχνη».

Από το 2018, το πρόγραμμα «σπά-
ει» σε δύο εναλλασσόμενους διετείς
κύκλους, ώστε ο χρόνος που θα περ-
νούν μέντορες και μαθητευόμενοι
μαζί να διπλασιαστεί. Τα πρώτα τέσ-
σερα ζευγάρια ανακοινώθηκαν από
την Rebecca Irwin, επικεφαλής των
φιλανθρωπικών προγραμμάτων της
Rolex. Στην αρχιτεκτονική, ο γεν-
νημένος στην Γκάνα, Βρετανός sir
David Adjaye επέλεξε την 38χρονη
Νιγηριανή Mariam Kamara. Στον
χορό, η Καναδή χορογράφος Crystal
Pite ξεχώρισε τον 31χρονο Σενεγα-
λέζο Khoudia Touré, που παντρεύει
την αφρικανική παράδοση με τη
χιπ χοπ κουλτούρα. Στη λογοτεχνία,
ο Ιρλανδός συγγραφέας Colm Toibin
θα καθοδηγήσει τον βραβευμένο
συμπατριώτη του Colin Barrett. Στη
μουσική, ο Ινδός θρύλος της tabla
Zakir Hussain θα συμπράξει με τον
21χρονο Νεοϋορκέζο τζαζ μουσικό
και καινοτόμο τυμπανιστή Marcus
Gilmore.

«Πώς είναι να λαμβάνεις το email
ότι σε επέλεξαν;» ρωτάω τον Matias
Umpierrez, προστατευόμενο του
Lepage στην κατηγορία του θεάτρου.
«Η πιο ευτυχισμένη στιγμή της ζωής
μου! Πρωτάκουσα για το πρόγραμμα
πριν από 10 χρόνια, όταν η Selena
Murga μου είπε ότι έχει ραντεβού
με τον Μάρτιν. Εννοούσε τον Σκορ-
σέζε, ήταν ο μέντοράς της! Από τότε
ονειρευόμουν να μου δοθεί η ευκαι-
ρία να πάρω κι εγώ μέρος και να που
έγινε».

Θυμηθείτε αυτά τα ονόματα
• Thao-Nguyen Phan
Εικαστική καλλιτέχνης, Βιετνάμ

Στην έκθεσή της, με τίτλο «Poetic
Amnesia», συνδύασε βίντεο με
υδατογραφίες πάνω σε σελίδες βι-
βλίου του ιεραπόστολου Alexandre
de Rhodes. Η μέντοράς της Joan
Jonas ταξίδεψε μαζί της για πρώτη
φορά στο Βιετνάμ και γύρισε ένα
βίντεο που θα παρουσιαστεί στη
μεγάλη της έκθεση στην Τate.

• Matias Umpierrez
Θεατρικός σκηνοθέτης, Αργεντινή

Παρουσίασε μια καθηλωτική δια-
σκευή του Μακμπέθ με τίτλο «Im-
perio», γυρισμένη σε τέσσερα κανάλια
βίντεο, με τους θεατές στη μέση της
αίθουσας – και της δράσης. Ο μέν-
τοράς του Ρομπέρ Λεπάζ συμμετείχε
στο λαμπρό καστ, πλάι στη θρυλική
Ισπανίδα ηθοποιό Αngela Molina.

• Londiwe Khoza
Χορεύτρια, Νότιος Αφρική

Μια μπαλαρίνα από το Κέιπ Τάουν
μετακομίζει στο Τελ Αβίβ, γίνεται μέ-
λος της θρυλικής ομάδας Batsheva
και μυείται από τον κορυφαίο χορο-
γράφο Ohad Naharin στη χορευτική
διάλεκτο Gaga, μαθαίνοντας να πει-
ραματίζεται, να σπρώχνει τα όριά
της, να «ακούει» το σώμα της πιο κα-
θαρά από ποτέ.

• Chaitanya Tahkmane
Σκηνοθέτης, Ινδία

Η πρώτη του ταινία μεγάλου
μήκους, «Court», βραβεύθηκε το

2016 στο Πρόγραμμα «Ορίζοντες»
του Φεστιβάλ Βενετίας. Με την
καθοδήγηση του διάσημου σκη-
νοθέτη Αλφόνσο Κουαρόν ολο-
κλήρωσε το σενάριο της νέας του
ταινίας, με θέμα την κλασική μου-
σική στην Ινδία.

• Julian Fuks
Συγγραφέας, Βραζιλία

Ενας από τους καλύτερους νέους
λογοτέχνες στην πορτογαλική
γλώσσα, παιδεύει την κάθε λέξη,
αγωνιά για το λάθος, ψάχνει τα πα-
τήματά του στη μυθοπλασία. Ο
σπουδαίος Mia Couto από τη Μο-
ζαμβίκη («Υπνοβάτισσα Γη») τον
βοηθά να επεκτείνει τους ορίζοντές
του και τον μυεί στον κόσμο της
ποιητικής γραφής.

• Pauchi Sasaki
Μουσικός, Περού

Η μικροκαμωμένη, ιαπωνικής
καταγωγής βιολινίστρια, συνθέτρια
και καλλιτέχνης πολυμέσων, μα-
θήτευσε δίπλα στον Φίλιπ Γκλας.
Παρουσίασε το ηλεκτρο-ακουστικό

έργο της «Gamma» φορώντας ένα
φόρεμα φτιαγμένο από 100 ηχεία
και μετά έκανε το Deutches Theatre
να σειστεί με κομμάτια εμπνευσμένα
από τη μουσική της πατρίδας της.

• Simon Kretz
Aρχιτέκτων, Ελβετία

Τα σχέδια ανάπτυξης του Bish-
opsgate Goodsyard διχάζουν το
Λονδίνο για πάνω από 10 χρόνια.
Σε συνεργασία με τον μέγα αρχιτέ-
κτονα Sir David Chipperfield και το
τεχνολογικό πανεπιστήμιο της Ζυ-
ρίχης, ο Κretz ανέπτυξε εννέα εναλ-
λακτικά σχέδια για την περιοχή και
ένα θεωρητικό μανιφέστο για τον
αστικό σχεδιασμό του μέλλοντος.

ΓΙΩΡΓΟΣ ΤΣΙΡΟΣ
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Π Ο Λ Ι Τ Ι Σ Μ Ο Σ

ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΑ 
06:00 -10:00 

22.4%
LOVE FM

100.7
17.2%

SUPER

13.7%
DEEJAY

13.0%SFERA

* ΣΤΙΣ ΗΛΙΚΙΕΣ 18-44 ΣΥΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΗΝ ΕΡΕΥΝΑ ΑΚΡΟΑΜΑΤΙΚΟΤΗΤΑΣ 
ΤΗΣ SYMMETRON-IMR-ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟΥ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ (1/10 - 31/12/2017)

16.2%
ΚΛΙΚ

«Το πρόγραμμα
είναι πηγή ζωντάνιας
για τους παλαιότερους
δημιουργούς».

«Το καλύτερο για έναν επαγγελματία χορευτή είναι να νιώθει ότι, όσο χορεύει, συνεχίζει να ανακαλύπτει», λέει ο
Ohad Naharin. Εδώ, με την προστατευόμενή του Londiwe.

Μέντορες και μαθητές,
μια αμφίδρομη σχέση
Ποια είναι τα τέσσερα πρώτα ζευγάρια για το 2018

Η Joan Jοnas με τη Βιετναμέζα mul-
timedia artist Thao-Nguyen Phan.
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Μ Ο Υ Σ Ι Κ Η

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η Παναγιώτα Κολιούση, ένα από
τα μέλη του γυναικείου πολυφω-
νικού σχήματος «Διώνη», που απο-
τελείται από τις Ευαγγελία, Παρα-
σκευή και Χριστίνα Γκόγκου, Ει-
ρήνη και Παναγιώτα Κολιούση και
Ανθή Κύρκου, με την ευκαιρία της
παράστασης στη Μεσαιωνική Αί-
θουσα Καστελλιώτισσα, το Σάββα-
το, 24 Φεβρουαρίου, που διοργα-
νώνει το Πανεπιστήμιο Κύπρου,
μιλάει στην «Κ» για το ηπειρώτικο
πολυφωνικό τραγούδι και πώς δια-
φοροποιείται από τα υπόλοιπα πο-
λυφωνικά είδη που απαντώνται
στην παγκόσμια λαϊκή πολυφωνία.
Μας λέει ότι η παραδοσιακή μου-
σική μπορεί να είναι επίκαιρη, μιας
και μιλάει για θέματα που πάντα
απασχολούσαν και απασχολούν
τον άνθρωπο. «Μέσα από τα τρα-
γούδια που επιλέγουμε να τραγου-
δήσουμε, νιώθουμε συναισθήματα,
συγκινούμαστε, γελάμε, ταξιδεύου-
με, ανατριχιάζουμε», σημειώνει η
Παναγιώτα και συμπληρώνει ότι
σ’ ένα πολυφωνικό σχήμα η τρα-
γουδιστική ικανότητα του κάθε
μέλους χωριστά σαν μονάδα δεν
αρκεί για να εξασφαλίσει το επι-
θυμητό αποτέλεσμα. Αυτό που με-
τράει και που καθιστά ιδιαίτερο
και ξεχωριστό αυτό το μουσικό εί-
δος είναι το ταίριασμα όλων των
φωνών.

–Καταρχάς, να πούμε ποιες εί-
στε και γιατί ονομάσατε το σχήμα
σας «Διώνη»;

–Είμαστε το πολυφωνικό σχήμα
«Διώνη», το οποίο αποτελούμε έξι
κορίτσια από την Ήπειρο: η Ευαγ-
γελία, η Παρασκευή και η Χριστίνα
Γκόγκου, η Ειρήνη και η Παναγιώτα
Κολιούση και η Ανθή Κύρκου. Έδρα
μας η Θεσσαλονίκη. Από το 2004
που υπάρχουμε ως σχήμα μέχρι
και σήμερα, ασχολούμαστε με το
πολυφωνικό ηπειρώτικο τραγούδι
και με φωνητικούς αυτοσχεδια-
σμούς σε πεντατονικές κλίμακες.
Τώρα γιατί «Διώνη»; Έτυχε... Κά-
ποια στιγμή που μας κάλεσαν σε
ένα φεστιβάλ –εμείς ακόμα δεν εί-
χαμε βρει όνομα για το σχήμα μας–
μας ρώτησαν πώς να μας γράψουν
στο πρόγραμμα... Μεταξύ άλλων
προτάθηκε και το όνομα «Διώνη»,
μας άρεσε (μιας που παραπέμπει
και στην Ήπειρο!) και το υιοθετή-
σαμε... Έτσι απλά!

–Λέτε ότι θέλετε να εξελίξετε
το πολυφωνικό τραγούδι από ένα
δικό σας τρόπο έκφρασης, ποιος

είναι αυτός;
–Ο «δικός μας τρόπος έκφρασης»

είναι αυτός που βγαίνει στην κα-
θεμιά από μέσα της φυσικά και
αβίαστα, χωρίς καμιά επιτήδευση
και χωρίς καμιά προσπάθεια να μι-
μηθούμε ή να αντιγράψουμε πιστά
ό,τι έχουμε ακούσει και μας άρεσε.
Και όταν αυτό που βγάζεις είναι
αληθινό και ειλικρινές, μπορεί να
σε πάει και αλλού. Οι φωνητικοί
αυτοσχεδιασμοί για παράδειγμα
που κάνουμε με τη «Διώνη» είναι
κάτι πέρα από το καθεαυτό πολυ-
φωνικό τραγούδι. Το ίδιο μαρτυ-
ρούν και οι συνεργασίες μας με
διαφορετικού είδους μουσικά σχή-
ματα, με ομάδες σύγχρονου χορού
και θεάτρου, όπως άλλωστε και η
συμμετοχή μας σε διάφορα projects
και δράσεις που δεν έχουν σχέση
με την παράδοση.

–Πώς μάθατε την τέχνη του
πολυφωνικού;

–Εμπειρικά-βιωματικά, θα έλεγα.
Όλες μας έχουμε ακούσματα από
γιαγιάδες και παππούδες, οι οποίοι
τραγουδούσαν. Μεγαλώσαμε σε
περιβάλλοντα που η παραδοσιακή
ηπειρώτικη μουσική και τα πολυ-
φωνικά τραγούδια είχαν τον πρώτο
λόγο στα γλέντια. Και επειδή ως
παιδιά είχαμε ανοιχτές τις κεραίες
μας, προφανώς κάτι αποτυπώθηκε
μέσα μας από αυτό που ακούγαμε
τότε και κάποια στιγμή, πολύ φυ-
σικά, μας γεννήθηκε η ανάγκη να
το εκφράσουμε. Δεν χρειάστηκε
δηλαδή να πάμε σε κάποιον δά-

σκαλο ή σχολή για να μάθουμε να
τραγουδάμε πολυφωνικά τραγού-
δια. Η καθεμιά από μόνη της, αλλά
και όλες μαζί ανταλλάξαμε και ενώ-
σαμε τις γνώσεις και τις εμπειρίες
μας και έτσι άρχισε το τραγούδι...

–Πώς είναι να εκφράζεσαι μου-
σικά με παραδοσιακά τραγούδια; 

–Η μουσική γενικά είναι έκφραση
συναισθημάτων, είτε είναι παρα-

δοσιακή, είτε είναι λαϊκή, είτε rock,
pop κ.ο.κ. Ο καθένας επιλέγει να
ασχοληθεί με ένα ή με περισσότερα
είδη μουσικής, όταν κάτι βρίσκει
σε αυτά. Αυτό το «κάτι», πιστεύω,
είναι πολύ εσωτερικό και δεν πε-
ριγράφεται με λόγια, αποτυπώνεται,
ωστόσο, στη μουσική που γράφει,
στον τρόπο που εκτελεί με ή χωρίς
όργανο τα μουσικά κομμάτια. Εμείς
μέσα από τα τραγούδια που επιλέ-
γουμε να τραγουδήσουμε, νιώθουμε
συναισθήματα, συγκινούμαστε,
γελάμε, ταξιδεύουμε, ανατριχιά-
ζουμε... 

–Είναι επίκαιρα τα συγκεκρι-
μένα τραγούδια;

–Θα έλεγα ναι, δεδομένου ότι η
θεματική τους, πέραν από τα ιστο-
ρικά, έχει να κάνει με την αγάπη,
την ξενιτιά, τις χαρές και τον πόνο
της ζωής, τον θάνατο, δηλαδή θέ-
ματα διαχρονικά, που πάντα απα-
σχολούσαν και απασχολούν τον
άνθρωπο.

–Τι σημαίνει παραδοσιακή μου-
σική για εσάς;

–Η παραδοσιακή μουσική για
εμένα είναι όλοι οι ηχητικοί, ρυθ-

μικοί, οργανικοί και χορευτικοί
σκοποί που μας παρέδωσαν οι πρό-
γονοί μας. Μιλώντας για παραδο-
σιακή μουσική, ο νους μου σχεδόν
αυτόματα πάει στο παρελθόν, στις
ρίζες μας, χωρίς όμως να μένει μόνο
εκεί. Πιστεύω ότι η σημασία της
λέξης «παράδοση» εμπεριέχει την
έννοια της εξέλιξης, διότι μέσω αυ-
τής επιτυγχάνεται ένα πέρασμα
από το χθες στο σήμερα και στο
αύριο. 

–Πόσο δύσκολη είναι η πολυ-
φωνική μουσική και ποιο στοιχείο
της ξεχωρίζετε; 

–Η δυσκολία της πολυφωνικής
μουσικής έγκειται ακριβώς στο ότι
εκτελείται μόνο από φωνές, οι οποί-
ες από τη φύση τους είναι πολύ
πιο ευαίσθητες και ευάλωτες σε
σχέση π.χ. με τα μουσικά όργανα.
Σε ένα πολυφωνικό σχήμα η τρα-
γουδιστική ικανότητα του κάθε
μέλους χωριστά σαν μονάδα δεν
αρκεί για να εξασφαλίσει το επι-
θυμητό αποτέλεσμα. Αυτό που με-
τράει και που καθιστά ιδιαίτερο
και ξεχωριστό αυτό το μουσικό εί-
δος είναι το ταίριασμα όλων των
φωνών. Η γόνιμη συνύπαρξη των
φωνών, αλλά κυρίως το «πλέξιμο»
και ο συνεχής διάλογος μεταξύ
τους, απ’ όπου προκύπτουν συνη-
χήσεις, διακροτήματα, «συγκρού-
σεις», προσδίδει ιδιαίτερη σημασία
στα πολυφωνικά τραγούδια.

–Ένα είδος με βαθιές ρίζες στην
ευρύτερη περιοχή, αλλά και με
διάφορα παρόμοια είδη, το πο-
λυφωνικό, τι κάνει το ηπειρώτικο
να διαφέρει; 

–Καταρχήν να πούμε ότι το ηπει-
ρώτικο πολυφωνικό τραγούδι, με
αυτή τη δομή το συναντούμε μόνο
στην περιοχή της Ηπείρου. Σε ό,τι
αφορά τις ιδιαιτερότητές του, σε
γενικές γραμμές θα λέγαμε ότι οι
ρόλοι των φωνών, τα διαστήματα
πάνω στα οποία αναπτύσσονται οι
μελωδίες τους, οι συνηχήσεις μεταξύ
τους και οι πεντατονικές κλίμακες,
είναι κάποια μόνο από τα στοιχεία
που κάνουν το ηπειρώτικο πολυ-
φωνικό τραγούδι να διαφοροποι-
είται από τα υπόλοιπα πολυφωνικά
είδη που απαντώνται στην παγκό-
σμια λαϊκή πολυφωνία.

Κρυστάλλινες
φωνές που πλέκουν
ζεστές μελωδίες
Το γυναικείο μουσικό σχήμα «Διώνη» παρουσιάζει για μία βραδιά 
το ηπειρώτικο πολυφωνικό τραγούδι στην Αίθουσα Καστελλιώτισα

–Τι σας έκανε να θέλετε να ασχο-
ληθείτε με αυτό το είδος μουσικής;

–Το ότι τραγουδώντας αυτά τα τρα-
γούδια νιώθω πράγματα που με ευχα-
ριστούν, με συγκινούν, με αναζωογο-
νούν και το απολαμβάνω. 

–Ποιο είναι το κοινό σας; Μπορείτε
να το προσδιορίσετε ποιοτικά;

–Το κοινό μας δεν είναι συγκεκρι-
μένο. Σίγουρα υπάρχει μια μερίδα αν-
θρώπων που μας ακολουθεί στα live,
είτε από αγάπη για το συγκεκριμένο
είδος, είτε λόγω καταγωγής και ιδίων
ακουσμάτων, είτε λόγω μουσικολογικού
ενδιαφέροντος, αλλά κάθε φορά υπάρ-
χουν και καινούργιοι ακροατές, υπο-
ψιασμένοι και ανυποψίαστοι για το τι
θα ακούσουν, οι οποίοι ως επί το πλεί-
στον φεύγουν ενθουσιασμένοι.

–Πόσο ζωντανή είναι σήμερα αυ-
τού του είδους η μουσική στην κοι-
τίδα της;

–Τα τελευταία χρόνια, νομίζω, υπάρ-

χει μια έντονη στροφή στην παραδο-
σιακή μουσική γενικότερα, τόσο τη
δημοτική όσο και τη λαϊκο-ρεμπέτικη.
Πολλοί νέοι καταπιάνονται στις μέρες
μας με την παράδοση και με παραδο-
σιακά όργανα και αναζητούν στο παί-
ξιμό τους την απλότητα και τη λιτότητα
της αρχικής μορφής ενός σκοπού.

Όσον αφορά την ηπειρώτικη πολυ-
φωνική μουσική, και αυτή έχει συνε-
χιστές στο σήμερα, πολύ λιγότερους
όμως, οι οποίοι φροντίζουν να την
κρατούν ζωντανή.

–Μπορούν να γραφούν σήμερα
πολυφωνικά τραγούδια, γράφονται
άραγε; 

–Παρόλο που δεν γνωρίζω αν έχουν
γραφτεί σήμερα πολυφωνικά τραγού-
δια (εκτός από ένα που έχει πέσει στην
αντίληψή μου επειδή το έχει γράψει
και μελοποιήσει ο πατέρας μου) πι-
στεύω ότι δεν είναι απίθανο να μπορεί
να συμβεί.

Ηπειρώτικο πολυφωνικό τραγούδι
από το γυναικείο σχήμα «ΔΙΩΝΗ»,

Σάββατο, 24 Φεβρουαρίου, ώρα 7:30 μ.μ.
Μεσαιωνική Αίθουσα Καστελλιώτισσα,
Λευκωσία. Εισιτήρια προπωλούνται ηλε-
κτρονικά: www.ucy.ac.cy/alumni. Πληρο-
φορίες 22894356 (ώρες γραφείου).

Στροφή στην παραδοσιακή μουσική

Το ηπειρώτικο πολυφωνικό τραγούδι είναι μία από τις πιο ενδιαφέρουσες μουσικές φόρμες στην ανατολική Μεσόγειο
και στα Βαλκάνια και εκπροσωπείται επάξια από το σχήμα «Διώνη».

Ο τρόπος έκφρασης του
σχήματος «Διώνη» είναι
αυτός που βγαίνει στην
καθεμιά από τις συμμετέ-
χουσες, φυσικά και αβία-
στα, χωρίς καμιά επιτή-
δευση και χωρίς καμιά
προσπάθεια να μιμηθούν
ή να αντιγράψουν. 

Η σημασία της λέξης «πα-
ράδοση» εμπεριέχει την έν-
νοια της εξέλιξης, διότι
μέσω αυτής επιτυγχάνεται
ένα πέρασμα από το χθες
στο σήμερα και στο αύριο,
λέει η Παναγιώτα Κολιούση.
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Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΑΘΗΝΑΚΗ

Δυο νουβέλες, δυο γραφές. Αυτό σκε-
φτόμουν διαβάζοντας τις «Δυο γυ-
ναίκες, δυο θεές» της Ρέας Γαλανάκη,
τις δύο ιστορίες που κατέθεσε, για
την «Αθηνά βοσκοπούλα» του Γιαν-
νούλη Χαλεπά και την Αριάδνη της
Κρήτης, που κυκλοφορούν από τις
εκδόσεις Καστανιώτη και συνο-
δεύονται από επίμετρο της συγγρα-
φέως. Είναι δύο μεγάλοι έρωτες της
Ρέας Γαλανάκη, ένα χρέος, το οποίο
εδώ και πολλά χρόνια έψαχνε τρόπο
να καλύψει. Και τον βρήκε.

Οι δύο νουβέλες γεφυρώνονται
κυρίως από τον έρωτα με τον οποίο
αγκάλιασε του ήρωές της. «Εχω προ-
σωπική σχέση με τον Χαλεπά και
την Αριάδνη. Για χρόνια με έτρωγε
αυτή η έγνοια, μέσω της οποίας θέ-
λησα να δείξω τον έρωτα, με τον
οποίον συχνά δημιουργούμε», λέει
η Ρέα Γαλανάκη σε συνομιλία μας.
Πράγματι, διαβάζοντας το επίμετρό
της, με τον τίτλο «Κάποιες χρήσιμες,
ίσως, σημειώσεις», αντιλαμβάνεσαι
αυτή την έγνοια που κράτησε χρό-
νια. Η ιστορία του Χαλεπά –που
αναφέρεται στα 28 χρόνια που έζησε
στην Τήνο μετά το φρενοκομείο
της Κέρκυρας– και εκείνη της Αριάδ-
νης –και του ερωτικού της πάθους
για τον ξένο κι εχθρό Θησέα– πέ-
ρασαν από χίλια κύματα στο μυαλό
και την πένα της Ρέας Γαλανάκη:
από μυθιστορήματα έγιναν διηγή-
ματα, μετά νουβέλες – σχέδια, μα-
ταιώσεις, νίκες...

Η νουβέλα «Αθηνά βοσκοπούλα»
είναι γραμμένη στο β΄ πληθυντικό
πρόσωπο, της ευγενείας. Απευθύ-
νεται στον δημιουργό του γλυπτού
με «απέραντο σεβασμό και με με-
γάλη ταπεινότητα – με θαυμασμό

για το πώς κατάφερε να ξαναβρεί
τον εαυτό του», μου λέει η Ρέα Γα-
λανάκη. Για την ίδια, έχει πάντοτε
ιδιαίτερη σημασία, στη λογοτεχνία,
«ο τρόπος που αφηγείσαι την ιστο-
ρία ανάλογα με το πρόσωπο». Αυτός
ο πληθυντικός ευγενείας εντείνει
τη μυθιστορηματική ανάπλαση
των τριών δεκαετιών του Γιαννούλη
Χαλεπά, κατά τους οποίους κυριαρ-
χεί η δύσκολη σχέση του με τη μά-
να του, με τους εαυτούς του ανά
τα χρόνια και με τους άλλους, εκεί-
νους που τον ονόμασαν «παρία
γλύπτη», αυτόν που «νεκραναστή-
θηκε» και δύο φορές εν ζωή ανα-
γνωρίστηκε από Ελληνες και ξένους
συναδέλφους του.

Στο κέντρο όλων, η «Αθηνά βο-
σκοπούλα», «μια γυναίκα ούτε εξήν-
τα εκατοστά, από νερό και κόκκινο
πηλό». Είναι εκείνη η μορφή την
οποία ο μαγικός Τήνιος γλύπτης
δημιούργησε με «τα ταπεινά δικά
σας υλικά, αφού εκείνο τον καιρό
το μάρμαρο, η δόξα της νεότητάς
σας, ήταν απρόσιτο για σας. Οσο
κι η καλοσύνη των ανθρώπων». Εί-
ναι η ίδια μορφή στην οποία η Ρέα
Γαλανάκη δίνει καλύτερα υλικά,

εκείνα της μελέτης και της γραφής,
«του λόγου του και του θυμού, αυτής
της βαθιάς μείξης με την οποία
δουλεύει η τέχνη», όπως αναφέρει
η ίδια στη συνομιλία μας. Η «Αθηνά
βοσκοπούλα» γίνεται η σχεδόν
πραγματική παρέα του Χαλεπά,
ένα παράθυρο στο κενό και στο
βαθύ έλλειμμα ανθρώπων, αγάπης,
απλής κουβέντας. Εχοντας δουλέψει
ως βοσκός, μετά το φρενοκομείο
της Κέρκυρας, μπλέκει εντός του
την προ και τη μετά τον εγκλεισμό
του εποχή, με τη μητέρα του να
«φεύγει» κι εκείνον αργά και στα-
θερά να «απέρχεται».

«Με την Αριάδνη ταυτίζομαι»,
λέει η Ρέα Γαλανάκη. «Οχι από πλευ-
ράς στρατευμένου γυναικείου λό-
γου, αλλά διά του λόγου μια ερω-
τευμένης γυναίκας –με τον εχθρό
Θησέα–, η οποία επιτέλους μιλάει».
Ισως αυτή η ταύτιση είναι που οδη-
γεί τη συγγραφέα στην επιλογή
της πρωτοπρόσωπης αφήγησης.
Ενα «εγώ» παθιασμένο, με το πάθος
του ανθρώπου και του θεού, της
πριγκίπισσας και της ιέρειας – η
Αριάδνη αφηγείται την... άκρα τα-
πείνωση που οδηγεί στη μοιραία
αποκατάστασή της. Η Ρέα Γαλα-
νάκη τα βάζει με τους παραδεδο-

μένους μύθους της αρχαιότητας,
προκειμένου να διασώσει την τιμή
μιας ηρωίδας η ιστορία της οποίας
γράφτηκε από άλλους.

Το ανθρώπινο βάθος
«Συμπάσχω, με την αρχαιοελλη-

νική έννοια του όρου, έχω αισθήματα
ανθρωπισμού, δεν είναι συγκατά-
βαση απέναντι στην Αριάδνη. Εχω
πάντοτε έγνοια για το ανθρώπινο
βάθος», μου διηγείται η συγγραφέας.
«Να μην ξεχνάμε ότι και η “Αθηνά
βοσκοπούλα” και η Αριάδνη είναι
κατασκευάσματα. Χαίρομαι, ωστόσο,
που συμβαίνει αυτή η αγκαλιά με

τους ήρωες. Ξέρετε, μέσα από αυτούς
προσπαθούμε να καταλάβουμε την
ιστορία, τους μύθους, τις κοινωνίες,
τους ανθρώπους. Επιμένω, όμως,
ότι γράφω λογοτεχνία», λέει η Ρέα
Γαλανάκη. «Αυτό που μετράει σε
ό,τι κάνω είναι ο βαθμός συγκίνησης
του αναγνώστη, η σταγόνα που θα
μείνει από κάθε βιβλίο. Οι ήρωές
μου, πλάσματα της φαντασίας από
τα οποία καμιά φορά δεν ξεφεύγεις,
πρέπει να έχουν κάτι δικό μου. Γι’
αυτό, ίσως, αγαπάω όλα μου τα βι-
βλία: διότι μετά προκαλούν αληθινές
ιστορίες, όπως συνέβη με τον από-
γονο του Ισμαήλ Φερίκ Πασά που
ήρθε και με βρήκε, με το θρυλικό
δαχτυλίδι», αφηγείται.

«Οπως ύστερα από κάθε βιβλίο,
τώρα βρίσκομαι σε αγρανάπαυση.
Δεν σταματώ, όμως, να σκέφτομαι
τι άλλο θα μπορέσω να κάνω από
εδώ και πέρα – αν θα έχω την εύνοια
των θεών», ολοκληρώνει την κου-
βέντα μας η Ρέα Γαλανάκη.

  Ρέα Γαλάνακη, «Δυο γυναίκες,
δυο θέες», νουβέλες, εκδ. Καστα-
νιώτη, σελ. 216.

«Αυτό που μετράει σε ό,τι κάνω είναι ο βαθμός συγκίνησης του αναγνώστη, η σταγόνα που θα μείνει από κάθε βι-
βλίο», λέει ο Ρέα Γαλανάκη. «Οι ήρωές μου, πλάσματα της φαντασίας από τα οποία καμιά φορά δεν ξεφεύγεις, πρέ-
πει να έχουν κάτι δικό μου».

Ν
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Σ 
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Σέβομαι τον Χαλεπά, ταυτίζομαι με την Αριάδνη
Η Ρέα Γαλανάκη μιλάει για το βιβλίο της «Δυο γυναίκες, δυο θεές», ένα χρέος που επί πολλά χρόνια έψαχνε τρόπο να καλύψει

«Απευθύνομαι στον Χα-
λεπά με μεγάλη ταπεινό-
τητα – με θαυμασμό για
το πώς κατάφερε να ξα-
ναβρεί τον εαυτό του».

«Συμπάσχω, με την αρ-
χαιοελληνική έννοια του
όρου, έχω αισθήματα αν-
θρωπισμού, δεν είναι
συγκατάβαση απέναντι
στην Αριάδνη».
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ΒΙΚΤΟΡ ΣΕΡΖ
Χρόνια δίχως έλεος
μτφρ.: Ιωάννα Αβραμίδου
εκδ. Θύραθεν, σελ. 427

 Μυστήριοι είναι οι νόμοι που ορίζουν
ποιοι συγγραφείς και ποια θέση
καταλαμβάνουν στον λογοτεχνικό
κανόνα. Μέσα από ποιες διαδρομές
και μέσω ποιων κριτηρίων καθιε-
ρώνονται, προκειμένου να αποτε-
λέσουν αναπόσπαστο τμήμα του
λογοτεχνικού corpus που παραδί-
δεται στους νεοτέρους. Οι απορίες
διατυπώνονται με αφορμή την
«υπόθεση Βίκτορ Σερζ», την πα-
ράδοξη δηλαδή σιωπή που κάλυψε
για αρκετές δεκαετίες τα συγκλο-
νιστικά μυθιστορήματα «Υπόθεση
Τουλάγεφ» (εκδ. Scripta, 2004) και
«Χρόνια δίχως έλεος» του γεννη-
μένου στις Βρυξέλλες Ρώσου Βικτόρ
Λβόβιτς Κίμπαλτσιτς (1890-1947),
ο οποίος δημοσίευσε το εκτενές
λογοτεχνικό, δοκιμιακό και ιστορικό
έργο του με το ψευδώνυμο Βίκτορ
Σερζ.

Οπως ο Ουγγροβρετανός Αρθουρ
Κέσλερ, έτσι και ο Βίκτορ Σερζ
υπήρξε δραστήριος ακτιβιστής, μέ-
λος του Κομμουνιστικού Κόμματος
και αργότερα διαφωνών, και όπως
κι εκείνος στο «Μηδέν και το άπει-
ρο» (1940), έτσι και αυτός στην
«Υπόθεση Τουλάγεφ» (1940) και
στο μετά θάνατον «Χρόνια δίχως

έλεος» (1947) κατήγγειλε τη στα-
λινική τρομοκρατία, τις δίκες της
Μόσχας και τις αιματηρές εκκαθα-
ρίσεις. Μόνο που η δικιά του οξύ-
τατη σοβιετική ανατομία έμεινε
στη σκιά, ενώ του Αρθουρ Κέσλερ
άφησε το έντονο
σημάδι της στην
πολιτική, λογοτε-
χνική και πνευ-
ματική συνείδη-
ση της Ευρώπης
του 20ού αιώνα.

Ανήκοντας στη
μαγιά των αγωνι-
στών που πολέ-
μησαν για την
επικράτηση του
μπολσεβικισμού
κι έχοντας γνωρί-
σει τις φυλακές
του Στάλιν που
εξόντωσαν τον
ανθό της Οκτω-
βριανής Επανά-
στασης, ο Σερζ αναπλάθει στα δύο
μυθιστορήματα τον παραλογισμό,
τη δυστυχία και τον τρόμο στελε-
χών και πολιτών, αθώων και εμ-
πλεκομένων, θυμάτων και θυτών
στη Σοβιετική Ενωση της δεκαετίας
του ’30. Περιγράφει με πολιτική
οξυδέρκεια, υψηλή αναπλαστική
δύναμη και άμετρη συμπόνια τα
ατελείωτα πάθη που γνώρισαν εκα-
τομμύρια άνθρωποι στο όνομα επι-

κράτησης ενός ιδανικού που στην
πορεία πραγμάτωσης γνώρισε ανυ-
πολόγιστες στρεβλώσεις. Ο πα-
ρορμητικός Κόστια, ο ανιδιοτελής
Ρύζικ, η ιδανική Ντάρια, ο μυστικός
πράκτορας Ντ., ο αποστεωμένος

Κλιμ, ο αναποφά-
σιστος Ρομάσκιν
ή ο αδίστακτος
Μακέγεφ αποτε-
λούν μερικούς
από τους ήρωες
των δύο έργων
που οι ιστορίες
τους εκτυλίσσον-
ται στις φυλακές
της προπολεμι-
κής Σοβιετικής
Ενωσης, στο εμ-
πόλεμο Λένινγ-
κραντ, στο μακρι-
νό Μεξικό και στο
βομβαρδισμένο
Βερολίνο.

Επιχειρώντας
να απαντήσει στο ερώτημα πώς
περιέπεσε στην αφάνεια «ένας
από τους πιο συναρπαστικούς ηθι-
κούς και λόγιους ήρωες του 20ού
αιώνα», όπως χαρακτηρίστηκε ο
Σερζ, η Σούζαν Σόνταγκ έκανε το
2004 σειρά υποθέσεων. Τα ενδε-
χόμενα που προέβαλε ήταν πο-
λυάριθμα: Σε όλη του τη ζωή ο Βί-
κτορ Σερζ ανέπτυξε εντονότατη
πολιτική δράση, γεγονός που ίσως

δυσκόλεψε την καθιέρωσή του ως
αμιγούς συγγραφέα. Στην αρχή
υπήρξε αναρχικός, κατόπιν μπολ-
σεβίκος και ύστερα και έως το
τέλος τροτσκιστής, στρατεύσεις
που κατέστησαν τις αδρές μυθο-
πλαστικές μαρτυρίες του, ύποπτες
για προπαγάνδα. Υπήρξε επιπλέον
πολυγραφότατος (γύρω στα 30 βι-
βλία), γεγονός το οποίο δημιούρ-
γησε την εντύπωση πως ήταν προ-
χειρογράφος. Το έργο του ως δια-
νοούμενου επισκίασε την πεζο-
γραφία του. Καθώς, τέλος, υπήρξε
άπατρις, ούτε τα ρωσικά ούτε τα
γαλλικά γράμματα τον διεκδίκη-
σαν, με αποτέλεσμα να μην ενδια-
φερθεί κανείς για την προβολή
του – σε αντίθεση προς τον Αρθουρ
Κέσλερ, που περιελήφθη στη βρε-
τανική γραμματολογία.

Το αποτέλεσμα ήταν να εκτιμη-
θεί το έργο του πλατιά μόνο στα
τέλη του 20ού αιώνα, καθώς, σύμ-
φωνα με τα προφητικά λόγια του
ίδιου του Σερζ: «Παρόλο που γενικά
τούς αναγνωρίστηκε η ποιότητα,
τα βιβλία μου είχαν μια ζωή εξίσου
δύσκολη με τη δική μου. Διαπί-
στωσα ότι ο συγγραφέας δεν μπορεί
να υπάρχει μέσα στις σύγχρονες,
αποσυντιθέμενες κοινωνίες, παρά
προσαρμοζόμενος σε ενδιαφέροντα
τα οποία περιορίζουν βίαια τους
ορίζοντές του και ακρωτηριάζουν
την ειλικρίνειά του».

Et in Arcadia ego
Λόγοι σημαντικοί επί προσωπικού,
αν και, γενικώς, συνηθισμένοι και
εν πολλοίς αναπόφευκτοι, συντο-
νίστηκαν έτσι ώστε να επιστρέφω
συχνά επί μέρες πολλές στην αφε-
τηρία. Αναγκαστικά αφού, εδώ και
περίπου σαράντα χρόνια, η παρα-
μονή στην Αρκαδία, στην Τρίπολη,
δεν διαρκούσε παρά μερικές ώρες.
Τόσες ώστε να καλυφθούν στοι-
χειωδώς οι γονεϊκές ανάγκες της
επαφής με το «παιδί», τόσες ώστε
να δημιουργείται ξανά και ξανά το
ασφυκτικό αίσθημα της επαρχιακής
ζωής, τόσες ώστε να μην αφήνουν
να ξεχαστεί η επιθυμία της φυγής,
του ανήκειν σε κάτι μεγαλύτερο
και, σύμφωνα με τις τότε εκτιμήσεις,
καλύτερο, πιο ουσιαστικό, πιο πα-
νανθρώπινο. Τόσες ώστε να τρο-
φοδοτούν εκ νέου την ανάγκη της
δημιουργίας και την απόρριψη μιας
ασφαλούς ιδιώτευσης υπό τους
όρους ενός αμείλικτου κοινοτισμού,
τόσες ώστε να εντείνουν την ανάγ-
κη της εξατομίκευσης. Μακριά από
την οικογένεια. Μακριά από κάθε
είδους οικογένεια.

Και να ’μαι. Πρωταγωνίστρια και
κομπάρσος σε μια αθέατη, άχρονη
και άτοπη τελετή επιστροφής και
υποδοχής, επαρχιώτισσα από την
Ομόνοια. Δρόμοι, μαγαζιά, άγνωστα
γνωστά πρόσωπα, γέροντες φίλοι
του «μπαμπά», συμμαθητές και κα-
θηγητές από το σχολείο –«τόσο
ωραία που έγραφες», «τόσο γρήγορα
που καταλάβαινες», «τι κάνεις εδώ;»–
, ταμπέλες με ονόματα ιατρών, συ-
ναδέλφων του πατρός από καιρό
νεκρών και πάντως αποσυρμένων,
κανείς δεν τις κατεβάζει, τα data
της σιγουριάς. Εφυγες το 1978 αλλά
μη νομίζεις, είναι απλώς η επόμενη
μέρα, μιαν άλλη μέρα του 1978, η
θέση σου υπάρχει εδώ, την κρατάμε
εμείς: Υπόσχεση και απειλή.

Και ιδού. Η σύγκρουση της θαυ-
μάστριας του καντιανού υποκει-
μένου, η σύγκρουση της μακρό-
χρονης προσπάθειας για την ολο-
κλήρωση ενός «άλλου» ανθρώπου,
με το συναίσθημα. Το ασαφές συ-
ναίσθημα.

Το «γενικώς και αορίστως» συ-
ναίσθημα. Το εκδικούμενο συναί-
σθημα που ανεπαισθήτως χαμο-
γελά μέσα στην ομίχλη των βουνών
της Αρκαδίας, του αγέλαστου ορει-
νού τοπίου, του καχύποπτου απέ-
ναντι στην εξέλιξη. Ιδού το μαρ-
τύριο της άγονης επιστροφής, της
αναποτελεσματικής και μάταιης
επιστροφής στην ανυπόφορη και
λατρεμένη μήτρα.

Εμβρόντητη στέκομαι μπροστά
στη Μητρόπολη του Αγίου Βασι-
λείου με τα υψωμένα πανό (ή μήπως
να τα πω λάβαρα;), δίπλα δίπλα ο
Θεόδωρος Κολοκοτρώνης και ο πο-
λιούχος νεομάρτυρας Παύλος, 1818-
2018. Επέτειος διακοσίων ετών,
σαράντα προσωπικά χρόνια με
τραβούν απ’ το μανίκι, αλλά τώρα
πια δεν είμαι σίγουρη ότι θέλω να
ξεφύγω, ότι θέλω να βρεθώ μακριά

από τη σύγχυση της σύγχρονης
ελληνικότητας. Να ’μαι εδώ αυτό
που είναι όλοι. Ενσυνειδήτως ή
όχι –τι σημασία έχει; Να πάω πιο
μπροστά δεν βλέπω να μπορώ και
να γυρίσω πίσω δεν γίνεται.

Σ’ αυτό το ιδιόμορφο τράνζιτ
του ελληνικού ψυχισμού, της –
ποιας;– ελληνικής ταυτότητας,
υπό τον μανδύα της ξένης, πιε-
σμένη από τις απαιτήσεις της ελευ-
θερίας αφήνομαι να φλερτάρω με
την Αρκαδία των ρομαντικών, με
τη νιτσεϊκή σημείωση:
«Ασυνείδητα, σαν να μην ήταν τί-
ποτα πιο φυσικό, κατοικούσατε
σε αυτόν τον αγνό, καθαρό κόσμο
του φωτός (που δεν είχε ίχνος λα-
χτάρας, προσδοκίας και χωρίς να
κοιτά κανείς προς τα εμπρός ή
προς τα πίσω) με Ελληνες ήρωες.
Τα θεώρησες όλα, όπως ο Πουσέν
και η σχολή του, ταυτόχρονα ηρωι-
κά και ειδυλλιακά. Ετσι έχουν
ζήσει αρκετοί ανεξάρτητοι άν-
θρωποι, αισθανόμενοι συνεχώς
μέσα στον κόσμο και τον κόσμο
μέσα τους [...]»*

Κάπως σαν τις επαγγελματικές
ταμπέλες με τα ονόματα των νε-

κρών και πάντως αποσυρμένων
που δεν τολμά να κατεβάσει κα-
νείς. Να ’μαι –ξανά– εδώ αυτό που
είναι όλοι.

Σε μια ιδιωτεία που συνιστά
εθνικό χαρακτηριστικό. Εντός μου
το κουβαλώ, ως ακαθάριστο εθνικό
προϊόν το περιφέρουν όλες οι πο-
λιτικές δυνάμεις της χώρας. Στάση
προσωπικής ζωής και εξωτερικής
πολιτικής. Οπου «η νιότη είναι αι-
ώνια» και η «ανακούφιση» από τις
εγκόσμιες υποχρεώσεις μόνιμος
στόχος.

Αφήνομαι να φλερτάρω με το
απορριφθέν. Στην αγκαλιά της μι-
κρής, ορθόδοξης ελληνικής κοι-
νωνίας που υπόσχεται αγάπη, που
υπόσχεται τα πάντα αφού ελάχιστα
θα κάνει, στην αγκαλιά του ακί-
νητου χρόνου και του θανάτου
της δυνατότητας. Των δυνατοτή-
των ενός ανθρώπου, μιας κοινω-
νίας, μιας χώρας.

* Το απόσπασμα εντός εισαγωγικών εί-
ναι από το δεύτερο μέρος του «Human,
All Too Human», από το κεφάλαιο «The
Wanderer and his Shadow» του Friedri-
ch Nietzsche.

Ο Βασίλης Γκουρογιάννης (1951)
γεννήθηκε και μεγάλωσε στο χωριό
Γρανίτσα Ιωαννίνων. Σπούδασε στη
Νομική Σχολή Θεσσαλονίκης. Ερ-
γάστηκε ως μαχόμενος δικηγόρος
στην Αθήνα και σήμερα είναι επί-
τιμος. Εχει εκδώσει ποιήματα, διη-
γήματα, μυθιστορήματα που έχουν
μεταφραστεί σε διάφορες γλώσσες.
Για το μυθιστόρημα «Κόκκινο στην
Πράσινη Γραμμή», που αναφέρεται
στον πόλεμο των ελλαδικών δυ-
νάμεων στην Κύπρο το 1974, τιμή-
θηκε με το έγκυρο βραβείο του πε-
ριοδικού Διαβάζω. Τελευταίο βιβλίο
είναι τα διηγήματα «Διηγήσεις πα-
ραφυσικών φαινομένων» (2018),
εκδόσεις Μεταίχμιο.

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό
πλάι στο κρεβάτι σας;
Πλάι στο κρεβάτι μου, όπως όλοι
οι άντρες, έχω επί σαράντα χρόνια
ένα... μυστηριώδες, σχεδόν αδιά-
βαστο βιβλίο, τη γυναίκα μου, αλ-
λά στο γραφείο μου έχω το μυθι-
στόρημα του Βασίλι Γκρόσμαν 
«Τα πάντα ρει».

Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Ο γεροψαράς του Χε-
μινγουέι. Θα
ήμουν στην κα-
λύβα μαζί με
τον συγγρα-
φέα, θα συ-
ζητούσαμε,
θα πίναμε και
θα τρώγαμε
άφθονο ψάρι
δωρεάν!

Διοργανώνετε δείπνο. Ποιους συγ-
γραφείς καλείτε, ζώντες και τε-
θνεώτες;
Από τεθνεώτες οπωσδήποτε τον
Ευριπίδη, τον Ηράκλειτο, τον Αρι-
στοφάνη, τον Σολωμό, τον Κάφκα,
τον Παπαδιαμάντη, τον Καβάφη,
τον Ντοστογιέφσκι. Κριτήριο δεν
είναι η μεγαλοσύνη του ταλέντου
αλλά η συγκρότηση μιας ενδιαφέ-
ρουσας παρέας. Ζώντες δεν θα κα-
λέσω διότι είναι κρίμα άλλοι να
τρώνε και άλλοι να βλέπουν.

Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Οτι και από κακό βιβλίο μαθαίνεις.
Δηλαδή μαθαίνεις να μη γράφεις
έτσι τα δικά σου βιβλία.

Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά;
Είχα την ευτυχία να παντρέψω τον
γιο μου τώρα στις γιορτές των Χρι-
στουγέννων (και) στην Ιαπωνία.
Πήρα μαζί μου το ταξιδιωτικό βι-
βλίο του Καζαντζάκη «Κίνα - Ιαπω-
νία» γραμμένο το 1935. Κι όμως
ήταν σαν να το έγραψε χθες! Ηταν
για μένα σπουδαίος... ζωντανός
φίλος και ξεναγός. Τον μισοξεχα-
σμένο μέσα μου Καζαντζάκη τον
αναβάθμισα εκ νέου στη θέση που
του αξίζει.

Τι ψιθυρίζουν σήμερα, μέσα σας,
τα στοιχειά και τα φαντάσματα
των «Διηγήσεων παραφυσικών
φαινομένων»;
Ευχαριστούμε την τέχνη που μας

δίνει ζωή.

Το βιβλίο συνομιλεί δια-
κριτικά με τις πιο σκο-

τεινές πτυχές της πα-
ράδοσής μας ή/και
τους φόβους του κα-
θενός μας;
Ανάλογα με το 
πού έχει... αυτιά 
και γλώσσα ο καθέ-
νας μας.

Εχετε Facebook,
Twitter κτλ.; Εάν ναι,

εμποδίζουν ή εμπλου-
τίζουν το γράψιμο και

το διάβασμα;
Δεν έχω ηλεκτρονική

φωνή.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤON ΒΑΣΙΛΗ ΓΚΟΥΡΟΓΙΑΝΝΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ
Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

ΚΡΙΤΙΚΗ
Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Η «υπόθεση Βίκτορ Σερζ»

«Et in Arcadia ego»: Βοσκοί της Αρκαδίας, πίνακας του Γάλλου ζωγράφου Νικολά Πουσέν (1594-1665), φιλοτε-
χνημένος στα 1637-38.

Αφήνομαι να φλερτάρω
με το απορριφθέν.
Στην αγκαλιά της μικρής,
ορθόδοξης ελληνικής
κοινωνίας που υπόσχεται
αγάπη, που υπόσχεται
τα πάντα αφού
ελάχιστα θα κάνει...
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Μ Α Τ Ι Ε Σ

MΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ
ΚΟΣΜΟ

ΔΑΝΙΑ
Σκέφτεται κανείς ότι χρειάζεται αλ-
λαγή τρόπου σκέψης, αλλαγή στις συ-
νήθειες, για να βελτιώσει κανείς την
υγεία του. Αλλά πόσο η Αθήνα ή η
Θεσσαλονίκη, αλλά και άλλες πόλεις
στην Ελλάδα, βοηθούν τον πολίτη να
κάνει το βήμα; Η μεγάλη δημοσιότητα
που απολαμβάνει η Κοπεγχάγη, με
πιο πρόσφατο άρθρο το μεγάλο αφιέ-
ρωμα του «Γκάρντιαν» (11.02.18), ως
πρωτεύουσα ενός υγιεινού τρόπου
ζωής αποκαλύπτει πόσο πολλά μπο-

ρούν και πρέπει να γίνουν σε μια πόλη
για να εμπνευστεί και ο πολίτης και να
αρχίσει να περπατάει, να τρέχει, να
κολυμπάει, να κάνει ποδήλατο, να ει-
σπνέει καθαρό αέρα. Εκτός από τις
έξυπνες πόλεις, με την ψηφιακή τε-
χνολογία στην υπηρεσία του πολίτη, οι
υγιείς πόλεις φιλοδοξούν να βοηθή-
σουν τους κατοίκους απέναντι στους
δύο βασικούς εχθρούς της σύγχρονης
ζωής: την παχυσαρκία και την κατά-
θλιψη. Στην Κοπεγχάγη, το ποδήλατο
κυριαρχεί παντού, στα κανάλια και

στις πισίνες κολυμπούν, το πλούσιο
πράσινο διαρκώς εμπλουτίζεται με
νέα δέντρα και η προτροπή είναι «χα-
ρείτε τη ζωή». Αν οι Δανοί εκπαιδευ-
μένοι με αυτόν τον τρόπο απολάμβα-
ναν πιο εύκρατο κλίμα, θα ήταν διαρ-
κώς έξω, καθώς ακόμη και με τις χα-
μηλές θερμοκρασίες αθλούνται, κι-
νούνται και απολαμβάνουν τη φύση.
Παρά τη βελτίωση σε αυτά τα θέματα
στις ελληνικές πόλεις, η πραγματικό-
τητα μας δείχνει πως ο μέσος Ελληνας
είναι μάλλον μαλθακός και ότι μια έξο-

δος σε ταβέρνα είναι προτιμότερη
από μια βόλτα στη φύση. Αλλά το θέ-
μα είναι ότι οι πόλεις μας είναι προσα-
νατολισμένες στο να αναπαράγουν
αυτήν τη νοοτροπία και το βλέπει κα-
νείς ακόμη και σε μικρές πόλεις που
θα μπορούσαν πιο εύκολα να καλλιερ-
γήσουν νέα και πιο υγιεινά πρότυπα.
Οι εξαιρέσεις σαφώς υπάρχουν και
στην Ελλάδα, αλλά ο κανόνας μιλάει
για παχυσαρκία και μαλθακότητα. Τε-
λικά, αυτό που διαφημίζει η Κοπεγχά-
γη δεν είναι μόνον ότι είναι η πρω-

τεύουσα του υγιεινού τρόπου ζωής,
αλλά και η πρωτεύουσα της ευτυχίας.
Μπορεί όλα αυτά να είναι υπερβολικά
και αυθαίρετα, αλλά ισχύει πως αντι-
κειμενικά είναι κρίμα με το ωραίο και
γλυκό κλίμα της Ελλάδα να μην απο-
λαμβάνουμε στο έπακρο τις δυνατό-
τητες παραγωγής της ευτυχίας. Είναι
και θέμα εσωτερικής αρμονίας και
προσωπικών ιεραρχήσεων και, παρά
το γεγονός ότι στη ζωή όλα χρειάζον-
ται, ο τρόπος της καθημερινής ζωής
λέει πολλά για όλους μας.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Η Κοπεγχάγη και το μυστικό της ευτυχίας
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ΧΑΓΗ
Πρωτότυπος Jan Steen
Αυτό το έργο ζωγραφικής με θέμα
τον Σαμψών ανήκει πλέον και επισή-
μως στην εργογραφία του μεγάλου
Ολλανδού ζωγράφου Jan Steen (π.
1626-1679). Αυτό έκριναν οι ειδικοί
του Μουσείου Mauritshuis στη Χάγη,
ανατρέποντας την έως τώρα επικρα-
τούσα άποψη πως επρόκειτο για αν-
τίγραφο που δημιουργήθηκε τον 18ο
αιώνα. Το έργο ανήκει στις συλλογές
του Βασιλικού Μουσείου Καλών Τε-
χνών της Αμβέρσας. Περιλαμβάνεται
στη νέα έκθεση για τον Jan Steen
στο Mauritshuis.

ΜΑΔΡΙΤΗ
Τέχνη και μόδα
Γυναικεία φορέματα από τα τέλη του
19ου αιώνα συνομιλούν με έργα του
Ισπανού ζωγράφου Χοακίν Σορόγια
(Joaquin Sorolla, 1863-1923), στην έκ-
θεση «Ο Σορόγια και η μόδα», που πα-
ρουσιάζεται στο Μουσείο Thyssen-
Bornemisza της Μαδρίτης. Είναι μια
συνδιοργάνωση με το Μουσείο Σορό-
για και παρουσιάζει περίπου 70 έργα
του διάσημου Ισπανού ζωγράφου σε
συνδυασμό με φορέματα και αξε-
σουάρ μόδας του 1900. Ο Σορόγια δη-
μιούργησε πολλούς ρομαντικούς πί-
νακες υψηλής αισθητικής.

ΜΑΣΑΧΟΥΣΕΤΗ
Η ποπ κουλτούρα του 1940
Οι νοσταλγικές εικόνες από αφίσες,
διαφημίσεις και εξώφυλλα περιοδι-
κών και βιβλίων τσέπης στις δεκαετίες
του ’40 και του ’50 στην Αμερική φέρ-
νουν τώρα στο προσκήνιο το όνομα
της όχι τόσο γνωστής Γκλόρια Στολ
Καρν, που είχε μεγάλη απήχηση ως ει-
κονογράφος pulp αστυνομικών, ρο-
μάντζων και γυναικείων περιοδικών
μετά τον πόλεμο. Το έργο της αποκα-
λύπτεται σε έκθεση στο Μουσείο του
Νόρμαν Ρόκγουελ, του πατέρα της
αμερικανικής εικονογράφησης, στο
Στόκμπριτζ της Μασαχουσέτης.
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ΑΜΒΟΥΡΓΟ
Ο ψηλότερος πύργος
Το γραφείο του διάσημου αρχιτέκτο-
να Ντέιβιντ Τσίπερφιλντ (David Chip-
perfield Architects) κέρδισε τον δια-
γωνισμό για τον ψηλότερο πύργο στο
Αμβούργο, στις όχθες του ποταμού
Ελβα. Το Elbtower θα έχει ύψος 230
μέτρα και θα συνομιλεί με την Elbph-
ilharmonie των Ελβετών αρχιτεκτό-
νων Herzog & de Meuron. To νέο
ορόσημο του Αμβούργου, με ιδιαίτε-
ρη μορφολογία και γυαλί προηγμέ-
νης τεχνολογίας, θα έχει γραφεία,
ξενοδοχείο, εστιατόριο, καταστήματα
και εκθεσιακούς χώρους.
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ΒΑΡΚΕΛΩΝΗ
Μουσική του αρχαίου κόσμου
Eνα ψηφιδωτό δάπεδο από έπαυλη
της ελληνιστικής περιόδου έχει μου-
σικό θέμα και συγκαταλέγεται ανάμε-
σα στα εκθέματα της έκθεσης «Η
μουσική στους αρχαίους χρόνους». Η
έκθεση εγκαινιάστηκε πρόσφατα στο
CaixaForum της Βαρκελώνης και πα-
ρουσιάζει πάνω από 350 έργα τέχνης
που προέρχονται από μεγάλα μου-
σεία του κόσμου, ανάμεσα στα οποία
το Λούβρο στο Παρίσι και το Μητρο-
πολιτικό Μουσείο της Νέας Υόρκης.
Τα εκθέματα καλύπτουν χρονική πε-
ρίοδο 3.000 ετών.

  λέποντας την πολύ ωραία
ταινία «Να με φωνάζεις με
το όνομά σου», ο κύριος Γκρι

ταξίδεψε είκοσι τρία χρόνια πίσω.
Φθινόπωρο του 1995, στη Γλα-
σκώβη, πάει ανυποψίαστος σινεμά
και βλέπει τον «Ιερέα» (Priest) σε
σκηνοθεσία της Αντόνια Μπερντ.

Πολύ (μα πολύ) μακριά από το
ειδυλλιακό ιταλικό καλοκαίρι του
«Να με φωνάζεις με το όνομά σου»,
πολύ μακριά από ευγενείς μουσι-
κόφιλους αρχαιολόγους και γονείς
με συγκινητική κατανόηση, μόρ-
φωση και ανοιχτά μυαλά, ο «Ιερέας»
διαδραματίζεται σε ένα γκρίζο, βρο-
χερό, λαϊκό Λίβερπουλ. Το βασικό
κοινό με το «Να με φωνάζεις με τ’
όνομά σου» είναι ο παθιασμένος
έρωτας ανάμεσα σε δύο άνδρες.

Ο Λάινους Ρόουτς υποδύεται
τον πατέρα Γκρεγκ, καθολικό ιερέα
που καταφτάνει σε εργατική ενο-
ρία του Λίβερπουλ. Οι απρόσμενα
συντηρητικές του απόψεις τον
φέρνουν σε σύγκρουση με τον

πατέρα Μάθιου, τον αντισυμβα-
τικό συγκάτοικό του, επίσης ιερέα
(τον υποδύεται ο πάντοτε εξαιρε-
τικός Τομ Ουίλκινσον), ο οποίος,
επιπροσθέτως, διατηρεί κρυφή
σχέση με μια νέα γυναίκα, πράγμα
που ο Γκρεγκ καταδικάζει.

Ομως ο πατέρας Γκρεγκ έχει
ένα μυστικό: ένα βράδυ, αποχω-
ρίζεται το χαρακτηριστικό λευκό
κολάρο, παίρνει το ποδήλατό του,
πηγαίνει σε γκέι μπαρ για να κα-
ταλήξει στο κρεβάτι με έναν άνδρα
(τον υποδύεται ο επίσης έξοχος
Ρόμπερτ Κάρλαϊλ, ένα χρόνο προ-
τού γίνει διάσημος ως Μπέγκμπι
στο «Trainspotting»).

«Οι ερωτικές σκηνές του “Ιε-
ρέα”», θυμάται ο κύριος Γκρι, «δεν
έχουν τον λυρισμό των αντίστοιχων
του “Να με φωνάζεις με τ’ όνομά
σου”. Ημουν είκοσι πέντε χρονών
όταν είδα τον “Ιερέα” κι έπιασα
τον εαυτό μου να ζορίζεται με την
τόσο ρεαλιστική αποτύπωση της
λαγνείας ανάμεσα σε άνδρες. Με
τον “Ιερέα” κατάλαβα ορισμένα
πράγματα που σήμερα μου μοι-
άζουν πια αυτονόητα, φυσικά».

Ο «Ιερέας» έχει μια τραγική πτυ-
χή, καθώς στην πλοκή εντάσσεται
και η εξομολόγηση ενός κοριτσιού
ότι ο πατέρας της την κακοποιεί
σεξουαλικά. Πιστός στους κανονι-
σμούς, ο ιερέας δεν μιλάει σε κα-
νέναν αλλά έρχεται αντιμέτωπος
με τον ίδιο τον πατέρα. Η αποτυχία
του θα τον στιγματίσει – πριν από
αυτό όμως θα πιαστεί στα πράσα
με τον εραστή του και θα τιμωρηθεί,
όχι μόνον από την Εκκλησία αλλά
κυρίως από το ποίμνιό του που έως
τότε τον λάτρευε. Ποιος τον στη-

ρίζει; Ο συνάδελφός του, ο πατέρας
Μάθιου και η φιλενάδα του.

«Είναι από τις πιο συγκινητικές
και συνάμα πιο χιουμοριστικές
ταινίες που έχω δει», λέει σήμερα
ο κύριος Γκρι. «Το βρετανικό χι-
ούμορ αντισταθμίζει την τραγι-
κότητα των καταστάσεων (ο πα-
τέρας Γκρεγκ φτάνει έως την από-
πειρα αυτοκτονίας). Δεν μπορώ
να ξεχάσω την τελική σκηνή, με
τον ιερέα να κλαίει γοερά στην
αγκαλιά του κοριτσιού που κακο-
ποιούσε ο πατέρας του μέσα στην
εκκλησία, ούτε και, νωρίτερα, την
αφοπλιστική απάντηση του ιερέα
στον βόθρο που εξαπολύει εναν-
τίον του στα λατινικά ένας επί-
σκοπος. Οταν ο πατέρας Γκρεγκ
του επισημαίνει ότι τα λατινικά
του είναι “λίγο σκουριασμένα”, ο
επίσκοπος επαναλαμβάνει το υβρε-
ολόγιο στα αγγλικά, όπου ο πατέ-
ρας Γκρεγκ τον διακόπτει πολύ
ήρεμα: “Τελικά, θα το προτιμούσα
στα λατινικά”».

Β <<<<<<

Το βασικό κοινό
στοιχείο με το «Να με
φωνάζεις με τ’ όνομά
σου» είναι ο έρωτας
ανάμεσα σε δύο άνδρες.

Ο καθολικός ιερέας με τα «σκουριασμένα λατινικά»

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ
Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο ιερέας αριστερά (τον υποδύεται ο Λάινους Ρόουτς), το ανυποψίαστο μέλος
της ενορίας του (κέντρο) και ο κρυφός εραστής του πρώτου (Ρόμπερτ Κάρλαϊλ).
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Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

«Καλά, η παράσταση τα σπάει!»,
είπε ο νεαρός στην υπόλοιπη παρέα
που είχε χωριστεί σε δύο σειρές στο
θέατρο «Ιλίσια - Βολανάκης». Είχαν
πάει να δουν το «Misery» του Στίβεν
Κινγκ. Ηταν δεν ήταν 20άρηδες,
αγέννητοι το 1990, όταν γυρίστηκε
η κινηματογραφική εκδοχή του πε-
ρίφημου μπεστ σέλερ με την Κάθι
Μπέιτς (Οσκαρ Α  ́γυναικείου ρόλου)
και τον Τζέιμς Κάαν. Και όμως, γνώ-
ριζαν κάθε λεπτομέρεια. Λίγες σειρές
πιο μπροστά, μεγαλύτερης ηλικίας
θεατές εκθείαζαν την αντοχή των
Ελλήνων πρωταγωνιστών, της Ρένης
Πιττακή και του Λάζαρου Γεωργα-
κόπουλου στις σκληρές σκηνές αυτού
του ψυχολογικό θρίλερ: «Μα την
αθεόφοβη, μπράβο της!».

Η Ρένη Πιττακή με παιχνιδιάρικη
απόλαυση ομολογεί πως «από παιδί
μου άρεσαν τα θρίλερ. Ακόμη θυ-
μάμαι στο “Σινεάκ” που πηγαίναμε
με τους γονείς μου, μια ταινία του
Τρίο Στούτζες: Μπαίνοντας κατά
λάθος στο εργαστήριο ενός τρελού
επιστήμονα, ξύπνησαν ένα τέρας
που θύμιζε τον Φρανκενστάιν. Κω-
μωδία ήταν, αλλά στα παιδικά μάτια
ξυπνούσε τον φόβο. Πάντα μου άρε-
σε το ρίγος των θρίλερ. Ο τρόμος
που προκαλούν κυρίως οι ταινίες.
Ισως είναι ξόρκι που γίνεται διασκέ-
δαση».

Η Ανι Ουίλκς, την οποία υποδύεται
στην παράσταση του Τάκη Τζαμαρ-
γιά, είναι φανατική θαυμάστρια του
συγγραφέα Πολ Σέλντον. Οταν τον
σώζει από ένα αυτοκινητικό ατύχη-
μα, τον φροντίζει στο σπίτι της, αλλά
στην ουσία τον αιχμαλωτίζει φτά-
νοντας στα άκρα. «Τη βλέπω σαν

τη γυναίκα της διπλανής πόρτας»,
λέει η Ρένη Πιττακή. Γλυκιά, σκληρή,
βίαιη, «ένας σωτήρας που γίνεται
σατανάς. Είναι σαν τον δαίμονα του
ίδιου του δημιουργού. Είναι αυτός
που τον σώζει και τον τρώει. Κάθε
καλλιτέχνης έχει μέσα του τον μικρό
θαυμαστή. Αυτός είναι ο λόγος που
έκανε τον Κινγκ να το γράψει. Ηθελε
να γράψει αλλιώς, αλλά πάλευε με
την αποδοχή, την τεράστια επιτυχία,
τον αλκοολισμό, τα εκατομμύρια».

Τη θέλγουν οι κόντρα ρόλοι. «Η
Ανι από τη μια έχει εκρήξεις χαράς
και θαυμασμό για τον αγαπημένο
της συγγραφέα κι από την άλλη, κα-
τάθλιψη, μανία, εμμονή, εκδικητι-
κότητα. Πίσω απ’ αυτά υπάρχει ένα
στερημένο εγώ». Για να κάνει πι-
στευτή την ηρωίδα της, «βυθίστηκα
στο κείμενο. Εχει μια ταχυδακτυ-
λουργία και μια κινητικότητα αντί-
θετη με τους δικούς μου αργούς ρυθ-
μούς. Κι αν με βλέπεις με τέτοια τα-
χύτητα στη σκηνή, είναι όλα θέμα
άσκησης στις πρόβες».

Η παράσταση «διερευνά την ψυ-
χοπαθολογία του φανατισμού για

να φωτίσει τη λατρεία που καταλήγει
στη βία», σημειώνει ο Τάκης Τζα-
μαργιάς. «Δεν έχω και την αναγνω-
ρισιμότητα των μεγάλων σταρ για
να αναπτυχθούν ακραία συναισθή-
ματα» λέει η πρωταγωνίστρια, όμως
θυμάται ένα περιστατικό που της
συνέβη στην οδό Σόλωνος, από θαυ-
μαστή: «Μου έσφιξε το χέρι για να

με συγχαρεί, αλλά το βλέμμα του
ήταν θολό, σαν να μην ήταν σίγουρο
αν ήθελε να το φιλήσει ή να το δαγ-
κώσει. Μια άλλη φορά, το 1967, έπαι-
ζα στον “Γυρισμό” του Πίντερ, τη
Ρουθ, σύζυγο καθηγητή και τέως
πόρνη. Στο τέλος της παράστασης
ήρθε κάποιος με πολλά σοκολατάκια
και μου είπε: “Σας παρεξήγησαν,

δεν είστε πόρνη αλλά η Εκκλησία
που δέχεται τους πάντες στους κόλ-
πους της…».

Από τις αφοσιωμένες ηθοποιούς
του Θεάτρου Τέχνης, τα 40 από τα
52 θεατρικά της χρόνια τα πέρασε
εκεί. «Τότε υπήρχε η απόλυτη αφο-
σίωση και δόσιμο. Για μένα ήταν
φυσικό, είχα βρει τον δάσκαλο και
τον χώρο. Κάποια στιγμή, ζώντος
του Κουν, επιχείρησα να δουλέψω
στην τηλεόραση. Δεν μου είπε να
μην το κάνω, αλλά ενοχλήθηκε. Πή-
γα, αλλά, όταν άρχισε η πίεση του
τηλεοπτικού ρυθμού, έφυγα. Ο Κουν
το κράτησε. Κάποιος μου είπε “γι’
αυτό δεν σε ανέφερε στη διαθήκη
του”. Αργότερα έπαιξα στην τηλε-
όραση, στην “Αίθουσα του θρόνου”,
το “Δέκα”, υπό διαφορετικές συν-
θήκες. Χαίρομαι ό,τι έζησα, αλλά
πάμε παρακάτω».

Μετρημένη, πάντα με τρόπους,
την ξεχώριζαν όσοι έτρεχαν στο
Υπόγειο. «Δεν ήμουν μόνο εγώ αστι-
κής οικογενείας, αλλά και η Μάγια
Λυμπεροπούλου. Στο Θέατρο Τέχνης
έσπασα τα αστικά μου καλούπια.
Ενιωθα ελεύθερη, δημιουργική, με
φαντασία, μακριά από τους καθω-
σπρέπει καταναγκασμούς. Μικρή
σχεδίαζα κι έλεγα “θα γίνω ντεκο-
ρατρίς”’, αλλά η ηθοποιός έβγαινε
στις σχολικές παραστάσεις στο Αρ-
σάκειο ή στα επαρχιακά γυμνάσια,
στις απαγγελίες στη Λάρισα, τα Τρί-
καλα κι όπου πηγαίναμε λόγω των
μετακινήσεων του πατέρα μου, που
ήταν αξιωματικός. Υπήρχε όμως
μέσα μου και η πετριά της αρχαι-
ολογίας. Προπάππος μου ήταν ο Κυ-
ριακός Πιττάκης και παππούς μου
ο λόγιος Στίλπων Πιττακής από την
Ευαγγελική Σχολή Σμύρνης.

»Τελειώνοντας το γυμνάσιο ανα-
ρωτιόμουν, πού πας με τέτοιο χα-
ρακτήρα στην Αρχαιολογία; Διάλεξα
τον Κουν. Με συνόδευσε η μητέρα
μου. Ηταν ευαίσθητη νοικοκυρά με
αγάπη στη μουσική και ο μπαμπάς
στη ζωγραφική. Γεννήθηκα δίδυμη,
αλλά δεν με ακολούθησε το αρσενικό.
Μοναχοπαίδι, λοιπόν. Η απόλυτη
εξουσία. “Ολα για τη Ρηνούλα”. Αρ-
γότερα πλήρωσα την εξάρτηση των
γονέων από μένα. Δεν με πλήγωσε
που δεν είχα αδέρφια, είχα ξαδέρφια,
δηλαδή φίλους για πάντα. Η στρα-
τιωτική πειθαρχία στην οποία είχα
μάθει, ταίριαξε στην πειθαρχία του
Κουν. Την έχω ακόμη στην καθη-
μερινότητά μου, τάξη σε όλα, ψυ-
χαναγκασμός».

«Δεν κοιτάζω το μέλλον»
Στο θέατρο, λέει, γίνονται πράγ-

ματα «αλλά δεν έχουν πάντα βάσεις.
Λείπουν το όραμα, ο σκηνοθέτης,
η συνθήκη. Κάθε τόπος, διαμέρισμα,
υπόγειο, αποθήκη κρύβει κι ένα θέ-
ατρο. Πώς να πεις “όχι” στην επι-
θυμία της έκφρασης; Εμείς ζήσαμε
τη γεροντοκρατία, τώρα ζούμε τη
νεολαγνεία».

Θα μπορούσε να εργάζεται λιγό-
τερο. «Αλλιώς τα είχα σχεδιάσει κι
αλλιώς ήρθαν. Ηθελα να έχω άνεση
και επιλογή, αλλά τώρα δεν μπορείς
να έχεις ποιότητα ζωής. Ενα σπίτι
έχω, αλλά δεν μπορώ να σκέφτομαι
πώς θα κάνω ένα ταξίδι». Τη ρωτάω
αν αγωνιά για το μέλλον. «Μα σου
είπα, είμαι όπως το τζιτζίκι που κοι-
τάει την κάθε μέρα. “Η ζωή είναι
αγρίως απρόβλεπτη”, λέει η Μαρ-
γαρίτα Καραπάνου. Οπως δεν κοι-
τάζω το παρελθόν, δεν κοιτάζω και
το μέλλον».

«Από τη γεροντοκρατία στη νεολαγνεία»
Η Ρένη Πιττακή μιλάει για τον ρόλο της στο «Μίζερι», για όσα έμαθε δίπλα στον Κουν και για την «αγρίως απρόβλεπτη» ζωή

Ρένη Πιττακή και Λάζαρος Γεωργακόπουλος στη θεατρική εκδοχή του «Μί-
ζερι», του ψυχολογικού θρίλερ του Στίβεν Κινγκ.

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο θεατρικός συγγραφέας Άκης Δή-
μου, με την ευκαιρία του ανεβάσμα-
τος του έργου του «Σαν ρόδο και
σαν αίνιγμα» που παρουσιάζεται
θεατρικά για πρώτη φορά με τη Στέ-
λα Φυρογένη να σκηνοθετεί, αλλά
και επί σκηνής, μιλάει στην «Κ» για
την ηρωίδα του μονόλογου, τη σύ-
ζυγο του Ουίλιαμ Σαίξπηρ, την Αν
Χάθαγουεϊ, η οποία ξαγρυπνάει κον-
τά στον άντρα της, με συντροφιά
έναν μουσικό και ένα βαρέλι μπύρα,
άλλωστε η Αν την έφτιαχνε μόνη
της, δούλευε πολύ με τα χέρια της,
όπως και ο Ουίλιαμ, αλλά εκείνος
παρήγαγε πνεύμα. Ο Άκης Δήμου
λέει ότι η Αν μάλλον πλήρωσε πολύ
ακριβά την απεριόριστη αγάπη που
έτρεφε για τον Σαίξπηρ. Βέβαια όσο
ο Σαίξπηρ κυνηγούσε το όνειρό του,
εκείνη μάλλον μάθαινε να ζει.

–Κύριε Δήμου, τι πραγματεύεται
το «Σαν Ρόδο και σαν Αίνιγμα»; 

–Είναι μια φανταστική ιστορία,
ένας μονόλογος που έχει ως κεντρικό
ήρωα τη γυναίκα του Σαίξπηρ, την
Αν Χάθαγουεϊ για την οποία γνωρί-
ζουμε πολύ λίγα πράγματα, διότι
όλη τη δόξα την πήρε ο σύζυγος.
Ήταν, λοιπόν, η γυναίκα πίσω από
τον Σαίξπηρ για ένα μεγάλο διάστη-
μα, μέχρι τη στιγμή που ο συγγρα-
φέας την αφήνει και φεύγει από το
Στράτφορντ και πηγαίνει στο Λον-
δίνο για να αρχίσει την υποκριτική
και την καριέρα του. Το έργο όλο
στηρίζεται, λοιπόν, σε αυτή τη γυ-
ναίκα, που μονολογεί δίπλα στο κρε-
βάτι του ετοιμοθάνατου συζύγου
της. Υπάρχει η θεατρική συνθήκη,
που φυσικά δεν ισχύει, ότι ο Σαίξπηρ
επιστρέφει στη γενέτειρα πόλη του
για να πεθάνει και η Αν είναι δίπλα
του και του μιλάει, σαν να του συ-
στήνεται. 
–Η συγγραφή του έργου αυτού
έχει προκύψει από έργα του ίδιου
του Σαίξπηρ;

–Όχι, είναι εντελώς μυθοπλασία
όλο το έργο. Στηρίχθηκα σε ένα με-

γάλο μέρος στη βιογραφία της Αν
Χάθαγουεϊ, που υπάρχει. Μόνο ένα-
δυο αποσπάσματα από έργα του
Σαίξπηρ υπάρχουν στο κείμενο,
αλλά είναι όλο γέννημα δικό μου.
Ξέρετε, έχει ενδιαφέρον να δούμε
τον τρόπο με τον οποίο αυτή η γυ-
ναίκα διεκδικεί την παρουσία της
πλάι στον σύζυγό της, λέγοντάς του
«κοίτα, εγώ θα μπορούσα να είμαι
η έμπνευσή σου και κυρίως σχολιά-
ζοντας έργα που είχε συγγράψει ο
Σαίξπηρ, όπως το «Ρωμαίος και Ιου-
λιέτα», τον «Άμλετ» κ.ά. και για τον
τρόπο που εκείνη έχει τα έχει προσ-
λάβει.
–Πώς τα αντικρίζει αυτά τα έργα
η Αν;

–Κάπως μεταξύ σοβαρού και αστεί-
ου, αλλά θα πρέπει κανείς να δει
την παράσταση για να αποκομίσει
ιδίαν άποψη. Έχω την αίσθηση,
ωστόσο, ότι σε όλη τη διάρκεια του
έργου η Αν προσπαθεί να συμφι-
λιωθεί με το πρόσωπο του άνδρα
της, το οποίο δεν το ξέρει. Έχει μία
εικόνα του άνδρα της όσο καιρό
αυτό έμεινε κοντά της, από τη στιγμή
που φεύγει χάνει την εικόνα του και
μοιραία και την επαφή, οπότε προ-
σπαθεί να επινοήσει τι ακριβώς του
έχει συμβεί στο Λονδίνο, πώς έχει
ζήσει εκεί, μέσα από φήμες, μέσα
από τα ίδια του τα κείμενα. Δεν
χάνει, όμως, ποτέ τον εαυτό της,

επιμένει να είναι η ίδια γυναίκα, χω-
ρίς να αντιμετωπίζει τον εαυτό της
ως η σύζυγος του συγγραφέα. 
–Πώς φανταστήκατε πώς θα ήταν
αυτή η γυναίκα;

–Να πω αρχικά ότι ήθελα κατ’ αρ-
χάς να ακούσω αυτή τη γυναίκα να
μιλάει. Φαντάστηκα μια ηρωίδα με
ένα πολύ κοφτό και υποδόριο χιού-
μορ, το οποίο μου έλειπε στη φάση
που βρισκόμουν όταν έγραφα το έρ-
γο. Έχει και ένα αντρικό στοιχείο

στην ψυχολογία της, είναι μία δυ-
ναμική και συμφιλιωμένη με αυτό
που είναι ο σύζυγός της. Αλλά ο κάθε
θεατής ίσως να τη δει διαφορετικά. 
–Θα μπορούσαμε να πούμε ότι
Αν Χάθαγουεϊ είναι μία αδικη-
μένη, παρατημένη σύζυγος;

–Όχι και ταυτόχρονα ναι! Είναι
ωραίο που το ρωτάτε αυτό, διότι
ένας από τους άξονες που στους
οποίους στηρίζεται ο μονόλογος
έχει να κάνει με την αίσθηση της

προδοσίας, της εγκατάλειψης και
εν τέλει της εξαπάτησης από έναν
άνδρα, οπότε ναι, έτσι έχουμε αυτό
το μοτίβο. Η ίδια, ωστόσο, δεν μένει
μόνο σε αυτό, δεν παραμένει εγ-
κλωβισμένη στο παρελθόν και σε
ό,τι πέρασε. Είναι μία γυναίκα που
κοιτάζει το παρακάτω, το τι μπορεί
να κάνει στηριγμένη στις δικές της
δυνάμεις, είναι μία συμφιλιωμένη
με ό,τι της έχει συμβεί, αλλά και με
αυτό που είναι ο άνδρας της, παρόλο
που η ίδια είναι αγράμματη. Δεν
παύει να αισθάνεται βέβαιαμια προ-
δομένη γυναίκα, που αγάπησε πολύ
τον άνδρα της, πληρώνοντας το τί-
μημα. 
–Φεύγει τελικά από το κάδρο ο
Σαίξπηρ;

–Η Αν κάνει ό,τι μπορεί για να
πάψει να την πλακώνει η εικόνα
του συζύγου της, άλλωστε έχει ήταν
εκείνη που δέχθηκε το γεγονός της
φυγής του για να ακολουθήσει τη
φυσική του κλίση να γίνει συγγρα-
φέας. Δεν ξεχνά ούτε ότι έζησε μαζί
του καλά και έκαναν τέσσερα παιδιά.
Προσπαθεί συνεχώς να πάει παρα-

κάτω και να μπει εκείνη στο κάδρο,
σαν να θέλει να αποδείξει τι θα μπο-
ρούσε να έχει κάνει η ίδια. Αυτό που
θέλω εγώ είναι ο θεατής να ακούσει
και να δει αυτή τη γυναίκα, και να
βγάλει τα συμπεράσματά του.
–Η συνεργασία με τη Στέλα Φυ-
ρογένη πώς προέκυψε;

–Αφού εκδόθηκε και χωρίς να έχω
κυνηγήσει ανέβασμα στην Ελλάδα,
και όταν αισθάνθηκα έτοιμος για
ανέβασμα του «Σαν ρόδο και σαν
αίνιγμα» μου ήρθε στο μυαλό η Στέλ-
λα, την οποία να πω ότι δεν γνώριζα
προσωπικά. Την παρακολουθούσα
θεατρικά βέβαια και ήθελα πάρα
πολύ να συνεργαστώ μαζί της, μιας
και τη θεωρώ μία εξαιρετική ηθοποιό.
Όταν, λοιπόν, αποφάσισα ότι θέλω
να ανέβει επικοινώνησα μαζί της
και τα πράγματα από εκεί και πέρα
πήραν τον δρόμο τους. Η Στέλα πι-
στεύω ότι έχει έναν παλμό πάρα
πολύ ιδιαίτερο επάνω στη σκηνή,
αλλά και το βλέμμα της είναι πολύ
ασκημένο. Ήταν μία ηθοποιός που
με αφορούσε εξαιρετικά, λοιπόν.
Μάλιστα, είχα δει και ένα βιντεάκι
της στο youtube που έλεγε ένα τρα-
γούδι το οποίο με εντυπωσίασε, και
ήμουν σίγουρος πια για την επιλογή
μου. Την ήθελα στον ρόλο της Αν.
Δεν είναι υπερβολή να πω ότι η
Στέλα είναι η ηθοποιός που κάθε
συγγραφέας θα ήθελε να συνεργα-
στεί. Να πούμε ότι και το Θέατρο
«Δέντρο» είναι ένας εξαιρετικό χώρος
κάνει πάρα πολύ καλή θεατρική δου-
λειά. 

Η Αν δεν είναι απλώς η γυναίκα του Σαίξπηρ
Ο  θεατρικός συγγραφέας Άκης Δήμου μιλάει στην «Κ» για το «Σαν ρόδο και σαν αίνιγμα» που ανεβαίνει για πρώτη φορά

«Η στρατιωτική πειθαρ-
χία στην οποία είχα μά-
θει ταίριαξε στην πειθαρ-
χία του Κουν. Την έχω
ακόμη, τάξη σε όλα, ψυ-
χαναγκασμός».

Το έργο του Άκη Δήμου «Σαν ρόδο και σαν αίνιγμα» διαδραματίζεται τον Απρίλιο του 1616, τη νύχτα πριν από τον θάνα-
το του Ουίλιαμ Σαίξπηρ. 

Έχει ενδιαφέρον να
δούμε τον τρόπο με τον
οποίο αυτή η γυναίκα
διεκδικεί την παρουσία
της πλάι στον σύζυγό
της, λέγοντάς του «κοίτα,
εγώ θα μπορούσα να εί-
μαι η έμπνευσή σου.

info

«Σαν Ρόδο και σαν Αίνιγμα» του Άκη
Δήμου. Η Στέλα Φυρογένη σκηνοθε-
τεί και παίζει. Πρωτότυπη μουσική
του έργου, Κλέων Αντωνίου. Συμμε-
τέχει η Μαριαλένα Παπαδοπούλου.
Θέατρο Δέντρο, Ενότητος 44 Παλου-
ριώτισσα, Λευκωσία. Παραστάσεις:
Παρασκευή, Σάββατο και Κυριακή
από 10 Φεβρουαρίου έως 4 Μαρτίου
στις 8:30 μ.μ.
Κρατήσεις 99520835, 99384606.
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Β Ι Β Λ Ι Ο

MARY BEARD
SPQR. Ιστορία της αρχαίας Ρώμης
μτφρ.: Κώστας Κουρεμένος
εκδ. Αλεξάνδρεια, 2018, σελ. 536

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Η γέννηση της Ρωμαϊκής Δημοκρα-
τίας είναι συνυφασμένη με ένα μυ-
θολογικό επεισόδιο: τον βιασμό της
Λουκρητίας από τον γιο του τελευ-
ταίου της γραμμής των βασιλιάδων
της Ρώμης. Η προσωπική φρίκη την
οποία βιώνει η Λουκρητία, την οδη-
γεί στην αυτοκτονία. Αυτό το τρα-
γικό επεισόδιο οδηγεί τους Ρωμαίους
στην απόφαση να μην ανεχθούν
πια την αυθαιρεσία της μοναρχίας
και να την ανατρέψουν, εγκαινιά-
ζοντας την Πολιτεία (τη Δημοκρατία,
όπως συνήθως περιγράφεται στα
ελληνικά). Συνήθως ο βιασμός χρη-
σιμοποιείται ως ένα αρκούντως ει-
δεχθές επεισόδιο για να δημιουρ-
γήσει πολιτικούς συνειρμούς.

Η Μέρι Μπιρντ, στο βιβλίο «SPQR,
Ιστορία της αρχαίας Ρώμης», χρησι-
μοποιεί τον βιασμό και ως πράξη που
καταστρέφει ή σημαδεύει τη ζωή του
θύματος. Η προσωπική ιστορία της
ίδιας της Μπιρντ και η εξομολόγηση
του βιασμού τον οποίο υπέστη σε
ένα βαγόνι στην Ιταλία προ τριακον-

ταπενταετίας είναι γνωστή.
Ωστόσο η «Ιστορία της Αρχαίας

Ρώμης» δεν περιέχει τίποτε προ-
σωπικό. Αντιθέτως, η συγγραφέας
επιθυμεί να δώσει απαντήσεις στη
θεσμική εξέλιξη της Ρώμης. Από
μια ομοσπονδία χωριών υπό την
εξουσία μιας βασιλικής δυναστείας,
στην (περίπου) δημοκρατική (στην
πραγματικότητα ολιγαρχική) Πο-
λιτεία. Και από εκεί στην αυτοκρα-
τορική εξουσία η οποία αρχικά έπρε-
πε να εφεύρει τρόπους «νομιμοποί-
ησης» προτού κάποια στιγμή εξε-
λιχθεί σε πεντακάθαρη δεσποτεία.

Η Μπιρντ γνωρίζει σε τέτοιο βά-
θος και έκταση τις ρωμαϊκές πηγές
–τις πραγματεύεται για μισόν αι-
ώνα– που δεν δυσκολεύεται καθόλου
να τις χρησιμοποιεί ως ακριβώς αυτό
το οποίο είναι: σπαράγματα της σκέ-
ψης του κόσμου των νικητών, των
ισχυρών που γράφουν την ιστορία.
Ελπίζοντας ότι μέσα σε αυτές μπορεί
να βρει στοιχεία που δείχνουν την
ιστορική πραγματικότητα πίσω από
την ωραιοποίηση και την –ομολο-
γουμένως– υψηλή ρητορική αξία
τού άλλοτε προπαγανδιστικού, άλ-
λοτε πολιτικού λόγου. Ετσι, μαθαί-
νουμε το πρώτο παρατσούκλι του
Πομπήιου, στα πρώιμα χνάρια του
ως στρατιωτικού διοικητή στην υπη-

ρεσία του Σύλλα. Στην τρυφερή ηλι-
κία των 23, ο Πομπήιος ήταν ήδη
γνωστός ως «νιούτσικος χασάπης»
(adulescentelus carnifex). Περί τα
22 χρόνια αργότερα, το 61 π.Χ., η
Μπιρντ σχολιάζει τον θρίαμβο που
γιόρτασε επιστρέφοντας στη Ρώμη
μετά την επιβολή επί του Μιθριδάτη
με μια αμφιλεγόμενη αμφίεση, η
οποία περιγραφόταν από τους προ-
παγανδιστές του Πομπήιου ως μαν-
δύας που κάποτε ανήκε στον Με-
γάλο Αλέξανδρο. «Πού στο καλό
είχε βρει αυτό το πλαστό ή εξαντρίκ
ρούχο, δεν μπορούμε να ξέρουμε
– και ήταν πολλοί οι ευφυείς Ρωμαίοι
παρατηρητές που δεν εξαπατήθη-
καν, αφού είχαν τις ίδιες επιφυλάξεις
για τη γνησιότητα του ενδύματος,
όπως κι εμείς», σχολιάζει δηκτικά
η Μπιρντ.

Σε ένα άλλο επεισόδιο, σχεδόν
δύο αιώνες μετά τον θρίαμβο του
Πομπήιου, ένας αυτοκράτορας, ο
Κόμμοδος, ντυμένος μονομάχος
κράδαινε το κομμένο κεφάλι μιας
στρουθοκαμήλου ξεστομίζοντας
απειλές εναντίον των συγκλητικών.
Ενας αυτόπτης μάρτυρας, περιγρά-
φει η Μπιρντ, «παραδέχεται ότι
είχε τρομοκρατηθεί αλλά συνάμα
ήταν τόσο επικίνδυνα κοντά στο
να βάλει τα γέλια, ώστε αναγκά-
στηκε να κόψει μερικά φύλλα δάφ-
νης από το στεφάνι που φορούσε
και να τα χώσει μέσα στο στόμα
του για να πνίξει τα χάχανα». 

Μεταφραστικός άθλος
Ο Κώστας Κουρεμένος πραγ-

ματοποιεί έναν μεταφραστικό
άθλο, καθώς δεν αλλοιώνει ούτε

στο ελάχιστο τον αιρετικό λόγο
της Μπιρντ, για την οποία, λόγου
χάρη, το Πρώτο Τριουμβιράτο (ή
Τριανδρία) δεν είναι παρά η «Συμ-
μορία των Τριών». Ο «νιούτσικος
χασάπης» Πομπήιος, ο ζάπλουτος
και ακραία διεφθαρμένος Κράσ-
σος και ο Ιούλιος Καίσαρας. 

Η Μπιρντ σταματάει στο 212
μ.Χ. όταν ο Καρακάλλας παρα-
χώρησε το δικαίωμα του Ρωμαίου
πολίτη σε όλους της κατοίκους
της Αυτοκρατορίας. Είναι περίπου
μπανάλ να υποστηρίξει οποιοσ-
δήποτε, του γράφοντος περιλαμ-
βανομένου, ότι τα ίχνη της Ρώ-
μης, πολιτικά, πολιτισμικά, θε-
σμικά, οργανωτικά επιβιώνουν
μέσα από τη νοοτροπία. 

Το αποτύπωμα της Ρώμης στην
Ευρώπη και την Ιστορία της Δύ-
σης τα τελευταία 1.500 χρόνια
είναι βαθύ και ο τρόπος με τον
οποίο η Μπιρντ εκμαιεύει, καλ-
λιεργεί αυτή τη συνειδητότητα
ακόμη και στον πιο ανυποψίαστο
αναγνώστη, είναι από μόνη της
μια μοναδική αναγνωστική εμ-
πειρία.

Το αποτύπωμα
της Ρώμης
στην Ιστορία
Αναζητώντας την αλήθεια πίσω από 
τον προπαγανδιστικό λόγο των νικητών

Το αποτύπωμα του ένδοξου αρχαί-
ου παρελθόντος καλύπτει σχεδόν
όλη τη Ρώμη. Στο βιβλίο της, η Μέρι
Μπιρντ επιθυμεί να δώσει απαντή-
σεις στη θεσμική εξέλιξη της Ρώμης.

Η Μέρι Μπιρντ δεν δι-
στά-ζει να πληροφορήσει
τον αναγνώστη ότι ο
Πομπήιος, ήδη από την
τρυφερή ηλικία των 23
χρόνων, ήταν γνωστός ως
«νιούτσικος χασάπης».
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Θ Ε Α Μ Α ΤΑ

ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000 ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

07.00 Θεία λειτουργία
09.40 Aντικλείδι - (Ε)

Σειρά ντοκιμαντέρ,
με τη Χριστίνα Ιακώβου.  

10.30 Εύκολα και σπιτικά 
Εκπομπή μαγειρικής 
με την Αθηνά Λοϊζίδου 
και τον Ανδρέα Τέρλα. 

11.00 Καθ’ ημάς Ανατολή
Kοινωνική εκπομπή.    

12.00 O τροχός της τύχης - (Ε)
Τηλεπαιχνίδι.  

13.00 FAKATEτους - Βest of - (Ε)
Σατιρική εκπομπή.

14.00 Ο τρελοξενύχτης 
Ελληνική ταινία, με τους
Κ. Βουτσά, Νίκο Ρίζο, κ.ά.   

15.30 Είσαι το ταίρι μου - (Ε)
Kωμική σειρά, με τους
Αλέξη Γεωργούλη, Βίκυ
Σταυροπούλου.

16.50 Friends
Ξένη σειρά.

18.00 EIΔHΣEIΣ
18.10 Πάρτι στο χωριό

(Πρεμιέρα) Νέα ψυχα-
γωγική εκπομπή, με την
Αλεξία Αναστασίου και
τον Στ. Κωνσταντίνου. 

20.10 EIΔHΣEIΣ
21.05 Ούτε γάτα ούτε ζημιά 

Κυπριακή τηλεταινία,
με τους Σοφία Καλλή, 
Νίκη Δραγούμη, κ.ά.      

22.35 H αρπαγή (Τaken 2)
Θρίλερ, με τους Λίαμ Νί-
σον, Μάγκι Γκρέις, κ.ά.

00.30 EIΔHΣEIΣ
00.35 Helmock grove 

Σειρά μυστηρίου.
01.30 Την τύχη μου μέσα - (E)

Κυπριακή σειρά.
02.30 Dansing for you 1 - (E)
05.00 Una Fatsa - (E)

TVONE       ΤHΛ.: 22477777 ANT1         ΤHΛ.: 22200200 ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577 MOVIES BEST

07.05 Γαμπρός από το Λονδίνο
08.25 Ένα αστείο κορίτσι
10.05 Η ωραία των Αθηνών
11.30 Το ψώνιο
13.05 Αγάπη για πάντα 
14.45 Έλα στο θείο
16.25 Η Αλίκη δικτάτωρ
18.30 20 γυναίκες κι εγώ
20.15 Ο φίλος μου,

ο Λευτεράκης
22.00 Ραντεβού στον αέρα
23.45 Οι θαλασσιές οι χάντρες

22.30 Radio days 21.05 Ούτε γάτα ούτε ζημιά 21.20 Sunday Live 21.15 Survivor

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

21.15 Πάμε Πακέτο 21.00 The Last Word

22.00 Ραντεβού στον αέρα

TV PLUS    ΤHΛ.: 22259000

12.00 Pacman
13.00 Voopa
14.00 Angels Friends
15.00 The Owl
16.00 Rabbids, II
17.00 Dragonball
18.00 Glitter Force
19.00 Digimon Fusion
19.30 Sissi The Young Empress
20.00 Popples
20.30 Rabbids, I
21.00 Horseland
21.30 Dinofroz
22.00 Gormiti
22.30 Dragonball
23.00 Kong

SMILE TV   ΤHΛ.: 25715126

GREEK CINEMA

07.30 600 Miles
09.05 Breaking The Bank
10.50 Brilliant Mistakes
12.50 Born To Race: Fast Track
14.30 Blind Date aka Un Peu, 

Beaucoup, Aveuglément!
16.10 Devil You Know
17.30 Take Care
19.15 Runaway
21.00 The Last Word
23.00 Exile

(Part 1-3)
02.15 The Curse Of Downers

Grove
03.50 The Sinking

Of The Laconia 
(Part 1 & 2)

06.50 Runaway

07.30 Θεία λειτουργία
10.15 Xάλκινα χρόνια - (E)
11.30 Μικροί και μεγάλοι 

εν δράσει
Κωμωδία, με τους Μαίρη
Αρώνη, Λάμπρο 
Κωνσταντάρα, κ.ά.         

13.00 Μάθε τέχνη - (E)
13.30 Αμύνεσθαι περί Πάτρης

Εκπομπή με τον 
Πέτρο Κωνσταντίνου.

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.10 Καρναβαλίστικη

παρέλαση 
Απευθείας μετάδοση.                 

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.15 Αγάπη αδελφική (E)

Κυπριώτικο σκετς, 
με τους Έλενα Ευσταθί-
ου, Ανδρέα Βασιλείου.

18.45 Χωρίς αποσκευές, V
Tαξιδιωτική εκπομπή με
τον Σάββα Πούμπουρα.

19.15 Η κυρά του μεταξιού
Νέα σειρά εποχής, με
τους Μαρίλια Γιαλλουρί-
δου, Βασίλη Μιχαήλ, κ.ά.

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.30 Τετ-Α-Τετ

Talk show με τον Τάσο
Τρύφωνος. 

22.30 Μέρες ραδιοφώνου
(Radio days).
Κοινωνική βιογραφική 
ταινία, με τους Μία Φά-
ροου, Τζεφ Ντάνιελς κ.ά.  

23.15 EIΔHΣEIΣ 
23.30 Συνέχεια της ταινίας
00.15 Graham Norton Show

Ψυχαγωγικό Chat show. 
01.00 Τετ - Α - Τετ - (E)
02.00 EIΔHΣEIΣ (E)
03.30 Καρναβαλίστικη 

παρέλαση - (E)

07.15 Θα σε δω στο πλοίο - (Ε)
Ελληνική κωμική σειρά.

08.30 Κάτι ψήνεται - (Ε)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

10.00 Σαββατοκύριακο
με τον Μάνεση
Ενημερωτική εκπομπή.

13.00 Οικογενειακές ιστορίες
Αυτοτελείς ιστορίες με
επίκεντρό τους οικογε-
νειακές υποθέσεις.

13.45 Deal - (Ε)
Tηλεπαιχνίδι.

14.45 Το σόι σου - (Ε) 
15.15 Λούης Νight Show - (E)

Σατιρική εκπομπή, 
με τον Λούη Πατσαλίδη. 

17.00 Όσο υπάρχουν  
τραγούδια - (Ε)
Μουσική εκπομπή, με τη 
Βασιλική Χατζηαδάμου.

17.55 ΕΙΔΗΣΕΙΣ
18.00 Όσο υπάρχουν  

τραγούδια - (Συνέχεια)
18.45 Μην αρχίζεις 

τη μουρμούρα - (Ε)
Ελληνική κωμική σειρά
με τους Αντώνη Αντωνί-
ου, Ελένη Κοκκίδου, κ.ά.  

19.30 To σόι σου, ΙV 
Κωμική σειρά, με τις 
Μίρκα Παπακωνσταντί-
νου, Ρένια Λοϊζίδου.

20.15 ΑLPHA NEWS
21.15 Πάμε Πακέτο

Κοινωνική εκπομπή. 
22.45 Νότα Μία βραδιάτικα

Μουσικό τηλεπαιχνίδι,
με τη Σμαράγδα Καρύδη.

00.00 Νήσος 2
Ελληνική κωμωδία.

01.50 Οικογενειακές ιστορίες (E)
02.30 Υπέροχα πλάσματα (Ε)
03.15 Deal - (Ε)

06.10 Πρωινή ενημέρωση
06.40 Super μπαμπάς - (E)
07.35 Για την αγάπη σου - (E)
08.30 Mamma mia - (E)
09.40 Daddy cool - (E)
10.30 La Pasta Pomilώri - (E) 
12.00 Συνεντεύξεις 

από το πρωινό - (E)
12.20 Παρθένα ζωή - (E) 

Αισθηματική σειρά.
14.00 Ο κόσμος να χαλάσει-(E)

Κυπριακή κωμική σειρά.
16.00 Kάτι χωρισμένα 

παλικάρια - (E)
Κωμική σειρά.

17.15 Follow
Εκπομπή, με την
Αφροδίτη Γεωργίου. 

18.15 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.30 Street food

Ψυχαγωγική εκπομπή 
μαγειρικής, με τον Βασί-
λη Καλλίδη.

19.30 4ΧΧΧ4
Σειρά κομεντί, με τους
Πηνελόπη Αναστασο-
πούλου, Κωνσταντίνο
Λάγκο, κ.ά

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Sunday Live

Ψυχαγωγική εκπομπή,
με τη Ζέτα Μακρυπούλια
και τον Νίκο Μουτσινά.

00.10 Η εκδρομή - (E)
Σειρά μυστηρίου. 

01.20 Χωρίς όρια - (E)
Δραματική σειρά.

02.00 Πρόβα νυφικού - (E)  
Δραματική σειρά.

02.40 Οι δρόμοι της πόλης-(E)  
Δραματική σειρά.

03.30 Tα νέα του ANT1 - (E)
04.30 Δείξε μου το φίλο σου (E) 
05.20 Και ...sera, sera - (E)

07.30 Παιδική ζώνη
α. Χίθκλιφ
β. Ντένις ο τρομερός
γ. Ολίβια
δ. H μικρή εξερευνήτρια
ε. Μάγια η μέλισσα
στ. Τσάρλι και αριθμοί
ζ. Όλιβερ
η. Ο πεινασμένος Χένρι
θ. Τζάμερς
ι. Μπομπ ο μάστορας
κ. Ο ταχυδρόμος Πατ

11.00 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
Παιδικό πρόγραμμα.

11.35 Παιδική ζώνη - (Ε)
16.00 Το πλοίο της αγάπης - (Ε)

(Love Boat, Ι)
Oικογενειακή σειρά. 

17.00 Whose World Is It?
Ντοκιμαντέρ.

17.30 Great outdoors
Ντοκιμαντέρ.

18.00 Ταξιδεύουμε με τρένο
(Railway stories). 
Ντοκιμαντέρ.

18.30 National Geographic: 
Cesar Millan’s Dog Na-
tion Ντοκιμαντέρ.

19.30 EIΔHΣEIΣ (αγγλική)
19.40 EIΔHΣEIΣ (τουρκική)
20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.30 Graham Norton Show

Chat show. Καλεσμένοι
του Graham Norton οι
Jennifer Saunders, Joan-
na Lumley, Rebel Wilson,
Josh Homm και Iggy Pop. 

22.30 Μέρες ραδιοφώνου
(Radio days).
Κοινωνική βιογραφική 
ταινία, με τους Μία Φά-
ροου, Τζεφ Ντάνιελς.       

00.00 EIΔHΣEIΣ
00.20 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

21.30 Τετ-Α-Τετ

06.30 Παιδική ζώνη
09.40 Επιτέλους Σ/Κ

Ψυχαγωγική εκπομπή,
με τη Νταλία Γερμανού.

13.40 Αποκαλυπτικά
Ψυχαγωγική εκπομπή.

17.10 Τηλεαγορά
19.30 Ιατρική & Βοτανολογία
20.10 EIΔHΣEIΣ
20.30 Τηλεαγορά
21.30 Ξένη ταινία
23.30 Το ταξίδι της ζωής
00.35 Cold Case

Αστυνομική σειρά.
01.25 Miami Medical

07.00 Μasterclass - (E) 
Εκπομπή μαγειρικής,
με τον Βαγγέλη Δρίσκα. 

08.00 Γαλάτεια
Δραματική σειρά εποχής.

10.30 Kitchen Lab - (Ε)
Eκπομπή μαγειρικής,
με τον Άκη Πετρετζίκη.

11.30 Survivor Panorama - (Ε)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

13.00 Trinity Goodheart
Δραματική ταινία, 
με τους Έρικ Μπένετ, 
Τζέιμς Χονγκ, κ.ά. 

14.30 Happy traveller 
Tαξιδιωτική εκπομπή 
μαγειρικής, με τον Ευτύ-
χη Μπλέτσα. 

15.00 Νέο πρόγραμμα
16.30 Κάνε παζάρι - (Ε)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
17.30 Παραδοσιακή βραδιά (Ε)

Ψυχαγωγική εκπομπή με
την Άντρη Καραντώνη.

18.00 EIΔHΣEIΣ
18.10 Συνέχεια της εκπομπής
20.15 Τομές στα γεγονότα
21.15 Survivor

Reality επιβίωσης, 
με τον Σάκη Τανιμανίδη. 

00.10 Τίτλοι ειδήσεων
00.15 Scandal - (Ε)

Δραματική σειρά. 
01.10 Rodeo - (Βest of) - (Ε)
02.00 Προδοσίες - (Ε)

Κοινωνική σειρά
με τους Γιώργο Νινιό,
Φίλιππο Σοφιανό, κ.ά.

03.20 Σε φόντο κόκκινο - (Ε)
Κωμωδία, με τους 
Σταύρο Λούρα, 
Αντρέα Τσουρή, κ.ά.

04.40 Survivor - (Βest of) - (Ε)
Reality επιβίωσης.

08.35 Air Buddies
10.15 Cop Dog
12.00 Τhe perfect man
14.00 Τηλεαγορά
16.00 Πρόσωπα και γεγονότα

Με τον Χρίστο Ιακώβου. 
17.00 Τηλεαγορά
19.10 Storm Rider

Δραματική ταινία.    
21.00 Ξένη ταινία
23.00 Ξένη ταινία
01.30 Sleuth

Tαινία μυστηρίου
03.05 Λαγωνικό Κ9: 

Η επιστροφή

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Υπάρχουν κάποιες ταινίες κάθε χρό-
νο οι οποίες είναι φτιαγμένες, νο-
μίζεις, για την τελετή των Οσκαρ.
Περιλαμβάνουν δηλαδή όλα εκείνα
τα στοιχεία που συνήθως εκτιμών-
ται από τους ψηφοφόρους της Ακα-
δημίας, προσαρμοσμένα βέβαια
και στο κλίμα (πολιτικό-κοινωνι-
κό-οικονομικό) που επικρατεί το
συγκεκριμένο χρονικό διάστημα.
Αυτό δεν σημαίνει πως έτσι εξα-
σφαλίζουν τα βραβεία, ούτε βέβαια
ότι αυτή η συνταγή καταλήγει απα-
ραιτήτως σε μια άρτια ταινία. Παρ’
όλα αυτά... βοηθάει. Η «Μορφή του
νερού» του Γκιγιέρμο ντελ Τόρο
είναι μια άρτια ταινία. Ωστόσο, με
την πρώτη ματιά, φαίνεται πως
έχει προσπαθήσει κάπως υπερβο-
λικά γι’ αυτές τις 13 υποψηφιότητες
(τις περισσότερες για φέτος) με τις

οποίες θα καταφθάσει στην τελετή
της 4ης Μαρτίου.

Βρισκόμαστε στη δεκαετία του
1960, σε κάποια μικρή παραθαλάσ-
σια πόλη των ΗΠΑ. Η Ελάιζα (Σάλι
Χόκινς) είναι μια μοναχική κοπέλα,
η οποία εργάζεται ως καθαρίστρια
νυχτερινής βάρδιας σε κυβερνητική
ερευνητική εγκατάσταση. Το γε-
γονός ότι δεν μπορεί να μιλήσει
την κάνει ακόμη πιο διστακτική
στις σχέσεις της με τους ανθρώ-
πους, όμως ταυτόχρονα την ελκύει
στο μοναδικό άλλο πλάσμα που
έχει πρόβλημα ανάλογης... υφής:
ένα υβριδικό, αμφίβιο ον, το οποίο
κρατείται μυστικά στο εργαστήριο.
Σταδιακά οι δυο τους θα έρθουν
κοντά και ένας πολύ ασυνήθιστος
έρωτας θα γεννηθεί.

Το φιλμ του Ντελ Τόρο αποτελεί
αρχικά έναν ύμνο στη διαφορετι-
κότητα, ενώ τσεκάρει ευλαβικά και
όλα τα επιμέρους «κουτιά»: υπάρ-
χουν εδώ ο ομοφυλόφιλος γείτονας
και πατρική φιγούρα για την Ελάιζα
(Ρίτσαρντ Τζένκινς), η Aφροαμε-
ρικανή συνάδελφός της (Οκτάβια
Σπένσερ), η οποία αντιμετωπίζεται
ρατσιστικά – μέχρι και σεξουαλική
παρενόχληση στον χώρο εργασίας
(βλ. υπόθεση Ουάινσταϊν) βλέπουμε
σε κάποια σκηνή. Προσθέστε σε
αυτά λίγο από Βιετνάμ και μια δόση
νοσταλγίας για το παλιό Χόλιγουντ
και έχετε την πλήρη οσκαρική συν-
ταγή που αναφέρθηκε παραπάνω.

Φυσικά, τίποτε από όλα αυτά δεν
είναι από μόνο του κακό: ίσα ίσα
το αίτημα για σεβασμό στη διαφο-
ρετικότητα είναι από τα πιο επεί-

γοντα του σύγχρονου κόσμου και
μεταφέρεται στην οθόνη επίσης
από άλλα οσκαρικά φαβορί. Ο συν-
δυασμός ωστόσο όλων αυτών των
φορτισμένων στοιχείων σε μια κι-
νηματογραφική ταινία μοιάζει βε-
βιασμένος και υπερβολικός, σαν
πάρα πολλή μαρμελάδα απλωμένη
σε μια λεπτή φέτα ψωμιού.

Κατά τα λοιπά, έχουμε να κάνουμε
με ένα φιλμ ασφαλώς καλογυρισμέ-
νο, το οποίο παραλλάσσει τον κλα-
σικό μύθο της «Πεντάμορφης και
του Τέρατος», προσθέτοντας και
αρκετές σκοτεινές πινελιές. Η πρω-
ταγωνίστρια Σάλι Χόκινς είναι εξαι-
ρετική, όπως και ο «κακός» της υπό-
θεσης Μάικλ Σάνον, ενώ υπέροχη
είναι και η μουσική επένδυση του
Αλεξάντρ Ντεσπλά. Αναμφισβήτητα,
τούτη τη στιγμή φαντάζει αρκετά
πιθανό η «Μορφή του νερού» να
είναι ο μεγάλος νικητής της βραδιάς
των Οσκαρ. Αν πάντως συμβεί αυτό,
η επιβράβευση για τον δημιουργό
της θα έχει μάλλον έρθει... αναδρο-
μικά. Ο αριστουργηματικός «Λαβύ-
ρινθος του Πάνα» (του ιδίου) γυρί-
στηκε 12 χρόνια πριν.

Ντελ Τόρο,
μια συνταγή
για... Οσκαρ
Η «Μορφή του νερού» τα έχει όλα
και δεκατρείς υποψηφιότητες

Η Σάλι Χόκινς και η Οκτάβια Σπένσερ εργάζονται ως καθαρίστριες σε μια απόρρητη ερευνητική εγκατάσταση.

Η μορφή του νερούHHH

ΔΡΑΜΑ ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2017)
Σκηνοθεσία: Γκιγιέρμο ντελ Τόρο
Ερμηνείες: Σάλι Χόκινς, Ρίτσαρντ
Τζένκινς, Μάικλ Σάνον, Οκτάβια
Σπένσερ

Στην «Κόρη της Απρίλ»
ο Μισέλ Φράνκο («Μετά
τη Λουτσία») αφηγείται
μια ασυνήθιστη αλλά

υψηλής έντασης ιστορία ανάμε-
σα σε μια μητέρα και στην κόρη
της. Η 17χρονη Βαλέρια φέρνει
στον κόσμο το παιδί του επίσης
νεαρού φίλου της και η μητέρα
της, η οποία είναι κάπως... απού-
σα, επιστρέφει για να τη φροντί-
σει. Τα πράγματα όμως θα πά-
ρουν άγρια τροπή όταν η Απρίλ
θα αποφασίσει να κλέψει, στην
κυριολεξία, τη ζωή της κόρης
της. Το κοινωνικό δράμα εξελίσ-
σεται με όρους θρίλερ αγωνίας,
σε ένα φιλμ που βάζει (επιτυχη-
μένα) στο ανατομικό τραπέζι
έναν από τους πιο στενούς οικο-
γενειακούς δεσμούς.

Στο «Black Panther» η
Marvel παρουσιάζει τον
πιο διάσημο Αφρικανό
υπερήρωα. Ο πρίγκιπας

Τ’Σάλα γίνεται βασιλιάς του μυ-
στικού κρατιδίου της Ουακάντα.
Ωστόσο, ένας παλιός εχθρός επι-
στρέφει για να διεκδικήσει τον
θρόνο του τεχνολογικά ανεπτυγ-
μένου έθνους και να θέσει σε
κίνδυνο ολόκληρο τον κόσμο.

TO BAΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Στο «Φεγγάρι του Δία»,
ένας νεαρός Σύρος μετα-
νάστης πυροβολείται και
τραυματίζεται από την

αστυνομία, καθώς προσπαθεί να
διασχίσει τα ουγγρικά σύνορα.
Παρά το σοκ, ο Αριάν ανακαλύπτει
πως πλέον έχει τη δύναμη να αι-
ωρείται. Καθώς οι νέες του ικανό-
τητες τραβούν την προσοχή, σύν-
τομα θα ξεκινήσει ένα κυνηγητό
για τη σύλληψή του. Ο δημιουρ-
γός του πολύ ιδιαίτερου «Λευκού
θεού», Κορνέλ Μουντρούτσο, πα-
ρουσιάζει μια περιπέτεια με πε-
ριεχόμενο ξεκάθαρα αλληγορικό
αλλά και καλοστημένες σκηνές
δράσης. Η ταινία παρουσιάστηκε
στις φετινές «Νύχτες Πρεμιέρας»
ενώ απέσπασε θετικά σχόλια και
στο περυσινό Φεστιβάλ Καννών.

10 TEXNES TV_Master_cy  16/02/18  11:45  Page 10



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     11Kυριακή 18 Φεβρουαρίου 2018

Α Ν Α Γ Ν Ω Σ Ε Ι Σ

– Ξέρω κάτι φτερωτά άλογα. Ουρά-
νιο πρώτη φορά βλέπω!
– Δεν έχεις μαμά σκηνογράφο, 
γι’ αυτό, μουρμούρισε το άλογο.

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Μεγάλος καημός η κοινοτοπία. Με-
γάλη και η ανάγκη των πιτσιρικά-
δων να εκμεταλλευθούν τις Από-
κριες για να χωθούν ακόμη βαθύ-
τερα στον κόσμο των ποπ ηρώων
της μαζικής κατανάλωσης. Η μικρή
Δανάη (πώς αλλιώς θα ονομαζόταν
το κοριτσάκι μιας «ψαγμένης» μη-
τέρας...) θέλει, απλά, να ντυθεί
«Πριγκίπισσα Ηλιαχτίδα», υποχρε-
ώνεται όμως να φορέσει μια αγο-
ρίστικη στολή ιππότη, παριστά-
νοντας την αιρετική αμαζόνα. Οσες
και όσοι προσπαθήσαμε να απο-
φύγουμε τις «ετοιματζίδικες» στολές
για τα παιδιά μας, ξέρουμε ότι μόλις
αυτά σηκώσουν κεφάλι, εκεί γύρω
στα επτά (ηλικία, ακριβώς, για την
οποία προορίζεται το έξυπνο και
χιουμοριστικό «Ζητείται άλογο για
αμαζόνα»), θέλουν μονάχα να γί-
νουν ό,τι και όλοι οι άλλοι.

Μπορεί να ανατρέπουν τα δημι-
ουργικά σχέδια μιας «αγωνίστριας»
μαμάς ή, όπως στον πιο πάνω διά-
λογο, μιας μαμάς-σκηνογράφου, αλ-
λά ας μην ξεχνάμε: οι Απόκριες είναι,
πάνω απ’ όλα, έξαλλο γλέντι. Η με-
ταμφίεση είναι το όχημα που θα
επιτρέψει όχι μόνον την έξοδο από
τον καθημερινό εαυτό αλλά και την
ενσωμάτωση στην ομαδική αποχα-
λίνωση.

Για ένα βράδυ
Το θέατρο, ο αυτοσχεδιασμός, το

ξέφρενο πανηγύρι, η απελευθέρωση
της σεξουαλικότητας, η φυγή από
τον υποχρεωτικό εαυτό είναι λει-
τουργίες που υπηρετεί, ανακουφί-
ζοντας τη ρυθμισμένη κανονικότητα
της ζωής μας, η Αποκριά, με τη βοή-
θεια της μεταμφίεσης. Για ένα βράδυ
βασιλιάς ή βασίλισσα, για ένα βράδυ
ήρωας ή ηρωίδα, για ένα βράδυ
αστείος αντί σοβαρός, εκφραστικός
αντί συγκρατημένος. Βιβλία όπως
ο «Αρλεκίνος» της Ζωρζ Σαρή επι-
νοούν μια αθώα ιστορία για να εξη-
γήσουν τους ρόμβους-μπαλώματα
στο κοστούμι του φτωχού ήρωα της
Κομέντια ντελ Αρτε. Ο Κούκου Βάου,
στο χαρτονένιο βιβλιαράκι με τις
χειροκίνητες εικόνες της Τζέην-Νι
Χο δίνει σε πολύ μικρούς αναγνώ-
στες τη δυνατότητα να γνωρίσουν
τα ζώα, με πρόσχημα ένα αποκριά-
τικο πάρτι (προτείνεται για παιδιά
ενός και άνω αλλά νομίζω ότι με
χαρά θα στραπατσάριζε το βιβλίο
αυτό και ένα βρέφος οκτώ μηνών).

Ομως, αν θέλουμε να είμαστε ει-
λικρινείς, η μεταμφίεση είναι, μέχρι
και την εφηβεία, υπόθεση ελαστι-
κή. Είναι μια φυσική τάση, που
δεν περιορίζεται, βέβαια, στις Από-
κριες. Οσο η ταυτότητα παραμένει
ρευστή και εύπλαστη, τόσο πιο
αυτονόητες μοιάζουν –και είναι!–
η θεατρικότητα και η μεταμφίεση.
Το πέρασμα από τον πραγματικό
στον φανταστικό κόσμο δεν έχει,
στον ανήλικο βίο, ούτε τόσα διόδια
ούτε τέτοιες διατυπώσεις. Αφορά

έμψυχα και άψυχα.
Σε αυτό το ατέλειωτα απολαυστικό

παιχνίδι πρωταγωνιστής όλων των
μεταμορφώσεων δεν είναι, απαραί-
τητα, κάποιο παιδί αλλά, π.χ., ένας
μπλε καναπές. Το ιδιοφυές εικονο-
γραφικά και αφηγηματικά βιβλίο
του Τιμ Χόπγκουντ έχει πολλές πι-
θανότητες να περιληφθεί στα κλα-
σικά της λογοτεχνίας για μικρά παιδιά
– χωρίς όριο ηλικίας. Ο καναπές γί-
νεται στα χέρια αλλά και κάτω από
τα πόδια των παιδιών πότε αερό-
στατο και πότε υποβρύχιο, πότε νο-
σοκομειακό φορείο και πότε ένας

μεγάλος μπλε ελέφαντας στη ζούγ-
κλα. Μιλώντας για ελέφαντες και
μεταμφιέσεις: αδύνατον, βέβαια, να
παρακάμψουμε άλλο ένα μοντέρ-
νο-κλασικό βιβλίο: τον Eλμερ. «Oταν
το χώμα γέμισε βατόμουρα, ο Eλμερ
ξάπλωσε φαρδύς πλατύς, κυλίστηκε
καλά καλά, μπρος-πίσω, δεξιά κι αρι-
στερά... Eπειτα πήρε μπόλικα βατό-
μουρα και τα έτριψε επάνω του πολύ,
πασαλείφτηκε με το ζουμί τους από
τα νύχια ώς την κορφή, ώσπου τίποτα
πια δεν έμεινε από τα χρώματά του:
το κίτρινο και το πορτοκαλί, το κόκ-
κινο και το τριανταφυλλί, το γαλάζιο

και το λουλακί, το πράσινο, το μαύρο
και το άσπρο. Με τόσο τρίψιμο, ο
Ελμερ είχε γίνει τώρα σαν όλους
τους ελέφαντες».

Ο Eλμερ, ελέφαντας-πάτσγουορκ
και γελωτοποιός της αγέλης, δοκι-
μάζει την αντίστροφη μεταμφίεση
που θα τον κάνει, επιτέλους, όμοιο
με τους άλλους. Η ελληνική μετά-
φραση είναι ευχάριστα ρυθμική,
όπως οφείλει απέναντι σε ένα τέτοιο
πρωτότυπο, και η απόλαυση που
χαρίζει το σπιρτόζικο κείμενο σε
συνδυασμό με την εικονογράφηση
δεν θα αφήσουν παραπονεμένους
ούτε μικρούς ούτε μεγάλους.

Η συμφιλίωση
Κι ενώ ο Eλμερ θέλει να γίνει «κα-

νονικός», ο γλυκούλης λύκος Ζαχα-
ρίας θέλει να γίνει «Σούπερ-Eξτρα-
Λύκμαν» (πολύ πετυχημένη η με-
ταφραστική επιλογή). Κι εδώ, όπως
και στον Eλμερ, η αφήγηση αποδομεί
προσεκτικά τη μεταμφίεση, οδη-
γώντας σε ένα φινάλε συμφιλίωσης
με τον πεζό, καθημερινό εαυτό, αυ-
τόν με τον οποίο είμαστε υποχρε-
ωμένοι να ζήσουμε. Το παιχνίδι της
μεταμφίεσης το γνώριζε, βέβαια,
όσο κανείς, ο Σαίξπηρ, ιδιαίτερα ως
παρενδυσία, μεταμφίεση δηλαδή
αντίθετη προς το βιολογικό φύλο
του καθενός.

Η Αργυρώ Πιπίνη προσφέρει σε
σύντομες διασκευές το «Oπως αγα-
πάτε» και τη «Δωδεκάτη Νύχτα»,
μαζί με χρήσιμο επίμετρο, όπου,
μολονότι δεν γίνεται ανοιχτά λόγος
για ομοφυλοφιλικές προτιμήσεις,
τουλάχιστον δεν αποκρύπτεται το
γεγονός ότι πολλά από τα ερωτικά
σονέτα του μεγάλου δημιουργού
ήταν αφιερωμένα σε άντρα.

Αν, όμως, μιλήσουμε για εφή-
βους και νέους, τότε το «Κάθε μέρα
άλλος» του Ντέιβιντ Λέβιθαν (γενν.
1972) είναι βιβλίο παραπάνω από
αξιοσημείωτο. Δίκαια χρισμένο
«New York Times Best Seller» και
ενώ επίκειται, μέσα στον Φεβρουά-
ριο, η κυκλοφορία της ταινίας που
βασίστηκε σε αυτό («Every Day»),
συνδυάζει αριστοτεχνικά φαντα-
σία, μυστήριο, εφηβική ψυχολογία,
έρωτα, φύλο, με όχημα μιαν
ακραία, υποχρεωτική, καθημερινή
μορφή μεταμφίεσης: κάθε μέρα
σε άλλον εαυτό, κάθε μέρα στον
εαυτό ενός άλλου.

Δεν μπορώ να πω με βάση το ένα
αυτό βιβλίο, που πρόσφατα κυκλο-
φόρησε στα ελληνικά, αν πρόκειται
για συγγραφέα του διαμετρήματος
ενός Τζον Γκριν, με τον οποίο, πάν-
τως, ήδη συνέγραψαν και από κοι-
νού. Σίγουρα οι δύο συγγραφείς μοι-
ράζονται πολλά: γάργαρη, αβίαστη
γραφή, γρήγορη πλοκή, έναν ηθι-
κό-πολιτισμικό κώδικα των νέων
Aμερικανών της ομπαμικής περιό-
δου, που δεν προσχωρούν σε ριζο-
σπαστισμούς ούτε, όμως, υποστέλ-
λουν τη σημαία των δικαιωμάτων,
παλαιών και νέων. Εδώ, με αφορμή
τη μεταμφίεση-μεταμόρφωση, το
ζήτημα της ευθύνης, των ορίων και
του σεβασμού γίνεται αντικείμενο
λογοτεχνικής πραγμάτευσης με τρό-
πο που θα ζήλευαν καταξιωμένοι
κλασικοί συγγραφείς.

Διαβάζοντας «πίσω» από τις Απόκριες
Αλλαγή ρόλου, σώματος, ταυτότητας και φύλου: ενδιαφέροντα παιδικά και εφηβικά βιβλία με θέμα τη μεταμφίεση

Ιδιοφυές εικονογραφικά το βιβλίο «Ολοι μαζί στον μπλε καναπέ» έχει πιθα-
νότητες να συμπεριληφθεί στα κλασικά της λογοτεχνίας για μικρά παιδιά.

Το έξυπνο και χιουμοριστικό βιβλίο «Ζητείται άλογο για αμαζόνα» απευθύ-
νεται σε παιδιά γύρω στα επτά.

«Ο λύκος Ζαχαρίας θέλει να γίνει σούπερ ήρωας». Η αφήγηση αποδομεί τη
μεταμφίεση, οδηγώντας σε φινάλε συμφιλίωσης με τον καθημερινό εαυτό.

Οι κινήσεις της ήταν σχεδόν συγ-
κινητικές, σαν χορογραφία. Ετσι
όπως είχα μαγευτεί να την κοιτάζω,
σκεφτόμουν ότι από τις τόσο πολλές
επαναλήψεις, θα μπορούσε να δου-
λέψει και με τα μάτια της κλειστά.
Βουτύρωσε καλά καλά το μεγάλο
στρογγυλό ταψί και έριξε μέσα τον
χυλό που είχε φτιάξει. Φυσικά δεν
είχε μετρήσει τίποτα. Εδειχνε τόσο
σίγουρη, που ντράπηκα να ρωτήσω
αν χρησιμοποιεί ζυγαριά. Ολα με
το μάτι. Δυο χούφτες αλεύρι, νερό
όσο πάρει, μια πρέζα αλάτι, δυο
αυγά. Το δούλεψε λίγο κι αυτό ήταν.
Οταν απλώθηκε το μείγμα στο ταψί,
έριξε από πάνω κομματάκια βού-
τυρο και τριμμένο τυρί φέτα.

Μισή ώρα μετά η αλευρόπιτα
ήταν έτοιμη. Απλή, τραγανή, πεν-

τανόστιμη. Πόσες πίτες θα ’χε φουρ-
νίσει η κυρία Ρένα. Πόσους επι-
σκέπτες θα ’χε φιλέψει! Με τυρό-
πιτες, λαχανόπιτες –λάχανα λένε
τα χόρτα του βουνού στην Ηπει-
ρο–, μανιταρόπιτες με τα άφθονα
μανιτάρια που έχει ο τόπος, κρεα-
τόπιτες που τις προτιμάνε με κομ-
μάτια κρέατος και όχι με κιμά. Τέσ-
σερις ημέρες στην Ηπειρο, στο κεν-
τρικό και δυτικό Ζαγόρι, είναι αρ-
κετές για επιστροφή στις ρίζες. Τις
ρίζες της μαγειρικής που βρίσκει
στην απλότητα το κάλλος και κάνει
νόστιμο το ελάχιστο, το στοιχει-
ώδες. Τι έβγαζε αυτός ο βουνίσιος,
τραχύς, φτωχός και απομονωμένος
τόπος; Με τα δύσβατα μονοπάτια
και τα ορμητικά ποτάμια. Και όμως,
οι άνθρωποί του έφτιαξαν μια σπου-

δαία μαγειρική παράδοση. Ολοι μι-
λάμε για τις ηπειρώτικες πίτες,
«ψωμί και φαγητό και φαΐ και προ-
σφάγι» όπως έλεγε ο αλησμόνητος
μελετητής της ηπειρώτικης κουζί-
νας Αλέξανδρος Γιώτης. Και όχι μό-
νο για τις πίτες, αλλά και τα μαγει-
ρευτά με κρέας, τις παρασκευές με
μανιτάρια, κάστανα και καρπούς
του δάσους.

Παρακολουθώ τους νέους μάγει-
ρες. Με τατουάζ στα χέρια τους,
κουτάλες, μαχαίρια και... άλλα
σκεύη. Κυνηγάνε τις νέες τάσεις,
σαρώνουν το Διαδίκτυο, ακολου-
θούν στο Instagram και στο Face-
book τους διάσημους σεφ σε Ηνω-
μένες Πολιτείες, Ευρώπη, Ασία,
αγοράζουν πανάκριβα χειροποίητα
μαχαίρια σε περίτεχνες θήκες. Αν-

τιγράφουν συνταγές περουβιανής
κουζίνας, γιαπωνέζικες τεχνικές,
αμερικανικές κοπές κρεάτων, δο-
κιμάζουν χημικές ενώσεις, φτιά-
χνουν σφαιρίδια συμπυκνωμένης
γεύσης. Θέλουν να ξεχωρίσουν, να
εντυπωσιάσουν, να κερδίσουν ριά-
λιτι μαγειρικής και βραβεία, ονει-
ρεύονται χρυσούς σκούφους και
λαμπερά αστέρια.

Τίποτε απ’ όλα αυτά δεν είναι
κακό. Αλλά πόσο πιο ωφέλιμο θα
ήταν, ειδικά για όλα αυτά τα παιδιά
που έχουν γεννηθεί και μεγαλώσει
σε πόλεις και θέλουν να γίνουν μά-
γειρες, να ζούσαν για λίγο στην πε-
ριφέρεια. Να δούλευαν δίπλα σε
μάγειρες παλαιάς κοπής, στην Κρή-
τη, στην Καλαμάτα, στην Ηπειρο.
Να «ξεφύλλιζαν» λίγο την Ιστορία.

Η αξεπέραστη «γεύση» της παράδοσης
MISE EN PLACE / Της ΓΙΟΥΛΗΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Στην Ηπειρο γεννήθηκε μια σπουδαία μαγειρική παράδοση.

Ο αυτοσχεδιασμός, 
το ξέφρενο πανηγύρι, 
η φυγή από τον
υποχρεωτικό εαυτό
είναι λειτουργίες που
υπηρετεί η Αποκριά.

Οσο η ταυτότητα παρα-
μένει ρευστή και εύπλα-
στη, τόσο πιο αυτονόητες
μοιάζουν -και είναι!-
η θεατρικότητα
και η μεταμφίεση.
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Οι αγαπημένοι ήρωες της Disney έρχονται ξανά στην Καθημερινή 

με 10 διαφορετικές Κλασικές Ιστορίες για όλη την οικογένεια. 
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